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Tento cestopis bych chtěla věnovat svému předčasně zesnulému tatínkovi, který ve mně viděl svého 

vytouženého, ale nedopřaného syna, přičemž mě nemiloval o nic méně, než kdyby se mu místo mě 

potomek mužského rodu narodil. Věřím, že svou lásku k přírodě a dobrodružnou a neklidnou duší 

jsem zdědila právě po něm. Jsem skálopevně přesvědčena, že tohle naše trekování by se mu líbilo. 

R. I. P. 
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Kapitola první

Přípravy
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Na Norsko, Vávro, na Norsko

Loni jsem všem slíbila, že se už nikdy nevydáme na putování naprostou divočinou, což si většina 

vyložila tak, že končíme s vandrováním a zůstáváme již jen u našich luhů a hájů, takže bylo hodně 

lidí překvapeno, když jsem oznámila letošní cíl naší dovolené, tedy Norsko. Musela jsem udiveným

kamarádům a členům rodiny vysvětlovat, jaký je rozdíl mezi putováním z bodu A do bodu B více 

než 100 kilometrů bez jakékoliv infrastruktury, a mezi v podstatě pohodovým výletem krajinou s 

občasným ubytováním, obchodem a hlavně s možností vše předčasně ukončit díky přítomnosti 

železnice či silnice. 

Někdy na jaře jsem si naprosto náhodně našla na webu mapy.cz turistickou trasu, vedoucí podél 

železnice a silnice E6, a jako základní místo, kam se přepravíme letecky, bylo vybráno město 

Trondheim s jeho slavnou katedrálou Nidaros, kterou jsem vždy chtěla navštívit. Na začátek i konec

treku jsme se měli dopravit vlakem, kdy podél vytyčené trasy leželo několik dalších zastávek. 

Tímto tedy příprava byla dokončena a já se už dalšímu plánování nevěnovala. 

Jediné, co jsem ještě spáchala, bylo objednání voděodolného deníku, předpokládala jsem totiž na 

základě získaných informací, že tam, kam míříme, bude pršet mnohem více než loni, takže jsem 

usoudila, že je potřeba uchovat v bezpečí zápisky, a taky jsem se rozhodla přibalit si pláštěnku na 

foťák.
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Nerudovská otázka aneb kam s námi?

Asi měsíc před vlastní akcí mě začalo vrtat hlavou, zda šlapat vedle silnice bude to pravé ořechové, 

zda nás to bude vůbec bavit, a zda to pro nás není až moc lehké. Pohled na krajinu ve vybraném 

sektoru ukázal, že místo nudné stezky vedoucí civilizací se nabízí alternativní přechod hor, a to 

konkrétně národním parkem Dovre se zachováním úvodní i závěrečné vlakové zastávky. Nadšeně 

jsem tedy změnila projekt Norsko, aby mě po pár dnech začalo děsit, nakolik může být pochod 

pohořím do více než dvou tisíc metrů náročný pro někoho, kdo má závrať i na schodech. 

„Zpátky na stromy,“ zavrčela jsem si pod vousy a znovu civěla do map, tentokrát jak papírových, 

tak elektronických. Bála jsem se neschůdných úseků v horách, podobných spíše lezeckému než 

chodeckému terénu, a uvažovala o opuštění tohoto nápadu. Musíme jinam. Nenakoukala jsem v 

podkladech nic jiného, než opět původní, před několika měsíci vymyšlenou trasu, právě tu, co leží 

hned vedle železnice a silnice. Jak jsem podrobnějším zkoumáním zjistila, tak právě tahle cesta se 

řadí mezi dálkové Poutní cesty k hrobu svatého Olafa, tudíž rozhodně zajímavé, a tahle varianta se 

po počátečním zamítnutí dostala znovu do popředí. 
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Jak jsme ještě dva dny před odjezdem nevěděli, kam pojedeme

Poutní stezka nebo hory? Neuměla jsem se rozhodnout, přičemž čas kvapil mílovými kroky, a 

najednou byl čtvrtek, do Prahy jsme měli odcestovat v sobotu, takže by bylo záhodno naši destinaci 

už konečně rozetnout. Bylo to těžké, bolelo to, ale finální náčrt byl následující: jít po Svatoolafské 

poutní stezce sice přes hory, ovšem nikoliv nitrem národního parku Dovre, nýbrž jeho podhůřím, 

pak se popovézt 15 km autobusem do vedlejšího národního parku Dovrefjell–Sunndalsfjella, z nějž 

bychom scházeli do civilizace podél Pižmoní řeky. Jako bonus se v této druhé části nabízela 

možnost výstupu na nejvyšší horu pohoří, 2286 metrů vysokou Snøhetta, česky Sněžka. Intermezzo 

mezi oběma treky mělo být v osadě Hjerkinn, jelikož jsem podrobným studiem map zjistila, že asi 4

km od osady leží vyhlídka, ukazující panorama horského masívu a zejména impozantní vrchol - 

norskou Sněžku. Zakoupila jsem lístky na cestu vlakem na počátek treku, do osady Dovre, a protože

jediný přímý jel z Trondheimu už v 5,55, s těžkým srdcem jsem zamáčkla slzičku a zvolila tento 

spoj v neskutečně brzkou hodinu. 

Tímto jsme asi vytvořili náš rekord, kdy přesný program návštěvy Norska vykrystalizoval pouhých 

36 hodin před přesunem do Prahy. 

Dejte pryč ten hadr, hackeři nikdy nespí

Několik dnů před naším plánovaným odletem, kdy jsme se již nenávratně loučili s našimi batohy, 

jelikož na letišti v Praze několik týdnů naprosto nezvládali nakládku a vykládku zavazadel přes 

masivní pomoc ze strany hasičů, nastal na pražském letišti kolaps informačních systémů a odlety 
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byly vypsány ručně. Nefungoval zobrazovací systém s informacemi o odletech a obrazovky 

nahradily rukou vypsané tabule. Na jedné takové ležela růžová utěrka, sloužící k mazání a opravě 

změn, čímž pádem se jednalo o mocný nástroj, kterého by se šikovný hacker mohl zmocnit a 

následným přepisem zhroutit odbavování cestujících. Kromě hadru na mazání by potřeboval ještě 

sofistikovanou fixku, kterou ale u panelu ležet nenechali, takže by se osvědčil pouze připravený a 

všemi mastmi mazaný hacker vybavený i perem. 

Tady vidíte, že časté opoždění kufrů jim nestačilo, pro jistotu si nechali zablokovat a následně 

zhroutit počítačový systém. 

Tou dobou už jsem brala jako jistotu fakt, že s námi naše kokony neodletí, ale netrápila jsem se 

kvůli takové banalitě. Život mě dávno naučil, že se musí katastrofy řešit pouze ty aktuální, a není 

nutné se zabývat potenciálními. I cesta je cíl a nějak to prostě dopadne. Jak prorocká slova, jak se 

dozvíte později. 

Utěrka pro každého, kdo při močení dřepí

Z historických důvodů mám založenou xichtoknihu. V roce 2019 jsme vyrazili na trek do Grónska, 

a protože tam vypukl požár, jehož postup bylo možné sledovat pouze na Facebooku, nezbylo mi nic

jiného, než si tam vytvořit účet. Nadále mi odtud zprávy chodí, nezrušila jsem to, cítím se tak 
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milovaném Severu blíž, takže se mi tam objevilo i oznámení o kula utěrce. Do té doby jsem neměla 

ani tušení, že existuje takový hadr. Nejedná se o nic jiného než o antimikrobiální utěrku pro osobní 

hygienu po močení a je určena pro každého, kdo při močení dřepí, z čehož vyplývalo, že ji asi 

nejvíce ocení hikerky, holky a milovnice přírody. Tato myšlenka a její realizace mě natolik zaujaly, 

že jsem se rozhodla zmíněný čůrací hadřík vyzkoušet, takže jsem jej objednala a trnula, aby dorazil 

včas. Do zásilkovny mi přišel ve čtvrtek, dva dny před odjezdem, tedy ve stejný den, kdy jsme se 

teprve večer dokopali k určení, kudy vlastně budeme putovat. 

Již nyní mohu prohlásit, že mě tento koncept zaujal v terénu natolik, že vůbec nelituji koupě, byť 

kus hadru 15,5 x 15,5 cm vyšel i s poštovným na více než šest stovek. Spočítejte si, kolik by za to 

bylo toaletního papíru, tedy jaká je návratnost investice, ovšem takto se to brát nedá. Princip Leave 

No Trace /česky nezanechat žádné stopy/ nelze přepočítávat na peníze a jak jsem se již mnohokrát 

zmínila, já po sobě WC papír volně v přírodě nezanechávám. Takto jsem se díky „čůrací utěrce“ 

výrazně posunula na vyšší level. 

Farma nepřátelská k alergikům

Když už tedy byla jasná cílová oblast, tak jsem v pátek, tedy pouhý den před odjezdem do Prahy, 

začala hledat základní informace o trase. Objevila jsem podél naší trasy dvě zajímavé farmy:

* Historická farma Budsjord: „Jsme oprávnění servírovat alkohol“ – když jsme tam dorazili my, tak 

nám nebyli schopní ani kafe uvařit, natožpak nalít panáka.
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* Horská chata Hjerkinn: „Hjerkinn Fjellstue je aktivní farma s ovcemi, koňmi, psy a několika 

zvířaty. Nejsme proto přátelští k alergikům.“ Upřímně jsem se při čtení této informace pobavila, 

jelikož jsem sice alergik, ale pouze na mléko, naopak mohu maso a miluji zvířata, zejména psy. 

Teda ty nemám ráda na talíři, ale živé k ňuchňání. Vyvodila jsem z popisu farmy, že oni nejsou 

přátelští k veganům a vegetariánům, což jsem jako parciální vegan, nekonzumující mléko a papající

maso, akceptovala. 

Kromě výše uvedeného jsem si ještě zjistila odjezdy autobusů do hor, na druhou část treku, a hlavně

se dohadovala sama se sebou, zda chci, či nechci na norskou Sněžku. Mé lepší já by se tam vydalo 

kvůli výhledům, kdežto mé alter ego oponovalo, že se Leonce točí hlava od půl metru výše, tak co 

bude dělat na exponovaném hřebínku 2,2 tisíce metrů nad mořem. 
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Kapitola druhá

Cesta
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Den -1, sobota 3.8.

Jak mi Luboš záviděl moji čůrací utěrku

Ve vlaku, jímž jsme fičeli směr Praha, se Luboš počal na sedadle ošívat.

„Co se děje?“ udiveně jsem se jej zeptala, „vrtíš sebou, jako by sis lehl do mraveniště.“

„Když já asi nemám čepičku proti Slunci,“ sdělil mi nešťastně, „asi bude nutné koupit mi nějakou v

Norsku,“ dodal nesměle, když viděl, jak jsem se zatvářila. 

„Ty jako chceš, abychom Ti pořídili novou pohlavní pokrývku v Norsku?“ ujišťovala jsem se, zda 

jsem mu správně rozuměla. 

„Ano,“ zjevně ožil, „nějakou pěknou s místním znakem.“

Zatvářila jsem se dostatečně nevrle, díky čemuž jeho obličej dostal zkroušený výraz. 

„Neboj,“ uklidnila jsem ho, „právě s touto

eventualitou jsem počítala, a mám jednu

rezervní.“

Lubošovi sklapla čelist. Smutně na mě koukal a

prohlásil, že není třeba, že ji asi má, protože si

pamatuje, že si ji určitě balil. 

Podezírala jsem ho, že mi natolik závidí mou

čůrací utěrku, že chce v Norsku odškodnění ve

formě zakoupené čepičky, což se mu nepovedlo,

jelikož jsem ho prokoukla. 

Jak jsem měla důležitý základ v

němčině

Cestu vlakem si umíme užít. Její příjemnou

součástí je i červené víno, servírované jako

uvítací nápoj. Nyní se jednalo o rakouský railjet,

v němž obsluha vyjma průvodčího mluví

německy, a za ty roky používání tohoto

dopravního prostředku už v tom dokážeme

chodit. Já osobně třeba umím německy asi tři
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slova, z nichž dvě jsou pozdrav, a třetí, to nejdůležitější pro tuto situaci zní „trocken“, což znamená 

suchý. Mám tak dobře položený základ v komunikaci tímto jazykem, tedy pro objednání si vína s 

přívlastkem suchý. 

Víno jsme uložili do Lubošových pohor, jelikož on se zul do ponožek. 

„To jsou botky samochodky, nebo bagančata na eskymácký bál?“ tázal se strejda Milan vocapem, 

když jsem sdílela tuto fotku. 

Vínko jsme se nakonec po zralé úvaze rozhodli nepít nyní, nýbrž nechat si až na hotel. Při venku 

panujících 30+ by se konzumace nemusela jevit jako dobrý nápad přesto, že v raijletu bylo díky 

klimatizaci příjemných 20+. 

Z vlaku jsme byli vyplivnuti do teplotního rozdílu více než 15 stupňů, takže naše první kroky vedly 

do obchodu koupit si pokud možno studenou minerálku. Nealko samozřejmě, a vypili jsme flašku 

prakticky na ex. 

Myslím, že nebyl nejlepší nápad chtít v Praze lístek na šalinu 

Jakmile jsme se dostatečně zavodnili, šla jsem do automatu pořídit jízdenky na MHD, ovšem 

nepovedlo se mi s přístrojem domluvit, když jsem chtěla navolit platbu kartou, a hotovost 

nepřicházela v úvahu, protože jsem neměla v peněžence dostatek financí. Vydala jsem se tedy do 

kukaně, kde jsem chlapíka poměrně hodně šokovala přáním čtyř lístků na šalinu. Civěl na mě a já 

mu pohled opětovala, protože jsem netušila, v čem on vidí problém. Nakonec se nejistě zeptal, zda 
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myslím tramvaj. „Ne, myslím šalinu,“ měla jsem chuť oponovat v intencích klasické vtipu, kdy v 

Brně chce Cikán, pardon Rom, koupit šalinkartu, pro mimobrněnské tramvajenku, nebo-li 

předplatní jízdenku. Obsluha se ho zeptá, zda na měsíc, a dotyčný odsekne, že ne, že na Brno. 

No a proč jsem potřebovala jízdenky čtyři, když jsme dva? Přece na cestu zpátky za tři týdny, 

věděla jsem, že poblíž hotelu, kde budeme po příletu z Norska přespávat, není automat. 

Jako milovník fyziky vám nyní prozradím tajemství. Šalina a tramvaj nejsou identické, nejedná se u

prvního jmenovaného pouze o brněnský hantec, nýbrž o reálný rozdíl. 

Tramvaj má v troleji (+) a v kolejích (-).

Šalina má v troleji (-) a v kolejích (+).

To čumíte, co? 

Jak jsem si připadala jako debil, když jsem si příručně chystala 

čepici a rukavice

Po příjezdu na hotel TRAMVAJÍ začala ta asi nejméně příjemná část dovolené, tedy pakování věcí 

do batohů a ty následně do kokonů. Při návratu to už tak těžké není, když je skoro všechno jídlo 

sežráno, ovšem cesta tam znamená pokusit se o nemožné, tedy narvat dovnitř o deset litrů více, než 

činí objem zavazadel, a to pokud možno symetricky, aby jeden batoh neměl 16 kilo a druhý 23.
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Připadala jsem si u toho jako naprostý debil, když jsem si příručně chystala teplou čepici, nákrčník 

a rukavice, to pro případ, že by s námi naše odbavené ruksaky nepřistály. 

Luboš se ještě rozhodl otestovat nepromokavost mé výbavy a zejména mou trpělivost, když mu na 

pokoji, kde jsme prováděli balení, a byl tam hic snad ještě větší, než venku, vybuchla v ruce PETka 

s Kofolou. Ostříkal mi hnědou tekutinou vše v dosahu dvou metrů. Co neostříkal, to mi polil, 

protože se mu ve snaze zmírnit následky flaška vysmekla, a tryskal z ní proud kapaliny i na ty věci, 

které předchozí výbuch sopky nezasáhl. 

Ne, nezabila jsem ho, ani jsem to nekomentovala, protože společensky přijatelná byla asi až pátá 

myšlenka, ty předchozí se týkaly jistého anatomického mužského ústrojí, případně poslání do míst, 

kudy potrava po zpracování odchází ven. 

Paní, my jsme benzinka, víte?

Po splnění povinností jsme se vydali za účelem

nákupu něčeho na večeři na asi kilometr

vzdálenou čerpací stanici, kde mi mapy.cz ukázaly

non-stop otevřený obchod Billa. Vhodili jsme si

do košíku nějaké potraviny vyjma základní

komodity, tedy vína, to jsme měli ještě z vlaku, a

když jsme šli k pultu platit poté, co jsem musela

vysvětlit, že ne, že jsme netankovali, vnucovala

jsem jim slevovou kartičku Billa. 

„Paní, my jsme benzinka, víte?“ usadila mě

obsluha. 

No, to sice ano, ale zároveň taky Billa, vždyť jsem

to viděla i na dveřích, kde bylo vykresleno

klasické žluté logo, ale věděla jsem, že čím více

bych se to snažila vysvětlit, tím větší blb by se ze

mě následně stal. Takto jsem jen pokrčila rameny

a zaplatila.

Na pokoji jsme pak všechno spráskali a Luboš si

naměřil cukr 10,8. Aby ne, když do sebe natlačil šáteček, 200 gramů salámu a 4 plátky chleba. 

Bylo 19.59 a my jsme zalehli ke spánku, takže v podstatě ještě se slepicemi, jak se u nás na 

venkově, v té zatáčce před Vídní, říká. 
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Den 0, neděle 4.8.

Počasí už zjistilo, že vyrážíme na vandr

Venku se strhla strašná průtrž, která nás oba probudila ještě před zazvoněním budíku. Dešťové 

kapky velkou intenzitou pleskaly na okno, hnané prudkými poryvy větru, takže jsme honem z 

balkónu lifrovali naše zabalené batohy, aby nedošly k úhoně. Bylo nám vše naprosto jasné. Počasí 

už zjistilo, že vyrážíme na vandr. 

Já jsem vstávala naprosto polámaná, s bolavými zády. Tady se ukázalo, jak moc výborný byl nápad 

spát na přistýlce, která měla nekvalitní matraci, místo na klasické posteli. Nafasovali jsme 

trojlůžkový pokoj a já si vybrala právě přistýlku, zatímco Luboš obýval manželskou postel. Důvod 

tohoto mého rozhodnutí byl prostý, nemám v hotelích dvoulůžko ráda a už vůbec ne v situaci, kdy 

místo dvou přikrývek je

nachystána jedna obří

pro oba. Luboš by mohl

povídat, kolikrát jsem z

něj v těchto podmínkách

peřinu ve spánku stáhla

na sebe a nadále

setrvávajíc v limbu mu

nedovolila vzít si zpátky

ani kousek deky. 

Cestou na snídani nám

recepční vnutil

nevyzvednutý snídaňový

balíček, který jsem si

předem objednala, a už nezrušila, takže místo ve společné jídelně jsme se cpali v našich postelích. 

Luboš remcal a u mě reklamoval, že se těšil na pomazánku, kterou tam nabízejí, a již nám do 

pytlíku nepřibalili. 

Cukr měl 6,6, takže krásný výsledek. To je tím, že včera se nehýbal a jen jedl :-)
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Žádná rezidentní karta, Váš pas prosím!

Domluvený hotelový taxík nás odvezl na letiště vzdálené pár minut jízdy, a po nezbytném kafíčku –

nezapomeňte, že jsem byla ošizena nafasovanou snídaní – jsme se vydali k odbavení a celní a 

pasové kontrole. Rozdala jsem nám pasy, které jsem do té doby opatrovala v dokladovce.

„Dala jsem Ti svůj, tady ho máš,“ vracela jsem Lubošovi doklad, který jsem mu předtím strčila.

„Tento je ale taky Tvůj,“ šokovaně jsem zírala na fotku svého manžela. 

Ano, oba dva pasy byly Lubošovy. 

Co teď? Co když nás nepustí? Jak je to s Norskem, je v Schengenském prostoru, či nikoliv? Přestup

jsme měli v Kodani, aspoň tam by to snad na občanku šlo. A co v Dánsku takhle nahonem? Nebo 

bude lepší nikam neodletět a udělat si vandr v ČR nebo odjet vlakem třeba do Alp? Teda do Alp ne, 

trpím závratěmi, ale někam to přece půjde!

Luboš navrhoval to zkusit, maximálně nás pošlou zpátky, takže jsme se zařadili do fronty u 

přepážky. Hledat nějaké informace na internetu nebyl čas. 

„Žádná rezidentní karta. Váš pas prosím!“ hřímala obsluha na cizince pár metrů přede mnou, který 

jí strkal jakousi zatavenou kartičku. Jsem v prdeli, honilo se mi hlavou, a Luboš má plné právo mi 

omlátit o hlavu, pokud nás odmítnou pustit do země. Já bych tedy rozhodně na jeho místě sebe 

roztrhla na dvě takové, ještě protivnější. 
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Pivo o obsahu 0,75 litru

Když přišla řada i na mě, se stoickým klidem a pokerovým ksichtem jsem podávala občanský 

průkaz, tváříc se u toho jako obyvatel špicberského Barentsburgu, jemuž se do baráku právě 

prohrabal lední medvěd, aby sežral jeho večeři či jeho jako večeři. Když mě pracovnice netrpělivě 

postrkovala dál, aby mohla zkontrolovat další cestující, měla jsem tendenci jí vysvětlovat, že s 

absencí pasu bych měla zůstat v ČR, Luboš mě ale táhl dál. Jak jsem si pak vygooglovala později, 

Norsko opravdu leží v Schengenu, takže

stačí občanka, a onen cizinec, co s ní

nepochodil, patrně pocházel z krajiny, jež

není účastníkem tohoto prostoru, proto

byl od něj vyžadován pas. 

Cestu do Kodaně si moc nepamatuji, ještě

jsem vydýchávala to, že jsem fakt

nemusela odletět. Na dánské půdě jsme se

vydali najít nějakou restauraci, kde se

najíme ryb, jelikož jsem neměla žádnou

motivaci opouštět tranzitní zónu, protože

by to znamenalo novou pasovou kontrolu,

a to jsem nechtěla riskovat. 

Nalezli jsme cenově dostupnou hospůdku,

kde se objednávka prováděla pomocí QR

kódu, umístěného na každém ze stolů.

Luboš zatoužil ochutnat místní pivo

Tuborg, a k jeho neskonalému údivu mu

donesli 0,75 litrový korbel. S konzumací

pěti piv za rok si tak vypil polovinu své

kvóty. 

Tady je na zemi krev

Já si poručila klasické jídlo, které si

dávám na letišti, tedy fish and chips, nebo-li smaženou rybu a hranolky, což je oblíbený pokrm 

rychlého občerstvení, který vznikl ve Velké Británii v roce 1858 nebo 1863, a Luboš si objednal 

krevetový salát. Já měla premiéru v degustaci černé kávy, jelikož jsem si omylem místo klasického 
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toniku, který jsem si mínila do černé tekutiny nalít, a vytvořit tak něco jako espreso tonic, koupila 

ochucený tonik citronový. Ten použít opravdu nešel. No, černá káva šla pít, ale asi kávu bez 

ovesného mléka vyhledávat nebudu. Luboš měl po obědě cukr krásných 6,3.

Najednou se ozval třeskot skla a z vedlejšího stolu stékala na zem červená kapalina. 

„Tady je na zemi krev!“ pípl Luboš a chystal se omdlít, pohled na tuto tělní tekutinu nesnáší.

Než jsem jako správný zdravotník stihla zareagovat a začala křísit svého manžela, vyšlo najevo, že 

chlapík, procházející kolem nás, shodil batohem sklenici s kečupem, ta se rozbila a kečup vystříkl 

všude kolem.

„Aha, to asi nebyla krev,“ ulevilo se Lubošovi a k mému údivu ani nechtěl nějakou kompenzaci ve 

formě zákusku za právě prožité psychické trauma. 

Uzemněný Max

Jako pečliví diváci seriálu Letecké katastrofy máme v malíčku jednotlivé díly, včetně toho, 

pojednávající o Boeingu Max 8, který párkrát spadl kvůli fatální chybě softwaru systému MCAS, 

takže když jsme uviděli přistavený typ letounu, zatrnulo nám. Byl to přesně ten stroj, při kterém při 

dvou nehodách zahynulo 345 lidí, a byl uzemněn 638 dnů. Nezbylo nám než doufat, že už problém 

mezitím definitivně vyřešili. 

Při čekání na nástup do letadla nám bylo děsné vedro, na gatu bylo jen minimum míst na sezení, 

takže jsme to vyřešili po svém. Luboš se opíral o zeď a já seděla na zemi jako správný bezdomovec.
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Když nás konečně pustili přes ranvej do letadla, uvědomila jsem si, že po mně v Dánsku nikdo pas 

nechtěl. Super, takže do Norska se dostanu, a domů už mě pak pustit musí, přece si mě tam 

nenechají. 

Na trojsedačce jsme zůstali jen my dva, takže si Luboš okamžitě odsedl do uličky, jako by se se 

mnou nebavil. 

40 srdceryvných minut čekání na zavazadla

Na odletu z Kodaně jsme měli nějaké zpoždění,

pro nás ale zanedbatelné, ve finální destinaci

jsme měli na dnes jediný úkol, ubytovat se a

vybalit zavazadla, takže nás to netrápilo. Na

norskou půdu jsme dosedli v 17,21, tedy o půl

hodiny proti letovém plánu.

Vydali jsme se k pásu, kde vyjížděla zavazadla z

Kodaně, ale naše kokony se stále neobjevovaly.

Když se zastavil prázdný pás, zastavila se i naše

srdce, ale druhá jmenovaná se rozběhla poté, co

jsme si všimli, že tam vyděšeně nestojíme sami,

kromě nás čekalo dost povědomých tváří z

našeho letu. K všeobecné radosti se pás znovu

rozjel a počal vyplivovat kufry, ale naše batohy

stále nikde. Druhé zastavení pásu, na němž se

již netočil jediný ruksak, nám vyvolal pocity

podobné menšímu infarktu. To se již kolem nás

nacházelo minimum lidí, takže bylo více než

pravděpodobné, že jsme zase bez zavazadel,

podobně jako loni při návratu z Norska. Když se

potřetí pás rozjel, už jsme ani nedoufali, ale po

40 srdceryvných minutách čekání na zavazadla

jsme se dočkali. 

Byli jsme tedy úspěšně v Norsku i s kompletní výbavou. 
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Kapitola třetí

Trondheim
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Trondheim

Trondheim (dříve Nidaros) je správní město kraje Trøndelag v Norsku a centrem Trondheimskémo 

regionu. Se svými 198 219 obyvateli v roce 2019 je Trondheim třetím největším městem Norska. 

Město leží u 130 km dlouhého fjordu, který nese jeho jméno – Trondheimsfjorden. Ve městě ústí do 

moře řeka Nidelva.

Historie

Město založil roku 997 Olaf Tryggvason, který později přijal jména Olaf I. Jako potomek Haralda 

Hårfagra se nechtěl dopustit stejné chyby - obejít se totiž bez centrálního města říše. Zvolil pro ně 

strategicky výhodné místo v meandrech řeky Nidaroselvu (Nidelva). Tam dal postavit Nidarnes, svůj

královský dvorec, a také první kostel, zasvěcený svatému Klementovi. Po Olafově smrti v Bitvě u 

Svolderu (roku 1000 po Kristu) tady vládli místodržící dánských králů, až pak roku 1015 nastoupil 

do úřadu regenta v Nidarosu Olaf II. Norský. Bylo mu dopřáno 13 let vlády. Využil jich k tomu, aby 
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upevnil pořádek a zavedl křesťanství jako státní náboženství. To ovšem u šlechty a sedláků 

nevzbuzovalo v žádném případě jenom sympatie; obávali se totiž, že ztratí svůj vliv. Naopak došlo k 

tomu, že když se Olaf po svém vynuceném útěku vrátil z Gardarike zpátky do Norska, aby opět 

získal svůj trůn, postavila se mu do cesty v Stiklestadu selská armáda a uštědřila mu zdrcující 

porážku. Olaf přitom padl a jeho tělo bylo bez poct zahrabáno do písku.

Pozoruhodné je, že Olafova smrt na bitevním poli 30. července 1030 znamená vlastně i vzestup 

Nidarosu na úroveň náboženského centra země. Za pouhých pět let se stal právě z nechtěného krále 

světec (1035), jehož tělo bylo přeneseno do chrámu svatého Klimenta. A pak rychle narůstaly 

zástupy poutníků, kteří se hlásili k „novému“ norskému světci. Kostel svatého Klimenta pro ně byl 

zakrátko příliš těsný - záměr postavit nový veliký chrám nabýval stále určitějších obrysů. V 11. 

století se pak začal plán realizovat. Kromě toho se musela pro poutníky vystavět i potřebná 

infrastruktura – jídelny a noclehárny, což dodalo městu první impuls růstu. Když Olaf Kyrre oddělil

norskou církev od brémského kléru, jemuž do té doby podléhala, zřídil biskupství v Oslu, Bergenu a

v Nidarosu. Právě Nidaros byl z těchto měst největší. Od roku 1153 se stal arcibiskupským sídlem a 

podléhalo mu sedm biskupství.

Také první hospodářský rozkvět přinesli Nidarosu poutníci a ovšem i rostoucí obchod se severem 

Norska a s ostrovy v Atlantiku. Až do počátku 13. století byl Nidaros také hlavním městem země. 

Když pak Håkon IV. zvolil za hlavní město země na jihu položený Bergen, Nidaros zůstal nadále 

centrem náboženským, kde kromě katedrály vyrostlo ještě devět kostelů a pět klášterů. Tímto jeho 

postavením nedokázala otřást ani Kalmarská unie, v níž dominovali Dánové.
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Den 0, neděle 4.8.

Tady máte bombu!

Vynesli jsme naše kokony před letiště, kde jsme je začali kuchat. Nejprve bylo nutné se dostat k 

nožům v kapsičce batohu, v čemž jsem byla úspěšnější, takže mi Luboš zabavil MŮJ nůž a řezal 

igelitový obal, omotaný kolem ruksaků. Než jsem se stihla na něj nakrknout, přišla ke mně turistka 

a začala mi vnucovat cosi neidentifikovatelného, co svírala v rukou. 

„Nechcete bombu?“ děla anglicky a urputně mi tu věc strkala.

„Ne, vole, copak jsme teroristé?“ odsekla jsem česky na půl huby. Po tom vyloženě toužím, být 

popotahována, moc dobře jsem měla v paměti, jak mě loni chtěli v Oslu na letišti zatknout za pití 

alkoholu na veřejnosti, a tady přicházím do kontaktu zrovna s bombou. 

Jak se vzápětí ukázalo, dotyčná byla Polka,

takže mé naštěstí bez sprostých slov

pronesené hlášce celkem dobře rozuměla.

Začala nám vysvětlovat, že je trekařka

končící tady svůj přechod, a téměř plnou

kartuši s plynem měla v úmyslu nechat někde

na letišti na viditelném místě s nalepeným

vysvětlujícím dopisem. Prý na bombě uvařila

7 litrů a dalších minimálně 30 by se z ní dalo

ještě vymáčknout. Nic za ni nechtěla, jen

hledala nového majitele, který by se plynové

bomby mohl ujmout a mít z ní užitek, takže

jsme to s díky přijali, ostatně podobným

způsobem jsme se nespotřebovaných kartuší

zbavovali taky. Samozřejmě ne vypálených,

mluvím o těch minimálně z půlky plných, a

jednou, v roce 2018 ve Finsku, jsme do

místního turistického centra dokonce odnesli

fungl novou, naprosto nepoužitou kartuši. 
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Jak jsem hladová a nevyčuraná jela do centra

Měla jsem zjištěné spoje z letiště do centra Trondheimu a věděla jsem, že nám asi za půl hodiny 

jede vlak. Nestihla jsem si ani skočit na WC, když jsme z místa, kde Luboš zbavoval naše batohy 

pytlů na odpadky, do nichž byly zamotány, spatřili přijíždět bus.

„To by měl být autobus do centra,“ mrkla jsem na mobil, kde jsem měla stažený jízdní řád do 

města.

„Aha, pojeďme s ním, proč čekat na vlak,“ navrhl Luboš.

A tak jsem hladová a nevyčuraná jela busem do centra, navíc byl několikanásobně dražší, než by 

stál vlak, což jsme zjistili až při koupi jízdenek, a už to nešlo vzít zpátky, jelikož mi bylo blbé dělat 

ze sebe socku a pokusit se u řidiče jízdenky vystornovat. Vevnitř byla silně puštěná klimatizace, asi 

aby se teplota přiblížila té venkovní, rozhodně to nebylo z důvodu panujících veder. 

Řidič se každého cestujícího zeptal, do kterého hotelu míří, a pak na jednotlivých zastávkách hlásil, 

pro které ubytování je to z ní nejblíž, díky čemuž jsme náš dopředu zajištěný hotel měli v podstatě 

hned za rohem, tedy mnohem blíže, než kdybychom se do něj trmáceli z vlakového nádraží. 

Nakonec se dražší cesta alespoň trochu vyplatila. 

Dva dny ve zmíněném ubytování v centru poblíž jak vlakové stanice, tak katedrály Nidaros, nás 

vyšly ještě levněji, než přespání v Praze, a to vše díky asi půl roku dopředu provedené rezervaci. 
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Jak vyhazovač vypoklonkoval z hospody ožralu 

Pěšky jsme došli na ubytko, naštěstí to bylo pár set metrů, jelikož batohy rozhodně nebyly sbaleny 

na delší pochod. V našem pokoji jsme je shodili a vydali se hledat něco k snědku. Byla neděle 

večer, a ačkoliv se svými 200 tisíci obyvateli byl Trondheim třetí největší město Norska, tak tady 

nyní chcípl polární pes. Nic, žádný obchod, ani restaurace nebyla otevřena, nabízela se buď 

hospoda, odkud nabušený vyhazovač vypoklonkoval z hospody ožralu, který se vzápětí na tajňačku 

vrátil dovnitř lokálu, a podnik „Fly chicken“, tedy v překladu Létající kuře, jenž jsme zahlídli z 

oken busu a rovnou si jej zvolili za náš cíl. 

Když jsme tam dorazili, už mě sužoval prázdný žaludek velmi bolestivě. 

Hlad, hlad, hlad, tak by se dalo shrnout naše čekání na 30 křidýlek, tedy největší možnou porci, 

však se nás obsluha ptala, zda to myslíme fakt vážně. Mysleli jsme. Prostě jsme měli obří hlad a 

velké oči. Zatímco se kusy kuřat smažily, já hlady skoro hryzala stůl. 

Nakonec jsme se dočkali, a protože jsme fikaně zvolili jídlo s sebou, donesli jsme si drahocenný 

poklad na pokoj, kde jsme třetinu spráskali, a zbytek schovali do ledničky.

Jak jsem zabezpečila, aby se Luboš prošel

Když jsem unavená, mám tendenci přehazovat pořadí písmen a čísel. Asi nejvíce úsměvný příklad 

tohoto fenoménu se stal před lety, kdy jsem pacienta, tedy chlapa, který si narazil záda, poslala na 

rentgen s diagnózou S314 /otevřená rána pochvy/ místo S134 /podvrtnutí a natažení krční páteře/. 

25



Způsobila jsem tehdy několika IT technikům horké chvilky, zda si opravdu může muž roztrhnout 

pochvu. Podotýkám, bylo to v době, kdy byla známa dvě pohlaví, dnes už by to nikoho asi 

nepřekvapilo.

Dost ale historické vsuvky, nyní k tématu.

Hotel měl sdílenou kuchyňku, která se otevírala na přidělený PIN, který zněl 9233. Luboše jsem 

tam poslala s kódem 2933. Děsně prskal, když se vrátil ta dvě patra po schodech. No co, aspoň se 

prošel, však jsme dneska jen seděli buď na letišti, nebo v letadle, a pochodovali maximálně po 

ranveji. Může být rád, že jsem mu dopřála procházku do společné kuchyňky po schodišti, a to 

rovnou dvakrát. Neocenil to, nevděčník. 
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Den 1, pondělí 5.8.

Jak mi chtěl racek ukrást brýle

Celou noc neskutečným způsobem řvali venku rackové – od přístavu v kanálu jsme byli vzdáleni 

300 metrů, od fjordu Flakkfjorden 500-600 metrů, takže těmto opeřencům stálo za to, zaletět si těch

pár set metrů do vnitrozemí. Jelikož bylo relativně teplo, měli jsme otevřené okno a na vnitřním 

parapetu jsem měla položené brýle, což se mi skoro stalo osudným. Nad ránem některý z drzejších 

jedinců přiletěl tímto oknem, usadil se na VNITŘNÍM parapetu a ďobal mi do brýlí ve snaze je 

uchopit do zobáku a odnést pryč. Tento monotónní zvuk, tedy ťuk ťuk ťuk, naštěstí probudil 

Luboše. Jen jeho zařvání zabránilo nejhoršímu, kdy fógl již držel v zobáku moje brýle za obroučku 

a snažil se odfrčet s nimi v širou dál, podoben zlodějské strace. Křik mě probral k částečnému 

vědomí, takže jsem byla nucena absolvovat přednášku vedenou mým manželem, během níž jsem se 

dozvěděla, že jsem nezodpovědná, neumím si dávat pozor na své věci a nedokážu předvídat, jelikož

nechat si pohozené brýle na otevřeném okně je

hazardování s touto vzácnou optikou. Protože jsem

během kázání znovu usnula, nedostal se do mé

výplně mezi ušima závěr Lubošova monologu.

Ráno si samozřejmě nepamatoval můj prohřešek,

nemá naštěstí v povaze rýpat se v poklescích své

drahé polovičky, na rozdíl ode mě. To zase já bych

mu to s chutí omlátila o hlavu, klidně i za týden.

Několikrát. 

Jak jsme snídali kuřecí křídla

Pamatujete si, jak jsme včera vlivem brutálního hladu zakoupili 30 smažených křidýlek? No tak 

vězte, že těch jsme ještě dvě třetiny měli v lednici. Jak navíc bylo vše zavřeno, nebyla příležitost 

sehnat jiné zásoby, takže se jednalo o jediné jídlo, které jsme měli k dispozici. Abychom ušetřili, 

měli jsme ubytování bez snídaně, takže jsme se pustili do konzumace drůbeže, samozřejmě po 

ohřátí v mikrovlnce. Tentokrát jsem už Lubošovi sdělila správný PIN od dveří kuchyňky, a jelikož 

bylo skoro brněnské poledne, tak jsme papu prohlásili rovnou za oběd. 

Nevíte, co je brněnské poledne? Během třicetileté války od května do srpna 1645 obléhal generál 

Lennart Torstenson Brno. Jednoho dne se zařekl, že buď Brno dobude, než začnou v kostele sv. 
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Petra a Pavla na Petrově vyzvánět poledne, anebo obléhání zanechá. Torstenson tak prohlásil na 

válečné poradě v předvečer posledního útoku na Brno a slyšel ho špehující Brňan. Následujícího 

dne, když bylo 11 hodin a zdálo se, že Brno padne, rozhodli se obránci nechat zvonit na Petrově 

poledne o hodinu dříve. Švédové odtáhli s nepořízenou.

Tričko mi smrdí už teď a to jsme ještě nevyrazili na vandr

Nevýhoda moderních prodyšných a rychle schnoucích materiálů, užívaných na spodní prádlo, je 

jejich zápach i po relativně kratší době nošení, což jsem si nyní ověřila. Tričko mi smrdělo už teď a 

to jsme ještě nevyrazili na vandr. Luboš se mi, oděn do trička z merina, kvůli němuž nějaká ovečka 

přišla o svou srst, jen křenil, protože, a to mi dá za pravdu každý trekař, merino nikdy nesmrdí, 

dokonce ani po mnoha dnech nošení. Vše má ale jak rub, tak líc. Vlna schne hodně dlouho a pojme 

do sebe hodně vlhkosti, takže, vzdor marketinkovým kecům, prostě a jednoduše studí. 

Nastal čas vyrazit na povinnostmi, tedy po nákupech. Kdo mě zná, tak ví, že chození po obchodech 

nesnáším, takže jsem si dopředu zjistila, kde seženeme plynové kartuše, abych zminimalizovala 

lítání po prodejnách. Napřed jsme si skočili do nedaleko ležícího Kiwi, abychom si koupili a na 

místě vypili námi velmi oblíbenou minerální vodu Farris, a když už jsme tam jezdili s nákupním 

košíkem, rovnou jsme do vozíku hodili i jídlo. Tentokrát jsme většinu vezli z domova, takže v 

Norsku jsme pořídili jen 4 x 50 gramů krutonků a 400 gramů pražené kukuřice. 
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Zrada v kavárně

Díky výhodné pozici v centru jsme to měli všude kousek, takže jsme se s nákupem vydali na náš 

hotel, a abychom nekráčeli stejnou cestou, vzali jsme to jinou boční uličkou, díky čemuž jsme 

nalezli velmi útulnou kavárnu. Strčili jsme dovnitř hlavu a oznámili obsluze, že se tam tak za 

hodinu stavíme na kafe, že nyní pouze sondujeme, jak to vevnitř vypadá. Já slintala nad krevetami, 

které tam nabízeli v různých podobách, hlavně jako sendvič na chlebě. Mňam, to si dám. 

Zalezli jsme do Intersportu, kde jsme vzali po dvou velkých kartuších, 645 gramů celkové váhy a 

450 gramů plynu každá. Jako třetí jsme měli tu z

letiště, čímž bychom měli mít pokrytou spotřebu na

vaření na treku na 14 i více dnů. Bomby jsme hodili

na pokoj a volným, pomalým krokem začali kráčet na

vlakové nádraží. No a proč volným, pomalým

krokem? Potřebovali jsme si změřit, jak dlouho nám

potrvá dojít na stanici, až tam zítra ráno půjdeme plně

naloženi. Zabralo nám to rovných14 minut. To půjde. 

Když jsme dali povinnostem vale, nakráčeli jsme

chutě do naší kavárny, tam na mě ale čekala zrada. Už

neměli krevety! No nic, zamáčkla jsem slzičku,

musela jsem vzít zavděk samotnou kávou, a to opět

bez mléka, protože kupovat litr ovesného se mi

nechtělo, když bych to množství nespotřebovala, a

půl litru nenabízeli. 

Jak jsme se stali poutníky

Naše další kroky vedly do Nidaros Pilgrimsgård /Poutní farma Nidaros/, tedy do poutnického 

centra, kde, jak jsem si předem zjistila, bylo možné zakoupit si poutní pas nebo-li credencial. Tam 

jsme samozřejmě napřed vrazili do kavárny, kde dokonce nabízeli možnost erárního ovesného 

mléka, takže jsem to otočila rovnou dvakrát. Luboše honila mlsná na koláčky, a jelikož se nemohl 

rozhodnout mezi dvěma druhy, vzal si pro jistotu oba zákusky, načež si naměřil neuvěřitelnou 

glykémii 5,2. Já pořád tvrdím, že když se hýbe, má cukr vysoký, a když nic nedělá a jen žere, tak 

má hladinu v normě. 
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Poutní pas jsme nakonec zakoupili jediný, a to pro mně, nějak jsme neviděli důvod, proč sbírat 

razítka do dvou exemplářů. 

Bylo 14 hodin, nás už nečekal žádný úkol, takže jsme řešili, co s volným odpolednem. Dosavadní 

vandry vždy znamenaly velké nákupy ve smyslu zásob, což nyní odpadlo díky tomu, že 90% 

potřebného vybavení a jídla jsme si vezli již z domova a v Norsku jsme doplnili jen plynové bomby,

čtyři sáčky krutonků a pytlík kukuřice. Jestli řešíte, na co krutony, tak vězte, že jsme je kdysi 

omylem pořídili místo zamýšlených sucharů, a osvědčily se nám více díky tomu, že kostky 

krutonků se tolik nedeformují tlakem, jako plátky sucharů, navíc bývají lépe ochucené a kořeněné. 

Nidaroský dóm

Nidaroský dóm (norsky Nidarosdomen) je nejmohutnější středověké architektonické dílo v celém 

Norsku. Nidaroský dóm se nachází ve třetím největším městě Norska – Trondheimu. Se svými 102 

metry délky a 50 metry šíře je to největší gotický chrám ve Skandinávii. Dějiny stavby 

korunovačního dómu norských králů jsou velmi rozmanité a trvají bezmála celé tisíciletí.

Když bylo podle pověsti neporušené tělo Olafa II. převezeno ze Stiklestadu do Nidarosu a pohřbeno

v kostele svatého Klimenta, vyrazil údajně vedle kostela pramen, jehož voda byla zázračným lékem 

na všechny nemoci. A když se Olaf III. Kyrre roku 1066 vrátil do Nidarosu s mrtvolou svého otce, 

který padl v Anglii, s jeho doprovodem přišli do Norska i šlechtici anglosaského původu. Olaf Kyrre

dal svého otce, Haralda III., pohřbít v mariánském kostele, chrám svatého Klimenta dal strhnout a 

započal se stavbou nového velkého kostela svatého Olafa, který byl za pozemského života vlastně 

jeho strýcem.
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Královský nástroj

Rozhodli jsme se, že zlatý hřeb našeho pobytu v Trondheimu, tedy katedrálu Nidaros, navštívíme už

nyní, nikoliv na závěr, po dokončení treku. Aspoň tak budeme mít „splněno“ a nebudeme muset do 

Trondheimu spěchat, můžeme déle zůstat v přírodě. Zakoupili jsme si přes Lubošovy protesty 

kombinované vstupné, opravňující nás kromě prohlídky Nidaroského dómu i na Národní výstavu 

regálií a do Arcibiskupského paláce. 

Napřed se samozřejmě šlo do Nidarosu. Tam nás zaujal zejména sámský oltář, tedy oslava 

sámského lidu, byť historická hranice osídlení Sámů v Norsku rozhodně po relativně jižně položený

Trondheim nesahá. Pak jsme se jen kochali a kochali a kochali. Ani má písemná výřečnost, tedy 

slovní průjem, mi neumožní hodit na papír tu nádheru, která se kolem nás rozkládala, a dojem byl 

ještě umocněn hrou na královský nástroj, tedy varhany. Katedrála v Nidarosu má dvoje velké 

píšťalové varhany. Žena středního věku k těm větším zasedla a započala hrát nějaké středověké 

chorály, přičemž nohou ovládala i nástroj druhý, umístěný na opačné straně obrovské hlavní 

místnosti, takže výsledný zvukový zážitek byl stereo. Bylo to nepopsatelné, vydrželi bychom 

jakkoliv dlouho jen sedět a poslouchat. 

Neuměli jsme se tam jen kochat při této hudební produkci, protože jsme se průběžně upřímně bavili

těmi návštěvníky, kteří si nevšimli nebo nezjistili, jak žena, používající varhany, na dálku používá i 

druhý orkán, a zoufale jej všichni do jednoho zkoumali ve snaze zjistit, odkud se hudba line, když 

tam nikdo nesedí. 
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Národní výstava regálií

Výstava královských regálií je výstava pro veřejnost v Arcibiskupském paláci v Trondheimu, kde 

jsou vystaveny regálie a korunovační klenoty Norského království. 

Výstava byla otevřena 22. června 2006, na den přesně sto let po korunovaci krále Haakona VII. a 

královny Maud. 

Norské korunovační klenoty, norsky Norske krongregaliene, je soubor drahocenných předmětů, 

používaných do roku 1905 při korunovacích norských králů a královen. Většina těchto 

korunovačních klenotů byla vyrobena roku 1815 ve Stockholmu.

Kromě korunovačních klenotů patří do souboru korunovačních klenotů také královské trůny, 

korunovační klenoty a královské prapory. 

Arcibiskupský palác

Arcibiskupský palác v Trondheimu je kamenný hradní komplex o rozloze 100 × 100 metrů, který se 

nachází hned vedle katedrály Nidaros na jihu.

Arcibiskupský palác byl arcibiskupskou rezidencí a správním centrem v Norsku až do reformace v 

roce 1537. Komplex je nejstarší existující budovou z profánního kamene v severském regionu a má 

složitou stavební historii, která trvá více než 600 let a je neustále zkoumána a vyvíjena.

Komplex byl postaven jako arcibiskupská rezidence a palladium a pravděpodobně jej začal stavět 

arcibiskup Øystein Erlendsson od roku 1161. Zařízení bylo rozvíjeno v několika etapách v průběhu 

celého středověku.
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Jak vznikla zelená barva střechy při renovaci

Na přelomu dubna a května jsme v rámci prodlouženého víkendu navštívili Londýn, kde jsme mimo

jiné byli i v expozici věnované korunovačním klenotům. Nesmělo se tam fotit a každý roh každé 

budovy byl střežen jedním nabušeným členem ochranky. Tady se korunovační klenoty, tedy národní

výstava regálií, jen tak nabízely k prohlídce, aniž by někdo omezoval focení, a nestepoval tady 

nikdo, kdo by kontroloval prohlídku. 

Poté jsme vlezli do třetího muzea, na nějž sloužila kombinovaná vstupenka, a to do 

Arcibiskupského paláce. Tam jsme zhlédli film, věnovaný renovaci a restaurátorství katedrály, kde 

nás šokovalo, že krásné zelené barvy střechy bylo dosaženo pomocí smíchání moči a kyseliny 

chlorovodíkové. Záběry kromě toho ukazovaly, jak šel čas, tedy jak se měnil půdorys a bokorys 

katedrály v běhu staletí, kdy zejména vlivy zevní měly destruktivní účinek – požár, ztráta věžičky a 

podobně. Na tuto třetí expozici, tedy do paláce, se již Lubošovi nechtělo, ale nakonec byl rád, že 

jsem ho přesvědčila /“Půjdeš, nebo si mě nepřej!“/, jelikož právě tady si uvědomil obrovský rozdíl, 

jak katedrála vypadala na začátku, jak na konci, a jak geniální museli být tehdejší stavitelé. 

Nastal čas nacpat ten náš mrdník do batohů

Na ubytko jsme došli hladoví jako Čenkovej děti, alespoň jeden z nás jo. Já od snídaňooběda 

neměla ani ň do huby, kdežto Luboš si dopřával minimálně dva koláčky ke kávičce. Abychom 

neutráceli a nemrhali financemi, nic na jídlo jsme si nekupovali, pouze jsme dojedli zbytky od 

včerejší večeře, tedy více než 24 hodin stará smažená křidýlka. Asi tuto mou jinak velmi oblíbenou 
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pochutinu budu muset na nějaký čas vyřadit ze svého jídelníčku, už jsem „posraný dvoreček“ 

nemohla ani vidět. 

Nastal čas nacpat ten náš mrdník do batohů. Ve 20 hodin měl Luboš za sebou teprve druhé 

přebalení, během něhož popíral fyzikální zákony, zejména ten o zachování objemu. Že to není 

základní fyzikální zákon? No tak není, je to tedy fyzikální věta, a vězte, že ta praví, že 90 litrů 

nákladu nenacpete do 80 litrového zavazadla, o což jsme se oba neúspěšně snažili. 

V průběhu snižování entropie, tedy míry neuspořádanosti systému, jsme dopili minerální vodu 

Farris, takže jsme skočili do ještě otevřeného Kiwi vrátit prázdné flašky, a to naši jednu PETku. 

Zahltili jsme tím mašinu, do níž se lahve strkaly, nakonec se nám z ní, po užití několika přesných, 

jednotkových úderů, tedy kopání, podařilo vyrazit účtenku, která nám posloužila k peněžní 

refundaci. 

Jak jsem se obětovala

Systém třídění odpadů a hlavně recyklace plastů zahrnuje i drobný detail, že není možné žádat 

pouze o proplacení dokladu za PETky, nýbrž je nutné si i něco koupit. Všechno jsme již měli 

pořízeno a stejně se nám to na pokoji skoro nevešlo do ruksaků, takže jsem se obětovala, a hodila 

do košíku balení čipsíků, abych vykryla sumu za vrácené flašky. Pytlík jsem pak sežrala na ubytku 

jako odškodnění, protože zatímco mně se podařilo spakovat na první dobrou, měl Luboš v 22,17 za 

sebou páté přebalení, aby zjistil vážnou potíž. Nenachystal si ranní léky, takže mu nezbývalo, než 

vše vyhodit ven, jelikož vak s medikamenty dlel samozřejmě až úplně dole. Při té příležitosti, když 

už byla tak jako tak jeho veškerá výbava rozprostřena po celé místnosti, prohodil si alespoň trika a 

červené merinové, tedy nesmrdící, vyměnil za modré, tedy rychleschnoucí. Hrdě se zatvářil, jaký je 

borec, že to zvládl, aby na stolku spatřil glukometr, a to vzápětí po zapnutí přezky batohu. Poté 

následovalo co? Přece šesté vybalení batohu a opětovné znovu nacpání všeho dovnitř. No co, aspoň 

se pocvičil, na treku se mu tato zkušenost bude hodit. 
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Den 2, úterý 6.8.

Budíček ve čtyři ráno bolel

Vlak nám jel v 5,55, takže jsme si nastavili budík na čtvrtou hodinu. Bolelo to přesto, že jsem 

nebyla, dle svého zvyku, schopná vstát hned, ale povedlo se mi to až na asi třetí zařinčení. 

Odměnou nám byl nádherný východ Slunce, kdy to vypadalo, že nebe hoří oranžovou a růžovou 

barvou. Podle předchozí domluvy jsme kvůli úspoře času nesnídali, pouze jsme se umyli, a vyrazili 

jsme s těžkými batohy na nádraží. Cesta na stanici nebyla vůbec příjemná, pod nákladem jsme se 

oba klátili. Mně nezbylo než doufat, že tento způsob sbalení, tedy mód cestovní, je na nošení 

nepříjemný, ale až se změní na mód putovní, bude to snazší. 

Ačkoliv jsme se na nádraží ocitli s velkým předstihem, vlak již byl přistaven, takže jsme vlezli 

dovnitř, a honem si zabrali místo pro batožinu, čímž jsme úložnou kapacitu prostoru k tomu 

určenému snížili na nulu. Našli jsme si naše místa, a jelikož vagón nebyl zaplněn ani z desetiny, 

přechodně jsme si obsadili čtverku s tím, že až přijde právoplatný majitel, hned ho pustíme a 

přesedneme si na naše rezervované sedačky. 

Jak mě norské dráhy naštvaly

Norské dráhy mě děsně nakrkly, u našich sedadel nebyl avizovaný kávovar! Přitom, když jsem před

měsícem lístky kupovala, vybírala jsem si polohu poblíž mašiny na kafe a ta nyní chyběla! Hlavně 

že jsem tehdy měla otevřený plánek s rozvržením sedaček a místenky brala hned u kávovaru. 

Taková zrada!
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No nevadí, kávička zdarma nebude, ale tolik do sebe ráda investuji, vydala jsem se tedy do 

jídelního vozu, který sloužil i jako kafeterie, a objednala si kafe. Bohužel jsem neuspěla, pult byl 

ještě uzavřen, což mohlo souviset s tím, že jsme zatím pořád nevyrazili z Trondheimu. Vrátila jsem 

se tedy na své místo a napadlo mě, zkusit si kávu zařídit v aplikaci. Naskenovala jsem si QR kód, 

ale než jsem stihla úkon dokončit, stál u mě pikolík a vnucoval mi hrnek s černou tekutinou. Prý než

vystoupíme, mám mu to přijít zaplatit. Zjevně to takto vyřešil a provedl, aby měl pokoj od té 

závislačky na kávě. 

Ke kávičce patří svačinka, takže jsme se vytasili s obloženými bulkami, každý z nás si totiž včera 

bagety nachystal. V Kiwi jsme si cíleně za tímto účelem koupili hamburgerové housky a na pokoji 

si je naplnili podle chuti, já tam třeba měla uzeného lososa a krevety, Luboš salám a sýr. 

Zpívající si černoch

Vyjeli jsme přesně načas. Kousek od nás seděl černoch a počal si zpívat, následně se modlit, 

přičemž u toho vydával hrdelní zvuky. Asi nějaký jižní Viking. Pak už jsme jen putovali krajinou a 

rozhlíželi se. Vlak stavil v určitých intervalech, někde častěji, jinde urazil delší trasu, než se objevila

další stanice. 

* Berkåk, parta cyklistů rozložená na nástupišti s bicykly ve fázi prvočinitelů – tihle s námi 

rozhodně nepojedou, zřejmě se pakují na další spoj za dvě hodiny. Moc dobře si pamatuji, že jsme 

jednou takto způsobili pozdvižení ve Finsku, když jsme si kola balili na let pozdější, a obsluha se 

lekla, že na aktuální. 
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* Oppdal, za ním jsme začali vjíždět do hor, koleje šplhaly úzkým údolím s rozeklanými štíty. Tady 

se budeme dalších 14 dnů pohybovat pěšky, paráda. 

* Hjerkinn, vlak se kompletně naplnil a cestující s obřími kufry a dva batůžkáři zaházeli svými 

zavazadly naše batohy tak, že jsem se už dopředu stresovala, jak je vykucháme z té hory ruksaků. 

No jak, asi 20 minut jsme urputně odhazovali kufry a vypitvávali naše sporé 30ti kilové batůžky. 

Stihli jsme to tak akorát. 

Horší bylo, že Dovre, cíl naší cesty, byl na znamení a my nepřišli na to, jak to provést, když jsme 

nikde nenalezli tlačítko zvonku, podobnému tomu v našich vlacích. Skočili jsme tedy alespoň do 

jídelního vozu a číšníka poprosili, zda by to nevyřešil, když už jsme nenalezli průvodčího. Neměl s 

tím problém a slíbil, že se vysílačkou spojí se strojvedoucím, čemuž jsem moc nevěřila, neměl totiž 

žádnou vysílačku. 
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Kapitola čtvrtá

Po královských stopách
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Dovrefjell

Dovrefjell je pohoří v jižním Norsku v krajích Møre a Romsdal, Trøndelag, Innlandet. Na severu je 

odděleno údolím Sunndalen od pohoří Trollheimen, na jihu je odděleno údolím Romsdalen od 

Reinheimenu. Východní část protíná norská páteřní silnice E6 (Drivdalen). Z východu je pohoří 

ohraničeno Orkdalenem, za nímž se rozkládá masiv Forolhogny. Na západě u Åndalsnesu svahy 

padají do vod Romsdalsfjordu a na severozápadě je odděluje Langfjorden od poloostrova 

Nordmøre.

Nejvyšším vrcholem pohoří je Snøhetta (2286 m n. m.), za ní následují Svånåtindan (2215) a 

Skredahøin (2004). Díky nim je po Jotunheimenu druhým nejvyšším pohořím v Norsku. Hory patří 

do systému Skandinávského pohoří a jsou budovány velmi starými horninami z období 

kaledonského vrásnění. Zajímavým zástupcem dovrefjellské fauny je pižmoň. Jádro pohoří je 

chráněno jako Národní park Dovrefjell Sunndalsfjella (Dovrefjell Sunndalsfjella nasjonalpark).

Horská tundra je bohatá na množství rostlinných druhů, mimo jiné i proto, že část podloží tvoří 

vápence, které jsou v norských horách jinak velmi vzácné.

Svatoolafská cesta

Svatý Olaf je norský patron. Král, který se od začátku své vlády v roce 1015 snažil sjednotit a 

pokřesťanštit Norsko. Zároveň byl však také Viking, a tak to sjednocování nebylo úplně 

mírumilovné. V červnu roku 1030  byl zabit v bitvě u Stiklestad a následně pohřben v katedrále 
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Nidaros v Trondheimu. Brzy poté se začaly dít zázraky a znamení a rok po smrti byl Olaf 

svatořečen. Poutníci začali chodit k jeho hrobu a Nidaros se stal jednou z nejdůležitějších 

poutnických destinací v severní Evropě.

Současná poutní cesta sleduje Královskou cestu, kterou ve středověku vyšlapala kopyta královských

koní na jejich cestách z Osla do Trondheimu. 

Cesta začíná v původním historickém centru Osla (Gamle Oslo) nedaleko ruin kostela zasvěceného 

Panně Marii a značky vás povedou okolo největšího norského jezera Mjøsa přes olympijské město 

Lillehammer, dále údolím Gudbrandsdal přes hory Dovrefjell a dalším údolím Gauldalen až k 

trondheimskému fjordu.

Městečko Dovre je bránou do hor Dovrefjell, jejichž přechod ukrajuje z cesty cca 100 km. 

Vystoupáte do 1 200 m nad mořem a po celou dobu se pohybujete v nadmořské výšce kolem 1 000 

m.

Pozice na severu ale dělá z těchto hor velehory beze stromů, s mechy, lišejníky a kosodřevinami. V 

nižších polohách se občas krčí pokřivené břízky a borovice. A kam se podíváte, tam jen pustina a 

kopce. V Dovrefjell si připadáte taaaakhle malinkatí. V horách žijí pižmoni, stáda divokých sobů, 

anebo i polární lišky.
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Královská stezka před Dovrefjell

Silnice mezi Dovrem a Oppdalem byla jedním z nejdůležitějších a nejpoužívanějších horských 

průsmyků v Norsku. Horská plošina odděluje Sonenfjelske a Nordenfjeldske. Fyzické stopy 

dopravních cest lze vysledovat až do doby železné a středověku, ale lidé přes hory cestovali již od 

nepaměti. Hory byly důležitým zdrojem a v Dovrefjellu nacházíme stopy osídlení již v době 

kamenné.

Královská cesta přes Dovrefjell byla postavena na počátku 17. století jako první veřejná silnice 

přes vysokohorskou oblast v Norsku. K celkovému zlepšení silnic v této zemi došlo v letech 1600 a 

1700, kdy vznikla potřeba efektivnější dopravy v souvislosti s poštovními službami, obchodem a 

obranou.

Královská cesta přes Dovrefjell se táhne od kostela Dovre přes Hardbakken do Hjerkinnu a přes 

Hjerkinnhø a dále do Kongsvollu, přes Drivdalen ke kostelu Oppdal. Termín Královská cesta se 

používal pro hlavní silnice, které byly postaveny v souladu s dánsko-norskou legislativou. V Dánsku

byly tyto hlavní silnice určeny pouze pro státní úředníky, administrativu a samotného krále. V 

Norsku se termín King's Road používá pro všechny sjízdné veřejné silnice, které byly postaveny v 

letech 1600 a 1700.

Po Královské cestě přes Dovrefjell putovalo několik králů. Pohoří překročili během svých 

oficiálních cest do Norska v letech 1600, 1700 a 1800. Prvním z dánsko-norských králů byl král 

Kristián V. v roce 1685. Král Fridrich IV. tak mohl v roce 1704 cestovat dvoukolovým kočárem. 

Ještě jednodušší to měl král Kristián VI. v roce 1733, kdy jel po Královské cestě ve čtyřkolovém 

kočáře.

V letech 2018-2022 byla

Královská cesta přes

Dovrefjell oživena

historickými mosty,

opravou zdí a renovací

starých odvodňovacích

systémů. Poutní stezka

sleduje velkou část

Dovrefjell po Královské

cestě.
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Den 2, úterý 6.8., první den treku

Jak jsem si skoro rozbila hubu

Nevěřili jsme, že vlak v Dovre zastaví, jelikož se naše vozidlo nemělo ke zpomalení a snížení 

rychlosti při projíždění osadou, a já se už viděla, jak v další stanici – Otta – budu řešit dopravu zpět,

když jsme profrčeli kolem posledních domků, a do našeho zorného pole se vyloupla pěkná, 

opuštěná zastávka. Vysedali jsme tam jediní, a do vlaku se naopak nalodila starší žena.

Skoro ¾ hodiny nám zabralo prakticky kompletní vyházení vybavení z batohů a opětovné narvání 

věcí dovnitř. Sympatická, ze dřeva

vyřezávaná zastávka se nacházela ve

výšce 485,30 metrů nad mořem, jak

jsme se mohli dočíst z umně vyvedeného

štítu na balkónu. Čekalo nás dnes skoro

600 metrů převýšení nad hranu lesa, kde

jsme měli rozbít první výškový tábor.

Doufala jsem, že to bude dnes jediné, co

taky rozbijeme, jelikož jsem aspirovala

na první rozbití huby na treku, když

jsem – podotýkám, aniž bych ukrojila

jediný metr z trasy – zakopla o svou

vlastní nohu a jen pohotové opření se o

Luboše zabránilo nejhoršímu, kdy můj

hezký ksicht by se potkal v objímajícím

objetí s lavičkou, kam se díky gravitaci

řítil. Mého zákonitého manžela

vyplašilo, když jsem ho celou svou

vahou praštila do ramene, úlekem

vykvikl, z rukou mu vypadlo všechno,

co tam držel, a rozkutálelo se po celém

nástupišti. 
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Jak jsem Luboše zachránila minerální vodou Farris

Když už jsme byli jakž takž sbalení na pochod, vydali jsme se podél trati vstříc směru, odkud jsme 

sem dorazili. Nemylte se ovšem, jakž takž sbalení na pochod neznamená ani omylem pohodlné 

sbalení, batohy nás tížily, sjížděly nám dolů, ramenní popruhy tlačily a díky panujícímu vedru jsme 

měli žízeň. Chtělo by to vodu. Chtělo by to minerální vodou Farris. Nemožné se stalo skutečným, 

při procházení osadou jsme objevili obchůdek Coop.

Já o něm věděla ještě z domova, jednalo se o

poslední možnost nakoupení proviantu před

následujícími 100 km horami. Krám jako takový nás

nelákal, kompletní jídlo jsme si nesli na hřbetě, ale

obchod mohl znamenat nabídku minerálek. Složili

jsme se s batohy na travnatém plácku na dřevěné

lavičce, Luboše jsem pověřila hlídáním zavazadel a

vlítla jsem dovnitř, kde jsem pořídila PETku Farrise.

Tím jsem Luboše vyloženě zachránila. Kopl to to

sebe, jen to zasyčelo, a já k obrovskému údivu

prodavačů dovnitř zašla zálohovanou flašku vrátit.

Okamžik zakoupení a vrácení od sebe dělily asi tři

minuty, tak dlouho trvalo Lubošovi vypít obsah

lahve. Ten během mého nakupování nezahálel a

spráskal dvě bulky, které jsme si sami obložili

salámem. 

Totální frustrace

Měli jsme za sebou prvních 600 metrů /dálkových,

ne výškových!/, a už jsme byli zpocení. Počasí se

předvádělo, my ovšem věděli, že se jedná o poslední slunečný den, který vyšel, jak jinak, zrovna na 

naše úmorné stoupání do hor. 

Dorazili jsme ke kostelu Dovre kyrkje, kde jsme doufali v získání prvního razítka do našeho 

poutního pasu, přivítala nás ovšem zavřená vrata, dle informační cedule se měl kostel otevřít za 1,5 

hodiny. Tak dlouho se nám ovšem čekat nechtělo, nešlo ani tak o čas, toho jsme měli habaděj, navíc

jsme si slíbili, že nebudeme spěchat ze zajímavých míst, ale čekání by zde nebylo vůbec příjemné. 

Sice se zde nacházelo pěkné odpočívadlo, mně ale chyběla toaleta, což Luboš jako důvod 
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akceptoval. Pofotili jsme si alespoň chrám Páně zvenku, prošli hřbitov a já tam sežrala svačinu. 

Když totiž jedl Luboš před Coopem, já hlad neměla, kdežto nyní jo. 

Luboš panikařil, blbnula mu kamera, patrně v ní byl nějaký zkrat, neustále se vybíjela a baterie 

hlásila, že nemá šťávu. Byl naprosto frustrovaný. Nešlo ani tak o dokumentaci, ale o princip, tato 

technická vychytávka neměla ani dva roky, kupoval si ji před naším přechodem Hardangerviddy. 

Před definitivním odchodem jsme se ještě vyfotili s důležitým milníkem – odtud nás čekalo do 

Nidarosu „pouhých“ 250 kilometrů. 

Jak mi Luboš přivolal bolest v kyčli

Luboš počal při stoupání nad osadu Dovre fňukat, že ho bolí kyčel. Já mu odsekla, ať nekňučí, že je

chlap, aby mě vzápětí začala kyčel bolet taky. Karma je sfiňa. 

Turistická stezka překřížila železnici a vedla nás více a prudčeji nahoru. Oba jsme při nabírání 

výškových metrů kulhali, každého z nás bolel kyčelní kloub, jen jiné strany. U jednoho z focení nás 

dohnala důchodkyně, odhadem minimálně 70 let, napadající na jednu nohu, a příšerně dušná. Mně 

jako zdravotníkovi byla situace více než jasná, taky má problém s kyčlí, a k tomu i se srdcem. 

Seniorka se tvářila, že nás chce předběhnout, ale než jsme mohli nahodit úsměv číslo tři a bez 

kulhání odkráčet, sdělila nám, že poutní stezku jde už potřetí, nyní to bere nalehko, od ubytování k 
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ubytování, a tady si potřebuje odpočinout. Když jsem se nesměle zeptala, zda přechodem myslí 

kompletku, tedy celých 643 kilometrů po trase Gudbrandsdalsleden, tak odsekla, že samozřejmě 

ano, jak jinak?

Luboše jsem musela vyloženě odtáhnout, jelikož měl tendenci se jí zeptat, kdy má termín na totální 

výměnu kloubu, a kolik bypassů má za sebou. Její stav by tomu rozhodně odpovídal, skoro nemohla

chodit a zastavovala se co pár metrů, aby zklidnila dech. 

Bohužel jsme se s ní už nepotkali, takže nevíme, zda dorazila až do cíle, věřím ale, že ano, 

odhodlání jí rozhodně nechybělo. 

Zavřete bránu, ať neutečou pižmoni!

Ocitli jsme se u naučné cedule říkající, jaká pravidla platí po vstupu do národního parku Dovre. 

Kromě jiného se tam stanovilo právo volného pohybu a užívání přírody, které v kostce umožňuje 

komukoliv spát v přírodě, klidně i na soukromé půdě, minimálně 150 metrů od nejbližšího stavení, 

vyjma obdělávané půdy, a součástí tohoto pravidla byl i svobodný vstup na pastviny za podmínky, 

že je nutné za sebou zavřít vrata. 

„Zavírejte bránu, ať neutečou pižmoni!“ glosoval to Luboš. 
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Jenom díky informaci, že máme za sebou vchod zavírat, troufli jsme si vlézt do jedné takové 

ohrady. Jednalo se o farmu Budsjord, která je zapojena do sítě ubytování v rámci poutní stezky. 

Chtěli jsme tam tak jako tak strčit nos, byli jsme jednak zvědaví, jednak jsme konečně chtěli první 

razítko do pasu, takže jsme tam ve 12,30 nakráčeli, tak akorát zralí na kafíčko a možná lehký 

obídek. U vchodu jsme se zuli, i když to zatím nebylo nezbytně nutné, naše pohory jevily známky 

toho, že v terénu ještě nepřišly do kontaktu s bažinami, a jsou napucované ještě z domova.

Jako u Suchánků 

I když dle internetu měli mít otevřeno, opak byl pravdou, přivítala nás sice sympatická Norka, zato 

ale prázdná místnost. Lupla jsem si alespoň razítko do poutního pasu a chtěla odejít, Luboš mě 

ovšem zadržel, chtěl si zkusit dobít kameru, když ji měl KO již od kostela. Obsluha, z níž se 

vyklubala brigádnice, nás tam neměla problém nechat sedět, tak jsme se v hale, vzdor neskutečně 

otravným mouchám, bolestivě nás kousajícími i přes tričko, usadili. 

Nulová nabídka kávy korespondovala se zamčeným WC, zde ovšem Norka jevila velkou ochotu 

nám pomoci. Vyzkoušela všechny dostupné klíčky, ale marně, neseděl žádný, a to přesto, že 

pokaždé s celým svazkem šla přes dvůr do stodoly, která byla zjevně na toaletu přestavěna. 

Luboš si naměřil cukr 8,2 a byl v šoku. Já ne, hýbal se a lezl do krpálu, takže bylo logické, že bude 

mít vysokou glykémii. 

Kvůli dobíjení techniky mě Luboš ukecal zůstat tam aspoň hodinu, i když to bylo jak u Suchánků, a 

to včetně stále zavřeného WC, který nadále vzdoroval všem pokusům o odemčení, byl ale na 

nejlepší cestě k prolomení kódu, jelikož Norka furt někam telefonovala, prý majiteli, a pídila se po 

správném klíčku. 
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Takže jsi zahájila jako první odlehčování batohu

Dnes jsme vstávali ve čtyři ráno, takže jsem usoudila, že mám plné právo se na lavici natáhnout a 

klimbat. Tedy já bych toho byla schopná, i kdybych vstávala v poledne, takto jsem ale měla 

racionalizaci, hmyz na to měl ale jiný názor, a dokonce mě dvě mouchy kously zároveň, jedna do 

levé nohy a druhá do pravého lokte. Další bzučivky konaly nálety na zbytek mého těla a při marném

pokusu ležet se mě mouchy pokoušely sežrat zaživa, nejvíce jim chutnala jemná kůžička podpaží. 

Luboš se snažil zminimalizovat jejich počet tím, že je chytal v letu a takto je likvidoval /ochránci 

přírody ať raději nečtou dále/ rozmačkáním v pěsti. Jsem v manželském svazku, čti chomoutu, už 

29 let, tedy třicetiletá válka klepe na dveře, ale že můj manžel umí mouchu zachytit ve vzduchu pro 

mě byla novinka. 

Když Luboš snížil počet hmyzu v mém okolí na nulu, nebo číslo tomuto blízké, rozhodla jsem se 

čekání na farmě prohlásit rovnou za oběd. Snědla jsem müsli z vlastních zásob. 

„Takže jsi zahájila jako první odlehčování batohu,“ prohlásil Luboš. On hlad neměl. Aby taky ne, 

sežral přece dvě obložené bagety dole v Dovre. 

Nejvíc ekologická káva
Spráskala jsem tyčinku müsli  o váze 44 gramů, takže jsem měla dobrý pocit, že moje zavazadlo 

nyní bude lehké jako pírko. Norce z farmy se mezitím podařilo sehnat klíčky a odemkla WC, takže 

mně nic nechybělo. Teda nechybělo… Chybělo! Kafe! Potřebovala jsem kafe! Věděla jsem navíc, 

že na přechodu hor se kafíčka nedočkám, tohle byla poslední možnost. Luboš získal alespoň trochu 
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čaje, jelikož mu přítomná obsluha donesla konvičku a sáčky čaje, evidentně z vlastních zásob. V 

průběhu našeho pobytu na farmě tam dorazilo několik rodin autem, a všichni byli vykázáni pryč. 

My ne, my jsme měli status poutníků, což jsme si poprvé uvědomili právě tam. 

Zatímco se Lubošovi nabíjela kamera, procházela jsem si

letáky pohozené na stolku ve vestibulu, kde mimo jiné tvrdili,

že mají tu nejvíce ekologickou kávu. Ano, to jsem chápala, ta

nejvíce ekologická káva je žádná káva. 

Po více než hodině už mě svědila všechna pokousaná místa,

takže jsem zavelela k odchodu. 

Nejprve bylo nutné vyrovnat účet. 

„Kolik platíme?“ chtěla jsem vyřešit finanční stránku.

„It is on the house,“ odvětila obsluha, tedy něco ve smyslu

„je to na podnik“. 

Rybízová pauza

Luboš ještě honem zaskočil pofotit ubytování pro poutníky, zatímco jsem konverzovala s 

elektrokolistkou, jedoucí natěžko. Měla plné zuby strmého stoupání sem, ačkoliv byla vybavena 

motorem, a naprosto neschvalovala dosavadní jednání personálu farmy, zrovna prý telefonovala 

majiteli a seřvala ho na tři doby. Měla v plánu zde přespat, necítila se schopná kvůli převýšení 

pokračovat dále a chtěla kafe, véču a postel. Minimálně v prvním požadavku jsem ji plně chápala. 

My jenom doufali, že sem dokáže dorazit i ta důchodkyně, kterou jsme potkali pár hodin zpátky. 

Jestli jsme si doteď mysleli, že převýšení bylo výživné, tak jsme právě zjistili, že se dosud jednalo 

jen o takové zahřívací kolo, a pořádně dupat jsme do toho začali až nad farmou, kde byl náš postup 

zbrzděn hned po pár desítkách metrů výskytem dozrávajícího rybízu za plotem. Jelikož se nejednalo

o ohrazení, oddělující soukromý pozemek před dvounohými vetřelci, nýbrž o ohradu s pastvinou, 

nečinilo Lubošovi žádný morální problém začít rybíz trhat a následně zobat. Mně bylo jasné, že 

tady shodí batoh a bude bobule sbírat, už jak jsem tyto keře viděla nad sebou. 

To je ale divná kráva

Cestička stoupala traverzem přes pastviny a nebýt v pravidelných intervalech umístěných 

dřevěných ukazatelů s emblémem buď poutní, nebo královské stezky, měli bychom ve vysoké, 

nespasené trávě problém hledat pokračování. Sem tam jsme vstupovali z jedné louky do druhé přes 

branku, takže jsme poctivě vždy za sebou zavřeli, aby se jim nemíchala jednotlivá zvířata. 
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„To je ale divná kráva,“ zarazila jsem se při pohledu na robustního přežvýkavce ženského pohlaví, 

civícího na mě. Stála přímo na stezce, hned vedle ukazatele a nemínila se pohnout.

„Tudy vede naše trasa,“ snažila jsem se s ní komunikovat, udržujíc oční kontakt.

„Jenže ona to neví,“ odpověděl za ni Luboš, „pojď, raději ji obejdeme.“

„Není kudy, musíme ji donutit uhnout,“ statečně jsem se pohnula směrem k sudokopytníkovi.

Najednou se zpoza krávy objevily další dvě, patrně její kamarádky, přispěchavší jí na pomoc.

„Honem, honem musíme ustoupit,“ zpanikařil Luboš a počal couvat.

Já jako holka z dědiny se rozhodla, že to projdu, a než mi v tom stihl Luboš zabránit, pomalu jsem 

kráčela směrem ke kravkám, příjemným hlasem k nim promlouvajíc. Zabralo to, všechny tři 

vyděšeně zabučely a klidily se z pěšiny. Patrně se bály ony víc nás, než my jich, i když hovořím jen 

za sebe, Luboš by se mnou nejspíše nesouhlasil a určitě by tvrdil, že větší strach měl on z krav. 

Jak se mě ovce snažila přeskočit

U další ohrady jsme si na vratech mohli přečíst, jak podle „náušnic“, tedy nastřelených znaků, 

rozpoznávají jednotliví majitelé své ovce. Nás spíše překvapilo, že místo „bééé“, jako dělají slušné 

ovečky v našich končinách, tyto ze sebe vyluzovaly „mééé“, tedy zvuk odpovídající koze.

Zatímco jsme dumali nad tímto fenoménem, rozhodla se jedna z nich přeskočit výběh, což se jí sice 

podařilo, ale v letu pokračovala mým směrem, a štrejchla mě do ramene. Já jsem se vyděsila a 

zařvala, ovce se vyděsila a zařvala a po úspěšném dopadnutí na všechny čtyři se na mě hodně 

vyčítavě koukala, jako bych to byla já, kdo se jí připletl do trajektorie, a mohla tak za to, že se ona 

udeřila o mou ošklivou maličkost. Ještě když jsme odcházeli, stála na cestičce a civěla na nás. 
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Když jsme pokračovali dále do šíleného krpálu, v jehož stoupání jsem měla dost, zjistila jsem, že 

jsem si úlekem z do mě narazivší ovce skřípla mezižeberní nerv. Nemohla jsem se zhluboka a 

pořádně nadechnout a bolely mě i určité polohy. Určité polohy při držení 25 kg batohu na zádech, 

volové, a vadil mi i souhyb paže s hůlkou. 

Událost s ovcí mi ukázala, že je naprosto zbytečné

řešit zavírání branek, když se zvířata přes ohrazení

dostanou vrchem. 

Máme poslední litr vody

Vnořili jsme se do lesa, takže zmizely výhledy,

které mě jakž takž udržovaly v pozitivní náladě, i

když v brutálním stoupání se euforie nekonala,

když mi pot kapal přes víčka do očí, a zamezoval

tak kochání se. Pohled do kraje se takto odehrával

za našimi zády, takže bych se musela pořád otáčet.

V hustém porostu stezka opět zvýšila sklon, což

jsem považovala za nemožné. Morbidně jsem naši

polohu a zbývající místo k vytipovanému tábořišti

průběžně kontrolovala a fixovala vzdálenost po 200

metrech. Dálkových, ne výškových. Když jsme se

konečně vynořili z lesa, tak se k našemu obrovskému zklamání ukázalo, že z domova vybraný 

plácek je nepoužitelný díky absenci rovného místa. Prostě všude byl velký sklon, a navíc, což byl 

horší aspekt, potok, z nějž jsme chtěli nabírat vodu na večerní vaření a zítřejší pochod, se nacházel 

neznámo kde. Musíme pokračovat, což se snadno řekne, ale hůře vykoná, jelikož Leonka byla 

naprogramována praštit zde s batohem na zem, praštit Leonkou na zem, popapat a jediné kroky, 

které jsem měla vykonávat, měly být ty ke kakací jámě.

Disponovali jsme posledním litrem vody, takže priorita byla nalézt potok a až potom se zabývat 

stavěním stanu.

Zmar, zoufalství, tragédie

Postupovali jsme ještě několik desítek výškových metrů, když jsme nalezli kouzelný plácek, tak 

akorát na malý stan. Na náš stan. Jediná nevýhoda byla, že místečko leželo přímo u turistické 

stezky, ale s ohledem na počet lidí zde se vyskytujících jsme usoudili, že nikdo nepřijde, odpadky si
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navíc nosíme s sebou a na výměšky kopeme k tomu určenou jámu daleko od stezky, takže nikdo 

nemá šanci poznat, že jsme tam přenocovali.  Bylo 16,27 a my měli za sebou 6,2 km. 

Než jsme ale vztyčili náš přístřešek, prosadila jsem si, že napřed pohledáme zdroj vody, a to pro 

případ, že bychom se museli posunout jinam. Luboš můj požadavek odsouhlasil, zdál se mu 

rozumný. Potok, který jsem viděla na mapě v mobilu a měl ležet v přibližně stejné výšce, jako jsme 

se nacházeli, tekl pod námi kaňonem, k němu vedl příkrý sráz, a nacházel se 100 metrů daleko a 

zhruba tak stejně hluboko. Nastal naprostý zmar, zoufalství, tragédie, tento tok byl pro nás 

nedosažitelný. Luboš nesměle navrhnul vrátit se dolů do farmy, tam si nabrat vodu a přespat buď 

vevnitř s ostatními poutníky, nebo na jejich pastvině v našem stanu, což jsem zamítla. Já vodu 

prostě naleznu, navíc by návrat na farmu a zítřejší opětovné stoupání znamenalo zbytečně ztrátu 

několika hodin. Hlavně se mi ale nechtělo znovu šlapat do toho příšerného krpálu, což určitě 

chápete. 

Jak jsem neměla nabíjecí kabel

V 17,10, po nešťastném hledání přístupu k vodnímu zdroji, jsme se nalehko vydali na hřeben, čímž 

pokračovalo naše úsilí o nalezení pramene. Luboš vše vyházel ze svého batohu, zde jsme se 

nemuseli obávat zlodějů, a pouze s nádobami na vodu jsme pokračovali dále po stezce. Já si, ještě 

než jsme odešli, strčila nabíjet MP3 z powerbanky kvůli večernímu poslechu ve stanu, což se 

ukázalo jako problém. Neměla jsem s sebou nabíjecí kabely díky tomu, že jsem si sice vzala novou 

powerbanku, kupovanou těsně před výpravou, ale již ne zmíněnou šňůru, která zůstala doma i se 
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starou powerbankou. Jednalo se přesně řečeno kabely dva, USB a mini USB. Abych si nabila MP3, 

musela jsem si vypůjčit nabíjecí kabely od Luboše, což samozřejmě patřičně okomentoval.

Mohu již nyní sdělit, jak to s kabely vlastně bylo. Já je totiž s sebou měla, jen v jiném 

nepromokavém obalu, na což jsem přišla později, Luboš se ale hned první večer mohl cítit, a taky 

cítil nepostradatelný. 

Jsem na dně

„Musíme šetřit vodou,“ apeloval na mě

Luboš, „měli bychom se vrátit.“

„Co kdybychom zkusili pokračovat

kilometr po stezce, dále a výše na hřeben?“

nesměle jsem navrhla já.

„A co tím získáme, i když nalezneme

potok? Stejně bude nedosažitelný někde v

rokli,“ s pocitem zoufalství a odevzdání

osudu dodal Luboš. 

Měl možná pravdu. Co když spotřebujeme

při výstupu zbytečně ten poslední litr vody,

a nebudeme mít nic?  Co pak? Co když Luboš uvažoval rozumně, a bylo by rozumnější sestoupit? 

Ten zbývající litr by nám na to stačil. Týrala jsem se těmito myšlenkami, přičemž jsem měla jazyk 

na vestě, v hubě poušť, jak jsem se snažila pít co nejmíň, abych cennou tekutinu šetřila, a celkově 

jsem byla na dně. Sice jsem na mapě v mobilu viděla, že by se potok měl turistické stezce přiblížit, 

ale to nemuselo znamenat nic. 

Šetřit vodu na pití byla jedna věc, ale představa nečištěných zubů byla záležitost závažnější, jen při 

té myšlence jsem se osypala. Druhá věc byla, že můj sprej na astma, který si aplikuji ráno, 

VYŽADUJE čištění chrupice kvůli prevenci moučnivky neboli sooru, tedy plísňovému 

onemocnění. Není voda = nečistí se zuby = neinhaluje se. 

Tekoucí mláka

Vydali jsme se tedy hledat vodu. Jako první se nabízelo něco, co vypadalo jako napajedlo pro ovce. 

To jsme zavrhli rovnou, rozbahněná mláka nebyla to, co jsme chtěli pít. Jako druhá možnost se 

vyskytla o pár metrů dále jiná tekoucí mláka, tedy reálná bažina se stojatou vodou na povrchu, což 
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se už jako zdroj dalo se sebezapřením a v nouzi nejvyšší použít, k čemuž se i Luboš klonil. Já jsem 

to ovšem zamítla, stála jsem si byla jistá tím, že prostě zdroj vody na obrazovce mobilu VIDÍM. 

Trvala jsem na dojití až k místu, kde potok téměř křižoval stezku, čemuž Luboš nevěřil, a při 

pokračování mu chybělo nadšení. Ani se se mnou nevydal doprava, tam, kde jsem tušila přístupný 

potok, a pouze na mě seshora zavolal něco ve smyslu, že jestli si hnátu zlámu, je to jen můj 

problém, a nechá mě tam napospas divoké zvěři. Teda takhle to neformuloval, ale být to naopak, 

určitě bych mu to já podobně asertivně střelila. 

Heuréka, potok ležel tam, kde dle mapy měl, a já se vrátila k Lubošovi s aureolou vítěze. Nevěřil 

mi, ale bylo to tak, takže se mnou sklesal k tekoucí vodě, a nabrali jsme jí 9,5 litru, ačkoliv byla 

zeleně zbarvená. Nějak jsme neměli příliš možností na výběr a lepší znečištěná voda, než žádná 

voda. 

Najednou jsme místo skoro vypitého posledního

litru vody měli téměř 10 litrů. Paráda. 

Kdy naposledy jsi měla v rukou

své hole?

Počali jsme se vracet k místu, kde jsme měli

všechny věci, když jsem si najednou všimla, že v

rukou nesvírám turistického hole.

„Kdy naposledy jsi měla v rukou své hole?“

počal se durdit Luboš.

To je celý on, místo aby se konstruktivně

postavil k situaci, že mně nějaký pižmoň trekové klacky vyrval z rukou, osočil mě, že jsem je JÁ 

někde zapomněla. No to určitě. 

Když jsem se ale nad tím poctivě zamyslela, tak jsem si uvědomila, že patrně leží u napajedla pro 

ovce, kde jsme neúspěšně hledali zdroj použitelné vody. Vybavila jsem si, že k tomu místu sahá má 

poslední vzpomínka na fofrklacky. Ano, budou tam, běželo mi hlavou, zatímco jsme scházeli k 

tábořišti za Lubošova neustálého frflání, abych si na své věci dávala pozor. Že já ho tou holí, jen co 

ji naleznu, propíchnu! 

Když jsme se ocitli u zmíněného vodního zdroje, tak tam opravdu mé turistické hole stály zaraženy 

v bažině. Tady vidíte, jací jsou pižmoni zákeřní. 

53



Jak jsem se chtěla odškodnit za prožité příkoří

Když jsme klesali k nocležišti, honily se mi hlavou myšlenky, co si připravím na večeři. Napřed, v 

odpoledni, kdy se vše jevilo pohodové a v podstatě jsem skoro vůbec necítila hlad, jsem nechtěla 

papat nic teplého, nebo maximálně nejlehčí expediční stravu, později se v průběhu hledání potoka 

můj názor změnil, naopak jsem se chtěla odškodnit za prožité příkoří, a požadovala jsem ten 

nejtěžší pytlík s jídlem. Bohužel díky svým neustále přibývajícím alergiím jsem neměla velký 

výběr, volba večeře takto spočívala ve dvou příchutích, přičemž ta třetí, bonusová, nakonec zůstala 

ušetřena, protože jsem se logicky bála, že může být ještě hůře, a nechtěla jsem zbytečně mrhat 

jídlem. 

Na tábořiště jsme se vrátili v 18,20. Za součinnosti nás obou jsme postavili stan a já počala 

převařovat vodu, oděná do péřovky, jelikož jak slunce zašlo za obzor, tak počalo foukat a zima se 

dostala do popředí. Prostě z trička s krátkým rukávem rovnou do teplé čepice a péřové bundy. 

Na papu se servírovalo: pro mě pikantní kotlík s bulgurem - vepřová kýta a krutí stehenní maso s 

proužky cibule, masitou klobásou, špekem a žampiony, kdežto Lubošovi stačila pouze gulášová 

polévka, byl totiž naprosto zdeptán naměřenou

glykémií 7,9. Za celý den skoro nic nejedl, ráno měl

obloženou housku se salámem, na oběd dvě obložené

housky se salámem. A to bylo veškeré jeho jídlo. 

Bordel jak ve stanu

Oba jsme si naházeli své věci dovnitř našeho

příbytku, z čehož vznikl bordel jak v tanku, pardon ve

stanu. Jediné štěstí bylo, že jsme měli barevně

odlišeny nepromokavé obaly, v nichž jsme skladovali

oblečení a elektroniku, jinak bychom své harampádí

nerozlišili. A hádejte, který z nás byl ten s větším

nepořádkem. Nápověda – byla to osoba s modrými

pytlíky. 

„Jak se v tom vyznáš?“ snažil se zjistit Luboš. 

Ano, já jsem ta s modrou barvou, Luboš má naopak

raději červenou.

„Pořádek je pro blbce, inteligent zvládne i chaos,“

rozverně jsem mu odvětila.
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„Tak to si raději ukliď,“ děl Luboš. 

Tento den mě nasral už podruhé. Já ho fakt jednou svrhnu do bažiny.

V 20,08 hodin už byl v limbu. V limbu jako že spal, zatím jsem ho opravdu nezabila.

Co když mě ovce uvidí nahého?

Večer promenádovaly kolem stanu ovečky, slyšeli jsme cinkat zvonečky upevněné na jejich krcích. 

Nejvíc jim chutnala právě ta tráva, ležící nejblíže našemu stanu, takže tam jazykem luxovaly porost,

zakopávajíce o napnuté šňůry. Hluk na jeho straně Luboše probudil, aby zjistil, že musí akutně 

čůrat, a to teď hned fčíl, včera bylo pozdě. Jak v rychlosti vyběhl ze stanu, tak venku, při konání 

potřeby, zjistil, že na sobě nemá trenky, že vystřelil jen tak, jak ho pánbůh stvořil. Patrně na to přišel

tak, že si chtěl pindíka z kalhot vyndat, a došlo mu, že ho nemá z čeho vystrčit. 

„Co když mě někdo uvidí?“ ozvalo se nešťastně. 

„Buď klidný, ovcím je to jedno,“ snažila jsem se ho uklidnit. 

Až spáchal, kvůli čemu opustil stan, vlezl dovnitř, doprovázený hordou komárů. Komáři!!! Jeden 

výstavní exemplář Lubošovi seděl nad kořenem nosu, takže jsem ho honem plácla do čela. 

„Co to děláš?“ zavrčel.

Pozabíjeli jsme všechny jedince, kteří naletěli dovnitř, a než jsme se znovu zakutali do svých 

spacáčků, já do modrého, Luboš do červeného, uvědomili jsme si, že máme patrně oba svalovou 

horečku. Měli jsme pocit teploty, třes svalů a teplá stehna. Rozdala jsem každému po tabletě asi 

nejvšestrannějšího medikamentu – Ibalginu, zapili jsme to hltem fernetu a usnuli spánkem 

unavených turistů. 
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Den 3, středa 7.8., druhý den treku

Jak bylo Lubošovi houby platné být rychlý

Budík mi zařinčel u ucha v 8 hodin. Luboš vstal v 8,30, kdy malá krabička zvonila počtvrté, a já 

opustila teplý spacák v 9,10 po asi devátém zadrnčení. Po dobu mého dospávání nemohl dělat v 

podstatě nic, takže mu bylo houby platné, že byl rychlý, stejně musel počkat na to, až se jeho 

milovaná manželka probere. 

I když Luboš vstal dříve než já, tak díky dřívějšímu zalehnutí proti mně jsme oba měli za sebou 

prakticky 12ti hodinový spánek, či spíše koma. To se snad

ani spánkem nazývat nedá, vyloženě jsme odpadli. 

Luboš měl cukr 8, což jsme po včerejší maratónu nechápali

ani jeden. 

Vně stanu byla zima a foukalo, k užitku tak přišla kukla,

kterou jsem si narvala na kebuli, a Luboš se pro změnu

narval do péřovky. U něj je to nezvyklé, je totiž křížencem

mrože a ledního medvěda, a pobíhal pak po tábořišti v

kombinaci kraťasy a péřová bunda. Jak debil. Skóre u mě si

ale vylepšil nalezením parádních sobích parohů, když šel k

lesíku močit. Dovlekl je ke stanu, ale ačkoliv byly naprosto

úžasné, tak takhle okrasa z hlavy nějakého dvanácteráka

nešla vzít s sebou. Byli jsme teprve na začátku treku a

paroží vážilo minimálně pět kilo. Zamáčkli jsme oba

slzičku, fňuk. 

Jak vzniklo pojmenování tučňáci

Tábořili jsme, jak jsem avizovala, přímo u turistické stezky. Včerejší nájezd oveček na chutnou 

trávu v okolí našeho stanu zanechal následky ve formě množství hovínek všude kolem nás. 

Najednou se tady zjevil turista. V podstatě se zhmotnil v prostoru, zvesela nás pozdravil, chvíli 

pokecal a valil dál, nesl si jen malý baťůžek, takže šel nalehko. Vůbec mu náš výskyt přímo na trase

nepřišel nepatřičný, prý původně na poutní stezce spával taky ve stanu, ale odpískal to poté, co měl 

v dešti vevnitř jezírko, a odteď už šel jen od ubytování k ubytování. 

Luboš chtěl vědět, jak se anglicky řekne poutník, když už putujeme po Svatoolafské poutní stezce.
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„Pilgrim,“ vysvětlila jsem mu.

„Aha, Penguin,“ zaradoval se.

„NE!  PILGRIM!!!“ skoro jsem zařvala. Teda ne skoro, já to zařvala  jak na lesy, které ležely v 

dolině pod námi. 

„Však jo, Penguin,“ souhlasil.

Vzdala jsem to. 

Od té doby jsme všem poutníkům říkali tučňáci.

Vy jste ještě mladí na takovou váhu batohů

Najednou se mám přímo u naší ložnice /stan/ a kuchyně /vaření/ objevily dvě velmi spoře oděné 

turistky. Jejich oblečení bylo v přímém kontrastu našim péřovkám, což vykolejilo zejména Luboše. 

Teda on tvrdil, že ho vyvedlo z míry, že jim není zima, já se ovšem domnívám, že to bylo spíše 

způsobeno pohledem na poprsí jedné z nich. Obě byly naprosto v pohodě z faktu, že jsme hned u 

cestičky, a zvědavě s námi začaly kecat, zajímaly se zejména o to, kolik každý nás neseme na 

hřbetě. 

„Vy jste ještě mladí na takovou váhu batohů,“ polichotily nám, když jsme jim sdělili informaci cca 

25-27 kg můj a 30-33 kg Lubošů, a vydaly se dále. 
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Já tam zůstala civět s hubou otevřenou, jelikož byly našeho věku, tedy mezi 50 a 60 lety, a nikoliv 

seniorky, jak se definovaly samy. Minimálně ta s více vyvinutou horní polovinou těla tuhle část 

rozhodně starou jako senior neměla. 

Odchod z tábořiště jsme měli v 11,10, a rovnou začalo pršet. Mě přepadl hlad, což se mi tak brzo po

snídani zatím na začátku treku ještě nestalo, a než si Luboš nandal pláštěnku, sežrala jsem tyčinku 

müsli, určenou na svačinu, tedy ještě dříve, než jsme vůbec opustili místo, kde jsme spali. 

Já si nepromokavou bundu oblékat nemusela, šla jsem v ní už od začátku, jelikož byla fakt kosa. 

Svačina po 850 metrech

Počali jsme stoupat dál a výše na hřeben. Překvapilo mě, že včera večer, když jsme tudy šli pro 

vodu, se mi to tak příkré nezdálo. To jsem ale byla psychicky na dně ze strachu, že nenalezneme 

přístupný potok, takže jsem patrně nevnímala sklon svahu. Holt je vše v hlavě. 

Po 850 metrech jsme se ocitli u místa, kde jsme včera vodu nabírali, a Luboš vyhlásil svačinu. To 

má za to, že pohrdl druhou snídaní ještě na tábořišti. Zatímco do sebe tlačil müsli tyčinku, 

promenádovaly kolem nás ovečky. Záviděla jsem jim jejich vlnu, díky níž byly chráněny před 

nepřízní počasí, foukal totiž silný vítr a bylo pod mrakem. 

Jen co jsme si nahodili batohy a vykročili dál, počalo pršet. Luboš, který po pauze vyrazil bez 

bundy, usoudil, že to bude jen přeháňka. Kdepak, mrholení přešlo v intenzivní déšť, takže Luboš se 

neochotně oděl do nepromokavé bundy, což obnášelo shodit ze zad batoh. Nemohlo začít pršet, 

když ho měl ještě dole při svačině? 
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Barevný kanárek

Poprvé jsme taky navlékli pláštěnky na ruksaky, já ani netušila, že takovou věc máme, a to prosím 

tyto konkrétní kousky vlastníme už pět let, přičemž jejich předchůdce jsme měli 13 let. Tomu se 

říká znalost výbavy. Já si natáhla pláštěnku ještě na pouzdro s fotoaparátem, aby mi nezmokl. 

Pláštěnka nebyla originálním, původním kouskem, nýbrž jsem si ji odstřihla z nějakého starého 

malého batohu, který už dávno neexistuje. No a proč jsem si foťák nestrčila zpátky do batohu? 

Vysvětlení je jednoduché, dovnitř do batohu by se aparát jednak nevešel, jednak se mi těžké 

zavazadlo lépe nese, když mi foťák visí z vrchlíku vpředu na pupku, čímž mi pomáhá vybalancovat 

a rozložit zátěž. 

Luboš vypadal jako barevný kanárek, posuďte sami: červené kraťasy, žlutá bunda, modrý batoh. 

Namáhavým stoupáním jsme dosáhli sedla, kde sice ustal déšť, ale foukal tak prudký a mrazivý vítr,

že jsme si nepromokavé bundy nemohli svléct. Samozřejmě že v tom největrnějším místě jsem 

musela za potřebou, takže jsme vyhlásili čůrací pauzu. Měli jsme v nohách 2,2 km, ale nucená 

zastávka nešla protahovat, ze sedla nás vyhnal chlad pronikající našimi svršky. 
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Soplopauza

Kromě zastávek kvůli přírodnímu WC jsme měli i tzv. „soplopauzy“. Že nevíte, co to je? No přece 

smrkání, Trpím celoroční rýmou, takže se mi sekret v nose tvoří neustále, a smrkat do kapesníku lze

jen při zastavení, jinak by při mé šikovnosti hrozilo, že zakopnu o vlastní nohu či trekovou hůlku. 

Ačkoliv jsem ženská, tak koordinace ruka – noha, tedy opatrný došlap nohou a přidržení 

nosočistopleny u frňáku mi fakt nešlo. 

Horší bylo, že každé takové zastavení kvůli

smrkání vždy skončilo napochodováním

Luboše do mě. Jak totiž kráčel prakticky v

závěsu, tak nečekal, že najednou zůstanu stát, a

vrazil do mé maličkosti. Když se to opakovalo

poněkolikáté, osopila jsem se na něj, zda

nemůže udržovat odstup? Copak neví, jak jsem

jednak šikovná, kdy jsem ho, podotýkám, že

nechtěně, párkrát bodla hůlkou do nohy, jednak

je z principu bezpečnější, aby se na mě nelepil,

protože se mohu rozhodnout kochat se přírodou

či civět na ovečky. Myslíte si, že se poučil?

Kdepak, při další soplopauze do mě zase

žďuchl. Měla jsem chuť vytrhnout si stránku z

deníčku, napsat na ni nápis: „Nelep se mi na

prdel,“ a tohle připíchnout na svůj batoh do

výšky jeho očí. 

Jak jsem se nemohla dostat do rukavic 

Překonali jsme hřeben a sklesali jsme do druhého sedla, kde jsme potkali tři turistky jdoucí 

opačným směrem. Tyto nepatřily mezi poutníky, a ani neměly tendenci se s námi nějak více bavit. 

Co jsme v průběhu vypozorovali, tak to byl obecný fenomén, kdy komunita poutníků, Lubošem 

nadále urputně nazývaná tučňáci, držela pospolu, a vytvářela mezi sebou i s námi vazby už jenom 

tím, že mezi poutníky patříme. 

Ze sedla se kam? No přece opět leze nahoru, a zde se zase hory tvářily, že se už jedná o vrchol, 

přičemž to byl pouze předvrchol, a tohle se opakovalo ještě několikrát. Na prvním předvrcholu 

foukalo tak, že jsem si opět na kebuli narazila kuklu a na ruce narvala rukavice. Ty jsem měla velký 
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problém na sebe dostat, buď se mi nafoukly ruce, nebo smrskly rukavice, nevešla jsem se do nich. 

Byl to sice boj, ale nakonec se mi to podařilo s pomocí zubů, v nichž jsem svírala okraj a takto je 

navlékala. 

Mám hlad, ale jídlo je na příděl

Měla jsem děsný hlad, ale jídlo jsme měli tvrdě na příděl a přesně vypočítané. Výhoda tohoto 

systému byla, že jsem příručně měla jen dvě müsli tyčinky, což je denní dávka, mít jich k dispozici 

víc, sežeru všechny. Takto jsem jednu spráskala a byla příjemně překvapená, jak mi zaplnila 

žaludek. V podstatě ho „zabetonovala“, a já pak pocit hladu neměla několik hodin. Tak jak jsem 

müsli tyčinkám nikdy neholdovala, tak z těchto jsem byla nadšená. Jednak jsem si vybrala s příchutí

kávy, což jsem jako kovaný kafař na treku ocenila, jednak těch 44 či 50 gramů /měla jsem dvě 

příchutě/ mi zvedlo glykémii, náladu a zpříjemnilo pohled na situaci, a to jsem prosím měla 

veganskou variantu, jelikož nesmím mléčné výrobky. Ač se mi to ještě před pár minutami tak 

nejevilo, tak dvě müsli tyčinky na den byly více než dostatečné, a dokonce jsem jich pár dovezla 

domů. Ať žijí vegani! 

Jak se mnou lomcoval vítr

Svačinu, či spíše oběd, jsme museli zredukovat na nezbytnou dobu z důvodu silného větru. Ten se 

mnou tak lomcoval, že když jsme pokračovali dále, chvílemi mě přenesl o pár metrů doprava či 

doleva. Zajímavé je, že dopředu ne, aby mi tak zkrátil metry pochodu. Poryvy mávaly dokonce i s 
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Lubošem. Dosud se s tím nesetkal, zatím vždy proudění vzduchu zmítalo jen s mou maličkostí, kdy 

i s batohem vážím metrák. Luboš byl nyní šokován, jelikož on s batohem atakoval 150 kilo, a 

uznejte, pohnout s takovou váhou, to chce už pořádnou sílu. 

„Já Ti říkala, že pláštěnka na batohu je něco jako plachta,“ křičela jsem mu do ucha z bezprostřední 

blízkosti, protože jen takto mě mohl ve vichru slyšet. 

Co mi odpověděl, nevím, ale asi to nebylo nic, co by bylo publikovatelné. 

Svorně jsme dorazili k místu s jakž takž výhledem. Pokud by bylo slunečné počasí, tak by tady bylo

kouzelně. I tak jsme spáchali společnou fotku a oba si povzdechli, že tady by se bucalo. Nic nám 

nebránilo tady zůstat, čas na tomto treku nehrál roli, ale neměli jsme dost vody na táboření, a poblíž

netekl žádný potok, takže jsme smutně pokračovali dále. Nakonec to bylo ale dobře, protože tato 

oblast vypadala jak na větrné hůrce. 

Jsme příliš pomalí

Jak jsem tvrdila loni, tak už jsem se

nechtěla honit za kilometry, a za každou

cenu někam dojít, naopak jsem toužila

zažít pohodový přechod, kdy nebude nutné

řešit vzdálenost, kterou denně urazíme.

Toto předsevzetí jsme plnili do puntíku, i

když až tak moc to zase nutné nebylo, ale

co už. Při pohledu do mapy, jak papírové,

tak té do mobilu, bylo více než jasné, že

jsme příliš pomalí. Na druhou stranu, no a

co? Psychicky mě uklidňovalo, že tento

trek není z bodu A do bodu B a je nutné ho

dojít, nyní se zde nabízela spousta

možností výlet ukončit dřív, případně jít

jinudy, zkrátit si to, nebo použít železnici, vedoucí souběžně s naší trasou. Kam dojdeme, tam 

dojdeme, žádný stres. 

Do plánovaného cíle, tedy místečka, které jsem si ráno jako jedno z možných vytipovala na 

postavení stanu kvůli výhledům, jsme měli ještě 2,3 kilometru. Čas byl ale v pohodě, bylo teprve 

14,51, takže jsme vyhlásili přestávku kvůli svačině, oba jsme s chutí spořádali müsli tyčinku a 

neochotně jsme vyrazili dále. Luboš se ještě občerstvil bobulemi, o nichž jsem mu tvrdila, že se 
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nejedná o borůvky, nýbrž o potenciálně toxickou šichu bahenní, někdy obsahující jedovatou 

sloučeninu grayanotoxin. Ignoroval mě a dál se jimi cpal. Chápete to? To, že je konzumoval, mi 

nevadilo, krkalo mě to, že naprosto kašlal na co, co jsem mu já řekla. Tak blízko ubezdušení ještě 

nebyl. 

Během naší pauzy foukal tak studený vítr, že jsem vytáhla z batohu zateplené kraťasy, bez nich by 

mi byla zima na stehna. 

Šicha černá

Latinsky Empetrum nigrum. Jedná se o nízkou stálezelenou rostlinu poněkud podobnou vřesovci. 

Tvoří keře s malými, tlustými, světle zelenými jehlicovitými listy, 3-10 mm dlouhými, podvinutými. 

Květy jsou drobné, rostou v květnu až červnu, umístěné po dvou až po třech na krátkých větévkách. 

Plody jsou černé, červeně barvící peckovice, vypadají podobně jako borůvky.

Obsahuje jedovatou sloučeninu grayanotoxin, která je u čeledi dosti běžná a způsobila úmrtí 

zaznamenaná již od starověku po novověk. Šícha ale byla přesto používána v lidovém léčitelství a k 

barvení látek. V subarktických oblastech je šicha černá důležitým doplňkem stravy Sámů a Inuitů. 

Po dřívějším poklesu oblíbenosti šicha znovu získává pověst jedlých bobulí. Poskytuje stabilní 

úrodu. Plody jsou obvykle sbírány na podzim. Pokud ale na rostlině některé bobule zůstanou, 

mohou být dodatečně sesbírány ještě i na jaře. Vysoká koncentrace antokyanu umožňuje bobule 

využívat jako přírodní potravinové barvivo. Inuité a indiáni je míchají s dalšími plody, zejména 

borůvkami. Využívají se například při pečení koláčů či výrobě džemu.

63



Tanainové šichu sklízejí jako plodiny. Někdy je ve velkém množství skladují na zimu. Jejich 

specialitou je směs bobulí se sádlem nebo olejem. Listy a stonky rostliny využívají v lékařství při 

průjmu a žaludečních potížích. Vývary z kořene zase působí uklidňujícím způsobem na bolavé oči. 

Na Labradoru využívají kouř z hořících listů a stonků k uzení ryb, především lososů, pstruhů 

obecných a sivenů severních.

Šicha černá je občas pěstována jako okrasná rostlina na skalkách.

Mnich

Vidím dobře? Sním, či bdím? Najednou naším směrem kráčí mnich. Prakticky naboso, či jen v 

nějakých kristuskách, s jednou tlustou větví místo turistických holí a s malým batůžkem. Ne, 

nezdálo se nám to, za pár dnů jsme pak viděli fotky jiného turisty, který měl na záběrech i tohoto 
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mnicha. Byl to první, jediný a poslední poutník, který s námi neprohodil jediného slova. Patrně 

držel bobříka mlčení. 

Později nás dohnala dvojice turistek nalehko, které poutnice nebyly, a s nimi jsme se pak předbíhali 

celou cestu k našemu tábořišti, jednou jsme dohnali my je, pak ony nás. Tady je vidět, že i s naším 

nákladem jsme se neloudali, když stejnou rychlost měly i dvě ženy pouze s malým zavazadlem. 

Vítr, i když se nám to zdálo nemožné, neustále sílil, a v 15,55 začalo znovu pršet. To už jsme došli 

tam, kde jsem chtěla postavit stan, tedy k třetímu potoku. Luboš mi to schválil, krásné výhledy 

všude vůkol, ale nestihl mi to sdělit, poněvadž se mnou poryvy zmítaly tak, že jsem se nebyla 

schopná udržet na nohou. Luboš se nedobrovolně proběhl pár set metrů v takřka marné snaze chytit 

stan, jenž se rozhodl proletět okolím, a zachytil ho těsně předtím, než by odfrčel v širou dál. 

První varování

Luboš honil na otevřené pláni stan, který mu

vichr vyrval z rukou, a já se sbírala z nedaleké

břízky, na niž mě stejný poryv hodil a omotal

kolem kmene. Luboš se vrátil se stanem, byl

to chlapec šikovný, když dokázal dostihnout

náš přístřešek poté, co se změnil ve

vzducholoď, a začali jsme stan kotvit to země.

Několik pokusů ho postavit skončilo

neúspěchem, hrozilo velké riziko roztržení,

takže Luboš zavelel k ústupu do březového

hájku, ležícího několik set metrů od nás. Ač

nerada, souhlasila jsem. Věděla jsem, že tam

nebudou mnou požadované výhledy, ale

akceptovala jsem, že nechat si rozervat životně důležité vybavení není dobrý nápad. 

Hranice lesa jsme dosáhli v 16,50 po 7,2 km. No a co, nelze zážitky měřit v kilometrech. Náš sice 

postavený, ale neukotvený stan, jsme v březovém porostu zakolíčkovali. Nyní bylo nutné se vydat 

pro vodu, takže jsme v 17,25 vyrazili k potoku, u kterého se nám nepovedlo stan vztyčit poprvé. 

Tahle událost měla být pro nás důrazným varováním stran síly větru, a my ji neposlechli. Norští 

trollové nám dali ještě další šanci, respektive dvě, než jsme pochopili, že tady se nehraje na místa s 

výhledy, nýbrž je nutné být co nejvíce v zákrytu a tábořit na závětrném místě, i kdyby to mělo být v 

lese či pod vrcholem, ale samotný vrchol jako takový je nebezpečný. 
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Ani jsem Lubošovi nemusela vyhrožovat odlukou od kuchyně

Pro vodu jsme se vydali za Lubošova remcání a protestů, jelikož se mezitím jakž takž snesitelné 

mrholení postupně změnilo na intenzivní déšť, takže pochod ve větru ve vydatných srážkách 

znamenal kráčet v předklonu a nechat si cákat vodu do obličeje. Podotýkám, že Luboš měl rozumný

důvod se na vodu vykašlat – zbytečně si smáčíme oblečení a nanosíme si do stanu spoustu vlhkosti, 

já ovšem měla taktéž rozumný důvod se na to nevykašlat – vodu potřebujeme na vaření, a mohli 

bychom při její absenci zhynout na dehydrataci. Lubošovi se toto vysvětlení až tak nezdálo, protože

všude kolem nás šplíchala voda. Nemusela jsem ani Lubošovi vyhrožovat odlukou od kuchyně, což 

by bylo snadné, když jsem vaření nesla já. Jednoduše jsem zavelela, čímž jsem Lubošovi dala jasně 

najevo, kde je jeho místo v naší dvoučlenné smečce. Strčila jsem všechny vaky na vodu do jeho 

batohu, ten mu hodila k nohám a vykročila jsem přes větrem a deštěm bičovanou pláň k potoku. 

Tady by se spalo asi tak stejně příjemně, jako během hurikánu na pólu. 
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Stanice Tajga

Do našeho březového hájku jsme i s deseti litry vody došli v 17,59 kompletně mokří. Jako kdyby to 

Luboš neříkal. V lese jsme si připadali jako v sibiřské tajze, a smáčená zeleň kolem nás vytvářela 

působivé scenérie. Díky hustým stromům jsem zvládla i uvařit. Na prostřené tabuli, tedy na 

mokrém mechu, se servírovalo kuřecí supreme s ratatouille pro mou maličkost a čočkový Dhal, tedy

pikantní hustá indická čočková polévka se zázvorem, chilli a koriandrem pro Luboše, i když tomu 

jsem měla chuť připravit jen dušené výkřiky, když původně odmítl výpravu pro vodu. Zatímco u mě

se jednalo o jedno jídlo ze dvou druhů, a měla jsem pocit, že už mi ta příchuť leze krkem, Luboš si 

moc pochutnal, prý to bylo hodně štípací, což on miluje. Já ostatně taky, ale nejsem si jistá, že 

kdybychom si to prohodili, jestli by luštěninový pokrm byl to pravé ořechové na noc ve stanu, když 

prší. 

Převlekli jsme se do suchého oblečení, mokré hadry zanechali v předsíňce a zalehli jsme do 

spacáčků. Lepší než orgasmus. Bylo 18,59 a nás čekalo více než 12 hodin válení se v peří. 

Jen co jsem ulehla, tak se má střeva rozhodla, že je akorát tak čas udělat si místečko na večeři, která

do nich trávícím traktem putuje. OK, vystrčila jsem hlavu ze stanu, usoudila, že v březovém lese 

neprší tak hustě jako v otevřené tundře, nahodila na sebe nepromokavou bundu a spáchala, co mě 

tlačilo. Samozřejmě do jámy a vše zahrabala, nejsem barbar. 

Druhá stolice se přihlásila o slovo v 19,25. To tedy bylo fakt k vzteku, nezbylo mi než vykonat 

proceduru výše popsanou, a doufat, že to bylo již naposledy. 
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Den 4, čtvrtek 8.8., třetí den treku

Jak se ovečky zalekly Lubošova chrápání

V noci silně pršelo a foukal vítr. Vím to naprosto přesně, jelikož jsem musela za potřebou, naštěstí 

malou. V lese fičelo tak silně, že jsem si vůbec nedovedla představit, jak to asi vypadá na otevřené 

planině. Nad ránem se k nám přiblížilo stádo oveček,

přičemž Luboš tvrdě spal, což bylo poznat zejména díky

zvukům, které působily jako naplno puštěná cirkulárka.

Není tedy divu, že všechny ovečky vzaly co zaječích,

tedy do ovčích, jen co ho uslyšely, a utekly. Já pak

znovu usnula za hluku bubnování kapek deště do

tropika stanu, doplňovaného chrápáním o hlasitosti

startujícího letadla. 

Budíček jsme měli na 8 hodin, zmátořili jsme se v 9.

Lepší už to nebude. 

„To se mi líbí, je to podobné jako na treku v Urho

Kekkonenovi 2018 ve Finsku,“ libovala jsem si. 

„Však jsme na dovolené,“ spokojeně souhlasil Luboš.

Ano, pobyt na tábořišti si člověk musí umět užít a my

jsme to dovedli k dokonalosti. 

Když jsem konečně vylezla ze stanu, Luboš mi nadšeně

hlásil glykémii 6,2. Hurá, konečně rozumná hodnota. 

Obléct si mokré hadry mi zanechalo psychické následky

Abych mohla pobíhat na našem plácku, bylo nutné si obléct kalhoty. Ne, nebylo to kvůli ostychu, z 

teplokrevných zvířat byly v okolí pouze ovce, dvounozí turisté žádní, vyjma mého manžela, který 

už mě nahou viděl, bylo ale nutné spoďáry vysušit, než se vydáme na pochod, a jediný zdroj tepla 

byla asi 80W osoba, tedy já. Luboš nepřicházel v úvahu, do mých kalhot by se nevešel. Obléct si 

mokré hadry mi způsobilo těžké trauma, asi mi to zanechá nevratné psychické následky na mé duši. 

Jiný způsob sušení hader na treku neznám, vyjma situací, kdy je teplo a svítí slunce a dá se vše 

hodit na stan či zavěsit na stromy za použití solární energie uvolňované z naší nejbližší hvězdy. 
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Náš březový lesík byla jediná oáza bezvětří. Při hledání místa na snídani tak, aby se nacházelo na 

sluníčku, mě poryv větru mimo les skoro shodil na zem, čímž jsme si ověřili, že opravdu bylo dobré

rozhodnutí utábořit se v tajze. Ostatně vůbec, kdo může říct, že spal v březovém hájku? 

Snídaně na turistickém chodníčku

V březovém lese nebyly výhledy, mimo březový les foukalo tak, že ani pozice v sedě na karimatce 

nebyla stabilní, takže jediná možnost mít jakž takž pohledy do kraje skončila usazením se přímo na 

turistickém chodníčku, již podruhé během dvou dnů. Netrápilo nás to, odpadky si neseme s sebou, 

výměšky zahrabáváme. Posadila jsem se na karimatku a dopisovala deník, zatímco v dáli se tyčily 

zasněžené hory. 

Omylem jsem snědla Lubošovy jerky. Na snídani jsme poprvé měli na treku jerky. Nevíte, co to je? 

Jerky jsou tence nakrájené plátky libového masa, následně marinované, sušené a zauzené kouřem. 

Na můj popud jsme měli uložené dvě balení na osobu v předsíňce pro případ nouze, například na 

situaci, kdy bude nutné urychleně opustit stan za předchozího rychlého dodání energie. Ani nevíte, 

jak jsem byla předvídavá, o tom ale později. Nyní jsem konzumovala sáček s jerky, abych zjistila, 

že se jedná o Lubošovu porci, kterou mi strčil do ruky při focení, a já se domnívala, že se jedná o 

mé jídlo. Zjistila jsem tak, že krůtí jerky jsou mnohem chutnější a hlavně měkčí, než daňčí, které 

jsem měla připravené pro sebe. Omyl záměny se tak stal výhodou, nemám totiž polovinu zubů, 
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chybí mi všechny v levé horní i dolní čelisti a až dosud jsem se jerky vyhýbala. Zlom ve strachu z 

nich nastal, když jsem synovci jako vítané dovezla někdy na jaře jinou, než dosud známou značku, 

a zjistila jsem, že tento druhý výrobce vyrábí o něco měkčí konzistenci.

Popírání fyzikálních zákonů

Po příjemném naplnění našich žaludků a spáchání ořezané hygieny ve formě čištění zubů jsme se 

začali balit, nechtělo se nám to ale ani trochu vejít zpátky do batohů, čímž jsme popřeli fyzikální 

zákony. Nebylo totiž možné, aby to vůbec nešlo narvat dovnitř, když jsme každý ujedli aspoň půl 

kila zásob, navíc jak bylo chladno, měli jsme na sobě mikiny, které jsme první den nesli v ruksaku. 

Odpich z tábořiště jsme měli v 11,37. Věřím, že tou dobou by už pravověrní turisté měli za sebou 

několik kilometrů. To my ne, my nejsme honiči vzdálenosti, my jsme kochači. 

Jen co jsme opustili náš lesík, počalo foukat. Fičelo čím dál tím silněji, takže jsem vydolovala kuklu

i čepici a natáhla si je na kebuli. Hned mi bylo líp, z hlavy totiž, což ví každý trekař, uniká nejvíce 

tepla, aneb jak zní klasická poučka: „Je-li Ti zima na nohy, natáhni si čepici.“ 

Stezka procházela bažinami, přičemž mě Luboš osočil, že jsem mu slíbila, že takový biom se zde 

nebude nacházet. Kdepak, nic takového jsem nikdy netvrdila, já jsem jenom prohlásila, že mokřadů 

bude letos méně než loni. Takové

tvrzení jsem mohla v pohodě

podmiňovat čímkoliv, i kdyby to

neměla být pravda. Tady jsem si

ale stála za svým, nic horšího, než

výprava 2023, už ani stran výskytu

podmáčeného terénu není možná,

a s klidným srdcem jsem tak

opravdu mohla Luboše ukecat, že

letos to bude bez slatinišť, alespoň ve srovnání s loňským trekem. 

Jak se Luboš lepil

První bažinné pole znamenalo již klasické propadání se do smradlavé tekutiny, zde jen do půlky 

pohory, a co nás, tedy hlavně mě, naplňovalo úlevou, bylo naprosto luxusní značení, kdy v 

pravidelných intervalech byly vsazeny rovné šutry s vyvedeným modrým emblémem královské 

stezky. Uvažovali jsme, díky pravidelnosti tvarů kamenů, že to nemalovali tady v terénu, nýbrž to 

spáchali někde v údolí a šutry sem jenom dopravili a usadili. 
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Nás oba překvapil oranžový odstín mokřadů, usuzovali jsme na železitou vodu v podloží. 

Druhé bažinné pole se táhlo až za obzor. Kam jsme jen dohlédli, tam se rozkládaly mokřady, a že 

jsme se rozhlíželi s brýlemi. Bez nich bychom si neviděli ani na špičku bot. Zde jsme se již 

propadali oba, dokonce Luboš se k podkladu lepil tak, že nemohl několikrát vytáhnout botu z 

bahýnka, a logicky se obával, že tam nechá podrážku. 

Při přechodu slatiniště jsme se potkali se sympatickým a hovorným poutníkem, pocházel z 

Holandska a šel od ubytování k ubytování. Hned nám hlásil, že nejbližší další chata je plná a tak do 

toho dupe, musí dojít až k o několik kilometrů vzdálenější. To je nevýhoda pochodu nalehko, to my 

budeme bucat tam, kde to bude pěkné. 

Mám hlad

Dosáhli jsme pevnější půdy pod nohama, což taky znamenalo možnost shodit batohy a vyhlásit 

pauzu. Luboš se jal občerstvovat bobulemi tam rostoucími, kdežto já měla chuť hlady hryzat i 

větvičky, jaký jsem měla hlad. Opíral se do nás vítr, což nás k Lubošově neskonalému smutku 

nutilo přestávku zkrátit na minimum, znamenalo to totiž omezení doby sběru lákavých plodů 

Severu. Já jsem statečně odolávala jak bobulím, tak müsli tyčinkám, jsem totiž disciplinovaná, víte?

Nechala jsem müsli ladem a rozhodla se pokračovat hladová. Uvěřili jste mi? Hovno leda, můj 

žaludek zpíval bolestivé árie a jediný důvod, proč jsem nejedla, byl ten, že jsem se těšila na papu v 

civilizaci, kde jsem se chtěla napráskat, což by se, to musíte uznat, těžko konalo jako najezená. 

Nějaké dva kilometry od nás totiž mělo ležet Fokstugu fjellstue, tedy další z poutních center s 
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možností ubytování. Určitě si tam dám rybičku, těšila jsem se, jako kdybych nevěděla, že radovat se

z něčeho dopředu většinou dopadne přesně naopak, kdežto udržování své mysli ve stavu, že nic 

nenajdeme otevřené, bude znamenat, že cokoliv jiného než zavřený srub je výhra. 

Důchodci na procházce

Počali jsme klesat březovým hájkem, což podle mapy avizovalo blízkou přítomnost Fokstugu 

fjellstue. Už tam budeme! Nemohla jsem se dočkat. Mou teorii o malé vzdálenosti civilizace 

potvrzoval výskyt důchodců na procházce. Ti by se nikam daleko určitě nevydávali. Dostali jsme se

do souběhu se silnicí č. 6, o níž ještě uslyšíte. Nacházela se vlevo pod námi a my se jí přibližovali, 

až jsme ji najednou překřížili. 

Fokstugu fjellstue jsme dosáhli v 14. hodin. Bohužel jsme ho prohlásili za turisticky nepřívětivé. Ze

všech budov nás vyhodili s argumentem, že pokud tam nejsme ubytováni, máme smůlu, neměli k 

dispozici žádné posezení pro poutníky, kteří tudy jen procházejí, a o restauraci či bufetu jsem si 

mohla nechat jen zdát. Luboše seřvali na tři doby jen za vyhození odpadků do velké popelnice v 

areálu, jemu se ale povedlo proklouznout do jedné ze staveb, kde použil v přízemí se nacházející 

klasický záchodek, aby se odlehčil tak o půl kila. Dostal pak strašně vynadáno od majitelky, že prý 

mohl někoho probudit. Po druhé odpoledne?! Ok, možná, ale chovali se k nám ošklivě už od 

začátku, tak jim to oplatil použitím toalety. Jak rozdílný přístup jsme zažili na farmě Budsjord první

den pochodu.  
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Absťák je sfiňa

Luboš chtěl pryč a pohnout se dál, mně se ale nechtělo jen tak odejít, když už jsme sem sešli. 

Hodlala jsem se aspoň odškodnit kávou, když už se zde nenaobědvám. U mladíka v recepci jsem 

vyloudila kafe z automatu, které jsem řádně zaplatila, a balíček čipsů, což se nejvíce blížilo 

představě jídla. Na mou otázku, kde si to mohu zkonzumovat, jsem byla odkázána do ledově 

studené galerie, kde na zdi visely poněkud abstraktní obrazy. No tak jo, vzala jsem zavděk kávou, 

neochotně jsem spolkla první doušek… A bylo to zatím nejlepší kafe v Norsku, to se jim musí 

nechat. Sežrala jsem čipsy a hned mi bylo líp. Sice jsem si oběd představovala jinak, zase na druhou

stranu, co je špatného na kávě a čipsech, když obojí miluji? 

Absťák je sfiňa, jeden kelímek kávy mi nestačil, tak jsem se vydala koupit další. To jsem rovnou 

zkoukla nabídku, a zaujala mě velká miska s

vyskládanými vejci. Jak jsem správně tušila, jednalo se

o vajíčka syrová, tedy určená k zakoupení a následné

tepelné úpravě někomu, kdo zde bydlí. 

Ve vitríně se krčilo i pár jablek, tak jsem jedno vzala pro

Luboše, vyšlo cenově jako můj kelímek s černou

tekutinou. 

Vyhozeni podruhé

Luboš se vydal prozkoumat, jaké přístupné WC je v

objektu, a venku u jedné z budov objevil suché toi-toi

bez umyvadla a bez toaletního papíru. Ještě že mám

svůj chcací hadr :-)

Já se po dvou fakt dobrých kávách a velkému balení

brambůrků cítila ukojená. Ne tak Luboš, takže se

rozhodl vydolovat vlastní zásoby. Natlačil do sebe dvě

müsli tyčinky, naměřil si cukr 6,6 a bylo mu konečně

hej. 

Já už chtěla vyrazit, ale Luboš rozumně poukazoval na to, že venku prší, a chtěl počkat, než se to 

přežene, viděl dešťovou frontu z okna. V té nejhorší slotě dorazila do galerie dvojice, která nás 

víceméně vytlačila ven. Naše batohy jim překážely, museli jsme je dát jinam, aby si následně na 

uvolněné místo položili svoje zavazadla. Vyhodili nás i od stolu pro pět, přičemž bychom se tam 

všichni krásně vešli, posedali si na naše předchozí židle, každý z nich si na sedadlo křesla hodil 
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zabahněná bagančata, zatímco my tam stáli udiveně a zírali na ně. Ani jeden z nás nechtěl otevřený 

konflikt, tak jsme se vzdor panujícímu lijáku vydali v 15,30 zase na pochod. Asi o půl hodiny dřív, 

než chtěl Luboš. 

Výstup na hřeben v dešti

Počali jsme se vracet zpátky na hřeben, což obnášelo znovu nastoupat zbytečně ztracené výškové 

metry. Konali jsme tak v dešti a větru, jak jinak. Intenzivní srážky mi naštěstí znemožňovaly 

sledovat náš postup na mobilu, což bych jinak morbidně prováděla. Když jsme se ocitli dostatečně 

vysoko, abych nebyla spatřena zezdola z Fokstugu fjellstue, což bylo umocněno i hustou mlhou, 

musela jsem vyhlásit bez ohledu na to, že silně prší, nutnou WC zastávku. Moje nevycválaná prdel 

si holt musí vždy prosadit, že se kaká bez ohledu na srážky. Vybavena lopatkou na výměšky a 

biologicky rychle odbouratelným WC papírem, jsem se vydala asi 100 metrů daleko od stezky, kde 

jsem vše spáchala, a pokračovali jsme dále. 

Čím výše jsme stoupali, tím více foukalo a pršelo, což nebylo až tak překvapivé. Ke slovu se zase 

dostaly pláštěnky a mě nepřestávalo udivovat, že jsem o jejich existenci celých pět let netušila. 

Nyní byly v akci podruhé. Nejsou sice 100% nepromokavé, navíc voda nateče dovnitř zádovým 

systémem, ale alespoň se tím eliminuje vlhkost v batohu. 

Došli jsme ke kamenné mohyle, kde jsme se rozhodli spáchat společné foto se stativem, a kde nás 

taky předehnala ta protivná dvojice. Učinili pokus nás vyhnat i od mohyly, tady ale neuspěli, dali 

jsme jim dost jasně najevo, že když na chvíli déšť ustal, budeme se tam tak dlouho fotit, jak 

hodláme učinit za vhodné, a oni si mohou počkat. Nepočkali a pokračovali dále, což nás potěšilo. 
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A chčije a chčije

To, že přestalo pršet, neznamenalo, že taky přestalo foukat. Naopak. O to více zde fičel vichr, a 

museli jsme být oba v bundách, dokonce i Luboš. Krátké bezdeští nemělo dlouhého trvání, přihnaly 

se černé mraky, zatáhlo se a bylo to tady. A chčije a chčije, prohlásil by klasik. Nastala tak rychlá a 

prudká průtrž, že jsem skoro nestihla navléct pláštěnku na foťák, a to ji nosím jen tak zaháknutou na

pouzdře. Jen co ta sice krátká, ale o to silnější slota skončila, na nebi se objevila duha. To sice 

mohlo potěšit naše duše, ale na rozcestí, kdy naše cesta byla ta levá, se Lubošovi udělalo zle. 

Podotýkám, že proti loňsku opravdu nepil žádnou nepřevařenou vodu, a jediné, co zkonzumoval, a 

co mohlo potíže vyvolat, bylo jablko, vše ostatní jsem baštila i já. Výjimkou bylo právě zmíněné 

jablko, a naštěstí jsme si tehdy ani jeden nevybavili, že existuje ještě jedna potravina, kterou papal 

jen Luboš. Bobule před pár hodinami, a kdyby

se nám spojila souvislost, mohli jsme

panikařit, že má otravu, což by pravda nebyla,

jak ukázal další životaběh.

Krize

Lubošovi bylo špatně od žaludku a bublalo mu

ve střevech. Jednalo se o takové déjà vu.

Musela jsem si promnout oči. Už zase?! Bylo

17,28, a Luboš zažíval silnou krizi, nebyl

schopen pokračovat, držel se za břicho a

skučel. Jako přes kopírák situace z roku 2023.

Aspoň že se nebe nad Lubošem slitovalo, a

ustal déšť. Lubošova ataka pokračovala a mně

ho bylo neskonale líto, nebylo ale v mých

silách mu jakkoliv pomoci. Užívala jsem si

alespoň nádherných výhledů do kraje vlevo od

nás, kde se rozprostírala pěkná dolina. Luboš

to až tak neocenil.

Do cíle, tedy do místa vybraného na mapě,

nám zbývalo v 18. hodin už jen 1,1 km, i to

málo se ale jevilo nad rámec Lubošových sil.

Nevadí, máme na to celý večer. 
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Třetí a zatím nejhorší záchvat dorazil a dorazil Luboše. Zatímco se vyprazdňoval, řešili jsme 

původce jeho potíží. Voda? Tu ale piju taky, navíc důsledně převařujeme. Horší bylo, že Luboš 

zatočil s naší zásobou WC papíru, jen za dnešek spotřeboval jedno ze tří balení. Bude možnost ještě

někde dokoupit?!

Je tam alkohol? Tak proto je mi tak dobře

V 18,40 jsme po 7,2 kilometrech dosáhli naší plošiny, tedy 1198 metrů vysokého vrcholu Veslhøe, 

nejvyššího místa dalekého okolí. To budou výhledy! Jednalo se o terénní nerovnost, ležící za 

prvním potokem po dosažení hřebene. 

Nad námi se počala opět stahovat mračna, přičemž v

údolí pod námi už pršelo. Prioritou bylo postavit

stan a až pak skočit pro vodu. Luboš se jako první

po vybalení svého batohu hlásil o kapky na žaludek,

tedy o bylinný celkový extrakt z léčivých rostlin pro

podporu trávení, při nechutenství a při dietních

chybách zvaný Tinctura amara. Amara v latině

znamená hořký a tyhle kapky byly extra hořké. 

„Je tam alkohol?“ pídil se Luboš po pro něj důležité

informaci, a když jsem přitakala, dodal, „aha, tak

proto je mi tak dobře.“

Dobrá poznámka, snížím mu příděl fernetu, rozhodla jsem se v duchu. To by tak hrálo, aby měl 

alkohol jak v tinktuře, tak v drahocenném fernetu! 

Jak jsem si neuvědomila nevýhody sukně

Sešli jsme dolů k potoku nabrat vodu, přičemž jsme získali jen nechutně žlutou tekutinu. Neměli 

jsme ale nějak moc dalších možností zdroje vody, museli jsme brát to, co se zde nabízelo. Vodu 

bylo nutné do nádob plnit z druhého břehu. Já jsem si přeskakování potoka neuvědomila nevýhody 

sukně, měla jsem totiž na sobě nepromokavou sukni, sloužící jako ochrana prdele a horní poloviny 

stehen v dešti, ovšem nedošlo mi, že se jedná o relativně úzký model. Jak jsem se pokusila dostat na

druhou stranu vodního toku rozkročmo, látka se napjala a já jsem došlápla do bystřiny, naštěstí 

mělké. Moc nechybělo a zahučela bych tam celá, a jak jsem tohle nečekala, nenadálé zastavení mě 

skoro hodilo do koryta. Teď už bylo jasné, že kalhoty do polštářku nemohou. Normálně mi sloužily 
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jako vycpávka vaku, který jsem si naplnila oblečením, čímž vznikla příjemná měkoučká boulička, 

na niž jsem kladla hlavu, ovšem durch mokré je tam strčit nelze. 

Než jsme se vrátili nahoru ke stanu, pohlédla jsem na vzdušný hřebínek, který bude nutné překonat 

traverzem další den. Už teď jsem se toho obávala. 

Jak jsem si péřovku polila večeří

Vrátili jsme se na tábořiště vymrzlí jak sobí hovno, takže jsme si oba honem na sebe navlékli 

péřovou bundu a já i zateplené kraťasy. Byl to nepopsatelný pocit. Uvařila jsem večeři, sobě bulgur,

Lubošovi smaženou rýži s kuřecím masem a teriyaki omáčkou. Jak jsem tak holka šikovná, ohodila 

jsem si péřovku večeří, což byla hlavně velká škoda, jídlo je vzácné. Kontaminaci bundy jsem pak 

dorazila při čištění zubů, kdy jsem si chvístla vodu do pravého rukávu. 

Po jídle si Luboš naměřil cukr 4,5, což nás šokovalo oba, proto se později rozhodl obětovat jeden 

proužek, a zkusil to za chvíli znovu. Hodnota činila 6 a nás ten rozptyl hodně překvapil. To se pak 

máme na výsledky spolehnout? Proč tak velký rozdíl? Chyba přístroje?

Měkký vysoký koberec mechu

Ulehli jsme do spacáků na měkký vysoký koberec mechu. Bylo to stejně úžasné, jako zapadnout do 

20 centimetrů vysokého naducaného polštáře, a tuhle parádu jsme měli pod celým stanem. Zvenku 

jsme slyšeli ovečky a jejich zvonky na krku. 
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Přímo ze stanu jsme pozorovali oranžový kotouč, jak postupně mizí nad protilehlým horským 

masívem, a těšili se na ranní východ, jak spácháme společné foto. Ha, ha ha.

V 22,16, ačkoliv už slunce dávno zapadlo, a nebylo po něm ani vidu, ani slechu, jsem musela 

opustit stan. Hádejte kvůli čemu. Překvapilo mě, že venku bylo stále světla skoro jako ve dne, 

vůbec jsem nepotřebovala čelovku. Když jsem vykonala, co jsem potřebovala, Luboš už zase tvrdě 

spal, na hlavě měl dvě čepice a ještě kapuci spacáku. Myslím, že kdyby jeho péřová bunda 

disponovala kapucí, měl by narvanou i ji. Ani mě to nepřekvapilo, když jsem byla čůrat, na plachtě, 

kde skladujeme batohy a zbytek výbavy, ležela námraza. Čekala nás chladná noc. 

Jelikož mě trápily křeče, samozřejmě svalové, vytasila jsem se s lékárničkou a zapila osvědčenou 

trojkombinaci draslík + hořčík + ibuprofen a posléze se přidala ke svému, dávno chrnícímu 

manželovi. 
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Den 5, pátek 9.8., čtvrtý den treku

Nejhorší ráno mého života

To si tak pěkně bucáte, v 8,00 vám zazvoní budík, vy ho zaklapnete s tím, že se ještě na chvíli 

ponoříte do říše Morfeovy, aby vám o dvě minuty později ležel na obličej stan a venku dul vichr tak

silný, že se tento útok na stan jevil jako kdyby si Anemoi, řecký bůh větru, hrál s krabičkou sirek. 

Bylo naprosto nemožné tomu vzdorovat. Představujete si to? Ano? Tak vítejte do mého nejhoršího 

rána celého treku a v podstatě mého života vůbec. 

Oba jsme se s Lubošem honem posadili, přičemž nám stanová plachta pleskla opět do obličeje, 

následovaná tyčkou.

„Musíme hned všechno snést pod horu, nejlépe až dolů na stezku, jedině tam se dokážeme sbalit, 

tady to nepůjde,“ rozumně navrhoval Luboš a já s ním do posledního slova souhlasila, pouze s 

jedinou výjimkou.

„Je potřeba se najíst,“ apelovala

jsem, „abychom měli sílu

odolávat větru, a taky nás čeká

pochod do civilizace,“

vysvětlovala jsem.

Luboš se pokusil protestovat, že

nás tlačí čas, stan to už nemusí

vydržet. 

V tom sice měl pravdu, ale

hladoví nikam daleko nedojdeme.

Ztráta karimatky 

Moje prozíravost zabezpečila, že každý večer jsem do předsíňky kladla dvoje jerky pro případ, že 

by nastaly podmínky, jako byly ty dnešní. Natlačili jsme do sebe těch 23 gramů sušeného masa, ze 

zubů si vyšťárali přídavek ke snídani a vylezli jsme z našeho větrem bičovaného přístřešku. Mně se 

to povedlo až na třetí pokus, jak mě vždy poryv větru praštil a odhodil proti stanové plachtě. Tohle 

bude kruté. 

Kromě toho, že jsme měli v předsíňce stanu kompletní snídani i svačinu, tak jsem večer uvařila čaj 

do obou našich termosek. Jak se nyní ukázalo, tahle moje opatrnost nám zabezpečila horkou vodu 
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na den pochodu, které jsme sice měli k dispozici jen dva litry, ale jelikož to vypadalo, že voda bude 

dnes to jediné, čeho se nám nebude nedostávat, neřešila jsem to, navíc se opravdu uvařit nedalo. 

Drobně mrholilo, přesně tak akorát, aby to moje péřovka s hydrofobním peřím zvládla. Luboš do ní 

byl oděn taky, ale z jiného důvodu – nemohl najít nepromokavou bundu. Bohužel jeho péřová 

bunda neoplývala ošetřením na vzdorování vody, takže bylo nabíledni, že mu brzo proteče. Zatím 

jsme se tím nezabývali, naše priority byly jiné. Začali jsme v rukou nosit věci dolů pod horu a kladli

je na turistickou stezku. Stan jsme nechali s otevřenými předsíňkami, aby jeho plocha nekladla 

takový otvor, a přímý střih větru jsme tímto úkonem změnili na turbulentní. 

Při jednom z návratů jsem zjistila, že mi ze stanu trčí spacák, který předtím ležel vevnitř na 

karimatce, a ta byla fuč. 

Velmi těžké podmínky

Civěla jsem na prázdnou podlážku stanu na mé straně a hlavou se mi honily myšlenky, co jen budu 

dělat bez karimatky? Nemohla bych bez ní pokračovat v treku, a tušila jsem, že zde v horách novou 

neseženu. Priorita byla ji nalézt. Obešli jsme celou naši plošinku a nahlíželi jsme i do doliny. 

Dlouho jsme ji nemohli zahlédnout, až jsem konečně byla úspěšná. Ležela na jednom z útesů 

hluboko pod námi, zapřená o kámen. Bylo mi více než jasné, že stačí další poryv větru, a skončí 

někde v údolí. Musím ji dostihnout! Přes Lubošovy protesty jsem se opatrně začala spouštět dolů, 

přidržujíc se u toho jednou rukou svahu. V prudkém terénu se mi povedlo asi po třiceti metrech 

dosáhnout menší prohlubně, kde spočívala moje drahocenná karimatka. Chňapla jsem ji do zubů, 

80



jelikož jsem obě horní končetiny potřebovala na šplhání po stráni nahoru. Hurá, byla jsem 

zachráněna, můžeme nadále natěžko směřovat k cíli. 

Donesli jsme obě karimatky dolů na stezku, kde tolik nefoukalo, a naházeli na ně všechny naše 

věci, aby se tak udržely. 

Kolem nás prošla dvojice starších turistů.

„Velmi těžké podmínky, že?“ prohodil muž. 

Byli jsme oba tak vyčerpáni, psychicky i

fyzicky, že jsme aktuálně nevládli

angličtinou natolik, abychom jim vysvětlili,

co jsme právě prožili, a že to, co trápí je, je

jen slabý odvar našich potíží. 

Mám problém s hlavou

Vzpomínáte si na vzdušný hřebínek, o němž

jsem psala, že jsem se včera obávala, jak jej

dnes překonám? No tak vězte, že s věcmi ze

stanu jsem ho přešla 6x, a to bez podpory hůlek. Vše je jen v hlavě, jak vidíte, a já zjevně mám 

problém s hlavou. 

Horší bylo, že nám oběma začaly promokat péřovky. Jak tak při nošení věcí pršelo čím dál tím víc, 

já si neuvědomila, že bych si měla bundu zaměnit za nepromokavou, a Luboš tu svou nadále 

postrádal. Honem jsem tedy záměnu provedla a bylo to na vteřinu přesně, než mi stihla navlhnout 

mikina. Péřovka už ale zachránit nešla. 

Jako poslední jsme snesli dolů stan. Luboš se již třásl zimou a nedovedl si představit takto oděn 

šlapat. Čekalo nás asi jen pět kilometrů, tak daleko měl totiž pod horami ležet kemp. Každý večer 

jsem pečlivě prohledávala mapu a chtěla vědět, v jaké vzdálenosti se nachází bezpečná civilizace 

pro případ nouze. Nyní se nám to velmi hodilo, ráno už by nepřicházelo v úvahu tohle zkoumat. 

Jediné, čeho jsem se trochu obávala, bylo, jak trefíme odbočku z hor, ale domluvili jsme se, že těch 

kritických několik set metrů budu sledovat mapu v mobilu i v dešti. 

Hledání na nejméně pravděpodobném místě

Věděli jsme, že Lubošovu nepromokavou bundu prostě najíst MUSÍME. Ještě jednou jsme se vrátili

na vrchol, kde jsme tábořili, a poctivě jsme prošli celou hranu dokola a pečlivě shlíželi na útesy a do

doliny. Nikde nebyla. Luboš tvrdil, že tak jako letící karimatka, i ona by se měla někde zachytit, 
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buď na kamenech, nebo na nízkém porostu. Mlčela jsem a nechala si pro sebe domněnku, že bundy 

se vítr mohl zmocnit jako plachty a takto ji odnést v širou dál.

Stáli jsme opět dole u našich naházených věcí a Luboš se jal jeden po druhém nepromokavý pytlík 

otevírat a prohledávat, zda tam nenalezne bundu. Konal tak v dešti, takže mu zmoklo i to, co bylo 

dosud díky voděodolnému vaku chráněno, ovšem závěr byl pořád stejný. Nula, nula, nic. 

Nakonec se rozhodl hledat na nejméně pravděpodobném místě, tedy ve spacáku. Otevřel si tlumok 

se spacákem, ten vytáhl V DEŠTI ven, protřepal a ejhle, zevnitř se vyloupla bunda. ONA TAM 

BYLA CELOU TU DOBU! Naše radost neznala mezí, a namočený spacák za to nalezení 

nepromokavé bundy rozhodně stál. Kde se ovšem původně nepromokavá bunda vzala ve spacáku, 

mi nebyl Luboš schopen smysluplně vysvětlit. Jako nejrozumnější domněnka se jevila ta, že ji měl 

strčenou v polštářku, odkud se dostala dovnitř spacáku, který pak v rychlosti narval do 

nepromokavého vaku. 

Začalo pršet a už nepřestalo

Když jsme pakovali všechno do batohů, na okamžik přestalo pršet, a dokonce vysvitlo sluníčko, 

přesně na tak dlouho, abych spáchala rychlou fotku, jelikož z našeho stěhování výbavy z vrcholu 

během běsnění živlů nemáme žádnou fotodokumentaci. Traverzem jsme obešli „naši“ horu a ocitli 
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se v sedle, kde jsme spatřili nádhernou duhu, klenoucí se nad údolím vlevo od nás. Poté začalo pršet

a už nepřestalo, naopak srážky nabývaly na síle, až jsme ke konci kráčeli vodní clonou. 

Ze sedla jsme se dostali na hřeben, kde se kromě neustále vanoucího větru přidávaly i poryvy, které 

se mnou smýkaly tu doprava, tu doleva, a já byla velmi vděčná za to, že se tak děje na širokém, 

turistickém chodníku, být zde jen úzká stezka a sráz na jedné či druhé straně, moc dobře by mně 

nebylo. Kráčela jsem oděná do kukly, čepice, rukavic, kapuci nepromokavé bundy jsem měla 

přetaženou až do čela, na rukou rukavice a na nohou

nepromokavou sukni. Mimochodem, jedná se o moc fajn

vychytávku, měla jsem tak v suchu prdel, což se loni

ukázalo jako obrovský problém – tehdy mi napršelo na

merinové kalhotky, vlhkost vzlínala nahoru a já posléze

měla mokré tričko i mikinu. Brrrrrr. Díky této zkušenosti

jsem si na Vánoce nechala nadělit tento úžasný kousek

výbavy, nechtěla jsem to už nikdy znovu zažít. 

To musíš smrkat zrovna tady a teď?!

Prší trochu - prší více - lije jak z konve, takto by dal vystihnout ráz počasí. Já, jak mám celoroční 

rýmu, byla jsem nucená v relativně častých intervalech vytahovat kapesník, abych si utřela sopel z 

nosu. 

„To musíš smrkat zrovna tady a teď?!“ obořil se na mě Luboš, vybrala jsem si totiž otevřenou pláň, 

kde se do nás opíral vichr, a padaly na nás provazy vody. 

„Musím,“ odsekla jsem mu dostatečně důrazně, aby už v tomto nastoleném tématu nepokračoval. 

Měla jsem ukrutný hlad, ale strčila jsem si do pusy jen půlku müsli tyčinky, nechtěla jsem dráždit 

Lubošovu trpělivost, ale hlavně mi nebylo příjemné v lijáku stát a jíst. Samozřejmě že kdybych se 

rozhodla, že se napapám, tak by mě mohl Luboš i s jeho netrpělivostí vlézt na záda. 

Chodí se po chodníku!

Stezka počala klesat do doliny a vedla těsně pod vrcholem úzkým traverzem. Najednou se do mě 

opřel vítr a hodil mnou mimo trasu, asi dva metry daleko.

„Chodí se po chodníku!“ zavolal za mnou rozverně Luboš. 

Neskutečně mě tím naštval. Místo aby se o mě bál, zdalipak jsem se nepotloukla, tak si ještě dělá 

srandu. A navíc to ani nevyfotil!
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Nic se mi ale nestalo, naštěstí foukalo zezdola, takže jsem skončila nahoře na hřebeni, místo dole v 

dolině. Vstala jsem s Lubošovou pomocí ze země, otřepala si bahno z kolen a zaškaredila se na 

něho. Potlapkal mě povzbudivě na rameni.

„Já věděl, že se Ti nic nestane, viděl jsem, že letíš doleva,“ smířlivě promluvil.

„Bože, Ty to vidíš, a musíš pochopit, až jej jednou na treku zapíchnu hůlkou,“ pomyslela jsem si. 

Jsem hladová, žíznivá, nevyčuraná a nevykakaná

Na paloučku v lese, kde až tak nefoukalo, jelikož stromy bránily větru pořádně rozvinout vzdušné 

proudy, ale jinak tam pršelo úplně stejně jako na planinách, se zjevily bobule. Luboš zavýskl, shodil

batoh a vrhl se k obsypaným keřům, až za ním zůstala jen ohnivá čára. Mě tyto plody až tak 

neoslovily, tak jsem na něj čekala skrytá před srážkami pod jedním ze stromů. 

Na další mýtině jsme objevili naučné cedule hovořící, jaká zvířata se zde vyskytují. 

Luboš opět začal rýpat. Asi halucinuje z těch bobulí.

„Nebojíš se, že na Tebe zpoza křoví jukne pižmoň?“

Ne,“ odsekla jsem mu naštvaně, „jsem hladová, žíznivá, nevyčuraná a nevykakaná. To by mohl 

zkusit, špatně by dopadl,“ a výmluvně jsem na něj pohlédla. Doufala jsem, že to pochopil, že tohle 

varování se týká KOHOKOLIV, kdo by nyní prudil.

„Vlastně teď tady nemohou být pižmoni! Nemám nabitou baterii!“ uvědomil si zoufale. 
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Stan si můžete postavit tady všude

Podle mapy jsem věděla, že od křižování turistické stezky a elektrických drátů to je něco přes 

kilometr k místu, kde se musíme z hřebene odpojit, a sejít do doliny do kempu Furuhaugli 

Turisthytter. Báli jsme se dvou věcí, jednak že odbočku netrefíme a budeme pokračovat dále po 

hřebeni, čemuž napomáhala i snížená viditelnosti

díky mlze, jednak že kemp bude plně obsazen. Byl

pátek, tedy předpoklad naplněného ubytování. Kde

jen hlavu složíme, když bude narváno, a my máme

všechno mokré? 

Už bychom podle mého odhadu měli hledat stezku

vedoucí do kempu, ale nic jsme neviděli. Vlevo v

dolině se v dáli nakonec kemp zjevil, ale nikoliv již

potřebné rozcestí. Nakonec jsme usoudili, že jsme

beztak všude mokří i špinaví, a vzali jsme to

zkratkou napřed přes mokřady, pak přes pastviny. 

Poté, co jsme omylem vlezli na soukromou farmu, a

museli se vracet, jsme v 13,07 po 4,7 km stáli u bran

recepce. Tam jsme vpadli jako velká voda, a to

doslova, jelikož ta z nás kapala všemi směry.

„Máte volnou chatku?“ toužebně jsem položila

otázku.

„Máte přece stan, ten si můžete postavit tady všude,“

rádoby vtipně odvětila obsluha. 

Mysleli jsme, že to tam s námi šlehne.

Jak ze mě při vyplňování formuláře stříkala voda

„Dělal jsem si legraci, samozřejmě máme volné chatky, dokonce si můžete vybrat, zda velkou nebo 

malou,“ smířlivě promluvil chlapík z recepce, když viděl naše vyděšené obličeje. Debil.

K dobru mu ale sloužilo, že nevyžadoval, abychom se vyzuli z pohor, ono by to totiž stejně účel 

nesplnilo, byli jsme zasraní až po prdel, dokonce i Luboš. Poprosili jsme obsluhu, že se napřed 

složíme v chatce, a až pak přijdeme vyřešit administrativu, s čímž ochotně souhlasil. Zvolili jsme si 

tu největší dostupnou chatku, věděli jsme, že priorita je vše vysušit, a nechali se k ní doprovodit, 

jelikož ani jeden z nás nepobral, jak se k ní dostaneme. Ležela hned naproti recepce. 
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Neskutečné a neuvěřitelné fakt nastalo. Máme střechu nad hlavou! Honem jsme pozapínali všechny 

dostupné radiátory. Luboš si změřil cukr – 8,2, přičemž za celý den snědl jen 23 gramů sušeného 

masa ve formě jerky, pak přes den jen pár bobulí, a jinak jen šlapal a šlapal v dešti a větru.

Vrátili jsme se zpět do recepce, kde jsme se oficiálně šli přihlásit a vyplnit vstupní lejstra. Když 

jsem na papír k tomu určený psala naše osobní údaje, stříkala mi z hlavy na blanket voda, a 

nejenom na něj, taky všude kolem mě, dokonce i na recepční pult. Obsluha se tomu jen smála, 

patrně se báli, že kdyby mě za to pokárali, mohlo by být ještě hůř. To tedy mohlo, klidně jsem si 

mohla sundat pohory a zůstat jen v ponožkách, které byly až dosud v uzavřeném prostoru boty 

zároveň s tekutinou z bažin. Oba jsme v pohorách měli rybníčky, respektive se tam nacházelo něco 

hodně podobné slatiništím, a ten smrad by nikdo neocenil. 

Tohle je to nejteplejší kafe, co jsem schopen vám donést

Vyrazili jsme rovnou do jídelny na pozdní oběd. Věděli jsme, že v chatce se musí napřed zvednout 

teplota, než si všechno rozvěsíme, aby proschlo, takže jsme upřednostnili žrádlo před povinnostmi. 

Aspoň takto jsem to vysvětlila a

podala Lubošovi a on to akceptoval.

Asi měl taky hlad. 

V restauraci byla kosa, asi jako venku,

seděli jsme tam jediní a klepali se

zimou. Jako první počinek jsme si

objednali kávu s tím, že jídlo si

napřed musíme rozmyslet, ale kafe je

třeba hned teď a honem! Číšník to

pochopil.

„Tohle je to nejteplejší kafe, co jsem

schopen vám donést,“ dorazil za pár

minut, nesa nám dva kouřící hrnky.

Měl pravdu, bylo to to nejteplejší

kafe, spálila jsem si hned prvním

douškem čuňu, ale jinak zahřálo rovnou dvakrát, jednou při konzumaci, podruhé při svírání šálku 

horké tekutiny. 

Venku, jak jsme mohli vyhodnotit pohledem z okna, nadále pršelo se stejnou intenzitou. Ne, teď už 

nás to netrápilo, až se vrátíme do našeho srubu, přivítá nás tam životodárné teplo a sucho. 
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Nyní na řadu přišlo to, co mě trápilo celou dobu. Skočila jsem si na WC a spáchala potřebu jako 

člověk, tedy v sedě na míse, aniž by mi na prdel pršelo či foukalo, a aniž bych musela své výměšky 

zakopávat. 

Raději mi odkývněte, co nemůžete

Stran jídla jsme měli vyřešeno velmi rychle, co si dáme, nabízeli pouze dvě jídla a jednu polévku. 

Luboš zatoužil pouze po tom třetím, a poručil si rovnou dvojnásobnou porci. Poprvé takto jedl 

batáty, a to jako dvojitou porci polévky s opečeným chlebem. Toho si posléze vyžádal ještě repete. 

Já se rozhodovala mezi houbovým rizotem a hamburgerem, no a po krátkém zaváhání hambáč 

vyhrál. Pak mi vrtalo hlavou, jak jsem se vůbec mohla rozmýšlet, vždyť je to jasné, maso je maso! 

Asi mi napršelo na mozek, jinak se to nedá vysvětlit. Pikolíkovi jsem se snažila vysvětlit, že 

nesmím mléko a cibuli, ale byla jsem tak utahaná, že to nebylo v mých silách, neměl ale problém si 

poradit.

„Já vám teď budu jmenovat jednotlivé ingredience a vy mi odkývnete, co můžete a co ne.“

Takto jsme si odsouhlasili, že to bude bez plátku sýra a grilované cibule, abych ho pak chudáka 

ještě prohnala ověřit v kuchyni, zda omáčka je na mléčné bázi či nikoliv. Nebyla, jestli vás to 

zajímá. 

Když mi donesli mou porci, vykulila jsem oči. Tak nějak jsem předpokládala, že když se to jmenuje

Dovrefjelle burger, tak to bude z pižmoně, ale kdepak, jednalo se o hovězí hamburger. Nevadí, 

kráva jako kráva. 
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Jak jsem neuměla načíst QR kód pro připojení k wifi

Pochutnali jsem si oba, jak Luboš nad batátovou polévkou s opečenou bagetou, tak já nad 

hamburgerem, tvořeným bulkou, salátem, hovězím masem, smaženou slaninkou a omáčkou. K 

tomu se servírovaly půlky smažených brambor, těch jsem spořádala slabou půlku a zbytek jsme si 

odnesli na pokoj, kde jsme se o ně navečer podělili. 

Chtěla jsem si poručit ještě druhé kafe jako správný závislák, ale Lubošovi bylo v jídelně zima, tak 

jsem se s ním, ač nerada, vrátila do naší chatky. Vzali jsme to přes recepci, kde jsme se domluvili na

snídani na zítra, a já si zakoupila balíček čipsů, abych se odměnila za prožité příkoří s nedovolenou 

druhou kávou.

Abych se připojila na kempovou wifi, na pultě na recepci jsem se snažila načíst QR kód, ale nešlo 

mi to, nezbylo mi tedy, než si to naťukat pěkně ručně po staru. Na srubu jsem pak přišla na důvod. 

Měla jsem přepnuto na video místo na fotoaparát, před zaměstnanci kempu se mi ale povedlo 

zachovat si tvář, jelikož ti se domnívali, že se mi to nepodařilo kvůli mokré ruce a nemožnosti si na 

displeji vše navolit. 

Sčítání škod

V 13,50 jsme už byli zpátky v naší zaplacené chatce, kde nás při vstupu ovanul nezvyklý vjem. 

TEPLO!!! 

Jako první činnost jsme se vyzuli z pohor, kdy se ukázalo, že by nebyl dobrý nápad to provádět na 

recepci. Kromě toho, že jsme měli mokro v botách, tam

taky něco kvasilo, což vytvářeno výraznou pachovou

stopu. Horší bylo, že při vytahování nohy z pohory se

Lubošovi zevnitř vyštípl velký kus boty. Vytřeštěně jsme

na to zírali, aniž bychom tušili, že je to začátek konce

jeho bot. 

Když už jsme byli u toho sčítání škod, tak se Lubošovi

začal párat jeho batoh, a to na pravém ramenním

popruhu. Asi není určen na více než 30 kilo nákladu.

Naštěstí to nevypadalo, že by se jednalo o prasknutí v

nosné části, takže jsme se rozhodli to neřešit. Až ten problém nastane, tak se jím budu zabývat, což 

je moje životní krédo – katastrofy řeším jen ty aktuální, nikoliv ty potenciální. 
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Jediný alkohol, který v chatce povoluji, je ten v Tinctura amara

Protože jsme si vybrali větší z nabízených chatek, tedy s vlastní koupelnou, kuchyní a dvěma 

ložnicemi, využili jsme přiděleného prostoru k sušení. Všude, kam to jen šlo, jsme napjali 

gumicuky – přes garnýže a zárubně a na tyto provizorní šňůry jsme všude možně něco pověsili, dále

jsme využili dalšího dostupného prostoru, třeba stan jsme šoupli na dvoupatrovou postel v jedné z 

ložnic. 

Když jsme měli hotovo, jal se Luboš zprovoznit krb v chatce. Bohužel už bylo po zavírací hodině 

na recepci, takže jsme se nemohli stavit pro dřevo, ale i se zde naskládaným by nám to chvíli hořet 

mohlo. Poté, co se nás Luboš pokusil vyudit, musela jsem jeho aktivitu stopnout. Ano, chápala jsem

jeho námitky, bude to komínem či dřívím, přesto jsem si stála za svým. Krbem topit nebudeme. 

Na večeři se servírovalo menu ze suchých zásob. Dojedli jsme zbytky brambor z oběda, pozobali 

nějaké pražené kukuřice, já zhltla druhou půlku müsli tyčinky, kdy první jsem do sebe tlačila v 

dešti, a dorazila se pytlíkem brambůrků, zakoupeným na recepci. To byla mana z nebes. Luboš 

spořádal dvě müsli tyčinky a bylo mu dobře. 

Jediný alkohol, který jsem v chatce povolila, byl obsažen v Tinctura amara, tedy v žaludečních 

kapkách, i tak jsme ale oba zvládli si tou hořkou tekutinou zapít večerní léky a mohli jsme do hajan.

Spali jsme v teple, fernet byl tabu. 
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Den 6, sobota 10.8., pátý den treku

Ať se ocitneš kdekoliv, vždy potkáš krajana

K našemu velkému údivu a neskonalé radosti nás přivítalo slunné ráno. Jak velký to obrat proti 

včerejšímu propršenému a profoukanému dni. Luboš začátek dne oslavil cukrem 6,8.

Jako první jsme šli prozkoumat pohory, které včera obsahovaly půl litru vody každá. Až nyní jsem 

se zamýšlela, proč se to stalo, nikdy jsem nic podobného nezažila, vyjma situace, kdy jsem loni 

spadla do potoka, ale do bot mně nenapršelo nikdy. Jediné rozumné vysvětlení bylo, že jsem si 

včera, když nám na obličeji ležel stan, pohory jen tak ledabyle utáhla jednak kvůli rychlosti konat, 

jednak ze zvyku, kdy na tábořišti chodím v botách neutažených, a už jsem je tak nechala i na 

pochod. Logicky mi tak do nich natekla voda seshora. Jak prosté, milý Watsone.

Když jsme z chatky došli na recepci, počali jsme se pídit, kde můžeme za snídani zaplatit. Byli jsme

posláni do jídelny s tím, že až se budeme vracet, máme to u pultu vyrovnat, a když jsme to mezi 

sebou řešili, zaujalo to jednu z pracovnic, z níž se vyklubala Slovenka z Kysuc. Svět je prostě malý,

a ať se ocitneš kdekoliv, vždy potkáš krajana. Že má Luboš české občanství nic neznamená, je to 

Slovák jak poleno. Třeba v souvislosti se stoupající hladinou alkoholu přechází plynule z češtiny do

slovenštiny, aby nakonec „hutoric po východniarsky“.
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Luboš je barbar!

Snídaně byla vyloženě lukulskými hody. Já si z nabídky švédského stolu nakydala na talířek volská 

oka a smaženou slaninku, Luboš volská oka, smaženou slaninku a smaženici. Zatímco já jsem si 

jídlo pěkně pomalu vychutnávala, barbar Luboš to do sebe naházel, jako kdyby byl placen za 

nejrychlejší spořádání jídla. To já tedy ne, já vyloženě degustovala, pomaloučku jsem oždibávala 

bílek, až zbyl samotný žloutek, a ten jsem již na jeden šup strčila do pusy, kde jsem vnímala tu slast,

jak se mi tekutá oranžová koule rozprskla po jazyku. Mňam. 

Horší bylo, že jsem nepochopila systém nádob na kafe, a jako první várku jsem si uvařila do malého

hrnku! Chápete to? Aspoň že druhé kafíčko už pak správně trůnilo v tom největším šálku. Mít s 

sebou ovesné mléko, otočila bych to ke kávovaru ještě potřetí, ale v horách samozřejmě k sehnání 

nebylo, a jelikož mě černá káva až tak nejede, dva hrnky byly tak akorát. 

Když jsme se vrátili na pokoj, změřil si Luboš cukr, a vyskočil mu na 9,2, patrně z pomerančového 

džusu, který popíjel ke snídani. Dostal z toho depresi. 

Jak vydrželo nepršet přesně 200 metrů

Abychom ušetřili, vzali jsme si chatku se samoúklidem, takže před odchodem jsme ještě museli 

interiér umýt a napucovat. Z kempu jsme vycházeli v 10,13 za svitu slunce, což korespondovalo s 

předpovědí. Vydrželo nepršet přesně 200 metrů. Tak dlouho totiž trvalo, než se přihnal mrak, pokryl

oblohu a spustil na nás provazy vody. Honem jsme natahovali pláštěnky jak na oba batohy, tak já i 

na pouzdro s foťákem. Pršelo čím dál tím víc. 
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„To sis ty kraťasy nemusel večer prát,“ poťouchle jsem sdělila Lubošovi. To má za to, že se o mě 

včera nebál, když se mnou vítr praštil na hřebeni.

Nechápavě se na mě podíval. 

„Byla to zbytečná námaha, teď Ti je vypere déšť.“ 

Zamračil se na mě. 

Třeba je tohle norské pojetí slunce

Obalení v goretexu jsme stoupali zpět do hor, a ani jsme nemuseli řešit, zda se potíme, když voda se

vyskytovala všude kolem nás. Kvůli rázu počasí jsme ignorovali výstup na vrchol Mehøe (1271 m).

Ne kvůli tomu, že by se nám tam v dešti nechtělo, ale z důvodu absence výhledů, hlavně jsme 

neměli pražádnou chuť se v tomto bídném počasí trmácet někam zbytečně. 

„Tamhle se to trhá,“ použil Luboš svou osvědčenou mantru, když chtěl, aby přestalo pršet. 

Nestalo se tak.

„Hovno leda,“ odsekla jsem mu, „prší čím dál tím víc.“

„Hmm, třeba je tohle norské pojetí slunce.“ 

Takovou jsme totiž měli na dnešek ze satelitního komunikátoru předpověď, totiž že bude jen a jen 

pěkně. 
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Asi si budu u stanu hrát na švadlenku

Degradace Lubošova batohu pokračovala. Čím dál se mu trhal ramenní popruh, respektive mu 

prasklo ukotvení hrudního popruhu na popruh ramenní, což nemělo naštěstí vliv na samotné nesení 

zavazadla, jen mu vyjížděl hrudní pás stabilizující ruksak. Provizorně jsem to na místě opravila tak, 

že jsem přezku zarazila dále od inkriminovaného místa, a věděla jsem, že večer si asi budu hrát u 

stanu na švadlenku. V mém pojetí by ta oprava znamenala, že ze šitíčka, které máme ve vaku s 

technickou výbavou, popadnu sichrhajsku, nebo-li zavírací špendlík, který prdnu na pozici, kde má 

hrudní pás tendenci se vysmeknout, a tím vznikne zátaras, který přesně tomu zabrání. Nic s jehlou 

ani nití jsem samozřejmě neplánovala provádět, copak jsem padlá na hlavu?

Když jsem informaci, že si asi budu u stanu hrát na švadlenku poslala později rodině, strýc, který 

mě moc dobře zná, se nad tou představou vyděsil, a prý si mě ani s největší fantazií nedokázal 

představit s jehlou v ruce. 

Byl patrně jediný, kdo se tou vizí polekal, obávám se, že zbytek příbuzenstva se řehtal, jelikož to z 

mé strany považoval za výborný vtip. 

To máme ale krásné počasí

Lubošovy problémy s řídkým případem s hustým běháním pokračovaly, což bylo s podivem, když 

jsme spali pod střechou, a pil jen vodu z civilizace. Asi tohle nebyla příčina potíží, co ale tedy? 

Nemohli jsme na nic přijít. Naštěstí neměl brutální projevy, které ho sužovaly loni, takže kromě 

rychle ubývajícího toaletního papíru to nemělo vliv skoro na nic, kromě na rychlost postupu, kdy v 

pravidelných intervalech musel skočit někam za keř, vybaven drahocennou ruličkou. Jedno takové 

zastavení nastalo nyní, vyšlo mu to naštěstí zrovna na březový háj místo na otevřený prostor. 
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Zůstala jsem u batohů a čuměla do blba, když se najednou poblíž mého nosu zhmotnil specifický 

odér. Patrně vanul vítr směrem od Luboše. V ten moment kolem procházely dvě turistky nalehko a 

já, místo abych je nechala projít, když neměly tendenci se se mnou bavit, jsem prohodila: „To 

máme ale krásné počasí.“

Svorně se na mě podívaly, jako kdybych byla obtížný hmyz, začichaly, nakrčily nos a svraštily 

obličej. Raději jsem se ani nepokusila pokračovat v jednostranné konverzaci.

Jen co odešly, přiřítil se z lesa Luboš se spokojeným výrazem. 

Luboš asi nese málo věcí

Kráčeli jsme v dešti březovým porostem s pěkně patrnou cestičkou, když nás předběhl turista, 

napřed ale opravil Lubošovi jeho pláštěnku na batohu. Vyjela mu totiž nahoru, já si toho nevšimla, 

takže ji nyní na dolním konci znovu natáhl

přes vak se stanem. Sympatické gesto,

tohle udělá jen někdo, kdo už v

nepříznivých podmínkách tábořil, a ví, jak

je důležité udržet výbavu suchou. Mě na

něm ale zaujalo něco jiného než trekařská

soudržnost – měl neskutečně zasrané

kalhoty od bahna, ještě více než já, a to je

co říct. 

Později mě Luboš šokoval. Asi měl pocit,

že nese málo věcí, takže se pokusil odvléct obrovský bílý balvan, naštěstí natolik těžký, že jej ani 

nedokázal uzvednout. Magor. Ano, vím, že z každého výletu si kamínek vozíme, ale KAMÍNEK, ne

kámen o velikosti nákupní tašky. Asi mu, když si odskočil na toaletu za desátou břízu v páté řadě 

vpravo, hráblo.  

Již nyní mohu prozradit tajemství a další vývoj akce „přivezeme si šutřík na památku“. Letos jsme 

to naprosto zasklili, tohle byla jediná snaha tak učinit. 

Zdalipak je poznat, že jsem oholený? 

Během našich vandrů natěžko se moc nemyjeme a hygiena je hodně očesaná. Tento vandr byl 

významný právě v proložené civilizaci, takže i možností spáchat nějaké to pečlivější omytí našich 

schránek. 
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„Zdalipak je poznat, že jsem oholený?“ radoval se Luboš a skákal jako srnka, nakolik mu to více 

než 30 kg těžký batoh umožňoval. 

Vida, jak málo mu stačí ke štěstí, dobré vědět, a patrně mu žiletkou či holicím strojkem udělám 

neskonalou radost na nějaké to výročí. 

„To rozhodně,“ potěšila jsem ho. 

U mě to bylo jinak a nijak jsem to neventilovala, je to ostatně

známá věc, že u mě je minimální rozdíl mezi stavem

učesaným a neučesaným, naštěstí můj způsob úpravy vlasů

zvaný expediční sestřih moc možností rozježení nenabízí. 

Jak mi podjela noha

Následoval prudký sestup březovým hájem po mokrých

šutrech a kořenech za panujícího deště, který nadále vydatně

smáčel povrch, po němž jsme kráčeli. Děsně to klouzalo jak na mokrých kamenech, tak na 

rostlinném vegetativním orgánu, takže mi logicky v jeden moment podjela noha, já padla do keřů na

jedné straně stezky, které zafungovaly jako pružina, odrazilo mě to od nich a já tak kvůli vybrání 

balancu musela použít trekové hůlky na přesně opačné straně, než mě to původně směřovalo. 

Rovnováhu jsem ustála, aniž bych si fofrklacek zlomila, či si skřípla nerv, a to jen díky tomu, že než

jsem stihla vůbec zareagovat na první vychýlení ze vzpřímené polohy, a než jsem zjistila, KDE se 

mám vůbec holí zapřít, už mě to hodilo jinam, kde jsem již ruku správně napřáhla. Uff.

Sluníčko místy probleskovalo zpoza zatažené oblohy, nakonec ale v 12,16 po 3,0 km získalo vládu. 

Paráda. 

V 12,57, po 3,7 km, opět hustě pršelo. Jednoho by z toho kleplo. 

Bažiny neřekly své poslední slovo

Opět jsme se ocitli v podmáčeném terénu, i když zdejší mokřady ani omylem nedosahovaly 

parametrů těch loňských, kdy jsem se zařekla, že s tímto typem putování končím. Zde to v podstatě 

skoro ani nestálo za řeč, v pohorách šlo všechno překonat naprosto na pohodu, pokud za problém 

nepovažuji natečení smrduté břečky do bot. Ano, uznávám, že poutníci překonávající bažiny v 

nízkých botách, by se mnou nesouhlasili, ale to je jejich problém, všude na webu i informačních 

tabulích se jednoznačně uvádělo, že na přechod tohoto horského úseku Svatoolafské stezky se 

doporučují pohory, nikoliv nízké boty. 
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Není tedy divu, že do dalšího úseku slatinišť jsem vstoupila bez respektu, však mám vysoké pohory,

no a co. Vkročila jsem to bažiny, zapíchla jsem hůlku vpravo a ta zajela dolů jako nůž do másla až 

do 2/3 své délky, a jen tak tak jsem zvládla ji nenásledovat. OK, musím si dávat pozor, jako ostatně 

činím vždy v mokřadech. Bažiny ještě neřekly své poslední

slovo. 

Na planinách fouká

Dostali jsme se do otevřeného prostoru, kde se do nás opíral

vítr, a taky přibylo podmáčeného terénu. Potkali jsme se tam

s trojicí velmi protichůdně oděných turistů. Zatímco mladík

měl holé nohy a na nich sandálky, jedna z dívčin na sobě

měla rybářské kalhoty i s integrovanými gumáky. Ta tedy

aspirovala na vlka. Na jakého vlka? Přece vlk na 13 písmen

je zapařená prdel :-)

Stejnou měrou nám bylo líto i klučiny, protože máčet si

permanentně nohy v bahně, kromě prochládání, taky

znamená riziko zákopové nohy. 

„Všude samé bažiny,“ prskal Luboš, „slibovalas mi, že tady

žádné nebudou.“

„Kdepak,“ oponovala jsem mu, „jen jsem tvrdila, že jich nebude tolik jako loni.“

Jak jsem při debatě s Lubošem ztratila pozornost ve sledování, kam došlapuji, skoro jsem do 

jednoho mokřadu zahučela, když se prkno, na které jsem položila nohu, naklonilo, a já z něj 

prakticky slítla do slatiniště. Zachytil mě Luboš, takže to chvíli vypadalo, že svorně v manželském 

objetí padneme do bažiny oba, ale nestalo se tak. Žádná hrozná újma by se nám ale nepřihodila, jen 

bychom se brutálně zamazali. 

Maminu to vyloženě baví

Relativně blízká přítomnost civilizace znamenala taky větší množství lidí, které jsme potkávali, což 

obnášelo několik turistů denně, ale v žádném případě se nejednalo o invazi známou třeba v Tatrách 

nebo za pěkného počasí na Lysé hoře. 

Nyní jsme střetli rodinku s dvěma dětmi, poslední ze skupiny kráčela mírně obézní mamina a 

vypadala, že ji to vyloženě baví. Měla jsem obavy o jejího manžela, určitě si to večer schytá, bez 
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ohledu na to, zda něco provede či nikoliv, již nyní to totiž vypadalo, že ho viní ze všeho, co se jí 

ještě dnes přihodí. 

Slabší mrholení se změnilo v regulérní déšť, takže na

pátém dnešním kilometru si Leonka vynutila svačinu.

Kdy jindy papat, než v největších srážkách? Usadila

jsem se pod stromem, jelikož už jsme zase putovali

březovým lesem, takže jsem byla jakž takž chráněna

před vodními kapkami, dopadajícími seshora. Protože

jsem se vůbec nepřehřívala, nějak moc jsem pauzu

neprotahovala, natlačila jsem do sebe honem půlku

müsli tyčinky, zatímco Luboš na mě čekal, nejedl nic.

Jak jsem si všechnu vodu vyklepala

na zádový systém batohu

Müsli tyčinky jsem si nosila příručně ve vrchlíku batohu, takže abych se k nim dostala, musela jsem

stáhnout pláštěnku. Při jejím sundávání se mi povedlo vyklepnout všechnu vodu na zádový systém 

batohu, tedy na místo, které přiléhá stejnojmenné oblasti mého těla, a že jí tam bylo alespoň půl 

litru, jelikož v pláštěnce vznikla jakási prohlubeň, která zadržovala větší množství vody. Jsem 

prostě šikovná. 

Ještě horší malér nastal, když jsem si uvedenou událost chtěla zapsat do deníku. Jen na tyto účely 

jsem si pořídila speciální produkt, určený i na použití v dešti, abych ke svému šoku zjistila, že se mi

zápisky jednoduše rozpíjí, přesně naopak, než se měly dle anotace chovat. Abych se ale tohoto 

výrobku zastala, naprosté rozmazání textu nenastalo, nadále bylo vše jakž takž čitelné, takže to svůj 

účel splnilo, nehledě na to, že s klasickým papírem bych ve zdejších podmínkách neuspěla vůbec. 

Jestli je tohle jejich verze slunného počasí, nechci vidět tu 

deštivou

Potřebovala jsem se zavodnit, takže jsem se napila z flašky, kde na dně štěrchalo pár posledních hltů

tekutiny. Abych do sebe dostala i ten zbytek a nemrhala drahocenným nápojem, zaklonila jsem 

hlavu, a jelikož jsem tak činila bez ochrany stromu nad sebou, napršelo mi na brýle. 

Následovaly tři nebroditelné řeky, ne kvůli proudu, ale kvůli hloubce - přeskočit by nešly, takže zde 

naštěstí zbudovali lávky. 
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Pršelo čím dál tím více, a to vzdor předpovědi, že mělo být jen pěkně.

„Jestli je tohle jejich verze slunného počasí, nechci vidět tu deštivou,“ prohlásil Luboš, naštěstí z 

toho nevinil mě. 

Povalovými chodníky jsme obcházeli jezero Avsjøen, kdy každé došlápnutí na prkno způsobilo jeho

ponoření do smrduté břečky a nestabilitu při došlapu, to asi abychom nevyšli ze cviku. Z bažin jsem

měla až po kolena zasrané kalhoty, což v Lubošovi podnítilo otázku.

„Nehodláš si je, doufám, dát na noc do polštářku, jak je Tvým zvykem?!“

Když už nemám kafe, tak aspoň müsli s příchutí kávy

V 15,03, když jsme v nohách měli 6,3 km, najednou přestalo pršet, což jsem vyřešila akutním 

vyhlášením svačiny, měla jsem totiž neskutečný hlad, což byl trest za to, že jsem na předchozí 

pauze snědla pouhou půlku müsli tyčinky. Dobře mi tak. Nyní jsem spořádala tu zbývající polovinu 

a další k tomu, obě s příchutí kávy. Prostě když už nemám kafe, tak alespoň Coffee müsli. 

Hnědá barva tyčinek korespondovala s hnědou barvou potoka, který jsme po kamenech přecházeli 

na druhou stranu. Tam jsme vlítli přímo do pole bažin, kde jsem zarazila hůlku do mokřadů kvůli 

sondáži hloubky, a ta tam zůstala jako zalitá do betonu, byl kumšt ji vytáhnout. Úsek s 

polorozbořenými prkny byl vystřídán oblastí, kde ti, co se starají o stezku, položili fungl nová. 

Chodit po nich byl balzám, nic neklesalo do mokřadů, nic nemělo tendenci se prohýbat. Prostě ráj 

pro nožičky. 

V 16,13, po 7,6 km, jsme dorazili na plácek, kde jsme hodlali postavit stan. Jednalo se o místo tak 

aktuálně vhodně vzdálené jak od kempu, kde jsme dnes spali, tak od turistické ubytovny, kam jsme 
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zítra chtěli dojít a přespat. Luboš se pár set metrů zpátky domáhal zůstat přímo na břehu jezera 

Avsjøen, ale celou silou své protivné osobnosti jsem mu v tom zabránila, ani se nepídil po 

důvodech. 

Čistá voda močální

Nad jezerem Avsjøen se zvedl vítr a přihnal mraky, naštěstí nás déšť sice těsně, ale přesto minul. 

Lubošovi jsem držela dlouhé manželské kázání, které by se ve stručnosti mohlo shrnout, že mně je 

úplně ukradené, že on chce spát u vody, já prostě požaduji výhledy, což plácek nad jezerem, těsně 

na úbočí lesa, splňoval, a ať se Luboš příště ani nepokusí navrhnout táboření jinde než na 

VÝHLEDU. Sklapnul podpatky a jal se ujmout svých povinností, tedy donést vodu, což obnášelo 

vyhodit věci z jeho batohu, popadnout vaky k tomu určené a vydat se k potoku. Jednalo se o velmi 

špatně překonatelný vodní zdroj, který jsme s obtížemi přeskákali po kamenech natěžko, když jsme 

šli na tábořiště. Abychom jej nemuseli přecházet znovu, tedy podruhé kvůli nabírání a potřetí kvůli 

návratu, rozhodli jsme se získat vodu z břehu, na němž jsme se aktuálně nacházeli, což nebylo 

zrovna optimální, nádoby jsme plnili jakousi hnědě zbarvenou tekutinou. Nemysleli jsme si ale, že 

by to na protějším pruhu pevné půdy podél vodní plochy bylo jiné. 

„Čistá voda močální,“ poznamenal Luboš.

„Lepší než ze záchodu,“ kontrovala jsem. 
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Další várka deště 

Zatímco první várka deště nás minula, tak ta druhá nás zasáhla plnou silou, když jsme se vydali pro 

vodu, takže jsme došli k našim věcem shozeným u březového hájku jako kdybychom tam doplavali.

Naštěstí se jednalo sice o intenzivní, zato ale krátkou průtrž, takže po jejím skončení nám nic 

nebránilo postavit stan a uvařit večeři. Prvního zmíněného jsme se účastnili oba, kdy já jsem 

Lubošovi pomáhala přístřešek vztyčit, zatímco on sám ho už ukotvil pomocí kolíků, kdežto druhé 

zmíněné již bylo v mé režii, kdy se Luboš věnoval svým úkolům, a mě k tomu nepotřeboval. Na mě

taky byl výběr večerního menu. U mé maličkosti to bylo

jednoduché, kuřecí supreme s ratatouille, což bylo jedno ze dvou

jídel, Luboš dostal kuře korma s rýží basmati. Bezprostředně po

večeři si naměřil cukr 9,6. 

Vařit jsem musela v dešti, protože dorazila další fronta, a ta nás

již zasáhla v plné síle. Horší bylo, že naše první bomba byla

kaput. Jednalo se o plynovou kartuši od turistky, dar z letiště, a

nechtěla už vůbec hořet. Nasadila jsem tedy novou, a změna

vypadala jako start rakety s tryskovými motory z mysu

Canaveral.

Vy jste nějaká expedice?

K našemu tábořišti dorazila parta Italů. Bylo to v době, kdy jsem

už nikoho nečekala, protože nejbližší civilizace ležela skoro 8

km jedním směrem a 5 km druhým směrem, což nalehko obnášelo minimálně 1,5 hodiny šlapání, 

spíše více s ohledem na bažinatý terén a nutnosti hledat optimální postup, případně obcházení hůře 

schůdných úseků. Stála jsem vedle stanu s čůrací utěrkou v ruce a vytřeštěně na ně zírala, oni 

neméně vytřeštěně zírali na nás.

„A to jako budete spát tady ve stanu?!“ chtěl vědět nejstarší z mužů.

„Ano,“ odpověděla jsem mu, tváříc se u toho nenakvašeně. A co jako má být, pomyslela jsem si, ale

nahlas jsem to neřekla.

„Vy jste nějaká expedice?“ začali chrlit jeden přes druhého.

„Kdepak, my jsme na dovolené,“ sdělila jsem jim, ale nevěřili mi. Patrně se domnívali, že jim tajím 

pravý účel této extrémní výpravy.

„A co divoká zvířata? Nebojíte se?“ vyzvídali.

„Žádná tu nejsou, maximálně komáři.“ 
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Powerbanka je kaput

Pohlíželi na nás s krajním obdivem a nesmírnou úctou, patrně jsme se jim jevili jako pokořitelé 

Arktidy. Nevyvraceli jsme jim to, já potřebovala, aby co nejdříve vypadli, narůstal mi tlak v 

močovém měchýři, což mi znemožňovalo vést s nimi konverzaci na úrovni. Když skupina Jižanů 

pochopila, že z nás nevyrazí žádný popis dobrodružství, pokračovali dále v původním směru. Došli 

jen těch pár set metrů k potoku, kde jsme nabírali vodu, a který jsme zdolávali směrem sem. Oni ho 

nedokázali překonat, na přeskočení byl široký, na přehopsání po kamenech hluboký, jelikož byli 

všichni do jednoho obuti do nízkých bot, přičemž pro nás to díky pohorám nebyl nejmenší problém 

včetně nutnosti došlápnout na dno. Pozdravili nás srdečně podruhé, když se po pár minutách zase 

jako husy jeden za druhým vraceli kolem našeho stanu zpět po úzkém chodníčku, vinoucímu se 

mezi bažinami. 

Po spáchání nezbytné hygieny jsme zalezli do našeho příbytku. Venku zatím začal foukat silný vítr  

a otřásal stanem, doplněn intenzivním deštěm. Italové patrně nedojdou suší. 

Napíchla jsem MP3 na powerbanku, a ta byla kaput. Naprosto. Můj přístroj na poslech uchoknihy 

se nenabíjel.

Jak mě Luboš praštil loktem do hlavy při pití fernetu

Musela jsem vytáhnout druhou powerbanku, ale nakonec jsem se rozhodla, že si MP3 nebudu 

nechávat dobíjet, však to bez audioknih vydržím, více je nutné si šťávu šetřit na mobil, což je 

životně důležitý přístroj kvůli mapám a orientaci v terénu. No nic, dnes budu Luboše oblažovat 
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svou blízkou přítomností, místo abych mu dala pokoj, a v klidu si ve spacáku strčila sluchátka do 

uší a oddala se něčemu odpočinkovému a vyloženě oddechovému, jako třeba poslechu thrilleru o 

vraždícím maniakovi v pustině. 

Pršet přestalo v 19,52

a nás ven ze stanu

vyhnal západ slunce

nad jezerem. Pohled

na oblohu nás

nenechával na

pochybách, že se brzo

zase něco přižene, a

nebude to hezké. 

Součástí večerních

rituálů je i zdravotní

hlt fernetu. Tahle

tekutina je vzácná a slouží opravdu jen k medicinálním účelům, však je taky podávána z rukou 

lékaře. Měli jsme s sebou tři půllitrové PETky a první z nich jsme zrovna dopíjeli. Jak jsem tak 

potřebovala vydolovat i ten poslední doušek, přičemž jsem zaklonila hlavu kvůli gravitačnímu 

spádu, praštil mě Luboš loktem do hlavy v tomto kritickém okamžiku a drahocenná kapalina 

vytekla vniveč. Hned se počal omlouvat, udělal to nechtěně a místo na svou nešikovnost to sváděl 

na malý stan. Ne, nezabila jsem ho, jelikož jsem se rozhodla zminimalizovat škody, a vycucat 

alespoň kapičku z nasákavé látky vnitřního stanu. 

Tímto jsme tedy první flašku prohlásili za spotřebovanou. 

Jak nás přepadl vlčí hlad

Už jsme chtěli ulehnout a já skoro začala zabírat, když jsem uslyšela nezaměnitelný zvuk šustění 

igelitky a chroustání. JÍDLO! Tady někdo má jídlo příručně! Okamžitě jsem byla vzhůru.

„Na,“ nastrčil mi srdečně Luboš naditou tašku s jídlem, „vyber si, na co máš chuť.“

Já měla chuť na cokoliv, právě jsem si totiž uvědomila, že mě přepadl vlčí hlad, a mohl za to Luboš,

když měl příručně přímo ve stanu pytel se žrádlem. Bohužel. Určitě by mě mlsná nezačala honit, 

kdyby mě nelákaly takové dobrůtky :-) Takže za mé pozdně večerní hodování vlastně může Luboš, 

nabízel mi popkorn i krutonky, už mě za ty roky znal. Pražené kukuřice jsem zpráskala hrst a 

krutonků celé 50 gramové balení, přičemž jsem si nadrobila do spacáku. 
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Jelikož fernet padl již před hodinou a já nedovolila otevřít další, museli jsme jít spát bez 

vyčištěných zubů. Klasické použití pasty a kartáčku selhalo jednak na tom, že už zase pršelo, jednak

na tom, že se nám vůbec nechtělo ven ze stanu. 

Než jsme definitivně vytuhli, vysekla jsem poklonu Lubošovu nepromokavému batůžku, což byla 

taková větší KPZ /= krabička poslední záchrany/, zde reprezentovaná technikou a jídlem na přežití. 

On si ještě rozhodl změřit cukr po tomto mlsání, a nebylo to tak hrozné, 6,1 je krásná hodnota. 
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Den 7, neděle 11.8., šestý den treku

Krušná noc aneb třetí varování

Usnula jsem, jako když mě hodí do vody, pardon do spacáku. Již v 23,30 mě probudil poryv větru, 

který se pokusil náš příbytek rozervat ve dví, a rozhodla jsem se tedy probudit Luboše. Ten ovšem 

hluk vůbec nevnímal a dle jednoduchého zvukového testu – v okolí 200 metrů by řinčely skleněné 

tabule, kdyby tam nějaké byly – sladce spal. Třásla jsem s ním, ale povedlo se mi z něj vydoloval 

něco ve smyslu, že tento dle něj pouhý vánek nedosahuje ani omylem kvalit, kterými disponoval 

vichr před 36 hodinami, v téměř úspěšné snaze náš stan dislokovat na několik různých míst, a to 

rovnou najednou. Usoudila jsem, že má Luboš asi

pravdu, a opět jsem položila hlavu na polštářek. 

Nepomohlo to, stanem to neustále zmítalo, do mé kebule

narážel vnitřní stran a venku se honili všichni čerti. Do

rána jsem už oka nezamhouřila obavami o poškození

naší střechy nad hlavou, strach mi to nedovolil. Povedlo

se mi to zalomit až těsně před zazvoněním budíku. 

Brala jsem to jako třetí varování ze strany severské

přírody – první bylo, když nás silný vítr zahnal do

březového lesíka, druhé předminulou noc, kdy už jsme

měli namále, a třetí nyní. Věděla jsem, co to znamená, a

že musím sklonit hlavu před zdejšími zejména větrnými

podmínkami. 

Jak jsem odmítala komunikovat

V mé mysli se ukotvila důležitá myšlenka. Už NIKDY, NIKDY na Severu nebudu spát na vrcholu, 

výhledu či jiném exponovaném místě, vydaná všanc větru. Tohle se mi honilo hlavou, zatímco jsem

čumákovala do tmy či spíše šera, a vnímala svist větru venku a ofukování té části tváře, na které 

jsem zrovna neležela. 

Budík v 8 jsem rovnou vypnula, místo obvyklého zaklapnutí s následným zvoněním po 8 minutách 

a spala dál. Vyčerpáním a únavou z probdělé noci jsem odmítla jakkoliv komunikovat, což si Luboš 

naštěstí vyložil tak, že nemá prudit a zkoušet mou trpělivost, a raději zůstal ležet. Venku se už vichr 
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zmírnil, takže jsem předpokládala, že před Lubošem budu za blbce, až mu svůj noční prožitek budu 

vyprávět. 

V 9 hodin můj milovaný manžel hlásil vlnu deště, což jsem, již částečně jeho hlasem přivedená k 

bdělosti, vnímala, a naprosto ho vyděsila nadšenou ovací na sdělený fakt, že prší a prší. Nic zas tak 

divného na tom zase nebylo, umožnilo mi to totiž LEGÁLNĚ zůstat zachumlaná ve vyhřátém 

spacáčku při předstírání parodie na spánek. 

Nevýhoda je být rychlý

Vstávali jsme nakonec v 10 hodin. Na snídani se klasicky podávalo jerky. Poskytla jsem Lubošovi 

své balení, jelikož jsem v předsíňce opět měla dva sáčky. Samozřejmě jsem mu sušené maso 

nevěnovala, nýbrž půjčila do večera, čímž jsem si zabezpečila, že mi ten můj pytlík s jerky nesl celý

den. Ještě než se do své porce

pustil, naměřil si 7,6. Před jídlem!

Pustila jsem se do vaření vody na

čaj, a stihla jsem udělat jen litr,

když tu najednou Luboš, který se

již částečně sbalil, zavelel:

„Honem do stanu!“

Nemusela jsem ani zkoumat, co se

děje, jelikož to na tábořišti

vypadalo, jako by na nás někdo

obracel kýble vody. 

On si svůj batoh strčil rychle pod plachtu, ale já tak daleko s pakováním výbavy jako on 

nepokročila, takže mé věci i batoh musely dovnitř. Tady se ukázalo, jaká je nevýhoda být rychlý. 

Stanem to profukovalo, což způsobilo nepříjemný pokles teploty. Prostě tam byla kosa jako prase, 

takže jsem si pěkně vyhledala péřovku a navlékla se do ní. To byla slast. Neplánovaného zaplutí do 

stanu jsem využila na dopisování restů v deníku, kdežto Luboš se nemohl odít ani do peří, ani si 

nemohl číst, když vše měl dva metry daleko. To má za to, že se stihl sbalit tak rychle.

Patrně jsme spali na největrnějším místě v okolí

Jelikož jsme se domluvili, že půjdeme jen pět kilometrů do poutního centra, dohodli jsme se, že se 

včerejšími dvěma litry v termoskách nám bude dnešní další litr stačit. Když se konečně dešťový 

mrak rozhodl přehnat a nejistě vykouklo sluníčko, Vargovčíci vykoukli ze stanu. Omrkli jsme 
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škody. Po větrné noci jsme měli ruplé kotvení stanu na dvou místech. Aspoň mi Luboš mohl uvěřit, 

že to nebyl žádný vánek, jak se v noci domníval, o čemž se mě celé ráno snažil přesvědčovat. 

Odchod z tábořiště jsme měli v 12,18, což s ohledem na okolnosti nebyla až tak pozdní hodina, a 

vlastně je to náš takový lepší průměr. Hned po opuštění plácku nad jezerem jsme zjistili, že jsme 

patrně spali na největrnějším místě v okolí. Vycházeli jsme odění jak do Arktidy, já kráčela v kukle, 

čepici, naražené kapuci, rukavicích a nepromokavé sukni přes kalhoty. Jen co jsme se vnořili do 

březového lesa, přestalo foukat, či se nám to tak jevilo. Prostě vítr zeslábl a já shazovala kuklu a 

rukavice, Luboš nepromokavou bundu. Do minuty jsem měla ale kuklu zpátky. Úplné bezvětří fakt 

nepanovalo a mně foukalo na ouška a krk, což nemám ráda. 

Prší, svítí slunce, prší a ZÁROVEŇ svítí slunce, prší

Stoupali jsme březovým lesem. Postup byl prokládán mokřady a potoky, obojí mimo naši 

rozlišovací schopnost díky pohorám, a jevilo se nám to jako pohodové. Ne tak turistovi, kterého 

jsme v tom terénu potkali, a ten nám smutně sdělil, že musí být neustále ve střehu, kam šlape. 

Nechápali jsme ho do té doby, než jsme mu pohlédli na nohy, a on prosím pěkně hory přecházel v 

nízkých botkách, ostatně jako 99% všech ostatních poutníků. Ve vysokých pohorách jsme tam byli 

jediní. Chtěla jsem mu předvést, jak stabilní je putovat v pohorách. Došlápla jsem u potoka na 

kámen, jenž byl mokrý, takže mi to logicky podjelo, a já sebou flákla do bahna, čímž jsem se 

zaprasila ještě více, než dosud. Takto mě z poutního střediska vyhodí. A ano, krásně jsem turistovi 
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ukázala, že pohory jsou jako malý tank, projdou jakýkoliv terén bez úhony za předpokladu, že do 

nich není obutá lama jako já. 

Průběh počasí se ustálil na sekvenci: prší, svítí slunce, prší a ZÁROVEŇ svítí slunce, prší. Takový 

normální ráz počasí v Norsku. Já zůstala v nepromokavé sukni i bundě, Luboš bundu neustále 

svlékal a oblékal. 

Jak jsem použila hůlku jako oštěp

V 13,46 nám do dnes vytyčeného cíle zbývalo 2,7 km, když počalo mrholit. Proběhla rychlá sváča s

cílem minimalizace padání vodních kapek do jídla. Oba jsme zhltli po jedné müsli tyčince. Mě to 

tedy až tak neukojilo hlad, ale nechtěla jsem si zaplácat žaludek, když jsem měla před sebou vidinu 

civilizace, a kde je civilizace, tam taky najdeme JÍDLO. 

Pokračovali jsme přes náhorní plošinu, kde s námi zmítaly poryvy větru. Jeden z nich se do mě 

opřel takovou silou, až jsem skoro spadla. Tady bych to alespoň měla na co svést, ne jak před 

hodinou, kdy se mi to povedlo vlastní šikovností. 

Společné focení obnáší použití stativu. Když jej Luboš vytahoval z boční kapsy batohu, vypadl mu 

obal od müsli tyčinky, který tam strčil místo umístění do koše. Ve snaze zmírnit naše stopy v přírodě

jsem rychle použila hůlku jako oštěp a musím se pochlubit, velmi obratně – nesmějte se – povedlo 

se mi obal napíchnout a takto Lubošovi podat, aby jej laskavě strčil tam, kam patří, tedy do p***e. 

Vlastně ne, do plastového pytle na odpadky!
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Užívejte si nezvykle pěkného počasí

Střetli jsme poutníka, který vyzvídal, odkud a kam kráčíme, kde spíme, a Luboš mu referoval o 

našem zážitku se stanem a větrem.

„Tady pro toto období je silný vítr normální,“ děl pevným hlasem turista. 

On sám kráčel až do Hjerkinnu, dalšího ubytování na trase, námi vybrané poutní centrum chtěl 

minout. 

„Užívejte si ale nezvykle pěkného počasí,“ pokračoval, „to až tak obvyklé není.“

Takže tohle je podle něho pěkné počasí?! 

Druhý z výletníků byl k naší radosti taky natěžkista, tedy někdo, kdo si nese domeček na zádech. 

Tento moc hovorný nebyl, takže jsme o něm více nezjistili, pouze stručnou informaci, že stan si 

nese spíše jako zálohu, preferuje spaní pod střechou. 

K čemu je užitečný lišejník

Nesmírně mě šokovalo, že byl pomalejší než my, ale zjevně to bylo dáno tím, že jsme se zrovna 

ocitli v oblasti bažin, kde on kráčel velmi, velmi pomalu, a brzdil nás. Důvod jeho loudavé chůze 

byl zjevný – nízké boty, takže musel dávat velkého bacha, kam do slatiniště došlapuje. Jak jsem tak 

čekala, až se pohne, povedlo se mi zapadnout pravou nohou do smradlavé břečky až do třetiny 

lýtka. Nevadí, s úspěchem jsem to na něj svedla, mohl za to on. Druhé ponoření už ale takto 

zdůvodnit nešlo, to jsem zajela nohou pro jistotu až do poloviny lýtka. 
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Jelikož jsem tak nějak vnímala, že v civilizaci bych v tomto outfitu byla persona non grata, bylo 

nutné se uvést do jakž tak přijatelného zjevu. Využila jsem na to okolní přírodu, a velmi pečlivě 

jsem si pomocí lišejníku vytírala bahno jak z bot, tak z kalhot. Vida, jak může být užitečné tohle 

symbiotické společenství houby a řasy či sinice. 

Vydržela jsem čistá asi minutu

Spokojenost, jak jsem se uvedla do čistého stavu, byla zmařena dalším polem bažin. Opět jsem se 

zaprasila a následně měla špinavé jak boty, tak i kalhoty. V touze být vpuštěna na ubytování, vše 

jsem si omyla v potoce, a to i kaťata, které jsem si díky tomu aktu namočila, ale snaha nebýt 

vyhozena na dosah vytouženému jídlu byla silnější. Marně, vydrželo mi zůstat neposkvrněná 

pouhou minutu, tak dlouho mi totiž trvalo šlápnout zase do bažiny a zastříkat si kalhoty. Už jsem 

pak nečinila další pokusy o odbahnění. Budou mě muset přijmout takovou, jaká jsem, a snad vše 

přebije má úžasná osobnost :-)

Konečně jsme počali z hřebene sestupovat dolů a seshora bylo jasné, že opět míříme do kempu. 

Těsně před finálním klesáním jsme u fotogenického ukazatele našli Švédku jdoucí natěžko a 

opruzující u cedule, kde jsme se chtěli zvěčnit. Vypadala, že se neumí rozhodnout, zda pokračovat, 

nebo sejít, nakonec to konečně rozsekla a

zamířila směrem ke kempu. Naštěstí, já už

hlady skoro neviděla, a chtěla jsem fotku z

tohoto místa. Sledovali jsme ji pak

zpovzdálí. Do kempu nezamířila, šlapala

pěkně dál, patrně do Hjerkinnu. Jevilo se

nám, že prakticky žádný turista nekončí

zde. Super, to by znamenalo, že by mohli

mít volnou kapacitu. 

Jste registrovaní poutníci?

V 15,27 jsme po 4,9 km nakráčeli do recepce kempu. Ano, vím, žádná velká vzdálenost, my ale 

chtěli cíleně přespat v poutním centru alespoň jednou na naší trase a tohle byla poslední možnost. 

Jak se ukázalo, recepce kempu Hageseter Turisthytte sloužila i jako středisko pro poutníky. 

Požadovala jsem dvoulůžkový pokoj, protože vzdor tomu, že jsme chtěli zažít atmosféru poutního 

místa, neměli jsme odvahu na společnou noclehárnu, až tak moc jsme netoužili být v souladu s 

komunitou poutníků. Volný pokoj pro dva měli, takže jsme si tam jen shodili batohy a seběhli 
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zpátky do přízemí do jídelny spáchat to, na co jsem se těšila už od rána. TEPLÉ JÍDLO. Teplé jídlo,

které nemusím připravit sama. Teplé jídlo, které je vyrobeno z čerstvých surovin, nikoliv horkou 

vodou zalitá expediční strava, což je dehydratovaný, mrazem vysušený polotovar. A ano, taky jsem 

chtěla kafe, samozřejmě, to ale byla fakt jen okrajová touha :-)

U kasy, která sloužila zároveň pro objednání i placení, jsem předložila svůj poutní pas kvůli razítku.

„Jste registrovaní poutníci?“ otázal se majitel kempu.

Udiveně jsme na něj zírali. 

Ochotný Nor provedl potřebnou registraci, díky níž jsme získali 50% slevu. Tak nějak neřešil, že 

poutním pasem jsem obdařena pouze já. 

Jak jsem si dala tři kávy

Konečně, konečně nastalo dlouho očekávané. Než mi usmažili platýse, což bylo jediné jídlo, které 

mě upoutalo v nabídce, degustovala jsem kafíčko. Kvůli porozumění nabídky z jídelního lístku jsem

si musela pomoci překladačem na mobilu. Sympatická kuchařka dokonce vyběhla z kuchyně ověřit 

si, že opravdu chci rybu. Ano. Ryby miluji na všechny způsoby, ale smažené v trojobale nejvíce, 

platýs je navíc můj nejoblíbenější mořský tvor. Na talíři samozřejmě. 

To, co mi donesli, byla velmi slušná dvojporcovka, v klidu jsme se z jedné porce najedli oba. Tady 

se ukázalo, jaké bylo štěstí, že Luboš si objednal pouze čaj a zákusek, takto jsem se s ním poctivě 
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podělila. Mňam. Hlavní ale byla kávička, k dispozici byla termoska s černou tekutinou, takže jsem 

to otočila rovnou třikrát. Sice jsem vnímala absenci ovesného mléka, ale pořád lepší černá káva než 

žádná káva. 

Než se Luboš do té vší nádhery pustil, naměřil si cukr 7,6. Úplně mu to zkazilo radost z jídla. Tedy 

úplně ne, ale skoro jo. 

Jak spáchat hygienu v umyvadle

Náš pokoj ležel v prvním patře a byl vybaven kromě dvou postelí pouze skříní a umyvadlem. 

Sprchy byly společné na chodbě a navíc placené, takže jsem usoudila, že se mi do hygieny ve 

sdílené umývárně nechce investovat peníze, to je radši propiju za kávičku, a rozhodla se spáchat 

omytí svého těla v umyvadle. Dokázala jsem se celá opláchnout v keramickém lavóru, a to včetně 

vlasů. Nevěříte? Roky formovaná dovednost z našich kempů, a ani jsem tak moc na podlahu 

nenastříkala, a to málo, co se přece jen na zemi ocitlo, vysušil Luboš. 

Ulehli jsme v 22,54, do té doby bylo v našem pokojíčku pořád co dělat. Horší bylo, že se Lubošovi 

zjevně rozjížděla angína, bylo mu zle už několik hodin, což by i vysvětlovalo nechutenství u 

pozdního oběda. Ač nerada, dala jsem do placu antibiotika. Být to za jiných okolností, nehrotila 

bych to, ale čekal nás ještě přechod natěžko, musel být zdráv a pln sil. 

Za oknem panovala tma, přičemž ještě do 22,33 bylo světlo. Ne světlo na čtení bez čelovky, ale šero

natolik světlé, že pohyb venku by byl možný bez baterky. 
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Den 8, pondělí 12.8., sedmý den treku

Další probdělá noc

Těsně před ulehnutím si Luboš naměřil cukr 5,7 a byl šťastný jako blecha. Vida, jak málo mu stačí 

ke štěstí. Já se snažila mít radost, že Luboš má radost, ale nějak to nepomáhalo, čekala mě další 

probdělá noc, a kafe za to rozhodně nemohlo. Do dvou do rána foukal silný vítr a lomcoval oknem 

v našem pokoji, kdy při každém poryvu jsem procitla z dřímoty v hrůze, že se nám trhá stan. 

Vyděšeně jsem se rukama oháněla nad hlavou ve snaze zabránit tomu, aby se mi položil na obličej, 

abych vzápětí zjistila, že jsem pod střechou, a kolem mě jsou pevné zdi. Uklidnila jsem se, počala 

upadat do říše Morfeovy, a opět mě probralo vibrování tabule skla a meluzína zvenku. V mých 

katastrofických představách mi ani trochu nepomáhalo slyšet, že Luboš hlasitě spinká. Chrněl tak 

spokojeně, až se okno otřásalo, takže docházelo k míchání amplitud zvukových vln a následném 

zesilování. Nevěděla jsem, co je

horší, zda bouchání do skla zvenku

vlivem větru, nebo jeho otřásání

zevnitř vlivem chrápání. Jsem sice

zvyklá na Lubošovu frekvenci, ale

tohle bylo o tolik výraznější, že jsem

přemýšlela, zdalipak může vibracemi

ze svého dýchacího ústrojí okno

rozbít. 

Nad ránem se mi povedlo konečně

zabrat, jelikož se trochu vítr ztišil, a

hostelem se rozléhaly pouze zvuky

vyluzované Lubošem. 

Máte speciální mléko do kávy?

Zatímco noc byla divoká, tak nový den nás přivítal sluníčkem a bezvětřím. Oba jsme se spontánně 

probudili v 7 hodin, tedy ještě před zazvoněním budíku. Dle hluku z chodby již část poutníků 

odcházela již nyní, ještě před snídaní, která se podávala od 8. To my ji rozhodně zmeškat nehodlali. 

Váleli jsme se v postelích ještě hodinu, než jsme se konečně vydali dolů do jídelny na první jídlo 

dne. Já se hned v úvodu vrhla ke kávovaru a postupně jsem si natočila tři kávy. Ačkoliv nabídka 
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dlabance byla servírována pouze z víka mrazáku, nebyla rozhodně nijak ochuzená, a vybrala jsem si

i já se svými alergiemi. Na talířek jsem si vložila dvě půlky vajíčka na hniličku a česnekový salám, 

Luboš si zase zavdal místního sýra značky Dovre. Jeden podobný kousek jsem mu koupila v recepci

včera večer a moc si pochutnal.

„Máte speciální mléko do kávy?“ pídil se jeden z turistů u obsluhy.

„Co tím myslel?“ nechápal Luboš. 

„Přece ovesné mléko,“ odvětila jsem lakonicky.

„Aha, to mě nenapadlo.“ 

Ani jsem se nestihla zaradovat, že bych se mohla přiblížit ke své oblíbené kávě s ovesným mlékem. 

Kdepak, žádné nekravské mléko se zde nenacházelo. 

O půl desáté správný poutník zaujímá polohu vleže

Na snídani nás bylo pět a půl, a to doslova, my byli jediní poutníci, zbytek tvořilo osazenstvo 

kempu. Příjemně napapaní jsme se vrátili na pokoj, kde jsme sebou praštili do postelí. Copak dělá 

správný poutník v 9,25? Přece zaujímá polohu vleže, jako my, zbytek již dávno odešel. Tsss, nechat 

se připravit o snídani, a to jen kvůli tomu, aby mohli našlapat více kilometrů, to fakt nechápu. 

Z okna jsme pozorovali dvojici oveček pobíhajících po parkovišti a snažících se jazykem stírat 

povrch tvořený štěrkem. Jestli tam hledaly nějakou sůl nevím, ale dlouho a usilovně drobné 

kamínky olizovaly. 
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I když hostel nedisponoval wifi, potřebovala jsem vyřídit nějakou administrativu, takže jsem se přes

svá data dostala na webu na rezervaci ubytování na další dvě noci, v plánu totiž bylo cíleně zůstat v 

osadě Hjerkinn. Jediná dostupná možnost byla přespat na koňské farmě, hostel i kemp byly plné. 

Nevadí. S rezervací mi pomohla slečna z recepce, stránky farmy se totiž nabízely jen v norštině, 

anglická mutace neexistovala.

Z hostelu jsme odcházeli jako poslední v 10,40. U vchodu nás zaujaly náboje do tanku, použité jako

rezervoár na deštníky, a taky zapomenuté fofrklacky, tedy berle, na věšáku na bundy. Holt zdejší 

prostředí je lepší než Lurdy. 

Výhoda utažení pohor à la španělská bota

Z hostelu jsme vycházeli zababušení jako na Sibiři, tedy já v kukle, čepici a rukavicích, abych to 

vzápětí ze sebe strhla, jaký mi byl hic. 

Ušli jsme pouhých 600 metrů, když se objevila první nástraha na turisty. Peřeje! Fotogenické 

peřeje! No copak se dalo vzdorovat? Shodili jsme batohy ze zad, vytáhli stativ a šedý neutrální filtr 

a počali fotit. Mně se při přenášení stativu na jiné místo u řeky povedlo došlápnout levou nohou 

přímo do koryta, takže mě proudící voda sevřela haxnu. Hlavní bylo udržet stativ i foťák na něm 

upnutý, a to se mi taky povedlo, těch asi 15 cm fusky vykukující nad botu jsem měla kompletně 

mokrých, dovnitř ale nic nenateklo. Zde se ukázala výhoda utažení pohor à la španělská bota, kdy 

jsem ji měla tak pevně zašněrovanou, že ani když jsem nohu včas nevytáhla, těsné sevření kůže 

kolem ponožky zabezpečilo, že se namočila jen ta část čouhající venku. 
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Dneska se snad nepohneme, zoufala jsem si, když nás po dalších 200 metrech upoutal kámen, ze 

kterého jsme se zatoužili zvěčnit oba, takže následovala klasická procedura, tedy shodit batoh, 

vytáhnout stativ, našroubovat foťák, NAHODIT batohy a odpálit to samospouští. Horší bylo, že jak 

Luboše děsně otravovaly mušky, nedokázal se udržet v klidu, a musela jsem to spáchat na několik 

pokusů, kdy každý z nich obnášel i s těžkým batohem návrat k stativu a sprint zpět k šutru, a to vše 

kvůli tomu, že se NĚKDO neumí nehýbat, když na něj míří fotoaparát.  

Brutálně se mi rozjíždí alergie

V 12,34 jsme po 1,3 km vyhlásili sváču, což obnášelo klasiku - müsli tyčinku. Panoval krásný, 

slunný den, prakticky nefoukalo. Na nás naprosto nezvyklé podmínky, tak odlišné proti dosud 

zažitému. Březový hájek, který se nyní rozprostíral kolem nás, tvořily neuvěřitelně pokroucené 

stromy. Nádherná, až skoro idylická scenérie, že? Hovno leda, mně se brutálně rozjela alergie a 

myslela jsem, že chcípnu, teklo mi z očí, z nosu a sípala jsem. Tohle jsem na Severu zažila poprvé, 

naopak jsem vždy tvrdila, že Sever je jediná oblast, kde alergií netrpím, nyní se to obrátilo o 180°. 

Jako jediná příčina se mi jevila vysazená medikace na alergie, byla jsem totiž hned po návratu z 

Norska objednána na alergologii, kde uvažovali o testech, na něž bylo nutné tyto léky nebrat. Vždyť

ale do té doby chcípnu!
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Snažila jsem se alespoň rozptýlit okolím, přecházeli jsme přes pole lišejníků a mechů a bylo to, jako

bych kráčela po sněhu a bořila se do něj, včetně křupajícího zvukového doprovodu. Pod námi se 

zrcadlilo jezero, takže Luboš vytáhl druhou půlku müsli tyčinky, jelikož při předchozí pauze snědl 

jen část. 

Komáři a muchničky

Najednou kde se vzali, tu se vzali, objevili se komáři a muchničky a počali nás kousat a štípat. 

Copak to je? Vždyť dosud otravovali pouze jedni, zatímco druzí spinkali a nabírali sílu, oba druhy 

zároveň jsme nikdy nezažili. Nejhorší to bylo na vršku, vypadajícím jako terénní nerovnost, jak 

zdejší kopce kdysi nazval náš kamarád.

Při jedné z pauz, pracovně nazývaných „čurpauza“, aby se odlišila od „soplopauzy“, jsem si shodila

ruksak ze zad, abych si usnadnila provedení zamýšleného úkonu. 

„Hlavně že se mi batoh poválel po lišejníku, teď už to ze zádového systému nedostanu,“ vztekala 

jsem se, „a bude mě to kousat!“

Dnes byl první den, kdy jsem významněji vnímala křeče ve svalech. Díky pravidelnému užívání 

draslíku a hořčíku se mi jejich výskyt proti dobám minulým povedlo výrazně zmírnit a 

nevyskytovaly se mi v noci hrozné sny, v nichž stojím v

obchodě a zoufale slízávám sůl z pečiva, které jsem

pravidelně mívala před několika lety. Rychle jsem si zapila

potřebné tabletky, rozdala preventivně i Lubošovi a mohlo

se jít dál. 

Jak se Luboš rozplakal

Ono se to snadněji řekne, než vykoná, když se nám do cesty postavily peřeje řeky Folla. Opět jsem 

naznala, že si tohle MUSÍM vyfotit, takže jsem po břehu lítala se stativem a řešila kompozici, když 

jsem si všimla, že Luboš se mého pobíhání neúčastní, nýbrž sedí na kameni a fňuká. 

„Co se stalo?“ vystrašeně jsem se optala. 

Děsilo mě, že jsem si třeba nevšimla nějakého jeho zdravotního problému.

„Fňuk, když já mám angínu, fňuk, a nemůžu se koupat, fňuk.“

Ulevilo se mi. Hlavou mi pochodovaly život ohrožující choroby a on má přitom trauma z toho, že 

nesmí vlézt do vody. 

Až se to zdá k nevíře, opravdu to dodržel, dlouho ale ještě popotahoval, aby dal najevo křivdu, a 

tvářil se, jako kdyby to byla moje chyba.
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Jít či nejít – to je otázka

Abychom nepřišli na farmu čistí, stezka na nás nachystala ještě přechod bažin. Ne, že by nás to 

překvapovalo. Přímo uprostřed mokřadů jsme potkali sympatickou dvojici Norů, kteří, abychom se 

na úzkém povalovém chodníčku vyhnuli, spořádaně čekali, až projdeme. Správně jsme je měli 

pustit my, mírně jsme stoupali, kdežto oni scházeli, a jedno ze základních trekařských pravidel dí, 

že přednost má klesající turista. Oni ale mávli rukou, ať pokračujeme, dali nám přednost, jelikož 

jsme byli natěžko, a oni prý nikam nespěchají. To my ale taky ne!

Hodili jsme s nimi přátelský pokec, nakolik se tak dá nazvat hovor, konaný uprostřed slatinišť za 

invaze nepříjemného hmyzu a zuřivého škrabání všech účastníků. Mimo jiné zdolali i horu 

Snøhetta, česky Sněžka, 2286 metrů vysoký masív, o němž jsme uvažovali též. Já se pídila po 

informaci, zda je to opravdu takový „choďák“, jak mě všichni přesvědčovali. Prý je a není, 

respektive jak pro koho, někdo se závratí by mohl mít na sice turisticky schůdném, zato úzkém 

hřebínku, problém. Fajn, tohle jsem potřebovala slyšet, zatím jsem to měla tak půl na půl, a pokus o

výstup se u mě z pravděpodobnosti 50% snížil na 10%. Moje nechuť tam lézt byla umocněna jejich 

radou, abychom se tam v žádném případě nevydávali nejen za špatného počasí, ale ani za větrného, 

jedná se o exponovaný hřeben, převyšující všechny ostatní o několik set metrů. 
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Slunce praží

Rozloučili jsme se s nimi, a po asfaltu, který vystřídal mokřady, ťapali dál, dle mapy se jednalo o 

souběh s cyklistickou trasou, a díky asfaltu jsme se ocitli ve výhni, Slunce pražilo, jako by se nám 

chtělo odměnit za ty dny, kdy se schovávalo v mracích. 

Snadný terén pod našima nohama by sváděl ke zrychlení, ale my naopak zpomalili. Nechtěli jsme 

na farmu, kde jsme měli zamluvené ubytování, dorazit příliš brzo, proto když jsme se ocitli u 

odpočívky, na chvíli jsme se tam posadili, aniž bychom potřebovali zastavit na svačinu. Oba jsme se

už těšili na jídlo na farmě, do které jsme to měli podle ukazatele ještě 1,5 kilometru po turistické 

stezce, my si to ale chtěli prodloužit a navštívit kostel

Eysteinkyrkja. Ne, že bychom potřebovali duchovní

útěchu, ale naše důvody byly zcela prozaické –

nacházelo se tam Poutní centrum Dovrefjell, které tam

bylo založeno v roce 2010, a dávali tam razítka do

poutních pasů. 

Kostel Eystein

Král Eystein Magnusson prý postavil horské chaty podél silnice přes pohoří Dovrefjell. Legenda 

praví, že na území dnešní vesnice Hjerkinn byl postaven také kostel. Archeologické záznamy 

podporují myšlenku, že kostel byl pravděpodobně postaven během 11. nebo 12. století a 

pravděpodobně přestal být používán někdy kolem roku 1500. To vše bylo inspirací pro 

Eysteinkyrkju 20. století. Během třicátých let 20. století se začalo diskutovat o stavbě kaple podél 

staré silnice přes pohoří Dovrefjell poblíž horské chaty Hjerkinn. Místní kněz v Dovre a biskup 

Kristian Schjelderup tuto myšlenku podpořili. Magnus Poulsson byl najat, aby navrhl nový kostel 

(zemřel však před jeho dokončením a práci dokončil jeho syn Anton Poulsson). Nový moderně 

vypadající betonový kostel byl dokončen v roce 1969. Budova byla vysvěcena 3. srpna 1969. Loď 

má téměř lichoběžníkový tvar, i když je to dlouhý kostel, s vnějšími stěnami nakloněnými k sobě, jak 

se přibližují ke kněžišti.

Kostel, utopený v lesích

Chrám Páně se právě vyloupl ze stráně, ležel utopený v lesích, obklopen převážně břízami. Museli 

jsme k němu vystoupat několik desítek bolestných výškových metrů, ačkoliv se tak zprvu nezdálo. 

Byl totiž postaven na kopci. Vedla k němu úzká, strmá stezka, vhodná tak pro kamzíky, ale ne pro 
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turisty nesoucí skoro 30 kg náklad. Zapřísahala jsem se, že dolů pak půjdeme raději oklikou po 

příjezdové cestě, tohle scházet dolů by aspirovalo na úraz. 

Batohy jsme si složili před kostelem. Já si sundala pohlavní pokrývku – Luboš byl celou dobu 

prostovlasý – a než jsme si vyzuli pohory, dorazila správkyně, oděná do trička s logem poutní 

stezky a zarazila nás, prý to není nutné, pouze, kdybychom byli hodně špinaví a zablácení. Dívala 

jsem se na své zabahněné boty a kalhoty a uvažovala jsem, jak bych asi musela vypadat, abych se jí 

jevila nevhodná takto nakráčet dovnitř. 

Jak jsem vyhodila lžičku

„Okamžitě,“ nadechla se paní, a důrazně pokračovala, „si musíte dát kávu. Pijete kafe, ne?“

Samozřejmě jsem se nechala zlákat, když nedala jinak :-) Ale fakt mě musela nutit :-) A dalo jí to 

práci :-)

Ukázala nám ke stolku v zádveří, hned za vstupem do kostela, ještě před vchodem do chrámové 

části. Svařila jsem si vodu v rychlovarné konvici, nabrala si z plechovky dřevěnou lžičkou zrnka 

rozpustné kávy, zamíchala roztok a použitou lžičku jsem vyhodila do koše. V ten moment mi došlo, 

že tato víceúčelová pomůcka měla zůstat v piksle s kávou, odkud jsem si ji taky brala, a měla ji tam 

vrátit. 
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„Sorry, jsem blbec, a vyhodila vám dřevěnou lžičku,“ s omluvou jsem přispěchala za pracovnicí a 

abych se blýskla coby latiník, použila jsem osvědčené, „mea culpa.“

Základ je sebemrskačství, což se mi již v minulosti opakovaně vyplatilo - čím více si člověk sype 

popel na hlavu, tím méně je pravděpodobnější, že mu to ten druhý omlátí o hlavu. 

„To je v pořádku,“ usmála se na mě, „tohle mi tady provádí skoro každý, ale já mám zásobu,“ a 

ukázala mi velký pytlík jednorázových dřevěných lžiček v zásuvce stolu. 

Zamyslela jsem se a přišla jsem na to, že pokud to udělá opravdu hodně turistů, tak není chyba v 

nich, ale v systému. Prostě nechávat dřevěnou lžičku v krabici s kávou není dobrý nápad. Tady 

vidíte, že to vůbec, vůbec nebyla moje vina.

Nesnáším asfalt

Ačkoliv jsem v podstatě nechtěla, vypila jsem tam tři

hrnky kávy. Luboš, i když žije se závislákem – kafařem,

po první kávě nechtěl v černé tekutině pokračovat a valil

to v čajích. 

Dle předchozí domluvy jsme z kostela scházeli po

asfaltové cestě až dolů na silnici, po níž jsme to měli

ještě kilometr na farmu. Chůze v těžkých pohorách,

určených skoro do alpského terénu, se nesnesla s

povrchem z dehtu, takže naše nohy trpěly a mě trápilo

vědomí, že se po této cestě ještě nachodíme. Farma

ležela dva kilometry od osady Hjerkinn, do níž půjdeme

ještě minimálně dvakrát jenom v nadcházejících dvou

dnech. 

Už jsem se zmínila, že nesnáším asfalt? Ne? Tak teď to

víte. 

Kromě toho, že nás chůze po asfaltovém povrchu nebavila, tak se navíc jednalo o hodně 

frekventovaný úsek, na němž frčelo jedno auto za druhým, a při absenci krajnice jsme se pokaždé 

museli zastavit a často i ukročit do škarpy. 

V 16,45 jsme dosáhli po 5,6 km bran farmy a to doslova, jelikož vstup tvořila brána s názvem 

Hjerkinn, parožím a norsky vyvedeným nápisem, že ubytování se zde poskytuje nepřetržitě 

cestovatelům už více než 1200 let.
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Kapitola pátá

Farma zvířat
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Rok 900 · Přístřešek podél starých cest

Předpokládá se, že v některých horských chatách byla aktivita před dobou krále Eysteina dříve než 

kolem roku 900 př. n. l. Staré silnice vedly z vesniček Dovre přes Dovrefjell až do Gautåseteru. Byl 

tam malý obývací pokoj, kde se dalo hledat úkryt. 

Cesta pokračovala východně od staré Královské cesty přes Kvitdalen, za Knutshø a sledovala hory 

až do Riise v Oppdalu. Říká se, že před dobou krále Eysteina existovalo osídlení ve dvou horských 

chatách – v Hjerkinnu a Drivstua. Za původce je však považován král Eystein – byl to on, kdo 

zahájil organizovaný provoz horských chat.

Sælehus pro odpočinek 

Král Eystein postavil nad Dovrefjellem tuleně a rybářské chaty na Lofotech. Sæle pochází ze slova 

radost – byla to radost přijet do takového domu v horách, zejména v zimě a za špatného počasí. 

Silnice byla později přesměrována a pojmenována Kongevegen. Nese to jméno právem – po této 

cestě se vydalo nemálo královských družin. Cesta byla považována za obtížnou, a tak král Eystein 

postavil tuleně tak, aby si lidé i zvířata mohli odpočinout. 

Horské chaty jsou zde dodnes, pozůstatky tradice, která začala před 1200 lety. Nejstarší jsou 

Hjerkinn a Drivstua, následují Kongsvold a Fokstua. 
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1536 · Vypálené kostely

Před Eysteinskyrkjou stál v Hjerkinnu kostel. Nacházelo se na svahu pod dnešní okresní silnicí do 

Folldalenu a oblast se dodnes nazývá Kirkebakken. Kostel byl vypálen během reformace v roce 

1536. 

Cesta přes hory by mohla být namáhavá a mnoho lidí zahynulo, zejména v zimě. Když vyšlo jarní 

slunce, bylo povinností hostitele horské chaty najít mrtvé a zařídit pohřeb na půdě kostela. Když 

byla silnice do Folldalu postavena, bylo zde údajně tolik lebek a kostí, že stavební dělníci nevěděli, 

co mají dělat. Tehdejší hostitel horské chaty však našel radu a zazdil zbytky kostí a lebek ve zdi 

sklepa. 

1600 · Malí králové své vlastní horské země

Horské chaty byly v 16. století obydleny po celý rok a začal boj o existenci. Jediné, co se dalo 

pěstovat tak vysoko nad horou, byla tráva a dobytek, lov a rybolov byly tím, z čeho horští obyvatelé 

žili. 

Obilí neexistovalo a byl zaveden obilní tarif. Nejprve do Drivstuy, pak do Hjerkinnu, Kongsvoldu a 

Fokstua. Zemědělci na jihu a severu museli platit cla na obilí horským chatám. Poté dostaly horské 
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chaty své vlastní průzkumy, kde měly výhradní právo na sečení, mech, lov a rybolov. Po určitou 

dobu bylo mezi anglickými hrabaty velmi populární cestovat do Hjerkinnu na lov pomocí 

sokolnictví. 

Se svými vlastními průzkumy, drobnými hospodářstvími a obilnými zvyky mohou lidé z horských lóží

ve svých oblastech znít jako malí králové, což lze říci, že je to pravda. 

Královský doprovod a fantasy domy

Se všemi právy přišly také povinnosti. Horské lóže byly mimo jiné povinny ubytovat královy muže 

zdarma – což mohlo být až 300 mužů v doprovodu. 

Horské chaty také nemohly nikomu odepřít přístřeší. Podél cesty se však nacházelo mnoho 

"nálezů". I jim muselo být poskytnuto útočiště, ale hostitelé horských chat nechtěli havěť ve slámě 

postele. Poté byly postaveny fantastické chaty v horských chatách, v dostatečné vzdálenosti od 

ostatních domů. Na Hjerkinn fjellstue v současné době používáme starou Fantestua pro večírky a 

týmy. 

Horské chaty byly také povinny zajišťovat dopravu a přepravu pošty. Když dorazil telegraf, horské 

chaty se musely zavázat, že budou doručovat všechny telegramy ve své oblasti zdarma.
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A když se silnice dostala do takového stavu, že se dalo jet na koni a povoze, musely horské chaty na 

jaře ve své oblasti silnici odklízet. Pro Hjerkinn Fjellstue byl daný úsek silnice 15 kilometrů, od 

Dovregubbens Hall až po hranici župy s Trøndelagem. 

1718 · Horské chaty jsou vypáleny

V prosinci 1718 byly všechny horské chaty nad Dovrefjellem vypáleny. Norští vojáci kryt vypálí, aby

Švédové vedení generálem Armfeldtem nemohli překročit horu na své cestě na jih. Jednalo se o 

taktiku během švédské invaze ve válce na severu. 

V té době měl Hjerkinn Fjellstue 27 domů. U Hjerkinnu a Fokstuy bylo možné zachránit část 

dobytka tím, že jsme je pronásledovali do Folldalu a Dovre. 

Všechny čtyři horské chaty byly přestavěny. V roce 1719 dostal Hjerkinn od krále Fridrika malý 

srub a poté se musel postarat sám o sebe. Zatímco Kongsvold a Drivstua obdrželi pomoc při 

žádosti o financování od zástupce guvernéra v Kodani. 

Srub, který Hjerkinn obdržel, se zachoval - dnes je to Poutní chata a slouží k ubytování našich 

hostů. 
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1800 · Od nezbytného úkrytu k rekreaci

Na konci 19. století začala mezi horskými chatami postupná změna. Přijali hosty jiným způsobem. 

Horské chaty se zdobily názvy jako "vysokohorský hotel" a "vysokohorské sanatorium", jak móda 

kolísala. 

Tehdy jsme měli velké skleněné verandy, které se obtížně udržovaly v teple. Ty na větrem ošlehané 

Dovrefjell neměly své místo a pocházejí z doby, kdy to bylo vysokohorské sanatorium. Pacienti s 

tuberkulózou měli být "léčeni" na teplých a suchých skleněných verandách. Dovrefjell ale není 

Švýcarsko – a sezóna byla kratší, než se plánovalo. Od března do září byly skleněné verandy 

nádherně teplé a světlé, ale to za podmínky, že nefoukal vítr.

1888 · Starý Reinheim je postaven 

V roce 1888 postavil Johan Fredrik Hjerkinn starý Reinheim. Když chtěla společnost DNT 

investovat do horské turistiky v Dovrefjellu, koupila Reinheim za 40 NOK od Johana F. Hjerkinna. 

Později byl starý Reinheim zbourán, byl postaven dnešní Snøheim a v Stroplsjødalenu byla zřízena 

nová turistická chata. Dnes je Reinheim v Stroplsjødalen a Snøheim provozován společností DNT. 

Starý Reinheim se nacházel na úpatí Snøhetty, dnes je na místě srubu mohyla. 
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1921 · Linka Dovre se otevírá 

V roce 1921 byl otevřen úsek Dombås-Oppdal. Tak bylo vytvořeno vlakové spojení mezi Oslem a 

Trondheimem. Stanice Hjerkinn se nachází necelých 2,5 km od Fjellstua a byla navržena 

architektem Erikem Glosimotem. 

Stát již nechtěl provozovat horské chaty, když byla v roce 1921 otevřena železnice Dovre. Lidem z 

horských chatek bylo dovoleno koupit horské chaty a některé odhady v roce 1927. 

Vlak přepravil mnoho cestujících do Hjerkinnu od 20. let 20. století. 

Novější doba: Nejstarší horská chata v Norsku s nepřetržitým 

provozem

Hlavní domy vyhořely do základů 18. července 1990. Nová horská chata byla navržena architektem

Askelandem a postavena společností Selmer Nor v Trondheimu. Vedlejší budova byla 

zrekonstruována v letech 2014/15 a nabízí moderní apartmány s vlastním stravováním. Horská 

chata je v plném provozu a neustále se rozvíjí. 

Stále vítáme cestovatele a rekreanty na Hjerkinn Fjellstue – vítejte u nás!
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Den 8, pondělí 12.8.

Teplé jídlo nebude

Ubytování jsme měli zařízeno a zaplaceno dopředu, takže nyní jsme si jen přiobjednali snídani na 

oba dny, a s lítostí zjistili, že se na farmě nenajíme. Klasickou restauraci zde nevedli, poskytovali 

pouze tříchodovou večeři domluvenou dopředu. Byli sice ochotní nám ji poskytnout i bez předchozí

rezervace, ale jednak by začínala až za více než dvě hodiny, to už bych jim hlady hryzala stůl, 

jednak byla mimo naše finanční možnosti. Nebyl zde ani žádný obchod, což znamenalo nulovou 

možnost nákupu, takže mám bylo platné jako saně v létě, že jsme dostali apartmán s kuchyňským 

koutem. Na recepci jsem si alespoň zakoupila tři malé balení čipsíků, což bylo lepší než drátem do 

oka. Luboš nechtěl nic, respektive nic bylo přesně to, co zde nabízeli, k sehnání nebyly ani obložené

bagety. Nevadí, však hlady neumřeme, akorát já se celý den těšila na smaženou rybičku, podobnou 

té, jakou jsem papala včera. Zamáčkla jsem imaginární slzičku, ach jo. 

Po příchodu do našeho pokoje si Luboš naměřil cukr 6,5.

Jak jsem se s pejskem přetahovala o své smradlavé ponožky

Jen co jsme se složili v našem apartmánu, což byl pokoj v budově nad stájemi, vlítl dovnitř 

otevřenými dveřmi pejsek, a jelikož jsem si zrovna sundávala ponožku, popadl ji. Aby mi ji 

nerozkousal, vrhla jsem se po ní a počala se s ním přetahovat, což on pojal jako hru a děsně ho 
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bavilo, že se mu snažím z čelistí vyrvat svou smradlavou fusku. Naštěstí těsně před devastujícím 

sežvýkáním dorazila z vedlejší místnosti jeho majitelka a zoufale se za rozverného čokla omlouvala.

Vysvětlila jsem jí, že se jednak psů nebojím, jednak je mám ráda, ale hlavně, vždyť o nic nešlo, 

neměl snahu mi část oblečení cíleně rozkousat, prostě jen využil situace a bavil se. Ona to tak 

neviděla, psa pleskla, pokárala, on se zatvářil provinile, a neměl už pak tendenci se mnou zápasit, 

ani když jsem mu ponožku vyloženě nabízela a strkala skoro do čumáku. Lubošovu. 

Pračka značky Luboš

Součástí ubytování na farmě byla i pračka

zdarma, umístěná někde v hlavní budově.

Snažila jsem se Lubošovi tohle vysvětlit, ale on

odmítl, prý se o vše postará, a v RUKOU a v

UMYVADLE vypral všechno naše oblečení

včetně vložek do spacáku, což je hedvábný

pytel, který brání přechodu mastnoty do

spacáku, což by snížilo jeho termoizolační

vlastnosti, zároveň ale mírně přidává i na

tepelném komfortu. Asi tak jeden stupeň. 

Luboš hodlal využít slunečného, teplého a mírně

větrného počasí, takže vše pověsil vedle našeho

pokoje pod schody, vedoucími do druhého

patra, a doufal, že během dvou hodin by nám

vše mohlo proschnout. Já zatím prskala, jelikož

kdyby se použil mechanický stroj určený v

jednoduchém provedení k praní, ten by naši

výbavu taky vyždímal, takže bychom hadry

dávali na gumicuky napjaté pod schodištěm,

podstatně méně nasáklé vodou než nyní, kdy ze všech kousků kapala voda. 

Ještě ani nemáme vybaleno a už vidíme dvě postavy v jacuzzi

Zatímco Luboš páchal velké prádlo, já jsem vybalovala a to tak, aby každý kousíček byl vysušen, 

takže třeba vaření jsem rozebrala na prvočinitele. Luboš se po skončení své mise ke mně přidal, ale 

neměli jsme zdaleka všechno venku z batohů, když jsme spatřili dvě postavy v jacuzzi. O existenci 
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této venkovní vířivky hned vedle naší budovy jsme byli informování v recepci, ale Luboš to 

ignoroval. Zaměnil to totiž s podobně znějícím slovem Jakuza, což je japonská tradiční zločinecká 

organizace, jejíž charakter nejlépe odpovídá tomu, co známe pod pojmem mafie, a naprosto mu 

nedávalo smysl, proč by nás měli posílat na tak divnou věc. Místo toho se jednalo o koupací vanu se

vstřikovacím systémem, s cirkulací vzduchu a tlakové vody, umožňující masážní a relaxační 

koupele. Luboš byl v ten moment k neudržení. Nahodil na sebe plavky, což byly kraťasy, v nichž 

dosud kráčel, a vnořil se mezi trysky, aby se připojil ke dvojici tam se nacházející, samozřejmě po 

formálním poptání se na jejich souhlas. Neměli s tím problém, jednalo se o poutníky ze Stuttgartu. 

Vy máte kilometry, my máme kilogramy

Já jsem si do vody kvůli chladu a větru netroufala, takže jsem v mikině a zateplených kraťasech 

posedávala na dřevěném stupínku vedle jacuzzi. Moje kalhoty a tričko se sušily pod schodištěm, 

takže už mi kromě péřovky nezbývalo jiné oblečení. Zapředli jsme s koupajícími se turisty hovor, a 

ačkoliv vyráželi skoro stejně jako my, měli už v nohou 189,5 kilometru, začínali svou pouť v 

Lillehammeru. Spadla mi čelist, zvládli to za devět dnů. Borci. Putovali sice nalehko od ubytování k

ubytování, což je diametrálně odlišné od kráčení natěžko se spaním ve stanu, ale i tak, obdivovala 

jsem je, a oni se zase skláněli před naším výkonem s tábořením. Jak jsme se tak oba týmy kasaly a 

porovnávaly se, napadlo mě přirovnání.

„Vy máte kilometry, my máme kilogramy,“ sdělila jsem jim, čímž jsem vystihla fakt, že oni jdou 20 

– 30 kilometrů denně, kdežto my neseme na zádech 25 – 35 kilogramů. Všichni jsme se tomu 

zasmáli. 
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Před 19 hodinou vylezli z teplé vody, že jdou na zaplacenou večeři. Ne, vůbec jsme jim nezáviděli, 

nebo jen malinko. Jak je možné, že o generaci mladší lidé si mohou dovolit vypláznout 475 NOKů 

za osobu na večeři, přičemž spí pod střechou denně, takže mají mnohem vyšší náklady, než my? 

Jak nás považovali za Němce

Oba sympatičtí Němci nás považovali taky za Němce, což jsem nechápala, ale prý na to přišli podle

toho, jakou Luboš použil výslovnost u termínu „ruksak“ ve smyslu batohu. Pak jsme si vyměňovali 

různé poznatky z poutní cesty, abych je naprosto šokovala naším plánem, tedy zůstat tady dva dny, 

vydat se na vyhlídku, pak poutní stezku PŘERUŠIT, popojet busem do hor a posléze pokračovat 

horami naprosto mimo poutní cesty. Hlavně z výrazu kluka bylo patrné, jak s námi nesouhlasí, 

dívčina naopak vypadala, že by si něco takového dovedla i představit, ale… Honí je čas. 

Když se odebrali na večeři, odhodlala jsem se vlézt do vířivky i já, oděná do podprsenky a kalhotek,

když jsem plavkami nedisponovala. Uvažovala jsem o variantě zůstat tam nahá, ale měla jsem 

strach, že bych někomu, kdo by šel náhodou okolo, mohla způsobit trvalou psychickou újmu. 

Přímo z vody jsem měla v zorném poli impozantní pohledy na hory a zapadající Slunce nad nimi. 

Plácali jsme se tam ještě aspoň hodinu, a jelikož se mi teplota vody zdála nízká, přidala jsem na 

displeji pár stupňů, ale bez úspěchu. 

Posbírala jsem prádlo, krásně usušené vlivem slunce a větru, a zanesla ho do pokoje. Luboš to 

vykonat nemohl, jelikož byl nahý, své kraťasy si hodil na zábradlí před pokojem. 

131



Po jacuzzi nám vyhládlo

Po opuštění vany jsem si v umyvadle vyprala kalhotky i podprsenku, aby byly hadry zbavené 

chlóru, což jsem učinila svou prodlouženou rukou, tedy Lubošem, který pak mé spodní prádlo 

pověsil na stropní lampu, aby vyschlo. Kalhotek jsem na treku vlastnila více exemplářů, ale 

podprsenku pouze jedinou. 

Po jacuzzi nám vyhládlo, takže jsme se vloupali do našich zdrojů, Luboš snědl müsli tyčinku, já 

pytlík krutonků. Samozřejmě bylo nutné odlehčit ze zásob nesených Lubošem, že jo. 

Následně jsem odpadla a to doopravdy. Prostě ve 21 hodin jsem zalezla do své ložnice a přikryla se 

svým spacákem. Více nevím. A ne, alkohol v tom nehrál roli, neměli jsme ani hlt. V civilizaci, když 

spíme pod střechou, jsou na zapíjení léků určeny žaludeční kapky. 

No a proč je řeč o spacáku? Nebydleli jsme v hotelové části, ta již byla plně obsazená, když jsem 

konala rezervaci, ale volno se našlo v apartmánu v jedné z budov nad stájemi, jenž nebyl vybaven 

povlečením, a úklid se vykonával vlastními silami. 
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Den 9, úterý 13.8.

Do 10 je zima, a po 10 teprve svítí sluníčko

Ráno byl Luboš happy jako dva grepy. Naměřil si cukr 5,8, a to navzdory pozdně nočnímu 

hodování a relativně krátké vzdálenosti zdolané přes den. Já se cítila poněkud přeleželá, neboť jak 

jsem padla únavou do postele, tak jsem v té poloze vytuhla a zjevně se nepohnula delší dobu. Holt v

mém věku už konat takové nezbednosti není dobrý nápad. 

Luboš vylezl před pokoj, aby zjistil, v jakém stavu má kraťasy včera vyprané a pověšené na 

zábradlí. Vrátil se dovnitř a cvakaly mu zuby.

„Do 10 je zima a po 10. teprve svítí

sluníčko,“ sděloval mi, „takže nesmíme v

horách vstávat dřív, než v 8,30.“

„Spadl jsi na hlavu?“ oponovala jsem mu,

„mně začne budík zvonit v 8, takže oči otevřu

nejdříve v 9,“ uklidňovala jsem ho. 

Copak jsem magor, abych já, Lubošovo

sluníčko, vstávala dříve, než sluníčko na

nebeské sféře? 

Moje alergie sílí a Leonka šílí

Vydali jsme se do hlavní budovy na snídani, která, jak jsem se dočetla ještě z domova, nebude 

přátelská k alergikům, veganům a vegetariánům. S tím jsem byla naprosto srozuměná, jsem, jak o 

sobě prohlašuji od roku 2021, kdy mi zjistili alergii na mléko, parciální vegan, což v mém pojetí 

znamená, že se vyhýbávám mléku, sýrům a podobným produktům, naopak vyhledávám maso. 

Očekávala jsem na základě jejich prohlášení, že nám budou servírovat masíčko ze zvířat tam 

chovaných, netušila jsem ovšem, že jsou specializovaní pouze na koně. 

Můj aktuální problém ale tkvěl jinde, než v potravinových intolerancích. Moje alergie sílí a já šílím 

- teklo mi z očí, z nosu, a bylo mi všechno, jenom ne dobře. Luboš mě nabádal, ať se vykašlu na 

nějaké testy po návratu, a léky si nasadím, nemám zbytečně trpět. Chtěla jsem mu odseknout, ale 

zmocnil se mě dusivý kašel, počala jsem smrkat a kýchat, což mělo za následek, že se v jídelně 

okolní stoly uvolnily, jak se lidé stěhovali co nejdále ode mě. Hm, vidím, že motto farmy – nejsme 

přátelští k alergikům – jsem splnila do puntíku. 
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Ty dneska pěkně voníš

Nabídka snídaně byla bohatá - volská oka, vajíčka na měkko i na tvrdo, salámy tvrdé i měkké, 

kravské sýry. Oba jsme si pochutnali, nakydali si na talířek od všeho kousek, vyjma živočišných 

sýrů pro mě, a taky jsme si připravili obědový balíček. Umožňovali zde bez příplatku zabalit si jídlo

na oběd či na večeři, takže jsme toho využili, a nacpali si do sáčků trvanlivé potraviny, tedy pečivo, 

sýr a salám. Neplánovali jsme to na oběd, ale na večeři, čímž výrazně ušetříme. Mě nejvíce 

překvapila nabídka vajíček vařených na měkko, na Severu jsem se s tím ještě nesetkala, vždy jen na

tvrdo, patrně z hygienických důvodů. Asi si tady s takovými kravinami nelámou hlavu, prostě kdo 

chce vejce na měkko s rizikem infekce salmonely, proč mu v tom bránit, že. Můžete hádat, jaká 

vajíčka jsem si odnesla na pokoj k pozdější konzumaci. Samozřejmě ty na měkko, a kdyby 

poskytovali na hniličku, vzala bych si je, nějaká střevní infekce mi může být ukradená. 

Luboš ke mně najednou začichal.

„Ty dneska pěkně voníš,“ láskyplně prohlásil.

No jo, byla jsem osprchovaná a měla jsem na sobě všechno vyprané, včetně podprsenky, v noci 

pověšené na stropní světlo, aby stihla vyschnout, v čemž jsme jí pomáhali zapnutím lampy.

Koně, koně a zase jen koně

Tak jako já miluji psy, Luboš miluje koně, takže bylo jasné, kam se vydáme po snídani. Ke koňům. 

Stáje byly otevřené a volně přístupné, takže jsme si to tam prošli. Nikomu jsme nevadili, ačkoliv 

tam zrovna měli frmol, koně se postupně chystali na výcvik a řadili se na volném prostoru před 
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stájemi. Luboš tu koníka podrbal, tu pohladil, ke všem promlouval, a než by se pokusil na některého

vylézt, tahala jsem ho pryč. Naše pocity jsou totiž adekvátní, jen to máme obráceně, tedy on má 

respekt ze psů, já z koní. Necítila jsem se ve stáji komfortně kvůli mému strachu z koní. Vnímala 

jsem navíc, že nás sice personál akceptuje, ale jejich trpělivost není bezbřehá, přece jenom oni to 

mají na kšeft, a my je jen zdržovali, jak jsme se jim pletli. Nic nám ale nedávali najevo. 

Na trávníku jsme zahlédli polehávat koně, ale než jsme se stihli vyděsit, jeden z žokejů nám 

spontánně vysvětlil, že mladí koně tohle

dělávají, a je to fyziologické, ovšem právě

jen a pouze pro mladé koně. 

Po návratu si Luboš naměřil cukr 13. Hrůza.

Příčina byla patrně chléb nebo knäckebrot,

rozhodně nejedl ani nepil nic sladkého,

žádný zákusek ani džus. 

Ovečky na dálnici

Poté, co jsme opět prošli konírnou, aby se

Luboš mohl poňuchňat s posledními z koní,

které ještě nevzali na organizované

vyjížďky, jsme po silnici šlapali dva

kilometry do Hjerkinnu. Začínala tam

neznačená pěší trasa vedoucí na hřeben a

byla tam postavená vyhlídka k vrcholu

Snøhetta. Věděli jsme, že to bude nudné,

ale jinak se tam dostat nedalo. Napřed nás

čekaly dva kilometry po okresce na

křižovatku s dálkovou silnicí E6, vedoucí

3140 kilometrů z jihu Švédska na sever

Norska, takže něco jako naše dálnice D1. Proč to zde zmiňuji? Podél krajnice se naprosto v pohodě 

promenádovaly ovečky a sem tam něco zeleného uzobly, přičemž občas si vylezly na asfalt a 

přeběhly na druhou stranu. Co kdyby tam bylo něco lepšího? Dálnicí oběma směry frčela auta i 

karavany jeden za druhým, ale ovečkám to vůbec nevadilo, však ty obrovské plechové přežvýkavce 

určitě napadne zastavit nebo se jim vyhnout. My na to fascinovaně koukali, aby nám po chvíli 

došlo, že tam není zbudován přechod pro chodce, a nás čeká úkol dostat se na druhou stranu taky. 
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Mě bolí kolena pořád

Přeběhli jsme per partes, tedy jsme napřed rychle zdolali jeden pruh, hlídajíce si provoz zleva, 

zastavili se na ostrůvku uprostřed a pokračovali přes druhý pruh, tentokrát hlídajíce si provoz 

zprava. 

Osadu Hjerkinn jsme minuli, v plánu bylo se zde více zastavit při cestě nazpátek a bohužel již s 

davem jsme kráčeli po šotolině nahoru. Štěrk pod našima nohama křupal a díky větru se do výšky 

dvou metrů vznášel oblak prachu a drobných kamínků. Měli jsme toho plné zuby a to doslova. Při 

relativně nenáročném výstupu – vzali jsme si sice velké batohy, ale v nich bylo jen pití, svačina a 

foťák – jsme stejné množství turistů jako šlo s námi, potkávali již sestupující. 

„Mě bolí kolena pořád,“ ozvalo se česky od rodinky pár metrů od nás.

Kdyby jen matka rodu věděla, jak MĚ bolí kolena, a nejenom ta, mnohem snazší by bylo sdělit, co 

mě nebolí.

Abychom se co nejvíce vyhnuli houfu, který se valil z parkoviště, ležícím asi dva kilometry za 

Hjerkinnem, brali jsme to zkratkou mezi keříky, jelikož makadamová cesta vedla serpentinami. 

Poslední úsek jsme už museli na prašnou stezku i my, takže jsme se přidali k proudícímu zástupu. 

Jedna z turistek scházejících dolů byla starší paní s chodítkem, takže jsme jí oba ukázali zvednuté 

palce jako ocenění jejího úsilí. Pousmála se, patrně jsme byli jediní, kdo ji vůbec vnímal. 

Vy jste Italové?

Těsně před dosažením sice vkusné, ale zato lidmi přecpané vyhlídky, jsme se rozhodli, že zdoláme 

ještě vrchol Tverrfjellet (1248 m). Využili jsme vyšlapané neznačené zkratky a obuli se do prvního 

pořádného dnešního stoupání. Na kopec nevedla šotolinová cesta, ale muselo se kličkovat po 
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kamenech, takže se tam vydávalo minimum turistů, což byl ostatně jeden z důvodů, proč jsme se 

tam nyní lopotili. 

Na samotném vrcholu jsme se ocitli sami v 13,06. Kvůli fyzické námaze jsme tam navzdory větru 

došli jen v tričku, takže bylo nutné se co nejrychleji obléct. Zatímco Luboš si propocené triko 

shodil, já si naopak na mokré nahodila mikinu a kromě ní samozřejmě nákrčník, kuklu a čepici. 

Takto nás tam zastihla Italka s huskym, přesně řečeno Italka se sympatickým huskym. No a co 

udělá Leonka, když spatří pejska? Začne se s ním mazlit. Nejinak tomu bylo i nyní, dívčina neměla 

problém, že jsem se na hafíka vrhla, jelikož ten mi mou pozornost oplácel, a masívně mi olízal 

obličej. Miláček. 

„Vy jste Italové?“ zeptala se nás.

„Ne, my jsme Češi,“ nechápavě jsem jí odpověděla. 

„Aha, ale akcent máte jako Italové,“ nedala si vymluvit svůj názor.

Leonka, husky a Snøhetta

Užasle jsme zírali na masív hor rozprostírajících se před námi. Ležel před námi úplně jiný svět, svět

ledu, kamení a sněhu. Někde tam se nachází i Snøhetta, tedy kopec, který byl – teoreticky – 

zvládnutelný i pro chodce. Jelikož jsem se odmítala odtrhnout od pejska, s nímž jsem se láskyplně 

objímala, vznikla tak série fotek zvaných „Leonka, husky a Snøhetta“. 
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Později dorazila ještě parta Italů, která s majitelkou pesana zapředla hovor, a ti nás pro změnu kvůli 

výslovnosti považovali za Němce, stejně jako poutníci včera v jacuzzi. Myslím, že by měl ve 

školách proběhnout základní kurz věnovaný rozdělením jazyků obecně a vypíchnutím slovanské 

větve konkrétně.

Mě hodně šokovala neznalost onomatopoie a malebnosti řeči. Nemusel nám přece nikdo z nich 

rozumět, ale přece je snadno rozpoznatelné, že čeština patří mezi slovanské jazyky. Kdyby hádali 

ruštinu či ukrajinštinu, tak je to z mého pohledu v pořádku, ale italština a němčina? Asi tady ve 

vysokohorském prostředí mají málo kyslíku v krvi a jejich mozek je v hypoxii, napadlo mě 

přijatelné vysvětlení. 

Cesta je tér a prach a udusaná hlína

Smíření s tím, že nás už čeká jen množství lidí, počali jsme opatrně sestupovat směrem k vyhlídce. 

Opatrně, protože se jednalo o prudký úsek. Nebylo to tak hrozné, jak jsem se bála, přece jenom 

jsme už měli něco nachozeno, takže to ani nebolelo. 

Dřevěná stavba byla pěkná a pozoruhodná. Uvnitř se nacházelo zajímavě pojaté muzeum o zdejší 

fauně včetně výstavky kostí, ale každé volné místo bylo někým obsazeno. Využila jsem zdejšího 

suchého WC ve formě kadibudky, kde jsem si musela svítit čelovkou, pro kterou jsem se vrátila do 

batohu hlídaném Lubošem u proskleného vchodu do stavby. Ještěže jsem svítilnu měla v malé 

kapsičce na ramenním popruhu, takže jsem si při vybalování na ni ani nevzpomněla a nenechala ji 

na farmě. Jak se mi nyní hodila. 
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Počali jsme scházet dolů po zpočátku udusané hlíně, později po šotolině. Už jsme věděli, kde se 

odpojit, a mezi keři jít relativně o samotě, zatímco jednolitý dav kráčel po cestě k parkovišti. Ti, co 

až sem přijeli autem, to měli v podstatě zadarmo, jelikož do parkoviště to k vyhlídce bylo pouhých 

1,6 km. My to z naší farmy měli rovných 5 km tam a to stejné zpátky. 

Přelet nad kukaččím hnízdem aneb karavan větší než barák

Jak jsme tak sestupovali přes křoviny, najednou se nad našimi hlavami ozval hluk a my zvedli hlavy

k obloze, kde jsme spatřili nezaměnitelnou siluetu JAS-39 Gripen. Jedná se o proudový lehký 

jednomotorový víceúčelový bojový letoun tzv. kachní koncepce, vyvinutý a vyráběný švédskou 

společností Saab. Zkratka JAS znamená Jakt, Attack och Spaning, tj. stíhací, útočný a průzkumný. 

Konečně jsme se dostali k prvním baráčkům, roztroušeným nepravidelně v okolí, což znamenalo 

dosažení osady Hjerkinn. Ulevilo se nám, jelikož dál už by to mělo vést mimo hlavní tah, kudy 

putují ti, co různě parkují auto. Jeden obří karavan byl mnohem větší než barák, u kterého zastavil. 

Ráno jsme se domluvili, že při návratu si vesnici projdeme, a hlavně se zkusíme stavit někde na 

jídlo. Druhý bod se jevil ve zdejších podmínkách jako naprosto nereálný, což by vůbec nevadilo, na

ubytování na nás čekaly chleby s vajíčkem a salámem ještě ze snídaně. Jako jediná možnost teplého

jídla se jevil hostel Basecamp Frich`s Hjerkinn, v překladu znamenající Základní tábor, a tak jsme 

mu taky říkali. Jednalo se o jedno ze tří zdejších ubytování, druhé dostupné byla naše farma a třetí 

kemp. Když jsem včera hledala volná místa pod střechou, tak k dispozici bylo již jen „náš“ statek. 
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Agresivní pes

Rozhodla jsem se, vybavená off-line mapou na mobilu, že nebudeme obcházet osadu obloukem po 

turistické stezce vedoucí po silnici, ale střihneme to zkratkou přes keře. Jako kdybych nevěděla, že 

zkratka je nejkomplikovanější trasa mezi dvěma body. Kromě toho, že jsme šli přes pastviny s 

nutností otevřít si bránu, kde nás vyděsil nápis hovořící o agresivních psech, tak při prodírání se 

bažinami jsem na ještě ráno čistých kalhotách měla bláto prakticky všude. Nejhorší to bylo těsně 

před finálním výšvihem, kdy jsme budovu Základního tábora měli skoro na dosah, mně na svahu 

podjely nohy a do bahýnka jsem si klekla. 

„To by bylo, abychom přišli do restaurace čistí,“ vztekala jsem se, snažíc se špínu z látky dostat 

dolů, což mělo jediný následek – parádně jsem si vše ještě více rozetřela do většího rozsahu. 

No a jak to bylo s těmi agresivními psy z tabule u vrat pastviny? Z norského varování jsem 

intuitivně pochopila pouze slova „aggressive hunder“, tedy agresivní psi, a když jsem později 

použila překladač na mobilu, tak význam byl jednoduchý – zákaz vstupu do ohrady s agresivními 

psy právě kvůli výskytu zvířat klidně si tam požírajících trávu. Ufff. 
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Zdůvodnění, proč chci na kafe

Na parkoviště u Základního tábora jsme vyšplhali přes slatiniště, takže jsme měli pocit, že jsme 

vykonali prvovýstup severní stěnou. Zatímco Luboš přemýšlel, zda vůbec jít dovnitř, já tam vpadla 

ve velkém. Kafe! Akutně potřebuji kafe! Luboš mě velmi rychle následoval, protože jsme přišli s 

prvními kapkami deště, a během chvilky pršelo čím dál tím více. Výborně, aspoň mám zdůvodnění,

proč chci na kávičku, potřebujeme přece přečkat v suchu, než se to přežene. Dobrovolně bych si ji 

určitě nedávala :-) 

Oběd se vyřešil sám od sebe. K dispozici se

nabízelo jen pár baget, nic teplého a už vůbec

žádná rybička. Dali jsme si napůl šunkovou bagetu,

což dopadlo očekávaně. Já si nechala pečivo se

šunkou, Luboš se sýrem. Podotýkám, že jsem si

studovala složení, a alergen mléko se nikde

nevyskytoval, přičemž se jednalo o housku

namazanou máslem a proloženou šunkou a sýrem.

Nevadí, takto jsme se najedli oba. Luboš totiž

původně nechtěl, prý neměl hlad, ale veka do něj

zahučela na dvě kousnutí. Může být rád, že mléčné

výrobky nesmím, takto aspoň získal zadarmo půlku

obložené bagety. Vidíte, jak jsem se obětovala?

Nejhorší kafe v Norsku

Ačkoliv jsem si kávičku dávala z kávovaru, nikoliv

z termosky, tak se jednalo o hnusné kafe. Naprosto nejhorší kafe v Norsku! Fuj, vůbec mi 

nechutnalo, takže jsem to otočila jen dvakrát. Brrr. No, ale aspoň jsem se nepřepila kávou, to já totiž

umím, víte? Vychlemtat jich šest, což je můj dosavadní rekord, je velmi jednoduché. Je ovšem 

pravda, že tehdy, tuším v roce 2018, jsem už měla bušení srdce a nemohla jsem v noci usnout, ale 

dvě či tři kávy nepočítám, to je taková moje norma. 

Jelikož venku přestalo pršet, vydali jsme se zpátky na farmu. Před restaurací mě ještě Luboš vyfotil 

se sochou trolla, kdy nebylo jednoduché nás od sebe rozeznat, jak jsme se podobali :-) Poznávací 

znamení ale napovídalo, že já byla ta hezčí :-)

Nikam jsme nespěchali, tak jsme to vzali ještě přes kemp, abychom si ho prohlídli. Velmi rychle 

jsme jej opustili, vůbec se nám nelíbil, takže jsme byli nakonec i rádi, že jsme zde nesehnali volnou 
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postel. Doteď jsem litovala bydlení na farmě, protože bylo mnohem dražší, než na kolik by vyšla 

chatka zde v kempu. Kdepak, dobře, že to neklaplo, místo postrádalo genius loci, a byla jsem rázem

vděčná za naši farmu.

Jak mi Luboš připekl kalhotky

V 16,14 jsme byli zpátky v našem pokojíčku. V nohách jsme měli 10,5 km. Prostě takový 

odpočinkový den, chápete, že? Jelikož někteří z nás, nechci jmenovat, byli špinaví, jako když jsme 

sem včera dorazili přes hory, ujal se Luboš své role alfa samce v naší smečce a vrhnul se na velké 

prádlo. Vše hodil do osvědčené pračky značky Luboš a v umyvadle přemáchal naše svršky, které 

pak rozvěšel na volná místa. Moje kalhotky mi takto připekl, protože je uchytil na lampu na stropě, 

a až divný smrad spálené látky jej donutil je sundat. Já jej fakt jednou zabiju. Ještěže jich mám 

několik exemplářů. Spodního prádla samozřejmě, ne Luboše, ten je jedinečný a neopakovatelný. 

Napapali jsme se z vlastních zásob, tedy jsme spořádali chleby s vajíčkem a salámem, které jsme si 

ráno legálně nachystali od snídaně, a dosud dlely uložené v lednici. Naštěstí nebyly zmrzlé na kost, 

jako se nám stalo před dvěma lety v Geilo v Norsku.

Tehdy jsme nastavili v chladničce příliš nízkou

teplotu, takže se proměnila v mrazící zařízení a tousty

měly parametry betonu vhodné tak na řezání

cirkulárkou, nikoliv na hryzání zuby. 

Před jídlem si Luboš naměřil cukr 7,5 a po jídle 6,9.

Já to říkám furt, když se hýbe a nejí, má glykémii

vysokou, když se nehýbe a jí, tak ji má nižší. 

Nevíte, který blb nastavil na jacuzzi 40°C?

Nastal zlatý hřeb dne, a tedy válení se v jacuzzi. Těšila jsem se na to celý dnešní větrný den. Kolem 

18. hodiny tam vždycky nějaká dvojice pobývala, já ale doufala, že úderem 19. hodiny, tedy v době,

kdy se začne servírovat večeře těm, co si ji zaplatili, se NAŠE venkovní vířivka uvolní. A taky že 

ano, takže jsem se tam slastně ponořila do horké vody. Do příliš horké vody. Zkontrolovala jsem si 

na panelu teplotu a místo včerejších příjemných 38°C tam svítilo 40°C. Začala jsem v duchu spílat 

debilovi, který to provedl. Nevíte, který blb nastavil na jacuzzi 40°C? Můžete hádat, byla jsem to já,

jelikož mi tam včera byla trochu zima, tak jsem přidala ty dva stupně a už to nevrátila zpátky. Ten 

rozdíl byl ovšem nesnesitelný. Nedalo se vydržet ponořený až po bradu, takže jsem musela mít tělo 

vysunuté nad vodu, abych se ochlazovala, přičemž dul studený, středně silný vítr, a zatímco se mi 
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dolní polovina přehřívala, horní mrzla. Takové Záhořovo lože v praxi, nepříjemné bylo zejména 

přímé ofukování zad, tedy partie v oblasti ledvin, a mělo se mi to, aniž bych to v té době tušila, 

krutě vymstít. 

Znovu jsem teplotu uvedla na původní, ale masa vody má velké měrné teplo, takže reagovala velmi,

velmi pomalu, a když jsme vířivku opouštěli, klesla na 39,5°C, tedy o pouhého půl stupně. Kdo se 

bude chtít ráchat zítra, bude tam již mít těch příjemných 38°C. 

Máme velký problém

Nejenom radostmi a slastmi je člověk

živ, někdy je nutné se zabývat i

povinnostmi a ta chvíle nastala nyní.

Byli jsme v polovině našeho pobytu v

Norsku, před námi byl druhý, podstatně

kratší trek, takže bylo skoro jasné, kdy a

kde asi skončíme, proto jsem

potřebovala pořešit pobyt v

Trondheimu. Poslední noc před odletem jsem si ošéfovala ještě z domova, kdy jsem zajistila letištní 

hotel, my ale chtěli ve městě strávit ještě jeden další den. Sice zlatý hřeb – katedrálu Nidaros -  jsme

navštívili hned na začátku, ale nutně jsme potřebovali získat diplomy poutníků a centrum mělo 

otevírací hodiny typu v úterý a v dubnu. Prostě suma sumárum, MUSÍME někde ve městě přespat, 

protože vrátit se bez diplomů by mi způsobilo psychickou újmu. Využila jsem wifi a jala se věnovat 

administraci, ovšem velmi rychle jsem narazila, nikde v celém Trondheimu neexistovalo sehnat 

místo v hotelu, hostelu či jiném typu ubytování za relativně rozumnou cenu. Ano, nabídek nad 8 

tisíc za noc tam byla přehršel, ale to jsme odmítli investovat, a i když jsme laťku snížili na 5 tisíc, 

přičemž se mi kreditní karta raději schovala v peněžence, tak ani za tuto šílenou cenu jsem nic 

nenašla. Bylo více než jasné, že máme velký problém. Buďto oželíme noc v Trondheimu a tedy i 

diplom, nebo to necháme, jak navrhoval Luboš, osudu a zkusíme něco najít na místě, samozřejmě s 

velmi reálným rizikem, že narazíme. 

Leonka si ví rady v každé situaci

Vzala jsem to jako výzvu a usoudila, že si s tím poradím. Sice jsem měla k dispozici jen mobil s 

malým displejem, lépe by se mi to konalo na PC s dvěma obrazovkami, ale díky přepínání oken s 

aplikacemi a webem jsem se s tím poprala. Postavila jsem se k tomu jednoduše, rozklikla jsem si 
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trasu vlaku a pak hledala poblíž jednotlivých zastávek. Trvalo mi to skoro dvě hodiny, ale povedlo 

se, objevila jsem osadu Støren, ležící hodinu cesty vlakem od Trondheimu, s velmi rozumnou cenou

a s hotelem hned naproti nádraží. Až potud OK, jediný zádrhel byl ten, že poslední přímý vlak do 

Trondheimu odsud vyrážel v 7,17. Tak brzo ráno! Vždyť v tu dobu ještě normálně spíme! 

Vykomunikovala jsem s hotelem, že snídaně se servíruje od šesti, takže oni nevidí důvod, proč 

bychom spoj po sedmé neměli stíhat. No, je vidět, že nás neznají. 

Mezitím jsem rozjela pátrání na vedlejší frontě, tedy

pronájem bytu nebo jen pokoje v bytě v Trondheimu.

První poptávku zamítl sám majitel, odpověď na druhou

jsem dostala až další den, kdy jsem se již nacházela

mimo mobilní signál. Kromě výše uvedeného jsem

zkusila prodloužit si pobyt v letištním hotelu, že bychom

dorazili o den dřív, ale neklaplo ani tohle. 

Nakonec jsem s těžkým srdcem, že vstávání bude kruté,

odklikla objednávku ve Størenu, z nějž budeme ráno

vyrážet do Trondheimu osobním vlakem, a aspoň tak

uvidíme, jak cestují do práce zaměstnanci podniků v

tomto městě. Rovnou jsem na lokálku přes aplikaci

pořídila lístky. 

A to jako fakt nepůjdeme do konírny?

Když už jsme řešili, co s námi, až vylezeme z divočiny, vyhověla jsem Lubošovu přání, že chce 

ještě jednou navštívit úžasnou vesničku Dovre, kde jsme začínali. Tady už bylo zařizování noci pod 

střechou podstatně snazší. Tři kilometry od nádraží ležel kemp, kde sice hotel byl vyprodán, ale 

nabízeli lůžka v týpí, tak jsem na to přistoupila poté, co mě mailem ubezpečili, že vevnitř budou 

kamínka, v nichž si můžeme zatopit. Koupila jsem i lístky na trasu Dovre –Støren, a taky jízdenky 

na autobus, kterým se zítra vyvezeme k chatě v horách Snøheim. Zvolila jsem nakonec rozumný 

odjezd v 13. hodin, i když jsem si hodnou chvíli pohrávala s myšlenkou vyrazit buď spojem v 8,30 

nebo v 9,45. Velmi rychle jsem ale tento pitomý návrh zamítla. 

Když už jsem se zabývala tím, co bude po treku, tak jsem řešila i to, co nastane zítra, předpověď 

nevypadala dobře. Dnešek měl být poslední ze tří pěkných dnů a počasí se mělo zase pokazit, tedy 

to, co jsem již vypozorovala na začátku – tři dny pěkného počasí jsou posléze vykoupeny několika 

dny deště nebo alespoň zatažené oblohy a občasných srážek. Pršet začne zítra odpoledne, další den 
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pak bude deštivý celý, dále to pak bude následovat s občasnými přeháňkami. Horší bylo varování 

stran větru, 37 km/hod s poryvy až 76 km/hod, což v žádném případě nevypadá na bezpečný výstup

na Sněžku - Snøhetta (2286 m). 

Před usnutím jsem ještě musela vzdorovat Lubošovu slzavému údolí, že fakt ráno nepůjdeme do 

konírny, protože budeme spěchat na autobus. 
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Den 10, středa 14.8.

Pižmoň je mírumilovný vegetarián, ale nepřibližujte se k němu 

blíže než 200 metrů

Ráno Lubošovy první kroky vedly ke stolku, kde přechovával glukometr, a naměřil si krásných 6,5, 

díky čemuž se těšil na snídani, na níž jsme si dali klasicky volská oka a salám. Ačkoliv nás obsluha 

vybízela k zabalení si balíčku, stejně jako včera, dnes jsme neradi a neochotně museli odmítnout. 

Čekal nás trek v horách a kabonící se obloha slibovala, že se rozhodně přehřívat nebudeme, takže 

cpát se v těch podmínkách napůl zmrzlým vajíčkem jsem rozumně zamítla. 

Při odchodu nás zaujala tabule u recepce s fotkou pižmoně a textem: „Pižmoň je mírumilovný 

vegetarián, ale nepřibližujte se k němu blíže než 200

metrů.“

Po návratu na pokoj nás čekala ta méně příjemná část, tedy

rajóny. Abychom ušetřili, vzali jsme si levnější verzi se

samoúklidem. Napucovali jsme jim kuchyňku, ložnici i

obývák a v 11,22 jsme vyrazili poté, co jsem Lubošovi

opětovně zatrhla návštěvu stájí, čímž jsem si vysloužila jen

jeho uražený výraz. 

Čekaly nás dva kilometry Basecamp Frich`s Hjerkinn, tedy

do Základního tábora, z jehož parkoviště odjížděl bus do

hor. Museli jsme s plnou polní šlapat po asfaltu, stejně jako

včera. Zatímco se nad námi stahovaly mraky a sem tam

spadla ojedinělá kapka, profrčel kolem nás kabriolet s

otevřenou střechou. Myslím, že tento typ vozu je na zdejší

podmínky poněkud nevhodný. 

Jak jsem se při dosedání dokázala praštit do hlavy

Basecampu Frich`s Hjerkinn jsme dosáhli v 12,06, což znamenalo lehký oběd a hlavně kafíčko. 

Nachlup jako den předtím jsme si dali napůl jednu obloženou bagetu, já měla část s roastbeefem, 

Luboš pečivo namazané máslem. Kávu, ačkoliv byla hnusná, jsem si užila, lepší totiž kafe odporné 

než žádné. Zaujaly nás oddělené části restaurace, kdy od sebe odseparovali lidi, kteří tam přišli za 
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účelem teplého oběda, od turistů, jako jsme byli my, kteří tam pouze plánovali vyčkat na bus a 

čekání si chtěli zpříjemnit kávou a toustem. Teplé jídlo bohužel nenabízeli pro běžnou veřejnost, 

všichni účastníci bufetu byli zjevně pracovníci přilehlého okolí, dominovaly policejní uniformy 

nebo záchranářský mundúr. 

Před 13. hodinou jsme se vydali na parkoviště, kam zrovna přijížděl náš spoj. Nastoupili jsme do 

busu a mně se povedlo při dosedání na sedadlo praštit se do hlavy o box na zavadla a zároveň 

pravou hýždí o upínání bezpečnostního pásu. Držela jsem si s bolestivou grimasou zároveň kebuli a 

prdel a Luboš na mě nechápavě zíral. 

Celkem nás jelo šest včetně řidiče. Jako jediní jsme byli natěžko. 

A neuhne a neuhne

Řidič s námi vycouval z parkoviště, objel budovu a pokračoval po prašné cestě, stoupající do hor. 

Závora umožňovala vjezd jen těmto autobusům 4x denně oběma směry, komukoliv jinému byl 

vstup zakázán, a to včetně lovcům sobů, kteří museli cestovat busem i se zbraněmi. Bohužel nyní 

nikdo takový nejel, což nás mrzelo, zejména já se těšila na myslivce s puškou. 

Značka omezující rychlost na maximálně 60 km v hodině nás pobavila, tady se totiž s ohledem na 

povrch „vozovky“ dalo jezdit nejrychleji 30 km/hod, čemuž ostatně odpovídala i doba jízdy na těch 

16 km. Našemu vozidlu to trvalo půl hodiny, a to se s tím řidič nepáral a serpentiny řezal jako 
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motorovou pilou, asi věděl, že ho nic nemůže v protisměru potkat, vyjma ovcí. Jedna taková si 

ležela uprostřed cesty a naprosto nemínila uhnout, civěla na nás a řidič, aby zabránil kolizi, ji musel 

opatrně objet, kdy kola prakticky lízala okraj nezpevněné cesty, a tak tak, že jsme nespadli do 

škarpy. Odměnou za prožitý stres nám bylo spatření stáda pižmoňů vlevo od nás, navnadilo nás to 

na další setkání s nimi. 
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Kapitola šestá

Podél Pižmoní řeky
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Snøheim

Turistická chata Snøheim se nachází na úpatí hory Snøhetta na Dovrefjell.

Chata byla postavena Norskou trekingovou asociací (DNT) v roce 1952. Srub převzaly ozbrojené 

síly v souvislosti s rozvojem střelnice Hjerkinn v roce 1959, poté změnily svůj název na Snøheim.

Na podzim roku 2007 získaly DNT Oslo a Omegn Snøheim zpět od ozbrojených sil. Chata byla 

rozšířena a zrekonstruována na chatu turistického sdružení s 80 lůžky s obsluhou. Přístup je možný 

kyvadlovým autobusem z Hjerkinnu.

Poté, co srub převzala společnost DNT, začal konflikt o to, zda má zůstat zachována cesta ke srubu 

přes dostřelnici.

Konflikt se týkal silnice křížící turistické trasy horských sobů v oblasti Snøhetta a panovaly obavy, 

že sobi přestanou migrovat, pokud bude silnice otevřena pro volný provoz. Migrace je zde důležitá 

pro zachování rotační migrace v okolí masivu Snøhetta tak, aby bylo zachováno funkční využití 

krajiny divokými soby v oblasti divokých sobů (oblasti telení, letní pastviny, zimní pastviny).

V dubnu 2018 bylo rozhodnuto, že silnice zůstane na svém místě, ale budou zavedena přísná 

omezení pro provoz na silnici. Řízení vozidel je zakázáno a jízda na kole není povolena s výjimkou 

období od 1. června do 15. července. Pětkrát denně mohou být lidé přepraveni autobusem do 

turistické chaty. 

Snøhetta

Snøhetta je nejvyšší hora pohoří Dovrefjell v Norsku. S výškou 2 286 metrů (7 500 stop) je nejvyšší 

horou Norska mimo pohoří Jotunheimen, což z ní činí 24. nejvyšší vrchol Norska na základě 30 

metrů (98 stop) topografické prominence. S výškou 1 675 metrů (5 495 stop) je jeho topografická 

prominence třetí nejvyšší v Norsku.
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Hora má několik vrcholů:

Stortoppen je nejvyšší vrchol ve výšce 2 286 metrů (7 500 stop).

Midttoppen je dalším nejvyšším vrcholem dosahujícím výšky 2 278 metrů (7 474 stop) s 

topografickou prominencí 40 metrů (130 stop).

Hettpiggen je třetí nejvyšší vrchol na hoře, dosahuje výšky 2 261 metrů (7 418 stop) s prominencí 

50 metrů (160 stop).

Vesttoppen je čtvrtý nejvyšší

vrchol v nadmořské výšce 2 253

metrů (7 392 stop) a prominenci

70 metrů (230 stop).

Vesttoppen a Stortoppen jsou

snadno dostupné pěší turistikou

nebo lyžováním a při cestování ze

Stortoppenu je Midttoppen

snadno dostupné. Přechod

Midttoppenu, přes Hettpiggen a do Vesttoppenu vyžaduje lezení po laně.

Na Stortoppenu se nachází rádiová stanice, původně instalovaná norskou armádou a nyní sloužící 

především civilním účelům. Stanice a její nouzový dieselový generátor, stejně jako nedaleká 

přistávací plocha pro vrtulníky, poněkud odvádějí pozornost od estetiky vrcholu. Z tohoto důvodu 

mnozí doporučují Vesttoppen jako lepší destinaci.

Malý pomník norského filozofa, humoristy, spisovatele a horolezce Petera Wessela Zapffeho se 

nachází poblíž vrcholu Vesttoppen.

Za dobrých podmínek v létě i v zimě je výstup poměrně snadný. Častými výchozími body jsou DNT 

chaty Reinheim, Snøheim nebo Åmotdalshytta.

Snøhetta byla poprvé navštívena v roce 1798 v rámci vědecké cesty do této oblasti. V té době se 

předpokládalo, že se jedná o nejvyšší vrchol Norska, protože oblast Jotunheimenu s vyššími vrcholy

byla spíše nepřístupná a neprozkoumaná, zatímco Snøhetta je viditelná z tradiční cestovní trasy 

Oslo-Trondheim přes pohoří Dovrefjell. Výraz "dokud nepadne pohoří Dovre" (norsky: "til Dovre 

faller") byl použit v přísaze složené během norského ústavodárného shromáždění v roce 1814, kdy 

Norsko vytvořilo nezávislý stát poté, co bylo stovky let v unii s Dánskem.

Název je složeninou norského slova snø, což znamená "sníh" a konečné formy hette, což znamená 

"kapuce", takže název se překládá jako "hora se sněhovou kapucí".
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Stroplsjødalen 

Stroplsjødalen je údolí v národním parku Dovrefjella-Sunndalsfjella s nadmořskou výškou 1193 

metrů.

Tato oblast je uzavřena z důvodu období telení sobů od května do července. Mláďata jsou v tomto 

období velmi náchylná k vyrušení. Sobi ve Snøhettě a Knutshø jsou velmi plaší a při strachu utečou 

daleko.

Stezka vede částečně horským březovým lesem a neúrodnou horskou krajinou. Stezka je značena 

dřevěnými sloupy s logem národního parku a na všech křižovatkách jsou cedule s mapami.

Na této túře zažijete divokou a krásnou přírodu Dovrefjell. Je zde dobrá šance vidět pižmoně 

zblízka. Túra vede mírně kopcovitým, rozmanitým terénem a čeká na vás skvělé přírodní zážitky: 

pižmoň, divocí sobi, polární lišky, orli a všechny krásné květiny. 

Pižmoň severní

Pižmoň severní neboli tur pižmový nazývaný též jako pižmoň východní (Ovibos moschatus) je velké 

zvíře, které je dokonale přizpůsobeno silným mrazům vysokého severu.

Pižmoň severní je velké, zavalité zvíře se zakulacenou hlavou a poměrně krátkými končetinami. 

Pižmoň severní je sice o mnoho nižší než kráva, ale dosahuje skoro stejné hmotnosti 200–450 kg. 

Výška v kohoutku činí pouze 90–150 cm a jeho tělo je dlouhé 200–250 cm. Díky dlouhé a 

neobyčejně husté srsti pižmoň působí ještě nižším, ale robustním dojmem. Délka srsti činí až 90 cm,
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takže na bocích sahá téměř k zemi. Na přední straně hlavy a končetinách je ovšem srst mnohem 

kratší. Zbarvení pižmoně je černohnědé až šedé, na hřbetě a čenichu světlejší. Mláďata někdy 

mívají na čele světlou skvrnu. Právě od dlouhé srsti je odvozen inuitský název pižmoně umiŋmak, 

což v překladu znamená „chlupáč“ či „vousáč“. Pižmoň má čtyřprsté končetiny, ale došlapuje jen 

na dva prsty, podobně jako např. kráva. Jeho ocas je hustě osrstěný a nápadně krátký. Hlava 

pižmoně je klabonosá, tvarem trochu připomíná hlavu domácího berana. Oči i boltce jsou nápadně 

malé a čenich je porostlý srstí až k nozdrám, takže není vytvořen mulec. Pod tlamou má pižmoň 

husté "vousy" z prodloužené srsti. Mezi nápadné znaky pižmoně patří rohy, které nosí obě pohlaví. 

Rohy jsou velmi mohutné a mohou měřit až 70 cm. Na čele se stýkají a jejich báze zde vytvářejí 

jakousi "čelenku", díky níž je čelo pižmoně doslova opancéřované. Rohy se od této báze ohýbají 

směrem dolů a k ostré špici se hákovitě zahýbají. Obrněné čelo používají samci pižmoňů při 

vzájemných soubojích v době říje nebo při obraně před vlky. Tvrdí se, že kulka z kulovnice, 

vystřelená na pižmoně, se od jeho čela odrazí.

Do dnešních dnů se podařilo pižmoňům přežít jen v odlehlých a pustých místech kanadské Arktidy a

severovýchodního Grónska. Ale i tady téměř vyhynuli během 19. století, kdy do těchto oblastí začali

pronikat obchodníci s kožešinami. Na poslední chvíli byly však vydány zákony na jejich ochranu.
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Den 10, středa 14.8., první den druhého treku

Poslední kafe na dlouhou dobu

Zatímco ráno se dalo s velkou dávkou fantazie prohlásit, že je pěkně a svítí slunce, tak po poledni se

zatáhlo a pomalu se na kraj snášela mlha, což bylo umocněno i vyšší nadmořskou polohou, v níž 

jsme se nacházeli. Není tedy divu, že Luboš trval na okamžitém odchodu do hor, což ovšem 

nekorespondovalo s mou touhou po kávě, patrně poslední na několik dnů. V naší smečce roli alfa 

samce má Luboš, kdežto já jsem pouhá utlačovaná omega samice, která si ovšem svou tvrdohlavostí

prosadí, co chce, k čemuž jsem se nyní chystala. Než jsem si ale nachystala řeč ve znění, že se jde 

na kafe a basta, Lubošova střeva mi přišla na pomoc. Mého zákonitého manžela přepadla potřeba, a 

to přímo velká, takže se odebral do budovy, kde se nacházely záchodky. Diplomaticky jsem mu 

vysvětlila, že přece na něj nebudu čekat venku, vydaná napospas větru, čemuž by určitě svou 

křehkou ženušku nehodlal vystavit, a jediné bezpečné místo, kde na něj mohu posečkat, je vevnitř s 

teplou kávičkou v ruce. Sežral mi to i s navijákem a dokonce se obával, zda mi nebude vadit, když 

to jemu potrvá déle. Abych ukázala, že tedy, když nedá jinak, zatvářila jsem se, jakože tedy jo, jsem

ochotná k takovému ústupku, kávičku si koupím, ale dělám to jen pro něj a kvůli němu. 
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Kde mám obal od stativu?

Pohled na masív hor nám na pár minut ukázal i vrchol Snøhetta, pak se ale nadobro zatáhlo a vše 

zakryly mraky. Oba jsme jednohlasně zrušili výstup na norskou Sněžku, což mně bylo jasné už 

několik dnů. Se svými závratěmi jsem si do toho netroufala jít, navíc jsem věděla, že je hlášeno 

výrazně špatné počasí, takže by to byl by hazard. V tomto jsme byli jednotní, včetně Luboše, který 

nemá problém s výškou, zato má problém se svou manželkou.  

V chatě Snøheim, kde to žilo jako někde na chatě pod Rysmi /nerozčilujte se, to je oficiální 

slovenský název!/, jsem si dala kafe a Luboš čaj. Mně už trochu vytrávilo, bohužel nabídka jídel 

byla nulová, takže jsem vzala zavděk balíčkem čipsů, což byl můj oběd, a aniž bych to tehdy tušila, 

tak i večeře. Jak by se nám hodil balíček jídla od snídaně, jenž jsme odmítli, ale co už teď, po bitvě 

je každý generál. 

Když jsme vylezli před budovu, před níž

se motalo plno turistů ve špičkovém a

zjevně drahém vybavení, mezi nimiž

jsme si připadali jako lesní dělníci v

teplácích, jsme oba zažili šok. Všude

vůkol samé šutry. Kde jen dnes

postavíme stan? No nic, potlačila jsem

narůstající paniku, katastrofy budu řešit

pouze ty aktuální a nehodlám se zabývat

těmi potenciálními. 

Prosadila jsem si fotku u rozcestníku, takže jsem zavelela k vytažení stativu, abychom byli zvěčněni

oba. 

„Kde mám obal od stativu?,“ otázal se mě vyděšeně Luboš poté, co stativ rozložil, a já na něj 

našroubovala bezzrcadlovku. 

„Držíš jej přece v ruce,“ odsekla jsem mu. 

To jako dnes budeme spát na šutrech?

Zatímco jsem přemýšlela, zdalipak Lubošovi nehráblo z nedostatku kyslíku, spáchali jsme 

společnou fotku. Když jsme konečně byli připraveni k odpichu, zrovna vyrážel dolů autobus - bylo 

rovných 14,30 a začínalo drobně mrholit. Oba jsme byli rádi, že jsme odpískali zdolání vrcholu  

Snøhetta. Přijde vám, že se v tom furt nimrám? Tak to máte dobrý pocit. Mou mysl neustále 
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ovládaly protichůdné pocity, kdy se svářily dva názory – unikátní a patrně jediná možnost to 

alespoň zkusit versus rozumové zdůvodnění, proč to není bezpečné. 

Všude kolem nás se rozkládalo kamenné pole. Šutry, kam se jen podíváš. Kde dnes budeme spát? 

To jako na šutrech?! 

„Všude samé morény,“ prskal Luboš. 

Copak Luboš, on se pouze vztekal, kam jsem nás vyvlekla, ale já měla problém, a to přímo 

kardinální. Já jsem totiž, abyste věděli,

vystoupila ze své komfortní zóny, a

ocitla se v alpinské oblasti, kterou

nesnáším, nemám ráda kameny. Nijak

jinak se bohužel nedalo k Pižmoní řece

dostat, než je překonat, což mi ukázal

pohled do mapy, a ověřila jsem si to

díky několika konzultacím dole v

Hjerkinnu. Jinudy cesta nevede, leda

bychom si údolí řeky Stroplsjødalen prošli oběma směry, tedy po jednom břehu nahoru a po druhém

dolů, což se nám – logicky – nechtělo. 

Jenom já umím zakopnout dvakrát za sebou

Kameny, kameny, kameny. Ťapali jsme po nich a mě to naprosto nebavilo. Už jsem se zmínila, že 

nesnáším šutry? Ne? Tak teď to víte. Každý došlap na tvrdý podklad bolel, každý krok byl 

vykoupen utrpením a mukami v kloubech, nehledě na to, že že jsem si to neužívala. Není tedy divu, 

že potok, který jsme překračovali, se v mé mysli transformoval na malou oázu zeleně, což 

umocňoval ostrůvek mechu. No nejsou lepší bažiny? Jak pro koho, patrně by podotkl Luboš. 

Izolovaná oblast vegetace byla vystřídána kamennými plotnami, kde jsem, jak to umím jen já, 

zakopla, a to rovnou dvakrát, obojí bylo zaviněno škobrtnutím o vlastní nohu. Neflákla jsem sebou 

jen díky pohotové reakci horních končetin, v nichž jsem svírala trekové hůlky, o něž jsem se celou 

vahou soustavy Leonka plus batoh opřela. Jednou to fofrklacky nevydrží a já si hubu fakt nabiju. 

Vydýchala jsem rozrušení ze skoro pádu, slíbila Lubošovi, že budu více zdvihat nohy, což je můj 

letitý problém a zároveň důvod, proč zakopávám, a vykročila přes další kameny, abych ZASE 

zavadila dolní končetinou… Už chápete, proč je tohle terén, který prostě nemám ráda?

Tak jako jsem zakopla dvakrát, tak i kamenné plotny se nacházely dvě za sebou, to asi aby mi to 

nebylo líto. 
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Norové nemají smysl pro jazyk

Aby nás, tedy hlavně mě, nemrzel odvolaný výstup na vrchol Snøhetta, již od opuštění chaty 

Snøheim nás provázel déšť, který postupně zesiloval. Kdyby nebyly maximálně tři hodiny po 

poledni, nevěřila bych, že je tak málo hodin, tím spíše tak daleko na Severu, kde slunce skoro 

nezapadá. Bylo brzké odpoledne a viditelnost činila pár desítek metrů díky příšeří, skoro jako v 

pozdní podvečer. 

Potkali jsme se zjevně s nějakým ochráncem parku dle jeho uniformy, doprovázeného psem, a 

velmi vyděšeně se nás doptával, kam míříme. Chlapík, ne pes. Varoval nás, že se žene 36 hodin 

špatného počasí, takže nedoporučuje daleký výšlap od chaty. Uklidnil se, když zjistil, že si neseme 

stan, což dle jeho slov stačilo na to, aby nás vyhodnotil jako zkušené turisty. Hm, kdyby věděl, že u 

nás s nějakým přístřeškem chodí každý blbec, asi by smýšlel jinak, tady ale usoudil, že nikdo jiný, 

než zběhlý výletník, by zdejší podmínky zvládl, takže byl v klidu. Asi nebyl tak daleko od pravdy, 

jelikož vláčet skoro 30 kilo na hřbetě asi nedokáže každý, oba nás ale šokovalo, že nás vyhodnotil 

jako Němce. Opět. Norové naprosto nemají smysl pro jazyk. 

Rozloučili jsme se s ním poté, co jsme se představili jako Čechoslováci, protože bylo zjevně nad 

jeho rozlišovací schopnost pochopit, že společný stát Čechů a Slováků neexistuje už od roku 1992. 

Nenávidím šutry!

Nor s pejskem nám popřál šťastný zbytek pobytu v Norsku a nás čekal přechod přes kameny. Všude

kolem nás se rozkládala bezživotná pláň. Neutěšená krajina, kde jsem se, jak jsem avizovala dříve, 

ujednotila sama se sebou v názoru, že nenávidím šutry. Tady v těchto místech uzrálo moje 

přesvědčení, že se za žádných okolností nehodlám vracet zpátky stejnou cestou, a budu trvat na 
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postupu vpřed. Jak jsem zapichovala hůlky mezi kameny, téměř jsem jednu zlomila díky tomu, že 

hrot zůstal zaklíněn, a já se do hole opřela. Nenávidím šutry!

Na otevřené pláni, kde jsme se rozhodně nacházeli výše než 90% populace u nás doma, jelikož naše

nadmořská výška činila 1547 metrů, se do nás začal opírat vítr. Vanul silný vichr z hor, takže je 

logické, že jsem to místo vybrala na svačinu. Měli jsme v nohou 2,0 km, bylo 15,55, a obloha se 

zatahovala čím dál tím více, takže bylo více než jasné, že bychom měli kopnout do vrtule a pohnout

prdelí, abychom k Pižmoní řece dorazili, než začne silně pršet. Při pauze, kdy jsem měla pocit, že 

mi proudění vzduchu v atmosféře proniklo všemi vrstvami oblečení a pokračovalo mým 

organismem až do kostí, byl Luboš oděn do všech svých mikin kromě té spací. Na tu jedinou jsem 

mu zakázala sahat, aby měl vždy zajištěno něco suchého za všech okolností. Suma sumárum měl na

těle tři roláky a rozhodně nevypadal, že by se přehříval. On tedy v podstatě vypadal jako panáček 

Michelin. 

Kudy to jdeš? Stezka vede jinudy

Klopýtali jsme přes kameny náhorní plošinou. Vlevo od nás ležela zeleně zbarvená, patrně 

ledovcová řeka, podél níž jsme nadále putovali a mě potěšilo, že se sem tam objevovaly úseky, kde 

kamenů nebylo tolik.
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„Nerada bych to zakřikla,“ toužebně jsem prohlásila, „ale doufám, že už bude balvanů čím dál tím 

méně.“

Nebylo, ba naopak to vypadalo, že jich ještě přibylo, takže jsme kráčeli pouze po šutrech. 

„Kudy to jdeš?“ zakřičel najednou na mě Luboš, „stezka vede jinudy!“

„Vím, ale tady je mech a každý metr bez kamenů je dobrý,“ vysvětlila jsem mu.

Byl to jen ten pouhý metr, který byl kamenů prostý. 

O pár set metrů jsme změnu natrefili na travnatý plácek.

„Travička! Travička!“ řvala jsem jako smyslů zbavená a radostí skákala i s 25 kg na hřbetě.

Luboš se na mě tázavě podíval, jako by pochyboval o mém duševním zdraví, a obával se, že mu v 

záchvatu ataky šílenství strhnu batoh ze zad a sežeru jeho müsli tyčinky.

„No to sice jo,“ souhlasil se mnou a poodstoupil o dva metry, „ale taky jsou tady bažiny.“

Když suchopýr vytvoří nažky, skončí léto

Jak bych mohla zapomenout, že Luboš nesnáší mokřady, když mi to při každém jejich přechodu 

připomínal, kdybych ale měla hlasovat, tak raději podmáčené slatiniště, než morénové pole. 

Náhorní plošina ale nebyla tak nehostinná, jak by se mohlo jevit. Kromě již uvedených úseků s 

mechy, lišejníky a trávou se o své místo na tomto světě velmi intenzivně hlásil suchopýr, místními 

obyvateli taky nazývaný arktická vata. Panuje k tomu taková pranostika, že když suchopýr vytvoří 

nažky, skončí léto, a dalo by se to přirovnat k naší lidové slovesnosti typu „Medardova kápě“. Tady,
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ačkoliv nebyla ani polovina srpna, již všechny tyto rostliny měly tyto bílé, ochmýřené nepukavé 

plody. Zde se prostě nehraje na něco, jako je kalendářní podzim, vše záleží na přírodě a podzim 

může nastat i uprostřed našeho panujícího léta s tropickými či subtropickými teplotami. Když nad 

tím tak přemýšlím, tak na Severu jsem suchopýr neviděla nikdy jinak, než s již vytvořenými 

nažkami. 

Domnívám se, že podzim ve zdejších zeměpisných šířkách se jedná o fenologický podzim. 

Fenologická roční období rozlišujeme na základě typických růstových fázích rostlin, které mají 

souvislost zejména s teplotami vzduchu.

Arktická vata

Eriophorum callitrix, obecně známý jako Arktická bavlna, Arktická vata, suputialebo pualunnguat v

jazyce Inuktitut, je trvalka z čeledi ostřice, Cyperaceae. Patří do rodu suchopýr. Je to jedna z 

nejrozšířenějších kvetoucích rostlin na severní polokouli a v regionech tundry. Na každém stonku 

vyrůstá jediné okrouhlé, bílé a vlněné ovoce. Semena pokrývají tuto bavlněnou hmotu a obvykle se 

rozptylují, když je vítr odnese. Arktická vata má úzké, travnaté listy. Tato rostlina je potravou pro 

migrující sněžné husy, soby karibu a jejich mláďata. Inuité používali výsevní květy jako knoty v 

„qulliq“, což jsou tradiční olejové lampy vyráběné obyvateli Arktidy. Shluky rostlin se vkládaly do 

dětských kalhot a při znečištění se vyhodily, takže takové bio plínky.
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Jak jsem nás špatným směrem navedla

I v místech s relativně častým výskytem červeného „T“ se dá zabloudit, což já umím a jsem v tom 

dobrá. Luboš, který mi slepě důvěřuje, že ho vždy dovedu tam, kam zamýšlím, se ještě stále 

nepoučil, a nepochopil, že zkratka v mém pojetí znamená „je to sice dál, ale o to horší cesta“. Takto 

se mi povedlo odklonit nás od naší trasy díky tomu, že jsem upřednostnila snazší průchod 

kamenným polem tak, abych se vyhýbala šutrům, jak to jen půjde, místo abych si hlídala „T“. No a 

co, aspoň jsem díky tomu navedení špatným směrem ukázala Lubošovi krásně zbarvený mech, 

takový by se poblíž stezky určitě nenacházel. Sice jsme ho později, po úspěšném návratu na 

značenou trasu, nalezli také, ale já Lubošovi tvrdila, že to není ten stejný odstín zelené, jako měl ten

inkriminovaný. Ani se se mnou nehádal, věděl totiž, že moje rozpoznávací schopnost barevného 

spektra končí u šesti základních barev plus rozeznávám ještě tyrkysovou, fialovou a oranžovou, a 

určité odstíny zelené a modré mi splývají, takže když o něčem prohlásím, že to má JINOU barvu, 

může se jednat tak maximálně o odlišení žluté a červené. 

Korytem řeky vpřed

Teplota klesala prudce dolů, takže si Luboš k těm svým třem mikinám přihodil ještě návleky na 

rukávy. Dorazili jsme k menšímu vodopádu, kde jsem si já oblékla na kalhoty zateplené kraťasy a 

na pacinky rukavice. Hned mi bylo lépe. Mohla jsem si to dovolit jen díky tomu, že přestalo pršet, i 
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když naducané mraky nad hlavou dávaly najevo, že bezdeští nebude mít dlouhého trvání. U 

vodopádu začalo drobně krápat, takže jsem zvažovala přehodit si místo zateplených kraťasů raději 

nepromokavou sukni, ale nakonec jsem usoudila, že těch pár kapek mě nemůže rozhodit. Horší 

bylo, když jsem po pár set metrech skákání po šutrech zjistila, že jsem si nenašroubovala ND filtr 

na objektiv, takže jako kamzík neboli „terén koza“ jsem přehopkala ke shozeným ruksakům, vzala 

si filtr a vrátila se k vodopádu, kde mě u stativu mírumilovně očekával Luboš. Nechápu, že se mnou

má takovou trpělivost, já bych sama sebe už dávno svrhla do bažiny, či zde v tomto případě z 

morénového pole. 

Řeku jsme překonali přes něco, co vypadalo jako přírodní kamenný most, a dále pokračovali další 

řekou a jejím částečně vyschlým korytem vpřed. Samozřejmě po šutrech, to asi abychom nevyšli ze 

cviku. 

U této řeky jsme dumali, odkud se tady bere, jelikož vypadala jako vyloženě sezónní, a nakonec 

jsme usoudili, že je patrně napájena z rozteklého sněhu z vrcholu Snøhetta.

Jak jsem panikařila

Pokračovali jsme přes morény, kdy, ačkoliv se jednalo o

obtížný postup, protože jsem furt zakopávala, cítila jsem se

psychicky mnohem lépe. Důvod byl nasnadě, v dáli jsem

zahlédla zářez, který jsem po konzultaci s mapou

identifikovala jako údolí Stroplsjødalen, tedy naši

vysněnou Pižmoní řeku. Celá natěšená jsem přidala do

kroku, abychom dosáhli falešného horizontu, tedy obzoru, který se zdáli jevil jako zlomový, ale po 

přiblížení se za ním nacházela další optická hraniční čára. Hrana, o které jsem si myslela, že je již 

horizontem, byla jen předvrcholem, a takto se to opakovalo ještě dvakrát, než jsme spatřili dlouho 

očekávané údolí. Tam jsem, stojíc na rozhledu do krajiny, zažila šílený stres, když jsem zahlédla 

vodní plochu, kterou jsem považovala za řeku Stropla, tedy naši Pižmoní řeku, podél níž máme dále

pokračovat, vryp ve skalách identifikovala jako turistickou stezku a oprávněně jsem panikařila, což 

jsem úspěšně přenášela na Luboše. Taková „Folie à deux“ v praxi, nebo-li sdílené šílenství dvou 

osob v úzkém kontaktu. Prostě já se obávala, že to nedám, dostala se do samonasírací nálady a 

Luboš se s mými pocity identifikoval. Již nyní mohu prozradit, že zářez ve skalách byl jen obyčejný

zářez ve skalách, nikoliv turistická stezka, ta opravdu vedla spodem údolí podél řeky, přesně tak, 

jak dle mapy i očekávání měla. 
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Moje jediná touha

Bylo mi všechno, takže je více než jasné, že veškeré mé touhy se smrskly do jediné, a to do 

myšlenky, jak si u stanu uvařím tu nejtěžší expediční stravu. Přímo jsem to ve svých představách 

viděla, což odpoutalo mou pozornost při sledování povrchu stezky. Musela jsem se od snění 

odříznout a více se věnovat tomu, kam došlapuji mezi či na kameny. Byl to taky jediný okamžik, 

kdy jsem měla chuť Luboše zabít DOOPRAVDY. On totiž, vida, jak se mnou terén cvičí, počal 

vtipkovat, že bychom se mohli vrátit. Vrátit se! Přes morénová pole! A přes balvany! A taky 

navrhoval, že bychom si přece jenom mohli udělat nalehko výšlap na vrchol Snøhetta! Takhle 

blízko k vraždě jsem se ještě

neocitla. Napadlo mě, že 15 let za

spáchání něčeho takového

rozhodně není moc, a že hrot

trekové hůlky vražený Lubošovi v

zádech mezi žebry musí každý

rozumný soudce posoudit jako

právoplatnou sebeobranu. 

Konečně jsme se ocitli u

opravdového, nikoliv falešného

horizontu, tedy v místě, kde jsme

skutečně spatřili údolí

Stroplsjødalen v celé své kráse, a

já stála na hraně masívu hor a

nevěřícně zírala dolů. Tohle přece

nemohou myslet vážně! Při pohledu pod nás jsem naprosto a úplně zapomněla na to, že jsem se 

vlastně upnula na teplou večeři. 

Šílený, naprosto šílený sestup rychlou smrtí

Pod námi se rozkládalo svislým směrem rozsáhlé kamenné pole s obrovskými kameny. Čekalo nás 

klesání o 176 výškových metrů dolů na 1,2 kilometrech, tedy průměrné 14,6 % klesání, sděleno řečí

čísel, suchá matematika ale nevyjádří můj děs, který mnou lomcoval. Tohle nezvládnu!

Luboš, jako by četl moje myšlenky, se ke mně otočil, líbnul mi pusu a láskyplně prohlásil: „Neboj, 

to zvládneš, budu vždy pod Tebou, kdyby se něco dělo, a dám na Tebe pozor, aby se Ti nic nestalo.“
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Asi neměl ani tušení, že jsem ještě před nedávnou dobou zvažovala, jakým způsobem jej sprovodím

ze světa. Rázem se mé pocity vůči němu rapidně zlepšily. 

Luboš mi opravdu pomáhal při náročném sestupu, kdy samozřejmě turistickou stezku vytyčili 

rychlou smrtí dolů, tedy kolmo na vrstevnice, kterých bylo jako nezaměstnaných při frontě na 

podporu. 

„To nemohli vést delší cestou, ale bezpečněji po

serpentinách?!“ vztekala jsem se. 

Luboš mě uklidňoval, potřeboval, abych měla pevné nervy a

dávala pozor při slézání po kamenech a kladení nohou mezi

ně. Bylo nutné být opatrný, jelikož krok vedle by mohl

znamenat úraz. On šel jako první a vždy mi říkal, kde mohu

bezpečně došlápnout. Obávala jsme se více věcí, jednak

sesmeknutí po povrchu šutru, jednak zanoření nohy do škvíry

v balvanech s následným zřícením valounu na nohu. 

Jak jsem se zasekla

Když jsem si všechny možnosti, jak se zmasakrovat, plně

uvědomila, tak jsem ztuhla, tak jako to umím třeba ve výšce,

když dostanu závrať, a nebyla jsem schopná se pohnout.

Luboš, který mě zná, okamžitě věděl, že jsem se zasekla. Ne, neprovedl jediné vhodné a nabízející 

se řešení, tedy mě neproplesknul, nýbrž se mě zeptal, zda by mi na odblokování nepomohl hlt 

fernetu. Pomohl, samozřejmě, že pomohl, ale nechtěla jsem jakkoliv zastřít svou mysl. Každopádně 

tímto odvedením pozornosti jsem byla zase schopná ovládat své dolní končetiny, tedy klást opatrně 

jednu před a hlavně pod druhou, a za pomoci hůlek či rukou jsem se pomalu posunovala o pár 

centimetrů níže. 

Prudký sestup byl párkrát vystřídám sněhovým polem, kde jsem boty používala jako sáně, a 

řízeným klouzáním pomalu sjížděla dolů. 

Podobný stav zablokování mě přepadl ještě asi dvakrát, ale nebyl tak intenzivní, jako první ataka, 

takže stačilo Lubošovo nevrlé pobídnutí, abych hnula zadkem, že brzo začne pršet, čímž mě 

neskonale naštval. Jak si MĚ může dovolit takto buzerovat? Nakrkla jsem se a díky tomu jsem těch 

posledních pár desítek metrů zvládla levou zadní, na čemž taky mohl mít vliv fakt, že v závěru 

klesání už sklon svahu nebyl tak strmý. 
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Dva metry od definitivního opuštění kamenné morény začalo pršet, takže jsem si začala shazovat 

batoh, abych si mohla obléct nepromokavou sukni. Luboš mi v tom ale, tentokrát prosebně, zabránil

s poukázáním na to, že za ty dva metry mi určitě kalhoty nezmoknou, kdežto povrch kamenů by už 

mohl začít klouzat. 

Sestup v dešti

Poslechla jsem ho, jelikož jsem mu dala za pravdu.

Vnitřně, navenek jsem ho sprdla, jak to umím jen já.

Zdolali jsme zbylý úsek sestupu po kamenech a stáli jsme

sice ještě na svahu, ale už na trávě. 

Prohození zateplených kraťasů za nepromokavou sukni

jsem provedla, co nejrychleji jsem zvládla, ale přesto

jsem nezabránila mírnému provlhnutí kraťasů. Hodlala

jsem v nich dnes spát, ostatně jako každou noc, ale zatím

jsem se tím nezabývala, napřed bylo ještě nutné bezpečně

dorazit na plácek, kde postavíme stan. Jelikož jsme se již

ocitli na mechu, a vlevo od nás tekl potok, navrhla jsem

Lubošovi zůstat tady. Hlavní důvod byl nasnadě. Než se

rozprší ještě silněji, mohla bych stihnout uvařit teplé

jídlo, Luboš ale odmítl a trval na sklesání až na dno údolí

a výstup o pár desítek metrů výše na protilehlém svahu, a

rovnou mi sdělil své důvody. Jeho argumenty jsem akceptovala. Nechtěl spát přímo pod suťovištěm

a kamennou hradbou, zdálo se mu to nebezpečné. Z mokré tváře jsem zamáčkla slzičku, takový 

krásný, zelený koberec a tekoucí potok, fňuk. Negativní pocity byly ale převáženy radostí, že 

začátek deště prakticky přesně korespondoval s koncem kamenného pole, a že nás slota nezasáhla 

tam. 

V lijáku jsme klesali dolů k řece, a čím níže jsme se ocitali, tím pršelo více, kdy už jsem smutně, ale

rozumně odpískala teplou večeři. 

Všechno je mokré

Dorazili jsme k chatě Reinheim a počali stoupat na protější stráň. Chtěli jsme od ní co nejdále, takže

jsme vylezli ještě 300 metrů a na relativně rovném místě za velkým balvanem jsme postavili náš 

stan. Byli jsme dostatečně vzdáleni, abychom nebyli viděni, navíc jsme se nacházeli několik desítek
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výškových metrů nad srubem a skryti za kamenem, takže jsme plácek prohlásili za tábor, kde 

zůstaneme dvě noci díky předpovědi počasí. Věděli jsme, že dalších asi 36 hodin bude prakticky 

trvale pršet, takže tento kopeček budeme považovat za domov dva dny. Náš příbytek jsme rozbalili 

a vztyčili v dešti a honem dovnitř nastrkali karimatky, spacáky, věci na spaní a jídlo, kdy všechno 

všecičko bylo mokré. S hozením poslední věci do stanu se na kraj snesla mlha hustá tak, že by se 

dala krájet, a nedalo se poznat, kde končí mrak a začíná mlha. Viditelnost činila s bídou ke špičkám 

našich bot. 

Příchod na brdeček jsme měli v 19 hodin a něco, fakt nebyla moje priorita si zjišťovat přesný čas, a 

ušli jsme 5,7 km. Více mě mrzelo, že

nemáme jedinou fotodokumentaci ze

sestupu kamennou morénou. Tehdy jsem

ale měla jiné starosti a to, že mě ani

nenapadlo vytáhnout bezzrcadlovku a

spáchat pár výcvaků, dobře hovoří o mém

tamním psychickém stavu a rozpoložení. 

Jak se Luboš zapomněl

vyčůrat

Zapluli jsme dovnitř. Když jsem počala ze

sebe stahovat mokré svršky, což činilo

dojem hada svlékajícího se z kůže, začal

Luboš lkát, že se zapomněl vyčůrat. Taková základní trekařská chyba! To já to samozřejmě 

provedla, i když mi u toho napršelo na pozadí, a s vyprázdněným močovým měchýřem jsem jej 

poťouchle politovala, což se mi mělo později vymstít. Osud je prostě karma. 

Cukr měl Luboš 6,9 a hladově na mě koukal. Vařit se díky intenzivním srážkám nedalo, ale naštěstí 

měl Luboš uvnitř svůj kouzelný baťůžek a v něm krutonky. Mňam. Naštěstí tahle poživatina 

nevyžaduje čištění zubů formou zubní pasty a kartáčku, a postačí pouhé propláchnutí dutiny ústní 

naší ohnivou vodou, s následným polknutím, nikoliv vyplivnutím. Fernet je drahocenná tekutina a 

nesmí se jí plýtvat!

Díky nepříznivým podmínkách a utrpěnému příkoří jsem dnes dovolila mimořádný příděl fernetu, 

takže jsme si oba pořádně zavdali. Hned nám bylo oběma lépe. 

166



Nahodila jsem veškerou elektroniku a zejména satelitní komunikátor, jenž se stal již dávno naším 

nepostradatelným pomocníkem díky možnosti generování předpovědi počasí pro naši aktuální 

polohu. 

Středeční déšť skončí v pátek ráno

Najela jsem si na předpověď počasí a ta mi ozřejmila jen to, co jsme už věděli nějakou dobu. Pršet 

bude až do pátku dopoledne, tedy že

středeční déšť skončí v pátek ráno. Nebylo

to nic, co by nás překvapilo, počítali jsme s

tím, ostatně jsme tak jako tak chtěli strávit

jednu noc navíc někde v horách a divočině,

tak proč ne tady a teď. Vybalila jsem si

spací hadry, tedy suché péřové ponožky,

suchou péřovou bundu a trochu promáčené

zateplené kraťasy, zatímco mokrou bundu a

mokré kalhoty, v nichž jsem dnes šlapala, jsem strčila do předsíňky stanu. Bylo mi jasné, že to není 

dobrý nápad, určitě tam neproschnou, naopak do sebe natáhnout další vodu, nechtěla jsem ale 

zvyšovat již tak extrémní vlhkost uvnitř stanu. Jako by to nebylo jedno, jedna kaťata navíc by to asi 

až tak nezhoršila, ale vevnitř byla jakž takž šance, že by alespoň částečně proschnout mohla, a i 

kdyby ne, tak je rozdíl, zda se hadry ze stavu naprosto mokrého změní na částečně vlhké. Luboš tak

se svými totiž učinil, není ale neomylný, jelikož se nevyčůral.

Jak se chodí čůrat v dešti

Aby nebylo Lubošovi líto, že ho tlačí plný močový měchýř, počalo se velmi urgentně chtít i mě. No

a jak se správně chodí čůrat v dešti, abyste si dovnitř zanesli co nejméně vody? Nevíte? No přece 

nazí. Lidská kůže prokazatelně nasákne méně vlhkosti než jakékoliv oblečení, takže jsem se svlékla 

do kalhotek a podprsenky a takto na sebe nahodila z předsíňky mokrou nepromokavou bundu. Vjem

z toho byl jednoznačný, z toho by se jeden pochcal už rovnou. Vylezli jsme ven oba, a nebylo vidět 

na krok. Tady by stačilo zajít pár metrů daleko a stan bychom už nedokázali nalézt, drželi jsme se 

tedy oba poblíž. Jen co jsem se vrátila do tepla spacáku, už se mi chtělo zase. Bylo mi to více než 

jasné. Opět na treku mám zánět močových cest, tedy nic, s čím bych si neporadila. Vydolovala jsem

z předsíňky lékárničku, vytáhla sáčky s tabletami, vylovila potřebný blistr léků na močák /ne 
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antibiotikum/ a spolkla a zapila rovnou dvě kapsle. Fernetem, jak jinak, takže mě Luboš podezíral, 

že se chci neoprávněně dostat k dodatečné denní dávce, proto jsem nabídla hlt i jemu. 

Večerním pobíháním na WC nám vyhládlo, takže jsme vyhlásili noční mlsání, a Luboš z igelitky 

vytáhl praženou kukuřici. Na nás si trollové se špatným počasím nepřijdou. 
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Den 11, čtvrtek 15.8., druhý den druhého 

treku

Jak jsem v noci musela 12x za potřebou

Noc byla ve znamení soukání se ze spacáku, vysvlékání se do kalhotek a podprsenky, rozepínání 

stanu, vybíhání do deště, rychlého konání potřeby za svitu čelovky, následného lezení do stanu 

pokud možno tak, abych co nejméně vody sklepala z tropika dovnitř na spacák, soukání se do peří, 

a to celkem 12x. Tou dobou už byla diagnóza zánětu močového měchýře jasná a potvrzená klinicky,

takže jsem do sebe kopla další dvě tablety léků.

Jelikož se nejednalo o antibiotikum, nýbrž o

kombinaci extraktu z kanadských brusinek,

vitaminu D a zlatobýlu obecného, neřešila jsem

zdvojnásobení dávky a zkrácení intervalu mezi

nimi, šlo mi jen o zmírnění příznaků. 

Snažila jsem se mezi dvěma mikcemi přijít na to,

kde jsem k zánětu přišla, a napadlo mě pouze

čvachtání se v jacuzzi, kdy díky vysoké teplotě

jsme tam seděla s odhalenými zády, na něž mi

foukalo. 

Budíček jsme na ráno neměli nastavený, když

jsme si odhlasovali volný den. Probudili jsme se

spontánně v 9,30 a zrovna nepršelo, což nás oba

překvapilo. Zapnula jsem satelitní komunikátor a

aktivovala si novou předpověď počasí, která se

poněkud lišila od té včerejší. Až do 14 hodin by

se neměl déšť vyskytnout, takže se nabízela

otázka rychle se sbalit a něco málo ukrojit z

pochodu. Lubošovi to bylo celkem jedno, uvítal

by obojí, jak pokračovat, tak zůstat, a nechal

rozhodnutí na mě. 
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Jak se mi zapalovala lýtka

Rozhodování bylo velmi jednoduché. Po včerejším sestupu v dešti jsme měli všechno mokré, 

například moje kalhoty by se daly ždímat. Aby ne, když jsem je uložila do předsíňky. Ani jsem se 

nepokusila je na sebe navléct, což bych normálně učinila kvůli vysušení svým drahocenným teplem.

Nyní to díky zánětu močových cest nepřicházelo v úvahu. Bylo více než jasné, že zůstáváme, tím 

spíše, že prostředí, kde jsme včera tak naprudko a v podstatě nouzově zakotvili, bylo opravdu 

pěkné, s pohledem na jednu stranu na rozeklané hory a protější zasněžený masív s vykukující 

Sněžkou a na druhou stranu na část údolí, na jehož vršku jsme se nacházeli. Chtěli jsme na treku 

zůstat jednu noc v divočině navíc? Chtěli. Tak nepříznivé podmínky použijeme v náš prospěch, 

aneb jak lze negativní událost změnit v pozitivní. 

Zima byla relativně velká a foukalo, takže jsem se oděla do péřovky, ale co s nohavicemi? Nakonec 

jsem to vyřešila tak, že jsem měla na sobě zateplené kraťasy, zpod nichž mi vyčuhovala holá lýtka. 

Snad se mi teď nezačnou zapalovat :-) Tohle řešení bylo nejlepší se všech špatných. 

Luboš si naměřil cukr 6,2, což není tak zlé na včerejší pozdně noční hodování. 
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Nechcete si dát sprchu? 

Chtěli jsem využít pauzy, kdy neprší, a dokonce nečekaně vysvitlo sluníčko, takže jsme se napřed 

vydali pro vodu. Žádnou jsme neměli a bez vody nelze vařit, to dá rozum. Sešli jsme dolů k řece, a 

když jsme kráčeli kolem chaty, vykoukla ven správcová. Srub byl již prázdný, ubytovaní turisté 

patrně odešli brzo ráno. 

„Jste v pořádku? Sledovali jsme vás včera oknem, jak v dešti scházíte po kamenech z hřebene, a 

mysleli jsme si, že přespíte vevnitř. Všechny jste nás překvapili, když jste se vydali dál na kopec 

postavit stan. Říkali jsme si, že jste borci,“ obdivně k nám promluvila, a starala se, zda jsme fakt ok.

Byli jsme. Mně hned vzrostlo sebevědomí, když sami Norové nás považovali za statečné díky tomu,

jaké podmínky zvládáme. A to jsem jí ani neřekla o zánětu močových cest, má aktuální slovní 

zásoba v jazyce anglickém to neumožňovala. 

„Nechcete si dát sprchu?“ zeptala se. 

Lubošovi zasvítila očka: „Kde najdeme koupelnu?“

„Koupelna je tady,“ potutelně se hospodářka

usmívala, a ukázala… Na řeku. Na rychle tekoucí

řeku se studenou vodou. 

Dvouchodové menu

Myslela jsem, že to s Lubošem švihne. Její pokus o

humor patrně neocenil, protože se už mezitím upnul

na teplou sprchu, jako kdyby neznal vybavení

podobných srubů, kdy vevnitř je spartánské spaní na

pryčnách, venku kadibudky a dřevník. Nejinak tomu

bylo i nyní. Luboš se tedy rozhodl alespoň zatrůnit

na dřevěném WC. Já bych ráda udělala totéž, ale má

střeva určila, že nejlépe se tohle koná nahoře do

mechu, takže zatím se jim vůbec nechtělo

spolupracovat. 

Společnými silami jsme nabrali 7,5 litru vody. Luboš zásobu vyvláčel nahoru do našeho ležení, kde 

jsem se hned pustila do přípravy oběda, po němž jsem slintala už od rána, a hodlala si užít každé 

sousto. Pro sebe jsem si přichystala tu nejtěžší expediční stravu - pikantní těstoviny s rajčatovo-

česnekovou omáčkou /156 gramů/ a Lubošovi dušené hovězí ve vlastní šťávě s bramborem /118 

gramů/. No a pak jsem se KONEČNĚ dočkala oběda. Teplého oběda. Poslední teplé papu jsem 
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měla před čtyřmi dny, a to smaženého platýse v poutnickém centru v Hageseteru. Hodlala jsem si to

nyní patřičně vychutnat. Prohlásila jsem to za dvouchodové menu, jelikož já svou porci klasicky 

nedokázala dojíst, takže jsem zbytek strčila Lubošovi a on můj sáček měl jako druhý chod. 

Když už jsem obsluhovala vařič, rovnou jsem převařila vodu do všech nádob, což se nám několikrát

osvědčilo. Kdo je připraven, nyní zaskočen. 

Velké prádlo

Na vandru jsem vybavena několika exempláři kalhotek, které průběžně peru tak, abych vždy nějaký

kousek měla čistý, a ty mokré suším upevněné na batohu. Nyní jsme sice nikam nešlapali, ale 

usoudila jsem, že vanoucí vítr v kombinaci se sluncem je natolik silná kombinace, že mi to uschne 

zavěšené na stanu. Pustili jsme se tedy do velkého prádla. Luboš si kromě spoďárů přemáchl 

ponožky a tričko. To já nebezpeční prochlazení riskovat nehodlala, a dala tak do placu pouze 

zmíněné kalhotky. 

Když už jsme byli v konání čistoty, spáchali jsme i základní hygienu, tedy vyčistili jsme si zuby. 

Kartáčkem a pastou ovšem učinila jen polovina výpravy, Luboš nadále hodlal zůstal u fernetu, který

jsem ovšem takto zbytečně nechtěla vydat do oběhu. Zaškaredil se na mě, takže jsem mu nabídla 

jeho kartáček na zuby, ale odmítl a jeho chrupice zůstala nevyčištěná.
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Úderem poledne jsme zalehli do spacáků, samozřejmě vyčůraní, občas se dokážeme poučit. Od 13 

hodin začalo mrholit a kolem 14. hodiny vypukl prudký déšť, přesně jak předpovídala predikce 

počasí dle satelitního komunikátoru. Vůbec nás nemrzelo, že jsme dnes nikam nevyrazili. 

Jen co začalo silně pršet, mně se chtělo co? No přece močit. 

Princezna na hrášku

Dopoledne mi na větru a Slunci uschly nejenom vyprané kalhotky, ale i z předchozího pochodu 

vodou nasáklá nepromokavá bunda, zdráhala jsme se tedy ji na sebe navléct. Protože jsem měla 

dojem, že stran zánětu jsem z nejhoršího venku, a větší priorita byla nenatahat si dovnitř zbytečnou 

vlhkost, použila jsem metodu jako předchozí noci, tedy vysvléct se do naha, jen s tím rozdílem, že 

teď jsem opravdu vylezla se stanu „oděná“ jen do své kůže, bez nahozené nepromokavé bundy. 

Nemusím vám popisovat, že to bylo příjemné asi jako nechat si na záda dopadat ledové kapky vody.

Pro jistotu jsem nám oběma rozdala vitamín „I“ nebo-li Ibalgin, protože nás z neustálého ležení 

poněkud bolela záda, a k tomu i hořčík a draslík jako prevenci křečí, které trápily zejména Luboše. 

Co s načatým večerem, když jsme byli dostatečně vyspinkáni? No co asi, spali jsme, po probuzení 

si Luboš četl a já poslouchala MP3. Luboš si z nudy změřil cukr a výsledek činil 5,2. Já to tvrdím 

furt, Luboš musí papat a nehýbat se, aby měl normální glykémii.

Já si připadala jako princezna na hrášku, bolelo mě jen se válet na karimatce, a všechno a všude mě 

tlačilo. Možná mé tělo protestovalo ještě více, než kdybych nosila skoro 30 kg na zádech a šlapala a

šlapala a šlapala. 
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Den 12, pátek 16.8., třetí den druhého treku

A v noci se přihnal vichr

V průběhu noci se přihnal vichr, který počal mlátit stanem takovou silou, že jsem vytvářela 

katastrofické scénáře, jak rupne tyčka nebo se roztrhne tropiko. Svou intenzitou mi to připomínalo 

malé tornádo, nebo se mi to alespoň tak jevilo.

Tentokrát byl se mnou vzhůru i Luboš a dost se

divil, proč to s naším příbytkem tak mlátí, když

jsme v žádném případě nespali na nejvyšším

vrcholu okolí, ba naopak, z jedné i druhé strany

jsme byli chráněni skalním masívem. Vysvětlení

možná bylo ve faktu, že jsme tábořili v nejvyšší

části úzkého a horami sevřeného údolí, takže

mohly vznikat turbulentní proudy. V době mezi

2,45 až 6,45 jsme prakticky nespali, jak jsme se

báli o stan, a netroufali jsme si ani oko

zamhouřit, což ostatně ani díky hluku z venku

nešlo. To nám ten den pěkně začínal. 

V průběhu noci jsem musela za potřebou pouze

5x, takže jednoznačně nastalo zlepšení, a do

naha jsem to spáchala jenom třikrát, jelikož se

mně povedlo dvakrát vyhmátnout mezeru v

dešti, a honem vystřelit ven. 

Vítr z Arktidy

Byla příšerná kosa, vichr z venku vanul patrně z Arktidy, což nám později potvrdil i satelitní 

komunikátor, který hlásil varování před „mrazivým větrem“. Jediná přijatelná poloha, která nám 

umožňovala udržet si co nejvíce tepla, byla na boku zády k sobě, s pokrčenými dolními 

končetinami. Dotýkali jsme se prdelemi a snažili se navzájem alespoň trochu zahřát. Oba jsme na 

sobě měli veškeré oblečení, a Luboš dokonce tři mikiny. Vnitřkem stanu to brutálně protahovalo, 

skoro jako kdybychom byli venku, čepice na kebuli se jevila více než nezbytná. 
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Zima pokračovala i ráno, a Lubošovi nenajel glukometr. Musel si ho na pár minut strčit do spacáku, 

aby se vůbec probral k životu. Přístroj, ne Luboš, ten měl natolik ledový nos, že se dal snadno splést

s mrtvolou. Naměřil si cukr 6,2 a zakutal se zpátky do vrstvy peří, z níž mu čouhal jen ten studený 

frňák. 

Náš satelitní komunikátor umožňoval oboustranné zasílání zpráv s rodinou a toho rána mi od ségry 

přišlo následující: „Vyrazíme na kola, než bude nesnesitelné horko.“ Byla zrovna s manželem a 

dětmi na cyklo dovolené v Rumunsku. Zatímco mi jektaly zuby, snažila jsem se třesoucí rukou 

nadatlovat v odpovědi něco ve smyslu, že nám může pár stupňů poslat. 

Jak jsem se rozhodla vyzkoušet Lubošovu trpělivost

Můj manžel se mnou má nesmírnou trpělivost, ostatně mu nic jiného ani nezbývá, pokud nechce být

vdovcem. Dnes jsem se rozhodla vyzkoušet jeho schopnost klidně a oddaně snášet zbytečné čekání, 

a to tím, že jsem si až těsně před odchodem z tábořiště uvědomila, že nemám svou nezbytnou čůrací

utěrku. Zůstala viset v předsíňce stanu, kde jsem ji jednoduše zapomněla. Luboš se ani nepokusil 

navrhnout, že bych dnes mohla šlapat bez ní. To v žádném případě nepřicházelo v úvahu. Bez řečí 

shodil batoh, odepnul obal se stanem, což obnášelo vycvaknout několik gumicuků, stan vytáhl ven, 

rozložil, bojuje zatím s větrem, který mu jej chtěl z rukou vyrvat, a to vše jen kvůli tomu, aby se 
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Leonka mohla zanořit mezi záhyby tropika a hadr na čůrání vydolovat. Ani u toho neremcal, když 

znovu zabalil stan, strčil do obalu a ten pečlivě připnul na batoh. No co, aspoň se pocvičil v činnosti

zvané „rozborka a sborka“. 

I s tímto mým extempore jsme měli slušný odpich, a to již v 11 hodin. Určitě tak brzký odchod byl 

dán tím, že jsme nad ránem vůbec nespali, takže odpadlo zaklapávání budíku a přemlouvání, že 

ještě deset minut a fakt už jeden z nás vstane. 

Holčičí pokec na WC

Sestup k chatě Reinheim byl provázen poryvy arktického, mrazivého větru, který nás pronásledoval

už na tábořišti, takže není divu, že zatímco Luboš se rozhodl ještě využít luxusu dřevěné kadibudky,

a trůnit na polystyrenovém prkýnku, já na sebe honem rvala zateplené kraťasy a rukavice. Jelikož se

Luboš stále nevracel, vyfotila jsem si zajímavý teploměr, odkazující na praktické rady, jak se chovat

v přírodě u každé desítky teplot. Tam jsem taky potkala dva natěžkisty, tedy turisty, nesoucí si, 

podobně jako hlemýžď, svůj domeček na zádech. Zimou se třesoucí dívčina s radostí shodila těžké 

zavazadlo a prosila mě, abychom pokec přesunuly někam do závětří. To se snadno řekne, hůře 

udělá, ale jediné takové místo bylo v kadibudce. Jednu obýval Luboš, my se zavřely do druhé, a 

hodily řeč. Ona byla Němka žijící ve Francii a zmrzle mi líčila, jak se nechali s přítelem včera 

dopoledne zlákat pěkným počasím a vyrazili na pokračování vandru, což se jim krutě vymstilo. 

Šlapali skoro celý den v dešti a takto i stavěli stan, kdy měli vše mokré. Teď ona má plné zuby toho 

všeho obecně a přítele obzvlášť. 

Plně jsem jí rozuměla. 
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Údolí stínů

To již vyšel ven i Luboš a připojil se k nám i pomlouvaný druh turistky. Oba s Lubošem jsme se jim

snažili vymluvit jak táboření na otevřené planině, tak výstup na norskou Sněžku -  Snøhetta, což 

chtěli spáchat dokonce s plnou polní. Ani s jednou radou jsme neuspěli, tak jsme jen pokrčili 

rameny, kdo chce kam, pomozme mu tam, více už udělat nemůžeme. Před závěrečným rozloučením

jsme je ještě varovali, že stan tady v této nadmořské výšce rozhodně nepostaví, všude se nacházejí 

kamenná pole, šli totiž v opačném směru než my, tedy ze zeleně do šutrového pekla. Chlap byl 

zarputile přesvědčený, že nemáme pravdu, přece nemůže existovat místo, kde by stan vztyčit nešel, 

stačí přece jakž takž rovný plácek. 

Konečně jsme byli schopni pokračovat a

rázem jsme se ocitli v údolí stínů. Těsná

dolina, zařezaná mezi dva horské valy,

neumožňovala příjem slunečních paprsků a

převládalo tam šero a chlad. Mě klasicky

přepadl hlad, ačkoliv jsme měli v nohách

pouhých 700 metrů, takže jsme, vzdor

absenci tepla a světla, vyhlásili svačinu. Já

zpráskala jednu müsli tyčinku, Luboš

nechtěl nic, asi se mu to od snídaně zdálo příliš brzo. Jeho boj, ovšem využil pauzy jinak – navlékl 

na sebe další vrstvu. 

Já nesmrkám, já vyhlížím masoxy

Věděli jsme, že jsme se již ocitli v habitatu pižmoňů, kterým jsme po vzoru pojmenování z vandru v

Grónsku říkali masox – masoxové, což tehdy vzniklo zkomolením anglického slova pro pižmoně 

Musk Ox.

Už roky trpím celoroční rýmou a kudy chodím, tudy smrkám. Nejinak tomu bylo i nyní, ba naopak, 

ještě hůře díky vysazení léků na alergii. Jak jsem pořád smrkala, což znamenalo zastavení, 

vydolování kapesníku, frknutí soplu, schování nosočistopleny, aby se vše za pár metrů zopakovalo, 

Luboše to pomalu přestávalo bavit.

„Já nesmrkám, já to provádím úmyslně,“ oponovala jsem, „vyhlížím totiž masoxy.“

Opět mi to plně uvěřil. 
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Jak jsem nás blbě navedla a my museli přes potok dvakrát

Po 1,1 km nás čekalo překonání potoka s peřejemi, či spíše mikropeřejemi, přičemž hladina byla tak

akorát na přeskákání po kamenech, bez nutnosti zouvání se do brodících bot. Jak jsem se vydala 

srdnatě do toku, spočívajíc jednou nohou na břehu a snažíc se druhou došlápnout bezpečně buď na 

šutr, nebo na druhý břeh, skoro jsem tam zahučela Mám totiž krátké nožičky, a abych zabránila 

natažení třísel, byla jsem ochotná riskovat pád do vody, před čímž mě zachránil Luboš. Opatrně mě 

sledoval a přispěchal honem na pomoc, přičemž jsem se mu za to odvděčila zapíchnutím hůlky do 

jeho lýtka. Neúmyslně samozřejmě, ale těžko jsem mu to vysvětlovala, a musel se tak následně 

odškodnit půlkou müsli tyčinky. Asi bych ho musela

bodnout i do stehna, aby snědl celou. 

Po pár stech metrech jsme dorazili k další soustavě

potoků, kde se Luboš pokusil převzít roli navigátora,

která patří mně a je naprosto nezpochybnitelná.

Odsekla jsem mu, že pánem map jsem já, a ať se

zařadí za mě. Díky tomu se mi povedlo nás tak blbě

navést, že jsme přes potok museli rovnou dvakrát.

Jednalo se totiž o rozvětvenou říčku s dvěma rameny

a já zvolila přechod přes ně. Holt i mistr tesař se

někdy utne. Luboš rozumně chtěl na druhou stranu

ještě v místech, kde byl potok tvořen jedním

pramenem. 

Jak Luboš začal bublat

Luboš začal bublat, chudák. To už tady dlouho

nebylo. Proč?  Z čeho? Z vody? Byla kontaminovaná

bakteriemi či viry? Ačkoliv jsem se mu v tom snažila

zabránit, omezil příjem tekutin. Měl bohužel pocit,

že se mu jeho stav horší právě pitím. 

Dorazili jsme k vodopádu s jezírkem, kde jeden člen výpravy musel s WC papírem dozadu do skal. 

Ne, tentokrát to nebyl Luboš, nýbrž já. Pauzu jsme nazvali kakací. Zatímco jsem 100 metrů daleko 

vykonávala, k čemu mě donutila má střeva, Luboš se libě natáhl na velký kámen a vyhříval se na 

sluníčku. Už mu konečně bylo trochu lépe. Mrkla jsem na mobil kvůli vzdálenosti, měli jsme za 

sebou 2,3 kilometru. Když jsem se chtěla k Lubošovi připojit a vyplesknout se na šutr taky, počal 
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vanout tak mrazivý vítr, jako by pocházel přímo ze Sněžky -  Snøhetta, takže nás vyhnal a donutil k 

dalšímu pochodu. 

Následovalo několik potoků, které se daly překonat po kamenech v jejich korytu, a při přeskakování

z jednoho šutru na druhý jsem skoro hodila tlamu, jak mi to na obrovské ploše podklouzlo. Svou 

roli patrně hrál i drobný písek na podrážce, sloužící jako valivý podklad. 

Jak jsem měla na sobě kuklu, teplého kulicha i kapuci

U dalšího jezírka jsme po 3,2 km zakotvili, jelikož Luboš projevil touhu sežrat druhou půlku müsli 

tyčinky. Já se vytasila taky s müsli tyčinkou a zpráskala ji celou. Na den jsem měla přiděleny dvě a 

zatím se mi to povedlo dodržovat, což se konalo snadno díky tomu, že pouze tyto dvě tyčinky jsem 

nosila příručně. Při pauze, jak je naším zvykem, nám foukal silný vítr. Byl natolik studený, že jsem 

si nandala ještě kapuci, přičemž už jsem na kebuli měla kuklu a teplý kulich, a celkem jsem tak na 

hlavě dosáhla tří vrstev. 

Po 3,5 km jsme se ocitli u něčeho, co vypadalo jako lovecká chata. Hned nás přemohlo nadšení. Co 

by se tady mohlo chytat jiného než pižmoni? Tak kde jsou? Ať jsme se rozhlíželi všude dokola, tak 

ani stopa po masoxech. 

V 15. hodin Luboš zavelel, že do hodiny musíme mít postavený stan, jelikož začne pršet. Díval se 

starostlivě na oblohu, která mi připadala tak nějak furt stejná, tedy sem tam mrak, a dle mého 

názoru se nijak nelišila od nebe, které slibovalo pěkné počasí. Už jsem si ale v minulosti ověřila, že 

Luboš v tomto ohledu má dobrý cit pro změnu počasí, takže jsem mu to odkývala. 
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Tohle Lubošovi nikdy neodpustím!

Luboš dokonce odmítl společné foto s použitím stativu na hraně kopce s poukázáním na zbytečnou 

ztrátu času, kterou bychom tím strávili, a mě tím strašně naštval. Tohle mu nikdy neodpustím! A to 

vše kvůli takové blbosti, že bychom mohli zmoknout a mít následně mokrou výbavu. 

„Tady se pižmoni pižmoní,“ snažil se Luboš zvednout mou náladu poukázáním na rozryté jakoby 

koleje v blátě na sestupu z kopce.

„Pižmoni se pižmoní?“ nechápala jsem se a úplně jsem údivem zapomněla, že se na něj vlastně 

zlobím a to fakt hodně.

„No jako že se válí v hlíně,“ nadšeně vysvětloval.

Pohlédla jsem na stopy v půdě, vypadající jako od divočáků, a dala mu za pravdu.

Pižmoni! 

Jak jsme stavěli stan s prvními kapkami deště 

K řece, kde jsme se rozhodli založit tábor, jsme dorazili v 15,48 po 5,3 km. Dlouze jsme hledali 

místo natolik nízko, aby nám tam pokud možno co nejméně foukalo. Museli jsme sejít až skoro k 

břehu. Bohužel místo na kopci s výhledy do okolí jsme si ani jeden netroufali vybrat, dokonce i já 

jsem zaujala tohle rozumné stanovisko, tím spíše, že předpověď na večer a noc činila v nárazech až 

50 km/hod. Vítr ostatně silně foukal již nyní, a to jsme byli skoro u řeky, proto jsme stan orientovali

tak, aby co nejméně kladl odpor, a to bez ohledu na to, že bych alespoň trochu toužila mít rozhled 

do krajiny. Chtěla jsem něco namítnout, ale najednou zadul vítr a já zavřela pusu dříve, než jsem 

stihla něco říct. Už jsem tady zažila několikrát natolik intenzivní strach z větru, že jsem 

akceptovala, byť nerada, racionální rozhodnutí vybrat si bezpečné místo. 

Stan jsme stavěli s prvními kapkami deště, takže jsme to přesně načasovali. Pršelo ovšem jen tak 

dlouho, dokud jsme ho vypínali, pak už vysvitlo sluníčko a u toho taky zůstalo. Mohli bychom stan 
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zbourat a zase pokračovat, ale už se nám nechtělo. Však co, nejsme placeni za ušlé kilometry, navíc 

se rýsovala reálná možnost spatřit na vlastní oči pižmoně, kterých se tady dle neklamných stop 

muselo vyskytovat větší množství. 

Takhle průzračnou vodu jsme tady ještě nepili

Vydali jsme se pro obligátních několik litrů vody. Jelikož jsme dnes ušlapali málo, celkem dost nám

jí zbylo, takže jsme nabírali pouhých 8 litrů místo obvyklých 11. Oba jsme nechápavě zírali na 

čisťounkou tekutinu. Takhle průzračnou vodu jsme tady ještě nepili. Snad se to podepíše i na 

zlepšení Lubošova stavu, a i když už mu bylo mnohem lépe, tak úplně dobře se necítil. 

Luboš si naměřil cukr 4,5, což korespondovalo s tím, že dnes skoro nic nejedl. 

Pustila jsem se do přípravy večeře, a vařič se moc nevytáhl. Napadlo mě zkusit vyměnit bombu, 

takže jsem nasadila novou a kromě výrazně vyššího výkonu se objevilo specifické hučení. Znělo to,

jakoby startoval Boeing. Honem jsem pokračovala, abych se co nejdříve mohla najíst. Vzdor dnešní

krátké vzdálenosti jsem už měla celkem hlad, to už se asi o slovo hlásil ten trekařský a zuřivě klepal

na žaludek. No a copak se dnes servírovalo? Pro mě pikantní kotlík s bulgurem a pro Luboše 

pikantní těstoviny s rajčatovo-česnekovou omáčkou.
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Pižmonice s pižmoňátkem

V 18 hodin jsme už oba byli napapaní s vyčištěnými zuby, já pastou, Luboš fernetem, a leželi jsme 

ve spacácích. Zatímco Luboš si četl, já se místo poslechu uchoknihy věnovala dopisování restů v 

deníku, a jelikož jsem tak konala v klidu vleže, nikoliv v rychlosti vestoje, zápisky tomu i 

odpovídají. Místo nahrabání s nutností luštění jsou jakž takž čitelné. Luboš to zalomil, ještě než 

jsem měla hotovo, a hlasité chrápání se neslo daleko do kraje. Snad to neodradí a nevyděsí masoxy!

Pomalu jsem se ke spícímu Lubošovi přidala i já, a byla jsem v 21,08 probuzena jeho výkřiky 

zvenku, když šel močit. Okamžitě jsem byla vzhůru. Snad mou pusinku nejmilejší nenapadlo nějaké

zvíře, vyděsila jsem se.

Situace byla mnohem prozaičtější. Luboš spatřil na obzoru dva pižmoně, pižmonici s pižmoňátkem.

Tohle jeho upozornění mě rázem dostalo na nohy, honem jsem si na oči narvala optiku, bez brýlí 

bych viděla tak s bídou na svou ruku, popadla foťák, vystrčila svou hlavu i techniku ze stanu a 

nadšeně zírala na dvojici za potokem. Joooo, viděla jsem je taky, radovala jsem se. Bohužel snaha 

zachytit je na pixely paměťové karty nevyšla díky velké vzdálenosti a přílišnému šeru, či spíše 

skoro tmě. Ale jsou tady! To vědomí mi stačilo. 
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Den 13, sobota 17.8., čtvrtý den druhého 

treku

Jak se snídá ve spacáku

Ráno, vzdor předpovědi, že bude pěkně, intenzivně pršelo. Nás to ale nerozhodilo, jen jsme se 

otočili na druhý bok a opět usnuli. Probudili jsme se v 8,45. Na nebi odcházel dešťový mrak a sem 

tam prokukovalo sluníčko, nadále ale silně foukalo. Ono bohužel nepřestalo fičet nikdy, proti 

předchozím dnům se ovšem jednalo o pouhý slabý vánek. 

Luboš si naměřil 5,8 a pustil se do snídaně, kterou tvořily, jako každé ráno, jerky. I já jsem se 

chopila svého sáčku a oba jsme se ládovali rovnou ze spacáku, jako obvykle. Tedy jako obvykle… 

Tohle mě na jednom společném vandru naučila má rodná sestřička a mně se to moc zalíbilo. Ono je 

to totiž mnohem pohodlnější, víte? Výhodná byla tahle strategie zvláště tehdy, kdy mimo stan bylo 

vlhko, zima, nebo foukalo. Konáme to pouhých pár let a docela se divím, že nás to nenapadlo dříve.

Po snídani následoval obvyklý druhý chod, tedy jazykem jsme si vyšťárali masová vlákna z mezery 

mezi zuby a byli jsme připraveni opustit náš příbytek. 

Jak mi vítr odnesl karimatku

Při balení jsem hodila karimatku vedle stanu a zalezla pak dovnitř pakovat spacák do obalu. Není 

tedy divu, že jsem neměla pojem o tom, kde se podložka nachází, takže mě hodně překvapil 

Lubošův úprk se stanovými tyčkami v rukou. Civěla jsem na něj nechápavě, zda se nezbláznil, ale 
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po zaostření zrakového paprsku jsem vše pochopila. Vítr mi odnesl karimatku a ta letěla v širou dál,

v čemž se jí Luboš snažil zabránit a věnoval všechny své síly urputné snaze ji dostihnout. Povedlo 

se mu to těsně předtím, než zahučela do řeky, za pomoci složených stanových tyček, které celou 

dobu svíral v ruce. Prostě je použil jako pomocný nástroj, s nímž karimatku připíchl k zemi, takto 

zafixoval, aby k ní poté došel a drapl ji. Stalo se tak jen pár vteřin do katastrofy, tedy před vnoření 

karimatky do vody potoka. 

Luboš mi ji nesl a tvářil se naštvaně. Než mi stihl pronést proslov se smyslu, že bych si měla dávat 

pozor na své věci, střelila jsem mu, že zatímco já měla horní polovinu těla strčenou ve stanu při 

snaze narvat spacák do kompresního pytle, byl to on, kdo trávil čas na tábořišti, takže měl on 

pohlídat všechny věci tam se nacházející. Zdálo se mu sice divné, proč by měl opatrovat moji 

výbavu jen proto, že já se na to vykašlala a zalezla do stanu, ale neprotestoval. 

Jak měl Luboš pravdu

Odchod z tábořiště jsme měli v 11,02. Lepší už to s námi nebude, prostě brzký odpich není v našich 

silách. V 11,20 nás čekal dnešní první brod. Shodou okolností se taky jednalo o jediný brod celého 

treku. Jaký to rozdíl proti loňsku, kdy jsme jich denně měli klidně deset. Nahodili jsme tedy na sebe

brodící boty, tedy čínské kroksy, a já jako první vstoupila do k***y ledové vody. Okamžitě se mi 

bolestivě stáhly cévy v nohách, což okamžitě omezilo průtok krve do periferie, a neskutečně to 

bolelo. Na druhém břehu jsem si pečlivě nožičky osušila ručníkem, za tímto účelem připnutým na 

batohu, a nohy transformované ve dva kusy ledů jsem strčila do pohor. Nic jsem necítila. Musela 
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jsem se odškodnit müsli tyčinkou. Luboš mě pobízel k rychlému odchodu. Nelíbila se mu černá 

obloha nad námi s naducanými mraky, navíc byl na mě naštvaný. Navrhoval tento tok překonat 

hned u tábořiště, kde by se díky mělkému korytu dal přeskákat po šutrech, a nebylo by tak nutné 

říčku brodit. Ano, uznala jsem, měl sice pravdu, ale měl mi logicky vysvětlit, proč to žádá, to bych 

se nad tím třeba zamyslela a svolila bych k provedení, takto jsem to zamítla rovnou. Došlo mi, že za

to, že mám teď na kost zmrzlé haxny, může vlastně on, měl být důraznější. A vůbec, vždyť 

kdybychom to udělali tak, jak požadoval, tak bychom se o tento brod připravili! Jediný brod 

letošního Norska! Taková škoda!

Díra v botě

Při nazouvání si boty Luboš objevil fatální problém s jednou svou pohorou. Našel tam díru, 

prostupující všemi vrstvami hluboko skrz kůži, kdy zevnitř se ven dal prostrčit prst. Rázem jsme 

měli jasno. Tímto se vysvětlila skutečnost, proč má několik dnů permanentně vlhko v botě. Smutně 

jsme na to oba koukali. Bylo více než jasné, že nějaké delší putování už střevíc nezvládne, a v 

podstatě hlavní priorita bude dojít do civilizace. Jediná pozitivní věc v této situaci byla, že jsme se 

pohybovali ve vyšší nadmořské výšce, takže i výskyt bažin a mokřadů byl menší. To nějak dáme. 

Jen co jsme přebrodili, začalo pršet, až postupně pršelo čím dál tím více. Nahodili jsme na sebe 

nepromoky a pokračovali jsme, co nám taky jiného zbývalo. Údolí pod námi se halilo do do cárů 

mlhy, horský masív nad námi byl skryt v mracích a vpravo od stezky se vyloupl nádherný kaňon 

řeky Stroplsjødalen. Jen jsme si nemohli užívat výhledů. Za pěkného počasí to musí být nádherná 
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scenérie, ale i to málo, co se dalo spatřit, jsem si užívala. Cestička vedla vysoko nad prudce tekoucí 

řekou a všude převládaly různé odstíny zelené díky přítomnosti mechů a lišejníků. A hlavně žádné 

kameny!

Pod tou skálou, kde proud řeky syčí, a kde ční dva velcí pižmoni

Na protilehlém břehu kaňonu jsme u velkých kamenů na hraně náhorní plošiny spatřili dva velké 

pižmoně. KONEČNĚ. Sice na pořádné foto by to chtělo teleobjektiv, který nevlastním, ale i tak 

jsem se pokusila spáchat dokumentaci s vědomím, že fotka nevyjde. Nevyšla. To ale vůbec nevadí, 

důležité bylo, že jsem je VIDĚLA, a že jsem věděla, že tam jsou. 

„Pod tou skálou, kde proud řeky syčí, a kde ční dva velcí pižmoni,“ zanotovala jsem si pod vousy. 

Luboš na mě vytřeštěně pohlédl, zda mi nehráblo, nemám totiž hudební sluch. Mohla jsem jej 

uklidnit, jsem tak normální, jak to jen okolnosti dovolují. 

Následoval podmáčený terén, který Luboš reklamoval, teklo mu totiž do boty. Aby mu to nebylo 

líto, tak se mi nízké břízky, nacucané vodou, otíraly o nohy, takže jsem měla durch mokré kalhoty 

vyjma prdele. Zadek jsem ovšem měla pěkně v suchu díky nepromokavé sukni. 

Vzdušný hřebínek

Po 1,4 km už už začalo vykukovat zpoza mraků sluníčko a mrholilo jen drobně, takže jsem vytáhla 

deník a dopsala rychle pár zápisků. Ano, byl voděodolný a mohla jsem tak konat i v dešti, ale to 

bylo nepříjemné pro mou osobu, takže jsem to nechala na chvíle jako byla tato. Jen co jsem 

nadatlila poslední větu, opět počalo pršet s nemenší intenzitou než dosud. 
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Dostali jsme se na vzdušný hřebínek, který bylo nutné překonat traverzem. Vůbec mi u toho nebylo 

díky mým závratím dobře, ale nějak jsem neměla víc možností na výběr, navíc mi psychicky 

pomáhaly nádherné výhledy do údolí, kde už případně ještě nepršelo. Bohužel foukal silný vítr, 

takže nebylo možné fotit s použitím stativu, hrozil by pád aparatury, proto jsem rychle spáchala pár 

výcvaků jen z ruky. Naštěstí chůze byla bezpečná, nejednalo se o silné poryvy jako před několika 

dny. Aspoň že tak. 

To by bylo, abych neměla zabahněné obě boty

V podmáčeném terénu si Luboš stěžoval, že mu teče do boty, já byla naopak špinavá až po lem 

nepromokavé sukně. Přesně tam mi končilo bláto. To by bylo, abych neměla zabahněné obě boty, 

nesnáším totiž asymetrii, mít zasranou jen jednu by mi vadilo :-)  Měla jsem bahýnko nalepené od 

bot přes kalhoty až nad kolena, přesně po dolní okraj sukně, která mi kryla pozadí a horní polovinu 

stehen. 

Kráčeli jsme po nádherném mechovém polštáři, kde jsem s ohledem na mé užívání si okolní 

scenérie vyhlásila svačinu. Pěkné výhledy totiž můžu, víte? Na místě, kde jsem zavelela k 

zakotvení, extrémně foukalo, takže se Luboš naprosto neztotožňoval s mým výběrem plácku na 

svačinu na výhledech. No chápete to? Vadila mu taková blbost, že je mu zima, jak mu profukuje 

oblečení. Tsss. To já v takových případech na sebe nahazovala péřovku, nejsem přece blbá a už 

vůbec ne líná se přiobléct, přece nebudu zmrzat. 
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Pižmoni na levoboku!

Měli jsme v nohách 2,2 km, když Luboš najednou zakřičel: „Pižmoni na levoboku!“

Ano! Opět masoxové, tentokrát menší stádo s několika jedinci. Hurá! Znovu jsem vytáhla 

bezzrcadlovku a spáchala další pokus scénu vyfotit, ale marně, z toho pořádný záběr bez slušného 

teleobjektivu prostě nevyjde. Nevadí. Klidně se popásající táta pižmoň s mámou pižmonicí a 

malými pižmoňátky v doprovodu strejdy masoxe byl obraz, který si zapamatuji na furt. 

Po 2,9 km jsme se ocitli u říčky, přes kterou byla položená železná lávka, a přepadla mě závrať už 

na břehu, natožpak na mostě, kde metr pode mnou rychle tekla voda, vytvářející peřeje. Tohle by se 

přebrodit prostě nedalo. Na další břeh jsem se dostala opatrným posunováním nohou po lávce, 

přičemž jsem věděla, že se nesmím podívat dolů pod sebe, do řeky. Jímala mě motolice a nebyla 

jsem daleko od mdlob. Abych to neměla jednoduché, musela jsem to překonat rovnou třikrát, 

protože samozřejmě bylo nutné proudící tok vyfotit na šedý neutrální filtr, který umožňuje zachytit 

tekoucí vodu na delší čas, a lepší pohled na scenérii se nám zdál bohužel z původního břehu. 

Jak se turistická stezka proměnila v potok

Dostali jsme se do míst, kde se se turistická stezka proměnila v potok na úseku několika set metrů. 

Luboš opět remcal, že má vodu v botě. Já byla pro změnu holka natolik šikovná, že jsem soustavně 

zakopávala, takže jsem si šplíchala vodu na kalhoty, a měla jsme tak mokré nohavice až ke 
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kolenům, zatímco stehna mi ochránila nepromokavá sukně. Asi bych potřebovala nepromokavou 

sukni o délce plesových šatů, tedy až ke kotníkům, abych dokázala zůstat vody prostá.  

Turistickou stezku transformovanou v potok najednou vystřídaly písečné duny. Až tak nás to 

nepřekvapilo, s podobným úkazem jsme se potkali už v roce 2010 při přechodu náhorní plošiny 

Finnmarksvidda v severním Norsku. Každopádně výskyt většího množství písku znamenal, že se 

zrnka masívně nalepila na mé pohory a dolní polovinu kalhot, takže jsem měla všechno oblemcané 

pískem. Luboš nikoliv, ale to je normální úkaz, navíc měl pouze kraťasy, takže štěrk na holých 

lýtkách by taky mohl znamenat, že by se mu mohla začít zapalovat, a co pak s ním ve stanu. Než by

vlezl do spacáku, musela bych jednotlivé kamínky pečlivě z jeho nohou vybrat. 

Jak si s námi vítr pohrával

Pohled zpět nám ozřejmil, že nad Sněžkou se formuje dešťový mrak, který se pomalu přesunuje nad

nás. Obávali jsme se, že nás dostihne, a že suší po tomto setkání nezůstaneme. Přidali jsme tedy do 

kroku, takže jsme se z rychlosti 1 km za hodinu dostali na úžasných 1,1 km za hodinu. Jsme prostě 

dobří :-)
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V 15,28 začalo, skoro přesně v souladu s předpovědí, tak silně foukat, až jsme měli problém udržet 

se na nohou, a to oba. Tentokrát mě v tom Luboš nenechal samotnou, byť uznávám, že jeho 150 kg 

váhy /jeho maličkost plus batoh/ je celkem kumšt zvednout, poponést, případně odhodit o půl metru

dále, ale fakt to lomcovalo i s ním, a to ne málo. Vzdorovat každému poryvu nás stálo hodině sil, 

nehledě na fyzikální následky rychlého proudění vzduchu, tedy vysávání tepla, jak naše oblečení 

profukovalo, ačkoliv jsme oba na sobě měli nepromokavé bundy. Ty jsou sice větruodolné více než 

dost, ale na aktuální podmínky by pomohl tak akorát skafandr pro astronauty, mávalo to s námi jako

s lehkým lístkem. Bylo nám oběma více než jasné, že tábořit dnes musíme nízko, rozhodně ne na 

vrcholu nebo na otevřené planině. 

Je tohle správná cesta?

Stezka nás vyvedla traverzem vysoko nad Pižmoní

řeku a pokračovala přes nakupení skal. Nevěděli

jsme, kudy dál. Jedna možnost byla balvany podlézt a

vydat se prudkým svahem okolo, jako druhá

alternativa se nabízelo překonání zdejšího

pidivrcholu horem. Shodili jsme batohy a jali se

situaci sondovat – zatímco Luboš se klonil k druhé

variantě, já se jí děsně hrozila, mám totiž, jak jsem

tady předeslala už několikrát, závratě, které se mi s

přibývajícími léty spíše zhoršují. Ano, vím, že je to v

kebuli, viz čtvrtý den prvního treku, kdy jsem musela

vzdušný hřebínek s výbavou v rukou zdolat

několikrát, aniž by se mi hlava točila, přičemž večer

předtím jsem se toho děsně bála. Zatímco jsme

dumali, jak zvládnout ty kritické dva metry, dorazila

k nám rodinka, kterou jsme potkali včera večer, když

stoupali a míjeli náš stan. Jednalo se o matku s otcem a s dvěma dětmi, z nichž puberťačka jevila 

takový odpor k rodičům obecně a výletu konkrétně, že jsme to vnímali i my.

„Je tohle správná cesta?,“ otázala jsem se zoufale chlapíka, který zůstal na hraně útesu fotit, zatímco

zbytek jeho tlupy skákal jako kamzíci nad inkriminovaným místem. 

„Samozřejmě, proč by nebyla,“ prohlásil udiveně, chytl se jednou rukou o šutr, zapřel se o nohu a 

rázem byl nahoře. 
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Jak se vítr skoro zmocnil Lubošovy čepičky

Vítr pokračoval a dosáhl intenzity vichru, strhnul Lubošovi z hlavy čepičku, zmocnil se jí a měl 

velkou snahu odnést ji v širou dál. Naštěstí Luboš nezaváhal, honem zasáhl a pokrývku hlavy si 

natáhl zpátky na kebuli tak, že už nehrozil další pokus o její plachtění. 

Dosáhli jsme náhorní plošiny, vydané napospas všem větrům z Arktidy. Foukalo tam tak, že to se 

mnou mávalo jako s krabičkou sirek. Luboš se tentokrát nepřidal, dokázal nějakým způsobem 

kráčet tak, že došlápl vždy přesně na místo, které si naplánoval. To já ne, já běžně položila nohu na 

zem o půl metru jinde, než jsem chtěla, jak mě poryv posunul. Bohužel nebylo možné fotit stativem,

aparát by se neudržel a poroučel by se na zem. 

Minuli jsme místo, kde jsem si naplánovala spát. Krásné výhledy, zurčící potůček… Akorát ten 

vichr! I já jsem rozumně a dobrovolně uznala, že tady stan nemáme šanci postavit, nehledě na riziko

poškození stanu. Jo, my víme, jak tady umí vanout. Bylo více než jasné, že musíme dolů, pokud 

možno co nejníže. Fňuk. 

Mít dostatečné tukové zásoby je výhodou

Přepadl mě hlad, a to přímo obří. Chtěla jsem se najíst, ale Luboš mě prosil, ať, pokud to jde, ještě 

vydržím, potřeboval nás dostat co nejníže, z dosahu vysilujícího a nepříjemného větru. Takže on s 

ním taky bojuje? No to je příjemné zjištění. Akceptovala jsem jeho návrh, že priorita byl bezvětrný 

plácek. Znělo to jako rozumné řešení, však hlady neumřu, mám dostatečné tukové zásoby. 
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U okraje náhorní plošiny jsme se zastavili a shlíželi dolů do zalesněného údolí, které leželo v 

hloubce pod námi. Sklon svahu byl takový, že nemohl nabídnout žádnou jakž takž rovnou plochu, 

umožňující postavení stanu, museli bychom zůstat buď zde, nebo sejít až úplně na dno. Tam ale 

nebudou výhledy! No, to sice nebudou, ale aspoň tam nebude foukat, snažila jsem se v tom najít 

pozitivní stránku, patrně jedinou, problémy jsem totiž dole v lese totiž viděla minimálně dva. Voda, 

tedy kde ji najít, a civilizace, tedy jak se jí vyhnout. Nedá se ale svítit, jiná možnost není.

Tu kudlu v zádech by každý soudce musel uznat jako sebeobranu

Pustili jsme se do toho, sestup to byl opravdu výživný, sutí a přes kameny jsme dosáhli hranice 

březového lesa, který sahal skoro po hranu náhorní plošiny. Napřed jsem zavelela odbočit vpravo, 

protože jsem v mapě viděla bezejmenný potok, který kousek od nás protékal. Prodírali jsme se 

hustým porostem, přičemž mi Luboš spílal, ale nevšímala jsem ho. V jeho zájmu jsem usoudila, že 

jeho výtky vůči mé maličkosti budu ignorovat, jelikož jinak by to skončilo vraždou, a tu kudlu v 

jeho zádech by každý soudce musel hodnotit jako sebeobranu. Navážet se do mých rozhodnutí? A 

dokonce namítat, že je to blbost? Taková drzost. 

Musela jsem uznat, že v tomhle měl ale pravdu, potok jsme hledali marně. Potok jako takový jsme 

tedy nalezli, ale přístup k němu nebyl, když jsme ho

viděli několik desítek metrů POD NÁMI. Dělil nás

neprostupný prales, nehledě na to, že zde nebylo žádné

rovné místo, a jediná možnost přespat by byla učinit tak

pouze ve svislém směru, podobně jako obyvatelé ISS. A

ne, nemají na Mezinárodní vesmírné stanici nulovou či

minimální gravitaci, stav beztíže je způsoben jiným

mechanismem, a to trvalým volným pádem. Přitažlivé

působení Země tam mají hodně podobné, jako my,

pozemšťané. 

Jsou tady nějaká zvířata?

Věnovala jsem se opět čumění do mapy, tedy na displej mobilu, abych prohlásila, že nikde v okolí 

se nedá dosáhnout zdroje vody. Musíme sklesat až úplně dolů k místu, kde stezka bude křižovat 

říčku přitékající zleva, tedy jiný potok, než jsme nyní vyloučili jako vhodný. 

Čím níže jsme se dostávali, tím více lidí jsme potkávali. Tolik jsme jich nestřetli ani za oba vandry 

dohromady, a naznačovalo to blízkost civilizace, na což ostatně ukazovalo jak jejich oblečení, 
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vhodné spíše na procházku na kolonádě v lázních, tak jejich zavazadla, vhodná tak do kostela či na 

svatbu, jelikož se až na pár výjimek jednalo o kabelku nebo pánskou tašku. 

Všichni do jednoho nám opakovaně pokládali stejnou otázku.

„Jsou tady nějaká zvířata?“ 

Napřed jsem nevěděla, zda se neobávají útoku divokých bestií, ale pak se ukázalo, že se vydali 

hledat pižmoně. 

Pastvina pro koně

Všechny jsem musela zklamat. Ano, pižmoni zde žijí a mohou je dokonce vidět, museli by ale kvůli

tomu vystoupat až na náhorní plošinu, což by obnášelo zdolat minimálně 300 metrů převýšení. 

Každý z nich napřed vytřeštil oči a pak protestoval, že to je blbost, že jim místní řekli, že stačí zajít 

do březového lesa a na pižmoně natrefí. Ach ta naivita. 

„Pižmoni žijí na stepích, tohle je les. Step je bez stromů,“ vrčela jsem na ně, nakolik mi má chabá 

znalost angličtiny umožnila. Jak ráda bych jim to vytmavila, mít lepší slovní zásobu.

Sešli jsme až úplně dolů, až tam, kde dle mapového podkladu turistická stezka překročila potok, a 

nad hlavami nám drnčely dráty vysokého napětí. V korelaci s mapou se vlevo od cestičky vynořila 

mýtina a tam jsme taky vykročili. Jednalo se o pastvinu pro koně, jak ukazovala cedule na plotě, ale

dřevěná brána byla otevřená a zapřená v

této poloze kameny, takže vyloženě

nabízela, abychom tam vlezli. V duchu

jsem si přeříkala pravidla „veřejné

přístupnosti krajiny“, tedy spát minimálně

150 metrů od nejbližšího OBYDLENÉHO

domu a netábořit na orné půdě. Nic z toho

se zde nenacházelo, pastvina není

obdělávaná půda a polorozbořená šopa

není obydlený dům ani omylem.

Zůstáváme, nic lepšího už neseženeme. 

Veřejná přístupnost krajiny

Ve všech 3 severských krajinách /Švédsko, Norsko, Finsko/ platí starodávný kodex, umožňující 

každému právo na volný průchod přes veškeré pozemky, které nejsou z tohoto práva vyloučeny. 

Starověké stopy poskytují důkazy o svobodě pohybu v mnoha evropských zemích, což naznačuje, že 
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taková svoboda byla kdysi běžným standardem, který se v nejčistší podobě dochoval jen v Estonsku,

Finsku, na Islandu, v Norsku a ve Švédsku. Zde se toto právo měnilo od pouhé běžné 

praxe až do obecně uznávaného práva. Možným vysvětlením, proč toto právo přežilo především 

těchto zemích je fakt, že feudalismus a nevolnictví se tam nikdy nevyskytovalo. Dalším faktorem je 

existence velkých oblastí neoploceného lesa. Jinde v Evropě byly pozemky postupně ohrazeny a 

zabrány pro soukromé využití, zatímco právo přístupu bylo do značné míry eliminováno. Dnes jsou 

tato práva základem možnosti k pohybu a pobytu v severských zemích, poskytující příležitost k 

výletu nebo založení tábora na jiném pozemku /1-2 noci maximálně/, sběru hub, lesních plodů atd. 

Samozřejmě ruku v ruce s těmito právy přichází zodpovědnost, tj. zákaz ublížit, rušit, odhazovat 

odpadky a rušit volně žijící zvířata.

Často je zakázáno rozdělávání

ohně, i když ve Švédsku a Norsku

jsou ohně povoleny při zachování

bezpečnostních opatření. Naprosto

zakázáno je způsobovat hluk.

Přístupová práva jsou nejčastěji

určena pro cestování pěšky. Běžně

je povoleno postavení stanu v lese,

ale ne s použitím karavanu. Je

nutné dodržet 150 metrů od

obydleného stavení /dům, chata,

srub/. 

Právo volného přístupu se

nevztahuje na využívanou půdu

/domy, zahrady apod./

Názvy v jednotlivých zemích: Finsko – Jokamiehenoikeus, Norsko – Allemannsretten, Švédsko – 

Allemansrätten. 

Hlavně že jsme spěchali do doliny

Pastvina plná exkrementů se nakonec ukázala jako jediné možné místo, kde se dá postavit stan, aniž

by turista dosáhl civilizace. Byla mnohem blíže, než by mi bylo milé, ačkoliv podmínku 

minimálního odstupu jsme splnili několikanásobně. Ta moje nespokojenost byla dána patrně tím, že 

jako extrémní introvert mám osobní zónu velmi rozsáhlou. 
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Příchod na plácek jsme měli po 9,4 km v 18,25. Společně jsme se vydali pro vodu. Mně se dostupný

zdroj nezdál důvěryhodný, rozhodla jsem se tedy důkladně vše převařit, s plynem jsme již nemuseli 

šetřit. S ohledem na stav Lubošových pohor bylo více než jasné, že náš vandr jako takový skončil, a

že jsme se dostali až jsem, aniž by musel kráčet v brodících botách bylo něco, v což jsme ani 

nedoufali. 

Horší bylo, že i zde, skoro na dně údolí, foukalo skoro tak silně jako nahoře nad lesem. Hlavně že 

jsme spěchali do doliny!

Železnice na dohled

Všude kolem nás ležely výměšky trávícího traktu nějakých zvířat. Nejsem kovaný hovnolog, ale o 

koňské koblížky se rozhodně nejednalo, hádali jsme to spíše na ovce. Stan jsme vztyčili kousek od 

skoro zřícené dřevěné stavby, která kdysi mohla představovat cokoliv, od obytného domu až po 

maštal, nyní ale jevila takové známky dezolátnosti, že jsme neměli odvahu vkročit dovnitř a 

prozkoumat to.

Přímo pod námi ležela jak železnice spojující města Trondheim a Oslo, tak dálková silnice E6,  

vedoucí 3140 kilometrů z jihu Švédska na sever Norska. Měla jsme pocit, jako kdybych se ocitla ve

výkladní skříni, což byl samozřejmě nesmysl, nikdo z řidičů aut ani cestujících ve vlaku nás spatřit 

nemohl, leda pokud by se díval přímo nahoru k lesu, pod nímž jsme tábořili. 

Luboš navrhoval zůstat zde dvě noci, zítra totiž mělo začít intenzivně pršet, kdežto já prosazovala 

dojít do civilizace a tam se ubytovat. Nelíbilo se mi zde, kam jsem jen došlápla, odtud z mokré 
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trávy vystříkla hnědá tekutina, pocházející se zadního otvoru nějakého přežvýkavce, nehledě na to, 

že jsme spali na výrazně skloněném terénu. Nerovný terén jako takový by mi nevadil, už jsem spala

i na sjezdovce hlavou dolů jen kvůli rannímu východu Slunce, ale prostě se  mi zde nelíbilo a 

BASTA.

Jak měl Luboš halucinace

Za jiných okolností, tedy když bych

požadovala výhledy, by mi sklon terénu

nevadil, ale nyní mě to obtěžovalo. Luboš

naštěstí neprotestoval, že zde nechci zůstat, a

hodlám se ráno vydat někam, kde budu moct

spát v posteli se střechou nad hlavou.

Naměřil si cukr 6,1, a to dnes prakticky

nejedl. Uvařila jsem večeři, ale oba jsme se

shodli na tom, že chutná chemicky. Ani jeden

jsme svou porci nedorazili a Luboš se

nedojezenou stravu vydal zakopat někam

nahoru. Příčinou odporné chuti byl

pravděpodobně potok, nejspíše díky

hovínkům všude kolem nás se nacházejících,

což byl hlavní zlom, kdy Luboš souhlasil, že

zítra náš vandr končíme. Výrazně se mi tím

ulevilo. Zatím jsem byla jediná polovina

výpravy, která chtěla pokračovat, a sejít do osady. 

Zalezli jsem do stanu a oba nás šokovalo vlhko tam panující, díky čemuž tam byla zima ještě větší, 

než nahoře v horách. Brrr. Tohle bude hodně náročná noc. Horší bylo, že těsně před usnutím Luboše

přepadly halucinace a tvrdil, že cítí smažené řízky. Nevěděla jsem, nakolik je situace vážná, 

nakonec jsem to zařadila jako podvědomí jeho mozku, očekávající zítřejší dosažení civilizace, a 

chutě se zakutala do svého spacáčku. 
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Den 14, neděle 18.8., pátý den druhého treku

Pojďme se vyčůrat spolu

Ve 3,50 jsme byli oba dva probuzeni plným močových měchýřem. U mě bylo nutkání k mikci za tu 

noc první, takže se jednalo o výrazné zlepšení symptomů zánětu. Ani jednomu z nás se nyní 

nechtělo ven do vlezlé zimy, ale tlak svěrače v močové trubici nás přesvědčil, že musíme.

„Pojďme se vyčůrat spolu,“ navrhoval Luboš.

„Proč?“ nechápala jsem. Měla jsem dojem, že nechce být sám venku, ve tmě, zimě, větru.

„Naklepeme tak méně vody do stanu, když vylezeme zároveň,“ argumentoval rozumně. 

To mě asi za ta léta manželství málo znal. Právě se mi totiž povedlo chrstnout dovnitř asi půl litru 

vody z vrcholu stanu, která dopadla na karimatku. V tomhle jsme se už poučili oba. Provedla jsem 

to již několikrát, takže Luboš už důsledně svůj

spací pytel odstrčil co nejdále od potenciálního

cíle kapek, které tam já setřesu, a já z výše

uvedeného důvodu spacák poblíž svého vchodu

nenechávala nikdy, znám se. 

Venku hučel potok a šuměl les, pod námi sem

tam projelo po E6 auto. Romantika jak sfiňa,

jeden z by se z toho poblil. 

Všechno je vlhké

Věděli jsme, že to, co se dalo s velkou dávkou

představivosti nazvat dvěma dny pěkného

počasí, což v místních podmínkách znamenalo, že pršelo méně než několik hodin v kuse maximálně

třikrát za den, už končí a přichází další vlna monzunů. S ohledem na stav Lubošovy boty už naší 

prioritou byl pouze sestup do civilizace, takže nás to až tak nemrzelo. Teda kecám, mrzelo nás to, 

ale kdyby Luboš pokračoval, tak by dřela kost o kov, když mu z vnitřku boty zůstaly jen kovové 

výztuhy v koženém korpusu. 

Díky tomu, že jsme spali na dně údolí, měli jsme obrovskou vlhkost ve stanu. V noci totiž přestalo 

foukat, takže vzduch byl maximálně nasycen vodními parami a jeho relativní vlhkost vzduchu 

dosáhla 100 %. Nastala kondenzace a voda se srážela na všem, převážně na spacích pytlech. Poprvé

jsme takto vyzkoušeli funkci hydrofobního peří, protože jsme si letos dopřáli nové spacáky. 
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Zkouška přímo v terénu dopadla na výbornou. Měli jsme sice spacáky mokré, ale nestudily a nadále

hřály, a dokonce ani nesmrděly, což byla kdysi doména jednoho Lubošových spacáků, jenž byl 

vyroben z kachního peří. To když se namočilo, tak smrdělo jako když se kachna vysere. 

Jak nám při balení slabě mrholilo

Budík jsme na ráno nenatahovali, bylo nám celkem jedno, do kdy budeme chrnět, klidně i do oběda.

Vězte tedy, že zrovna dnes, kdy nebylo nutné brzo vstávat, jsem se probudila SPONTÁNNĚ už v 

6,05. Jelikož Luboš byl vzhůru taktéž, rozhodli jsme se této nezvykle časné hodiny využít k 

brzkému opuštění tábořiště, a chtěli jsme se sbalit, než začne pršet. Snídani jsme po předchozí 

domluvě zrušili, měli jsme v plánu se nacpat v někde v civilizaci, navíc jsme tím i šetřili čas. 

Pakovali jsme vše do nepromokavých pytlů ještě ve stanu, protože nám při tom slabě mrholilo, a 

my nechtěli výbavu namočit více, než je nezbytně nutné. 

Odchod jsme měli v 7,20, a v 7,35 jsme už stepovali v areálu Kongsvold Fjeldstue, dalšího poutního

centra, kde jsme plánovali posnídat a pak se nějak dopravit do Hjerkinnu. A ano, těch 15 minut 

cesty bylo i s focením naučných cedulí, tak blízko jsme od nich spali, vzdálenost činila půl 

kilometru po turistické stezce, vzdušnou čarou to mohlo být tak 300 metrů. 

Já to říkala, nedojít do civilizace v neděli!

Stáli jsme ve dvoře, a všude bylo mrtvo, většina budov zamčených, recepce taktéž. Jako kdybych to

neříkala, že největší blbost je dojít do civilizace v neděli, kdy je všude zavřeno. Nedělní příchod se 

nám povedl už potřetí v řadě za sebou, ale pouze nyní to bylo celkem jedno, který den se v 
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civilizaci ocitneme, když tato byla tvořena pouze hotelem a hostelem s 32 pokoji, salonkem, 

jídelnou a konferenční prostory. 

Luboš objevil jedinou odemčenou budovu, sloužící zjevně jako společná noclehárna pro poutníky, a

v jejím vestibulu jsme si do kouta shodili batohy. Tiše, nejsme blbci. 

Před budovou, kde se nacházela recepce, jsme se přidali k zástupu hladových turistů, jejichž počet 

narůstal adekvátně tomu, jak na hodinách naskakovaly další a další minuty, až se nakonec v 8,05 

zjevila pracovnice, která zjevně zaspala, soudě dle otlačeného obličeje s obtiskem kontury polštáře 

a ztopořených vlasů, tak podobným mým, jen ty na mé kebuli byly navíc mastné. A taky kratší. 

Opět jsme se přežrali

Aby se vyhnula tomu, že by jí někdo vyčítal pozdní otevření budovy, v níž se měla servírovat 

snídaně, pro jistotu veškeré osazenstvo seřvala na tři doby, a to včetně nás, já se totiž snažila prvně 

zaplatit a až pak jít papat. Houkla na mě, že ještě nemá otevřenou kasu, takže ať se stavím, než 

budeme odcházet, což mi problém nečinilo, nejsem nepoctivý jedinec. 

No a pak to konečně nastalo. Ptáte se co? No přece povýstupové obžerství, tedy naplnění všech 

našich vlhkých snů. Povýstupové obžerství je naprosto normální součást dálkových treků a děje se 

po návratu do civilizace, kdy do té doby jedinec, živící se konzervami, expediční stravou, suchary, 
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těstovinami, má najednou přísun normálního jídla. Oba jsme se tam přežrali. Opět, jako by se nám 

to nestávalo každý rok, i když já jsem se krotila více než Luboš. Co jsem si ale nedokázala odpustit,

bylo kafe. Musela jsem ho sice konzumovat černé, bez ovesného mléka, ale i tak jsem si to užila do 

posledního hltu. Chyběl nám pouze alkohol, na který jsme se vždy těšili, ovšem vždy jen z 

vědeckých a humanitárních důvodů, pokaždé jsme totiž kupovali pouze místní výrobky, abychom 

podpořili tamní ekonomiku. 

Co jsme spapali

U mě je výčet jednoduchý, spořádala jsem jen lososka, a to v uzené podobě, ovšem degustovala 

jsem tři hrnky kávy. Nemylte se ovšem, oranžové ryby jsem spořádala fakt velké množství.

To Luboš rozhodně na sobě nešetřil a postupně si nanosil a spapal následující:

* rybičku /různé druhy, hlavně s cibulí, které jsem já ignorovala/

* melounek /přece do sebe musel dostat i něco zdravého, ne?/

* salátek /nabízeli různé saláty podobné vlašáku/

* koláček /rovnou čtyřikrát!/

* vajíčka /na hniličku i na tvrdo/

* smaženičku /patrně s cibulí, takže jsem se jí já vyhnula/

* klobásky /nevím, kolik jich zbaštil, ale minimálně dvě to byly/

Prostě si umíme příchod do civilizace, byť tvořené pouze ubytovacím zařízením, užít. 
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Važte si evropského záchodku

Tři roky mám diagnostikovaný autoimunitní zánět střeva, kombinovaný s potravinou alergií, takže 

opravdu chodím na stolici častěji, než je běžný průměr, a po jídle to bývá většinou pravidlem. 

Nejinak tomu bylo i nyní. Jak jsem tak trůnila, a to rovnou dvakrát za sebou, nejsem žádný troškař, 

napadly mě následující myšlenky, proč je záchodek lepší než keř v divočině:

* je to úžasné samo o sobě

* můžu u toho sedět, není nutné dřepět – tohle

oceníte zvláště, pokud máte unavené stehenní

svaly

* nefouká mi na dupku ani na pipinku -

nevíte, jak nepříjemné je, když vám u toho

táhne na inkriminovaná místa

* nemusím nic po sobě zahrabávat – a hlavně

předem kopat kakací jámu

* nechčije mi na prdel

* můžu se utřít, aniž bych balancovala v

podřepu nad kakací jámou a riskovala

následný pád do ní při ztrátě rovnováhy 

Prostě když to shrnu, výsledkem je sucho,

teplo a sociální jistoty. Važte si evropského

záchodku.

Jak se všichni blbě koukali, když mi Luboš vybíral peří z vlasů 

Snídaně jsme konzumovali poněkud krkolomně, jelikož se tam zjevně nepočítalo s cizími strávníky,

když každý stůl byl označen číslem pokoje. Zoufale jsme chodili od stolu ke stolu a marně hledali 

volné místo. Už to vypadalo, že se budeme ládovat na stojáka, když nás ke svému stolu pozvala 

dvojice Indů s tím, že jejich kolegové přijdou k jídlu později, a vyzvídali na nás zážitky z našeho 

putování. Oba jsme byli vděční, že můžeme u papu sedět, takže jsme jim chtěli vyjít vstříc, přičemž 

naše přirozenost a obrovský hlad nás nabádal spíše k tomu, abychom se věnovali pouze obsahu 

svého talířku. Zase na druhou stranu, aspoň nás nutnost společenské konverzace donutila chovat se 

jinak, než jako prase u koryta, k čemuž jsme reálně směřovali. 

Vydali jsme se k recepci, kde jsem za nás zaplatila paušální poplatek za snídani. Ve vestibulu si 

Luboš všiml, že mám na hlavě a na mikině spoustu peří, a počal mi je vybírat hlavně z vlasů. 
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Vypadala jsem, jako kdybych spala v kurníku. Všichni na mě blbě koukali, patrně se domnívali, že 

kromě peří na sobě, které tam bylo v hojném počtu, můžu mít taky nějaké čmelíky. Rázem kolem 

nás byl volný prostor, nikdo se k nám nechtěl přiblížit, a my se podivili nad ochotou Indů nás 

pozvat ke svému stolu. Byli jediní stateční. 

Trekařský hlad

Jestli někoho ze čtenářů pohoršilo, že bychom mohli snídani sežrat naprosto nekultivovaně, tak 

vězte, že trekařský hlad je úplně něco jiného, než když máte hlad hodinu po obědě. Nás letos „hiker 

hunger“ nepostihl v tak obrovské míře, jako treky předchozí, jelikož jsme měli putování rozděleno 

na dva kratší vandry s vmezeřenou civilizací, ale i tak nám klepal na žaludek a hlásil se o slovo. 

Klasický příklad je, že podobně jako v minulosti jsme do sebe žrádlo naházeli lžičkou v rekordním 

čase. 

S příjemně naplněnými bříšky jsme začali řešit, co s námi. Zarezervovala jsem nám dvě noci v 

Základním táboře, tedy v hostelu Basecamp Frich`s

Hjerkinn. Na farmu s koňmi, kde jsme spali před pár

dny, jsme už nechtěli, jednak kvůli ceně, když hostel

byl levnější, jednak kvůli vzdálenosti od vlakového

nádraží. Věděli jsme, že odtud budeme odjíždět

vlakem, a z farmy to byly dva kilometry, kdežto ze

Základního tábora pár set metrů. 

Když jsem si v aplikaci norského vlakového

dopravce zadala koupi jízdenek, skoro mě kleplo z

ceny. Za 11,3 km a 9 minut jízdy chtěli skoro tolik,

jako za 219,2 km a 3 hodiny jízdy před 14 dny z

Trondheimu do Dovre. Tohle jsem nebyla ochotná

dát.

Jdeme na stopa!

Naše rozhodování bylo usnadněno nepříjemným zjištěním, že i kdybychom lístky chtěli zaplatit, 

což jsme nechtěli, tak to nebylo možné. Spoj byl buď vymístenkován, nebo takhle těsně před 

odjezdem už to systém neumožňoval. Východisko, jak se odtud přesunout, se nabízelo jediné. 

Jdeme na stopa!
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Vyšli jsme z budovy za mírného deště, tedy větší intenzity, než bylo pouhé mrholení, což mě 

donutilo nahodit na batoh pláštěnku, na sebe nepromokavou sukni, kuklu a kulicha. Vypadala jsem 

jako zmoklá arabská teroristka, sama sobě bych nikdy nezastavila. Abychom řidičům usnadnili 

rozhodování, zda nás naložit či nikoliv, ještě u snídaně jsem na recepční vydyndala čistý papír a 

pero a vyrobila stopovací ceduli s cílem naší cesty – osadou Hjerkinn. Zůstali jsme trčet u dle nás 

ideálního místa pro zastavení auta a naložení nás i s kufry dovnitř. Zaujala jsem polohu s batohem 

na zádech, to aby bylo jasné, že jsme turisté, strčila do vozovky ruku se zvednutým palcem a 

nahodila úsměv číslo tři říkající, že pro každého řidiče může být čest, že nás sveze, a my to jsme 

ochotní přijmout. 

Nikdo nás nechce vzít

Čumákovali jsme tam skoro ¾ hodiny a mně už byla zima, nehledě na to, že mně trnuly trapézové 

svaly, jak jsem tam postávala u svodidel s plně naloženým ruksakem. Nikdo nám nezastavil, nikdo 

nás nechtěl vzít do auta, a to jsem nejenom poctivě zvedala palec, ale i prosebně ukazovala na 

ceduli s nápisem Hjerkinn. Vše marně, přitom minimálně polovina vozů byla osazena pouze 

řidičem, takže místa měli habaděj. 

„To raději půjdu po silnici, než tady mrznout v dešti,“ vztekle jsem vrčela na Luboše, „těch osm 

kiláků za dvě hodiny dáme, a pak budeme jen a jen v suchu.“

Ještěže vyděšený Luboš můj návrh neakceptoval, jelikož by to v reálu činilo o polovinu více, přes 

12 km po silnici. Údaj 8 km jsem střelila jen tak z placu. 
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Když už jsem toho měla plné zuby a byla rozhodnutá vydat se pěšky, ať už je to jakkoliv daleko, 

viděli jsme jet malou rychlostí auto opačným směrem, než jsme potřebovali, a proto nás nezajímalo.

Mělo. Jednalo se o luxusní mercedes, a řidič se na zastávce autobusu otočil, když nás viděl, jak tam 

jako zmoklé slepice stojíme a marně stopujeme. Nabídli se nám, že je to nezabije, těch pár kiláků do

Hjerkinnu nás hodí, a pak budou pokračovat do svého plánovaného cíle. Byli jsme zachráněni. 
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Kapitola sedmá

Hjerkinn
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Hjerkinn

Hjerkinn je vesnice v župě Dovre v kraji Innlandet v Norsku. Vesnice se nachází v pohoří Dovrefjell,

asi 30 kilometrů severovýchodně od Dombåsu a asi 25 kilometrů severozápadně od vesnice Folldal.

Je to jedno z nejsušších míst v zemi, s pouhými 222 milimetry ročních srážek v desetiletém období 

1905-14.

Jméno

Vesnice se jmenuje Hjerkinn (staroseversky: Hjarðkinn). Prvním prvkem je pravděpodobně 

kmenová forma slova hjǫrðr, což znamená "stádo" skotu nebo ovcí. Posledním prvkem je kinn, což 

znamená "strmý svah". Vesnice Hjerkinn leží pod strmými horskými svahy, a protože toto místo bylo

důležitou křižovatkou cest se silnicemi do Oppdalu a Folldalu, byla tudy často hnána stáda.

Historie

Hjerkinn je staré Skysstasjon, něco jako Karavanseráj či zájezdní hostinec s tradicemi sahajícími 

až do poloviny 1200. Nacházel se na poutní a královské cestě do Trondheimu a byl nejvyšším 

bodem na Dovrefjellu. V roce 1800 přicházel do Hjerkinnu během sezóny také učitel a místo bylo 

středobodem horského průsmyku.

206



Skysstasjon, něco jako Karavanseráj či zájezdní hostinec

Zájezdní hostinec navazoval na předchozí dopravní povinnost, která vyžadovala, aby zemědělci 

poskytovali králi, šlechtě a vyšším úředníkům bezplatnou dopravu. To bylo zavedeno již v roce 1100

a bezplatný zájezdní hostinec trval až do roku 1816, kdy byl zrušen ve prospěch placeného hostince,

a později v tomto století byly provedeny legislativní změny na podporu zřizování zájezdních 

hostinců. V rámci tohoto programu byly zájezdní hostince veřejně dotovanou farmou, kde si 

cestující mohli pořídit koně nebo kočár na další cestu, často v kombinaci s hospodou pro jídlo a 

ubytování.

Dopravní služba v Norsku sahá daleko do minulosti a byla zrušena zákonem z 25. května 1951. 

Zájezdní hostince existovaly po celém jižním Norsku, ale některé se proslavily zejména jako místo 

setkávání Angličanů a dalších cestovatelů – například královské panství Tofte a Hjerkinn na 

Dovrefjellu.

Označení zájezdní hostinec pochází z možnosti zajíždění povozů dovnitř areálu hostince.
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Den 14, neděle 18.8.

Vy jste nám nevrátili klíčky!

Sympatičtí Němci v pronajatém autě byli sami taky turisté, párkrát už stopovali, takže nám rádi 

nabídli svou pomoc. Cítili jsme k nim neskonalou vděčnost, a nabídkou finanční kompenzace jsme 

je skoro urazili. Abychom si napravili reputaci, hodili jsme s nimi příjemný pokec. Oni, ač skoro o 

generaci mladší, konali jen jednodenní výpravy a skoro nám záviděli naše chození natěžko. 

Aby kvůli nám nezajížděli více, než bylo nezbytně nutné, nechali jsme se vyhodit na rozcestí u 

silnice E6 s tím, zbytek v pohodě dojdeme. Vyloženě jsme je museli nutit, aby nám zastavili tady, a 

ne až před hostelem. I tak jsme jim byli neskutečně zavázáni, vytrhli nám trn z paty, nebýt jich, 

patrně bychom se vydali po silnici pěšky v lijáku.

Zamávali jsme jim a ve stále sílícím dešti došli

těch 500 metrů k našemu ubytku. Tohle nám vyšlo,

dumali jsme, že šlapat v tomto počasí by se nám už

asi nechtělo. 

V Základním táboře jsme se ocitli tak brzo, že ještě

náš pokoj neměli připraven, tak jsme se s jejich

souhlasem usadili v jídelně. Luboš si naměřil 9,6 –

to asi jako následek ranního hodování u snídaně. Já

si nalila do hrníčku kafe, Luboš čaj, koupili jsme si

na recepci vodu, kterou jsme vypili na ex, a pak se

ke slovu dostala dřímota, jak nás ukolébávalo

okolní teplo a příjemný pocit v žaludku. 

„Vy jste nám nevrátili klíčky!“ přilítla najednou

recepční, čímž probudila Luboše, jenž s hlavou na

rukou pospával na stole. 

Jak jsme čekali

Zatímco jsme oba jeden přes druhého křičeli, že to bude omyl, že jsme se tam právě přišli ubytovat, 

a máme rezervaci, Norka se najednou zarazila, zrudla, odkráčela, zatímco nás tam nechala 

nechápavě civět, aby se po pár minutách vrátila s omluvou. Spletla si nás s jinou dvojicí, která 

odjela, aniž by vrátila klíčky od pokoje. Nechápu, že nás mohla zaměnit, jsme přece jedineční :-)
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A pak jsme už jen čekali a čekali a čekali, než se pro nás uvolní a uklidí pokoj. Ačkoliv jsme seděli 

v restauraci, tak jediné dostupné jídlo činily bagety, a k tomu jsme se nehodlali uchylovat, leda tak v

nouzi nejvyšší. Tady vidíte, že na tomto vandru bylo naprosto jedno, jestli civilizace dosáhneme v 

neděli či ve všední den, když je zde tak jako tak nulová nabídka k rozšoupnutí se. Zdejší možnost 

dát si trochu do frňáku existovala pouze v tekuté nealko formě, takže jsme se přepíjeli kávou a 

čajem. To tedy bude noc. Pokud z nezvyklé přemíry kofeinu vůbec usnu, tak pak budu chodit čůrat, 

zoufala jsem si. Ptáte se, proč je problém skočit si na WC? Nezapomeňte, že kvůli šetření výdajů 

jsme měli pokoj v hostelu, což obnášelo pouze cimru s lůžky, kdežto toaleta i sprchy byly sdílené s 

ostatními nocležníky. Uznejte, že jít po chodbě v pyžamu není moc příjemné, nehledě na to, že 

spací úbor nevlastním.

Utečenecký tábor

Jako satisfakci, že nás seřvala na tři doby naprosto neoprávněně, nám holčina z recepce po 

srdceryvné omluvě slíbila, že zařídí, abychom co nejdříve dostali pokoj. Správně bychom check-in 

měli minimálně za dvě hodiny, takže jsme se nechali přemluvit. Mám pocit, že i ona už nás chtěla 

mít z krku, když jsme jí čumákovali v jídelně. Jak slíbila, tak splnila a s vítězoslavným úsměvem 

mám po poledni donesla klíčky od čtyřlůžkového pokoje, který jsme si zabrali po ujištění, že k nám 

nikoho dalšího neubytuje, jednalo se totiž, jak jsem již napsala, o hostel, nikoliv hotel. 

Do půl hodiny od obsazení místnosti jsme ji, jak to umíme jen my, přetvořili na utečenecký tábor. 

Všude, kde se dalo, a dokonce i kde se nedalo, Luboš napjal gumicuky a přes ně jsme přehodili 
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spacáky, stan a veškeré naše oblečení, aby vše proschlo. Za účelem zvýšení vlhkosti v místnosti se 

Luboš odebral do sprch s igelitkou naditou k prasknutí našimi špinavými hadry. Vrátil se asi za ¾ 

hodiny s něčím, co by se dalo s velkou dávkou dobré vůle nazvat jako vyprané oblečení, a s 

obrovskou fantazií jako vonící oblečení. 

Jelikož jsme přebývali v hostelu, tak jsme WC a sprchu měli společné se všemi ostatními hosty, což 

obnášelo se jakž takž obléct pokaždé, když jsem se musela vydat za potřebou. Připomínalo mi to 

trochu pobyt ve stanu, kdy jsem si taky musela na sebe hodit péřovku, když jsem lezla ven do 

okolní ledárny. 

Totální degradace Lubošovy pohory

Zatímco jsem se válela na své posteli a dumala, zda je genderově korektní, že naše oblečení jsem 

strčila vyprat Lubošovi, místo abych se toho ujala já, Luboš si prohlížel své boty, zvláště jednu. Ke 

své nebetyčné lítosti musel přiznat, že totální degradace jeho pohory dosáhla vrcholu. Celý vnitřek 

byl vydrolen a zůstal mu jen kožený korpus s kovovými výztuhami. V tomto by dokázal chodit jen 

terminátor. Osušila jsme Lubošovi slzičku a slíbila mu nové pohory pod stromeček. Proč až tak 

pozdě? Přece mu to nebudu kupovat za plnou cenu, ale počkám si na vánoční slevy. 

No a jak dopadlo moje přemýšlení, kdo z naší dvojice měl správně ty hadry hodit do umyvadla a 

přemáchnout? Uvažovala jsem takto: já jsem pán map a navigátor, on je styčný důstojník s 

veřejností. Co jiného než styk s veřejností znamená být oděn společensky vhodně? Takže ano, dobře

jsem udělala, že jsem mu to svěřila, v podstatě to s jeho funkcí úzce souviselo :-)

Horší bylo, že jsme museli vyřešit, jak Luboš s naprosto rozpadlou pohorou zvládne zbytek pobytu 

v Norsku a cestu domů, byť se již mělo jednat jen o civilizaci, nikoliv o divočinu. 
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Jak jsem likvidovala zásoby, abych odlehčila batoh

Pak už jsme se jen a jen váleli, Luboš za hradbou věcí na jedné ze dvou patrových postelí, já na 

druhé. Oba jsme si vybrali dolní palandy, ani jednomu z nás se nechtělo lézt nahoru. Strčili jsme do 

zásuvky všechny naše nabíječky a usilovně jsme nabíjeli veškerou naši elektroniku. Luboš si 

naměřil cukr 7,0, což ho potěšilo, jednalo se o pokles o třetinu proti ránu. Venku se zatím čerti 

ženili, silně a vytrvale pršelo a oknem v poryvech lomcoval vítr. Vůbec nás nemrzelo, že jsme díky 

stavu Lubošových pohorek skončili v civilizaci, místo abychom pokračovali v treku. Tohle v 

žádném případě nebylo turisticky příznivé počasí. 

Já jsem se pustila do likvidace zásob, abych Lubošovi odlehčila batoh. Přece to nebude vláčet domů

:-) Poté, co jsme oba spořádali nějaké pražené

kukuřice a krutonky, které Luboš vyštrachal ze

svého kouzelného baťůžku, naměřil si glykémii

5,7. Já to tvrdím furt, že aby měl krásný cukr,

musí jen ležet, nikoliv chodit. Myslím, že tuhle

teorii by jeho diabetoložka neocenila :-)

Jak si Luboš ňuchňal

Déšť venku /samozřejmě že venku, copak by

pršelo vevnitř/ ustal v 19,59, díky čemuž byly

slyšet zvonky na krcích ovcí tam pobíhajících.

Ony tam byly neustále, ale zvuk kapek je během

deště spolehlivě přehlušil. Sem tam byla některá

hlasitější než ostatní, patrně když ďobala trávu

pod naším oknem, a zjevně jí vůbec nevadilo

parkoviště s dobíjecími stanicemi pro elektroauta.

Před spaním, tedy v 21,29, musel Luboš na WC,

což v jeho případě znamenalo nahodit si na sebe

kraťasy a kroksy. Taková nespravedlnost! Abych nebudila pohoršení já a někoho na chodbě netrefil 

šlak, tak jsem toho na sobě musela mít mnohem víc, minimálně kraťasy a mikinu, nebo alespoň 

tričko a podprsenku. Luboš si spokojeně ňuchňal, že nemusí do chladu a deště v ťapkách do 

mokrého mechu, ale koná tak pěkně v suchu a teple civilizovaně a dokonce v sedě!
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Den 15, pondělí 19.8.

Aspoň že přechod do civilizace není tak krutý

Ve 23 hodin mě probudil, jak jinak, narůstající tlak v močovém měchýři. Bylo více než jasné, že 

musím na WC. Zde se ukázalo, jak příjemnou výhodou je skutečnost, že jsme bydleli v hostelu se 

sdílenou toaletou na toaletu. Musela jsem se obléct do kraťasů – nezapomeňte, že kalhoty mi Luboš 

vypral, a dosud neuschly – a jít čůrat s čelovkou na hlavě, jelikož na sociálních zařízeních nesvítilo 

světlo. Tato procedura mi připomněla stan, z něhož jsem se podobně vybavená musela vyklubat, a 

potěšilo mě, že přechod do civilizace není tak

krutý.

Ráno měl Luboš před snídaní 6,4. Vydali jsme se

na první ranní jídlo dne a s radostí kvitovali, že

se zatím jedná o nejlepší výběr papu, vypíchla

bych zejména rybičky naložené v hořčici a

kopru. Mňam. Součástí byla samozřejmě

prakticky neomezená konzumace kávy, která, jak

už jsem se zmiňovala, byla strašně nechutná, v

pravém opaku od nabízeného jídla, což bývá

relativně častý úkaz i u nás – tam, kde se dobře

vaří, servírují fakt děsné kafe. 

Jak mi v puse explodoval granát

Zaujala mě nabídka džusů, která kromě

standardního jablka a pomeranče byla doplněna

o žlutavou tekutinu, jejíž název mně nic neříkal,

a s chutí jsem celou sklínku do sebe obrátila na

jeden hlt, přemýšlejíc, proč se tohle servíruje

pouze v malých frťanech, když mi v puse

explodoval granát. V ten moment mi došlo, že „ginger“ znamená zázvor, a bylo mi to rázem jasné. 

Zatímco Luboš hlásil glykémii 7,4, já se pokusila požár v puse uhasit kávou, masívně u toho slzejíc.

Když se mi odumřelé chuťové pohárky zázračně probraly k životu, rozhodla jsem se dát té šťávě 

ještě jednu šanci. Druhou sklenici jsem už sosala mnohem pomaleji a s velkým respektem, ovšem o 
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to více jsem si zázvorový koncentrát vychutnala. Ač se to nezdá, fakt to bylo dobré, tedy až po 

spálení chuťových buněk, takže jsem do sebe kopla ještě další, čímž jsem se dostala na celkovou 

dávku tří lahviček, což se mi ovšem jevilo jako maximální bezpečné maximum, při němž ještě 

nehrozí trvalá zdravotní újma. 

Jak recepční skoro vypadly oči z důlků

Výztuha v Lubošově botě mu dřela patu, však už měl díru i v ponožce, takže bylo nutné to nějak 

provizorně opravit. Cennou radu mi poskytla má sestřička – rodná, ne pracovní – a doporučila mi 

dámské vložky. Jelikož se v osadě Hjerkinn, kde jsme pobývali, nevyskytoval žádný obchod, vydali

jsme se oba na recepci hostelu, kde nabízeli malý pult se sice omezeným, zato alespoň nějakým 

výběrem drogistického zboží. Já jsem chtěla papírové kapesníky. Díky své alergii jsem jich 

spotřebovala skoro celou svou zásobu, tohle ale nevedli, tak jsem si na smrkání vzala ruličku 

papíru. Horší bylo vybrat si ze dvou druhů dámských vložek. Oba jsme si postupně vzali do rukou 

jeden balíček, různě přeměřovali vzdálenost a délku pomocí prstů a odhadovali velikost, až jsme 

nakonec zvolili kratší a širší model. Když jsme to šli k táře platit, recepční skoro vypadly oči z 

důlků. Vytřeštěně na nás oba zírala, na naše šediny, kdy já jsem zjevně vypadala, že fertilní období 

mi zmizelo v dálavách úměrně k vyhasínající funkci vaječníků. Naprosto nechápala, na co tak 

postarší pár v předdůchodovém období může potřebovat dámské menstruační vložky, a už vůbec jí 

nebylo jasné, co jsme tak mohli měřit a porovnávat. 
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Jak jsem si pro jistotu zasrala včera vyprané kalhoty

Odchod z hostelu jsme měli v 11 hodin. Mířili jsme na oběd do Hageseter Turisthytte, kempu a 

poutního centra, kde jsme na prvním treku jedli úžasného smaženého platýse. Cíleně jsme si čas 

nyní vybrali tak akorát, abychom se tam ocitli po poledni, dělily nás čtyři kilometry. Vydali jsme se 

jinou trasou, než jsme před pár dny dorazili, a hned po pár desítkách metrů jsem si na stezce pro 

jistotu zasrala včera vyprané kalhoty, takže bylo jasné, že budu cestovat ve špinavých. No co, 

alespoň jsem se odlišila od Luboše, ten zůstal čistý. Nevím, jak to dělá, ale průchod stejným úsekem

bažin byl vždy znát jen na mém oblečení. 

Přímo na turistické stezce se vyskytovalo takové

množství hub, že jsme opět litovali, že nepoznáme ani

jedinou. Luboš se tedy tvářil, že by pár jedinců mohlo

být identifikováno jako masák, známý taky pod názvem

muchomůrka růžovka. Nebyl si ale vůbec jistý, proto

jsme celou velkou skupinu živých organismů dříve

řazenou k rostlinám, později vyčleněnou jako

samostatnou říši a v současné době klasifikovanou mezi

živočichy, ignorovali. Mimochodem, představa houby

jako zvířete mě hodně pobavila. 

Platýs není!

Do kempu Hageseter jsme došli v 13,30 a hned se hnali

do hlavní budovy, v níž jsme minule jedli, ovšem

zarazily nás zamčené dveře. Zrada! Oni otevírají až v 15

hodin, kdy taky začnou vařit. Jelikož jsme gestikulací

upoutali pozornost chlapíka vevnitř, se kterým jsme se potkali i minule, otevřel nám a pustil nás. 

Ukecali jsme ho alespoň na kafe, abychom se tam netřepali zbytečně. Luboš trval na tom, že tam 

budeme čekat a nehneme se, dokud nebudeme mít na talíři smaženou rybičku, zatímco já se chtěla 

co nejrychleji vrátit na hostel. Sice jsem už hlady skoro hryzala stůl, ale jeho rozhodnutí jsem 

akceptovala, na hostelu bychom sehnali maximálně obloženou bagetu. Zůstali jsme tedy, já se 

přepíjela kávou a zároveň si na mobilu četla něco o Hjerkinnu. WiFi tam neměli, což jsem ostatně 

věděla, ale svých dat jsem měla dost a uchoknihu jsem si nevzala, nenapadlo mě to. Šokovalo mě 

zjištění, že se nacházíme na jednom z nejsušších míst v Norsku s pouhými 222 milimetry ročních 

srážek v desetiletém období. To asi všechny ty milimetry vody patrně spadly v době našeho pobytu. 
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Jak kuchařka nevydržela s nervy

Googlit už mě nebavilo, takže jsem si do hrnku z termosky nalila další kafe, v pořadí páté nebo 

šesté toho dne, když dorazila kuchařka. Pozdravili jsme se, zjevně si nás pamatovala. Manžel jí 

patrně musel sdělit, proč tam opruzujeme, když ještě nemají oficiálně otevřeno. Natolik jsme jim 

zjevně svou přítomností lezli na nervy, protože se nás už v 14,30 přišla zeptat, co chceme uvařit. 

Obsloužila nás bez nějaké výtky. Oba jsme si objednali smaženého platýse s pečenými brambory, 

půlku porce snědli na místě a druhou si zabalili do ubrousků s sebou. Činili jsme tak prvoplánovitě, 

měli jsme to vymyšleno s jediným záměrem

- takto vychytat večeři. 

Návrat jsme chtěli jinou trasou i za cenu, že

kus půjdeme po silnici. Vydali jsme se tedy

zacházkou po cyklostezce, což bylo o dva

kilometry delší, než cesta sem. Zpátky v

hostelu jsme byli v 17,11 a poslední stovky

metrů nás doprovázelo zamračené nebe.

Škoda, zrovna na dnes totiž vycházel úplněk, to už by stálo za to se hecnout a v noci ho s pomocí 

stativu vyfotit. 

Počítání škod

Pamatuje si, jak jsem loni psala o stativu, který se nám polámal, a my jej tehdy provizorně na treku 

vyspravili elektrikářskými páskami? No tak dnes to vypadalo, že umřel definitivně, a je 

neopravitelný. Nevadí, i tak vydržel déle, než jsme vůbec plánovali. Kupovaný byl v roce 2020 

během covidu za pár set korun jen na dobu, než seženeme jiný, a on bohužel sloužil tak dobře, že 

jsme si ho nechali a používali dál. Tento stativ byl nyní KO, ale už fakt a naprosto úplně. 

Další škody jsme postupně zjišťovali:

* stan /utržené kotvení a vyrvané šňůry díky poryvům větru/

* batoh /Lubošovi se začal párat ramenní popruh/

* pohory /taktéž Luboš/

* trekové hůlky /asi aby to nebylo Lubošovi líto, i mně začala odcházet výbava - trekové hůlky se 

počaly samovolně zasouvat a nešlo s nimi vůbec jít/

Suma sumárum se i se zmíněným stativem jednalo o pět věcí. 
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Véča v posteli

Po příchodu do hostelu jsme sebou, po nezbytné sprše, hodili na postele a už tak zůstali. Luboš si 

naměřil 8,2, což popřelo mou teorii, leda by se vysoká glykémie týkala dnešních 10 km. Vložkami 

vytuněná bota zatím držela, ale velká hitparáda to nebyla. Důležitý a hlavní úkol ale vycpávky z 

dámských pomůcek splnily a to ochranu Lubošovy nohy před odřením. 

V 18,27 jsem se pustila do zbytků od oběda, tedy smaženého platýse. Luboš mi věnoval i svou porci

brambor, drže se rady a doporučení jeho diabetoložky, aby omezil konzumaci přílohy, takže nyní 

hodlal rybku papat samotnou. Usadila jsem se ve své posteli a zakousla se do vychladlé ryby. Véča 

v posteli, to já můžu :-) Vychutnávala jsem si každičký kousek halibuta a každý brambůrek a to 

přesto, že jsem vše konzumovala studené. Furt se ale jednalo o nejlepší možné jídlo, které se v 

okruhu několika kilometrů dalo sehnat.  

Mezi 19,30 až 21,00 jsme se pokoušeli sbalit si batohy na cestovní mód, což obnášelo úplně jiné 

uspořádání výbavy, než mód putovní. Opět jsme si ověřili, že čím méně jídla máme, tím hůře se 

nám vše do zavazadel vejde. Museli jsme to tam narvat za použití síly. 

Luboš si pak znovu odpíchl hladinu cukru a vyšlo mu 6,8. Večeřel sice pouze halibuta bez přílohy, 

ovšem jak měl hlad, tak jako došťuch použil praženou kukuřici. Tolik ke snaze dodržovat na treku 

nějaké dietní zásady. 
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Den 16, úterý 20.8.

Odškodnění za 14 dnů zimy

Jak jsme si na pokoji zapnuli na maximum radiátor, což je činnost, kterou jsme v každém norském 

ubytování konali jako první, tak jsme tam měli nepopsatelný hic. Na pokoji panovalo takové vedro, 

že jsme se dokonce přehřívali, což byl vjem pro nás v posledních dvou týdnech nezažívaný. 

Vnímali jsme to jako odškodnění za předchozích 14 dnů zimy a rozhodli se, že musíme co nejvíce 

akumulovat teplo, jelikož nás čekala noc v týpí - nic jiného dostupného jsme v Dovre, kam se 

Luboš chtěl vrátit, nesehnali. S kempem jsem si několikrát mailovala a opakovaně se ujišťovala, že 

v plátěném stanu s podsadou neumrzneme. Prý ne, uvnitř jsou malá kamínka, moc nás to ale 

nepřesvědčilo. Podle předpovědi se blížila další deštivá a studená fronta, už asi třetí během našeho 

pobytu v Norsku. 

V 6,20 se Luboš spontánně probudil a hlásil cukr 6,2. Já se neprobudila ani spontánně, ani na 

řinčení budíku, který zvonil opakovaně, než jsem na Lubošovo upozornění byla ochotná vstát. 

Ein topf

Čekala nás snídaně, kdy zatímco já zůstala

standardně u rybiček, Luboš si nakydal na

talířek následující:

* uzeného lososa

* okurky

* řepu

* vlašský salát

* skořicové šneky

* fazolky v omáčce

* pečeného lososa

* jakýsi neidentifikovatelný koláček

Jednalo se v jeho podání o jakýsi norský ein topf, neboť si to všechno naložil na JEDINÝ talíř. 

Barbar.

Po jídle si cukr raději neměřil.

Já si opět vzala pár sklenic toho ostře pálivého nápoje ze zázvoru a znovu jsem řešila úmrtí mých 

chuťových pohárků, které jsem zachraňovala kávou. 
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To vypadá skoro jako v Nedvědici

Dobalili jsme batohy a vydali se k nádraží vzdálenému 400 metrů. Jednalo se o impozantní, pěknou 

starobylou dřevěnou budovu s vyřezávanými detaily na vstupu. Ze zvědavosti jsme vlezli do 

čekárny, kde nebylo nic, jen dřevěné lavice a nástěnka.

„To vypadá skoro jako v Nedvědici, tady taky neprodávají lístky,“ prohlásil udiveně Luboš. 

„No jo, ale tam mají alespoň automat na kafe, který tady chybí,“ usadila jsem ho. 

Nevím, co čekal, vždyť jsme byli v horách, může být rád alespoň za otevřenou místnost, kde se dá 

trávit čas do příjezdu vlaku i při nepřízni počasí. Zažili jsme mnoho vlakových stanic u nás, kde 

tohle možné nebylo, a budova byla beznadějně zavřená, namátkou třeba Velké Karlovice. Tam jsme 

kdysi na přestup měli více než hodinu, a jelikož byl konec ledna a teplota hodně pod nulou, čekat 

venku jsme zamítli, a skryli jsme se v nedalekých potravinách společně s místním bezdomovcem. 

Unikátní domluva ve vlaku

Blížil se náš vlak. Nastoupili jsme se do vagónu, do nějž jsme měli pořízené místenky, a Luboš se 

vydal hledat místo, kam by se vešly naše batohy. Měli jsme koupené lístky do turistické třídy, která 

nějakým větším množstvím místa neoplývala, a jelikož nás čekala asi hodina jízdy s jednou 

zastávkou v Dombåsu,

usoudil Luboš, že nebude

vadit, když naše zavadla

strčí do úzké uličky k

jednomu ze vchodů. Když

jsme se konečně usadili na

naše sedadla, přišla k nám

průvodčí, která zjevně v

klidu a pohodě čekala, až se

ti dva blbci rozhodnou, kam si prdnou ruksaky. 

Já měla jízdenky kupované předem v aplikaci, takže jsem jí ukázala QR kódy lístků, a ona se mnou 

něco chtěla řešit. Mluvila norsky, já jí odpovídala česky a k oboustranné spokojenosti jsme se 

krásně domluvily, i když naprosto netuším, o čem ta debata byla. Klidně nám mohla vyčítat, že jsme

zablokovali dveře v našem vagónu, ale protože se usmívala, nemyslím si to. Spíše nás chválila, buď

za předem zaplacené jízdenky s místenkou, jelikož se jednalo o povinně místenkový vlak, nebo za 

to, že její zemi poznáváme po vlastní ose s užitím místní dopravy.
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Jedeme na jih, abychom mohli jet na sever

Luboš se chtěl vrátit do Dovre, což byla vesnička, kde jsme trek začínali, ze dvou důvodů. První byl

prozaický, osada se mu líbila a chtěl ji prozkoumat nalehko, druhý důvod byl materiální a to parohy.

Ne jeho, nýbrž losí, které našel na našem prvním tábořišti v horách, pohrával si totiž s myšlenkou, 

že bychom se pro ně mohli vydat. No to těžko, čekalo by nás převýšení 520 metrů na sedmi 

kilometrech a to celé zpátky dolů. To kurva ani omylem.  

Návštěvu Dovre jsem mu ale schválila, horská víska přirostla k srdci i mně. 

S dopravou to ovšem bylo horší, buď bychom museli použít jediný přímý vlak, který by v 

Hjerkinnu stavěl v 8,17, což jsme odmítli oba, tak brzo ráno jsme nebyli ochotní vstávat ani jeden, 

takže další jediný možný spoj byl s přestupem v jižněji ležící Ottě. Po železnici by přímá trasa 

Hjerkinn – Dovre činila 50 km, ale díky tomu, že jsme museli napřed na jih do Otty, kdy se 

zastávka Dovre pouze profrčí, a pak nazpátek na sever busem do Dovre, což byla velká zajížďka, 

ujeli jsme 119 km, tedy více než dvojnásobek. Já se ale budit časně nebudu!!!

Jediná výhoda tohoto komplikovanějšího spojení, kdy jsme jeli na jih, abychom mohli jet na sever, 

byla ta, že bus stavěl poblíž kempu, kde jsme měli rezervované ubytko. Od vlaku bychom to měli 

ještě tři kilometry pěšky.

 

Naučná tabule na WC

Před příjezdem vlaku do Otty, prvního z našich

cílů, jsem si skočila na WC. Tyto místnosti, jak

jsem se již přesvědčila, byly osazeny naučnými

tabulemi, aby se člověk, trůnící na míse, mohl

taky něco vzdělat. Aktuální záchodek byl zcela

věnován pižmoňům, takže jsem se mimo jiné při

konání potřeby dozvěděla:

* pižmoní kostry byly v okolí nalezeny v roce

1913 při stavbě železnice

* pižmoni zde byli naprosto vyhubeni lovem,

takže se vysadilo několik desítek kusů zvířat z

Grónska ve snaze je vrátit do zdejší přírody
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* aktuální populace činí asi 250 kusů, zvířata jsou naprosto soběstačná a reprodukovatelná, tedy 

vždy mají příležitost najít si masoxe s minimální podobnou genetickou výbavou

* pižmoň může běžet až 60 km za hodinu

Když jsem dorazila za Lubošem, vlak už skoro v Ottě stavěl a on panikařil, co budeme dělat, když 

přejedeme. Nějak jsem neměla odvahu mu přiznat, že jsem si na WC četla ze zdi, a raději jsem to 

svedla na svou kolitidu, s níž už má díky mně svou zkušenost. Prostě jak trefně prohlásila moje 

sestřička z ordinace: „To, že to mám naprudko, neznamená, že to tam hodím rychle!“

Jak turisté neocenili mé dobře míněné rady

Ještě v Hjerkinnu na nádraží jsme se potkali s podobně naloženou dvojicí turistů, jako jsme byli my 

– poznávací znamení byly obrovské bágly na zádech. Měli jsme s nimi stejnou část cesty vlakem do

Otty, kde oni taktéž nasedali na bus, ale jinam – mířili někam do národního parku Rondane tak, aby 

si došli k zaparkovanému autu během čtyřdenního treku. Snažila jsem se je varovat před počasím, 

mělo silně pršet a hlavně foukat následujících 48 hodin, takže jsem je od jejich plánu zrazovala s 

poukázáním na to, že si to jednak neužijí, jednak z toho nic nebudou mít. Chlapík mi oponoval, že 

ty čtyři dny jsou přesně doba, kterou potřebují někde v horách strávit, než jim poletí letadlo domů. 

Náš návrh, že to mohou udělat stejně jako my, tedy cestovat po podhorských vesničkách, je 

neuchvátil. No, jejich volba, i když přiznávám, že mít Luboš funkční boty, asi bychom se do hor, 

vzdor počasí, taky vydali. 

Osada Otta nás přivítala, jak jinak, deštěm, naštěstí jsme nemuseli nějak dlouho moknout. Pár minut

jsme strávili v čekárně na vlakovém nádraží a pak, když jsem viděla, že na autobusové nástupiště 

přistavili náš spoj, vydali jsme se v sílících srážkách k autobusu, doufajíce, že řidič nás již pustí 

dovnitř, i když odjezd byl za více než 20 minut. 
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Nesnáším každý retardér!

K naší radosti, když šofér spatřil dva naprosto zmoklé človíčky s obřími bágly, otevřel napřed 

zavazadlový prostor, kam jsme ruksaky složili, a pak nás vyzval k nastoupení. Horší bylo, že lístky, 

kupované dopředu přes aplikaci, ještě nebyly platné a aktivované, což je logické, když plánovaný 

čas odjezdu busu ještě nenastal. Řidič byl ale nesmlouvavý, a mně se, ani nevím jak, povedlo 

vygenerovat QR kód. Nic z tohoto netušil Luboš, který stoje jednou nohou na schůdcích a trče 

zbytkem těla ven, vydán napospas padající vodě, prskal, proč zdržuji. Že já ho tam nenechala!

Nastoupilo ještě pár cestujících, jejichž počet by se dal spočítat na prstech jedné ruky, a autobus 

vyrazil. Ačkoliv díky mokrým oknům a ulpívajícím kapkám nebylo skoro nic vidět, uznávala jsem, 

že okolní scenérie budou nádherné, silnice se vinula serpentinami a projížděla horskými 

vesničkami. Řidič na to dupal stylem brzda-plyn, což nedělalo dobře mému žaludku. Veškeré mé 

myšlenky se upnuly k jedinému cíli a to snaze nepozvracet se. V každé zatáčce se můj stav 

zhoršoval, což mě přivedlo k tomu, že jsem blb, jelikož tablety „žvýkacího Kinedrylu“ neboli 

Travel-gum, určené na cestovní nevolnost, zůstaly kde? No přece v batohu a ten dlel dole v 

podpalubí. Přišla jsme na to, že nesnáším každý retardér a hlavně našeho řidiče. 
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Kapitola osmá

Dovre
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Dovre 

Dovre je správní centrum župy Dovre v kraji Innlandet v Norsku. Vesnice se nachází podél řeky 

Gudbrandsdalslågen v horním údolí Gudbrandsdal, asi 13 kilometrů jihovýchodně od vesnice 

Dombås a asi 30 kilometrů severozápadně od města Otta. Obcí prochází jak evropská silnice E6, 

tak železniční trať Dovrebanen. 

Vesnice o rozloze 1,12 kilometru čtverečního (280 akrů) měla 416 obyvatel (2012) a hustotu 

zalidnění 371 obyvatel na kilometr čtvereční. Od roku 2012 nejsou údaje o obyvatelstvu a rozloze 

této vesnice norským statistickým úřadem samostatně sledovány.

Jméno bylo ve staré severštině "Dofrar" s neznámým významem. Jméno je pravděpodobně velmi 

staré a předpokládá se, že to byl původně název velké farmy.

V obci se nachází kostel Dovre. Břidlicově obložený dřevěný kostel byl postaven v roce 1736 podle 

plánů architekta Jespera Rustena. Kostel pojme asi 250 lidí. První kostel v Dovre byl dřevěný 

sloupový kostel, který byl pravděpodobně postaven kolem roku 1250. Ústní tradice říká, že král 

Haakon Haakonsen zde nechal postavit malý kostel. Zemědělská oblast, na které byla postavena, 

byla královská farma, o které se zmiňuje historik Snorri Sturluson, který napsal, že král Harald 

Hårfagre měl na tomto místě vánoční večírek. Kostel se nacházel asi 1,7 kilometru severně od 

současného místa kostela.
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Den 16, úterý 20.8.

Jak nám vnutili chatku

Čím jsme šplhali výše do sedla, tím více se kolem nás vznášely naducané mraky. Vystoupili jsme na

zastávce Toftemo E6 a autobus zmizel v mlze. Než jsme se vydali ke kempu, skočila jsem si do lesa

na rychlou mikci, v buse totiž nebyla toaleta. Ne, fakt se nemusíte pohoršovat, nikde kolem neleželo

žádné osídlení, pouze les. Nezůstala po mně žádná stopa ve formě WC papíru či ubrousků, vždyť 

nosím svou milovanou čůrací utěrku.

Po cyklostezce jsme po pár stech metrech došli do kempu a začali jsme hledat recepci. Priorita byla 

co nejdříve bydlet. Norka za pultem nás srdečně přivítala a když zjistila, že jsme ti, kteří si 

objednali jejich stan s podsadou, námi přezdívaný týpí, počala nás od toho zrazovat - bude nám tam 

zima, bude nám tam foukat, a možná i pršet, což přesně korespondovalo s našimi obavami. Není 

tedy divu, že nám, vyloženě proti naší vůli, vnutila chatku. Chatku ze dřeva s radiátorem, na jejíž 

pronájem nám dala slevu, jen abychom netrvali na týpí. No tak jo, abychom jí udělali radost, kývli 

jsme na to, když jinak nedala, ale fakt jen kvůli ní. Srubu jsme přezdívali psí bouda, byl jen o něco 

málo větší, než obydlí pro hafíka. 

Dejte mi raději ty pasy

Naše rezervace týpí byla přes web Booking, takže kvůli pronájmu chatky bylo nutné provést novou 

objednávku.

„Chcete naše doklady?“
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„Kdepak, stačí jméno.“

„Vargovčíková.“

„Cože? Var, vargo co?“

„Vargovčíková.“

Dlouhá chvíle ticha. 

„Aha, tak mi raději dejte ty pasy.“

„Ale já mám jen tady manželův, svůj nemám.“

Vytřeštěný pohled recepční, následovaný údivem: „Jak jste sem mohli přicestovat bez dokladů?“

„Takto,“ vytáhla jsem z brašny svoji občanku a jí se velmi, velmi ulevilo. 

Než začtete být děsně chytří, tak schválně, kdo dá anglicky na první dobrou „občanský průkaz“?

Kulinářské okénko

Složili jsme si batohy do naší chatky a já si na palandu roztáhla spacák, jelikož jsme nenafasovali 

peřiny ani přikrývky. Oni by nám je klidně poskytli, ale za poplatek, takže jsme se oboustranně 

rozumně domluvili, že přespíme ve vlastním spacím pytli. V podstatě nám to sami navrhli. Nás by 

ani nenapadlo, že by se tímto způsobem dalo ušetřit. A dalo. 

Pak jsme se vrátili zpět k recepci, kde bylo pár stolů, u nichž se zjevně ráno servíruje snídaně. Nyní 

jsem tam doufala v obídek, jelikož tam nabízeli i něco jako bufet. K mému velkému zklamání ale 

vařili až od 14 hodin, což by obnášelo čekat ještě hodinu. Tvářila jsem se patrně dostatečně 

hladově, takže mě oslovila mladá pracovnice a nabídla mi spáchat nějakou rychlovku. Navrhla jsem
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rybu, ona pokývla, že pouze smaženou, což jsem jí odsouhlasila, a za chvíli už jsem dlabala 

výtečného platýse v trojobalu a hranolky. Opět se jednalo o dvě slušné porce, takže jsem se 

rozdělila s Lubošem, který údajně hlad neměl, ale můj talíř vylízal do posledního hranolku. Já se 

pro změnu opět přepila kávou. Opět. Poslední černou kávou, už jsem se nemohla dočkat, až si 

pořídím ovesné mléko a budu bumbat jen a pouze kafíčko s ovesným mlékem.  

Po takové hostině si Luboš naměřil glykémii 4,7. Zdálo se mu to málo, chtěl si to ověřit, ale naštěstí

nezkusil po mém prstíku chtít referenční vzorek, věděl, že by neuspěl. 

Jelikož jsme ušetřili za ubytování, mohli jsme se rozšoupnout s 

rybičkou

K rybičce mi předložili jakousi omáčku v mističce, takže jsem sondovala, zda neobsahuje mléko. 

Mou otázkou byla obsluha těžce zaskočena, a

vysvětlili mi, že se jedná o remuládu. Musela

jsem si to vygooglit, abych zjistila, že se jedná o

francouzskou studenou omáčku, která se skládá z

majonézy ochucené hořčicí, šalotkami, kapary,

ančovičkami a různými bylinkami. Ve

Skandinávii se podává k hovězímu, drůbeži i

rybám, mívá žlutou barvu díky přísadě kurkumy

nebo kari a sendvič s platýsem a remuládou je

považován za dánskou klasiku. Hm, akorát my

jsme se nacházeli v Norsku. 

Dopřávali jsme si oba slastný pokrm a vůbec

jsme neměli výčitky svědomí – jelikož jsme

ušetřili za ubytování, mohli jsme se rozšoupnout

s rybičkou, a i tak to vyšlo levněji, než kolik

bychom platili za týpí, kde bychom určitě

zmrzali. Místo toho nás čekal útulný dřevěný

srub, kde jsme naplno pustili radiátor,

očekávajíce, že malý prostor se rychle zahřeje, a

nás po návratu přivítá příjemné teplo. 
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Jak Luboš pohrdl venkovním vyhřívaným bazénem

Když jsem objednávala noc v tomto kempu, zaujala Luboše zmínka o venkovním vyhřívaném 

bazénu a děsně se na něj těšil. Nyní zažil obrovské zklamání, a pohrdl zaplaváním si kvůli takové 

maličkosti, že prý má voda pouhých 26°C. Já osobně bych tam tedy nevlezla, ale Luboš se často 

koupal v naprosto ledové vodě, tak proč tady ne? No, popravdě, venku bylo sychravo, foukalo a 

drobně mrholilo, občas silněji pršelo, takže jeho odmítnutí určité opodstatnění mělo.

Vzdor počasí jsme se vydali do osady Dovre. Přijeli jsme sem kvůli tomu, měli jsme spát v posteli 

ve vytápěné chatce, takže neexistoval žádný důvod to zrušit. Luboš už naštěstí přestal prudit s 

blbým nápadem zajít si na hřeben pro NAŠE parohy, takže jsem mu ani nemusela vyhrožovat 

sežráním krutonků, které nesl on. To ovšem neznamenalo, že se mu do jeho zásob nepozorovaně 

nevloupám!

Proč je výhodné být kafař

V dešti jsme kráčeli po cyklostezce na náves, kde nás přivítal zavřený kostel Dovre kyrkje. Když 

jsme kolem něj šlapali na začátku našeho putování, jeho otvírací doba začínala až 1,5 hodiny poté, 

co jsme k němu došli, a nám se tehdy čekat nechtělo. Nyní jsme doufali v jeho prohlídku, ale ouha, 

byl dávno zazimován, a to již od 11.8. Jeho další sezóna začne až zase na jaro. Ach jo, takže razítko 

nebude.
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Pak už jsem nemohla vydržet a zapadla jsem do kavárny Jetta, které jsem okamžitě začala 

familiárně říkat Yetti. Luboš měl snahu protestovat, ale zůstal stát na parkovišti sám, když za mnou 

zůstala jen ohnivá čára. Nezbylo mu než proti své vůli následovat svou manželku, těžce závislou na 

černé tekutině. Krásně se nyní ukázalo, proč je výhodné být kafař. Při objednávce kávy u pultu jsem

si totiž všimla razítka pro poutníky, takže jsem si vytáhla poutní pas a lupla ho tam. V kavárně bych 

fakt razítko nečekala. Nor za pultem, vida moje nadšení, se upřímně podivil, proč nemáme razítko z

kostela. Když jsme mu sdělili, že je přece zavřený, sdělil nám, kde razítko najdeme. Nebýt něj, 

nedokázali bychom to. Neodolala jsem a aspoň jsem Lubošovi střelila, že kdybych dala na něj, 

chyběla by nám razítka rovnou dvě, z kavárny i z kostela. 

Jako když alkoholik chytne slinu

Potěšilo mě, že nabízeli dokonce ovesné mléko, stále jsem své neměla. Bohužel neposkytovali 

samoobsluhu při pití kávičky, takže jsem nemohla otočit více porcí, jako tomu bývalo běžně na 

mnoha místech. Nevadí, po třech týdnech

kafíčko s ovesným mlékem bylo nebe v hubě.

V prdeli tak bylo mé předsevzetí, že když

jsem 14 dnů zvládala pít černé kafe, zůstanu

u toho nadále. Kdepak, stačilo pár hltů kávy s

ovesným mlékem a zpět byla má závislost,

úplně stejně, jako když alkoholik chytne

slinu.

Příjemně osvěženi, někdo kafem, někdo

čajem, jsme nakráčeli do naproti ležícímu

Coopu, kde jsem popadla litr ovesného

mléka. Kromě toho v košíku skončily

mražené krevety pro mě a thajská polévka ve

formě polotovaru pro Luboše, čímž jsme měli podchycenou večeři, kterou jsem hodlala uvařit v 

kuchyňce v kempu. Trochu mi vrtalo hlavou, že jsme si nezkontrolovali tamní vybavení, tedy zda to

vůbec bude možné připravit. Já si konečně koupila balíček papírových kapesníků, jelikož jsem 

dosud na utírání nosu používala toaletní papír, a vytahovat ruličku na veřejnosti mi připadalo 

poněkud nepatřičné. 

Obtěžkáni nákupem jsme si zašli zpátky do kostelíku, kde jsme přesně podle instrukcí nalezli ukryté

razítko. Bez informací baristy z kavárny bychom ho nikdy nedokázali objevit. 
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Trhač

Počali jsme se vracet do kempu, v lijáku se ostatně nic jiného ani dělat nedalo. Trochu jsme to vzali 

oklikou, abychom nebyli zpátky moc brzo, a po napojení na cyklostezku jsme potkali starší paní s 

malým pejskem. Nevrlý, útočný čoklík na nás začal okamžitě dorážet, štěkaje a vrče u toho. Celý 

výraz jeho vyceněných zubů dával najevo jediné: „Povolte mi to vodítko a já vás roztrhnu ve dví.“

Panička to k jeho obrovskému šoku fakt provedla,

mírně prověsila šňůru, a pes se na ni nevěřícně

podíval stylem: „No to snad nemyslíš vážně!“

Učinila jsem pokus se k němu dostat a pohladit

ho, ale vyděšeně přede mnou couval, ohlížeje se u

toho na majitelku. Ona vodítko k jeho neskonalé

úlevě opět napjala a ejhle, trhač byl zde, znovu

vrčel a štěkal. 

Takže takhle to je, dovtípili jsme se, hrdina je

pouze když to vypadá, že je napevno uvázán,

ovšem jakmile se objeví jen náznak volného

pohybu, už ustrašeně bere roha. 

Miluji večeřet v posteli 

Vtrhli jsme do naší chatky a pak už jen s ingrediencemi na vaření jsme došli na opačný konec 

kempu, do společné kuchyňky. Tam se ukázalo, že tak jednoduché to nebude, jelikož ačkoliv byla 

místnost vybavena troubou, tak jsme nikde nenašli plechy. Nakonec jsem si poradila stejným 

způsobem, jako před dvěma lety v Geilo, kdy jsme v hotelu měli apartmán za cenu normálního 

pokoje, takže nám dálkově vypnuli varnou desku, ale u trouby to nebylo možné, jelikož byla starší 

provenience. Tehdy jsem dovnitř strkala pánvičku, která měla ručku z kovu, nikoliv z plastu, a 

stejně jsem to provedla i nyní. Své krevety jsem naházela na pánev, Lubošovu poblifku nalila do 

hrnce a sem tam do ní strčila vařečku, aby se neřeklo. Luboš si véču ještě vytunil nějakou 

konzervou připomínající lečo a za půl hodiny jsem měla uchystáno naprosto luxusní papu. Všechno,

včetně nádobí, jsme si odnesli do chatky a baštili to tam. Miluji večeřet v posteli. Teplota ve srubu 

nastoupala na stupnici „já si shodím mikinu“ a bylo nám dobře. 
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Kdo nikdy nelovil klíček z WC mísy, neví, co je život

Luboš se rozhodl, že on ve spacáku spát nebude, nechtělo se mu ho totiž vybalovat. Nic jiného v 

tom opravdu nebylo. Tvrdil, že má batoh velmi účelně napakován, a nepoleze dovnitř, narušil by 

soudržnost. To já tedy nebyla líná si udělat pohodlné bucání. Poskytla jsem Lubošovi nějaké své 

rezervní hadry, částí se přikryl, část si strčil pod hlavu, a byli jsme připraveni upadnout do 

Morfeovy říše. Venku si zpívala lampa, kmitala v poryvech větru, což vyvolávalo zvukový vjem, 

jako kdyby hrála. 

Použité nádobí Luboš odnesl do kuchyňky a poctivě vše umyl, blýskalo se jako psí kulky a 

rozhodně bylo čistší, než když jsme jej použili. Ponechala jsem Luboše i se všemi našimi věcmi v 

kuchyňce a skočila si na společné WC, které leželo z druhé strany budovy. Jak jsem si svlékala 

kalhoty, vypadl mi ze zadní kapsy klíček od chatky a spadl do vody v míse. Kdo nikdy nelovil 

klíček z WC, neví, co je život. Samotný úkon byl obtížný i kvůli tomu, že na toaletu jsem se vydala 

kvůli stolicování. V předklonu jsem se rukou s vyhrnutým rukávem hrabala až úplně dole ve 

výpusti, a zatímco jsem prohmatávala celý sifon, můj svěrač dával najevo, že se mu má poloha 

vůbec nelíbí. Dobře mu tak. 

Před spaním si Luboš změřil cukr. 6,3. To jde. Rozhodně se dneska pořádně rozšoupl. 
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Den 17, středa 21.8.

Ztracena

Neměla jsem doléčený zánět močového měchýře, což není až tak divné s ohledem na to, že jsem na 

to nebrala antibiotika, nýbrž kombinaci extraktu z kanadských brusinek, vitaminu D a zlatobýlu 

obecného. Ve výsledku to znamenalo, že jsem stále ještě v noci musela za potřebou. Nejinak tomu 

bylo i nyní. Jelikož jsme bydleli v chatce, statečně jsem na WC kráčela na opačný konec kempu v 

ťapkách vzdor několik hodin trvajícímu dešti, díky čemuž vodou nacucaný chodníček z bahna byl 

vhodný spíše pro gumáky.

V 0,30 jsem se poněkolikáté opět vydala na toalety. Stejně

jako dosud, nenasadila jsem si na cestu brýle, však co, na

WC trefím, nazpátek taky, a to i s absencí optiky.

Zaskočila mě naprostá tma panující venku. Nesvítilo

žádné osvětlení, v kempu patrně vypnuli lampy. Budovu s

toaletami jsem nalezla snadno i se svými takřka pěti

dioptriemi, svítila na velkou dálku podobně jako maják.

Netušíc nic zlého, vykonala jsem, co jsem potřebovala,

vykročila ven… A pohltila mě tma. Naprostá temnota.

Byla jsem ztracena. Jak jen najdu naši chatku? Směr, alespoň přibližný, jsem znala, tak jsem 

statečně vykročila do nicoty. 

Jak mě Luboš zachránil a zároveň naštval

Když jsem před pár minutami skopla spacák a mířila na WC, tak Luboš spal, zvuky vyluzované 

jeho manželkou ho nepřivedly k bdělosti. Musel se ale později probudit, jelikož když jsem klopýtala

temným kempem a naprosto netušila, kde asi tak může ležet naše chatka, spatřila jsem světýlko. 

Nepatrné, nevýrazné světýlko ve velké dálce mě lákalo jako můru žárovka, tak jsem ho následovala,

však je v podstatě jedno, kam jdu. Když jsem k němu dorazila, ukázalo se, že se jedná o světlo na 

verandě našeho srubu, a rozsvítil ho tam Luboš, který zjistil, že jsem pryč a nemám brýle. Okamžitě

situaci vyhodnotil a udělal jedinou věc, kterou mě mohl zachránit, tedy nahodil venkovní osvětlení 

nad vchodem. Jupííí! Jsem doma! Zalehla jsem do ještě teplého spacáku a slíbila si, že další cesta na

WC už bude jen s brýlemi a v pohorách.
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Venku intenzivně pršelo a ne poprvé jsme byli vděční za to, že nám vnutili tuto chatku. Luboš již 

zcela při vědomí prohlásil, že bychom si přece jenom mohli ráno zajít pro ty parohy, které nalezl na 

prvním tábořišti před 14 dny. Debil. To umí jen on, zároveň mě zachránit i naštvat. 

Rozmyslel jsem si to, parohy tam nechám

Nedohadovala jsem se s ním. Měla jsem pořád na paměti, jak obětavě rozsvítil světlo, aby jeho 

manželka trefila do chatky a nebloudila kempem, a nechala jsem debatu na ráno. Venku panovaly 

podmínky, které by se daly popsat jako „chčije, chčije, nechčije“, tedy že hodnou chvíli pršelo, aby 

pak na výrazně kratší dobu přestalo, aby posléze znovu mohlo začít s nemenší intenzitou. 

Bylo 5,15, když nás oba probudila touha zmenšit tlak v močovém měchýři, takže jsme šli v dešti 

spolu čůrat. V pohorách a brýlích, většinou jsme poučitelní. Stran obutí venkovní bláto ani moc 

jiných možností nenabízelo, v kempu se nacházela jednolitá několik centimetrů vysoká vrstva 

kombinace vody a bahna. Připadala jsem si jak na

horách. 

„Tak jo, rozmyslel jsem si to, v takových

podmínkách tam ty parohy nechám,“ smutně děl

Luboš, ponořen nad kotníky do husté břečky. A to

jsem ho nemusela ani přemlouvat. 

Dietáři na snídani

Měli jsme děsný hlad. Do snídaně zbývaly ještě tři hodiny, snažili jsme se tedy předstírat imitaci 

spánku v zoufalé snaze přežít do doby, než se otevřou brány hlavní budovy, a my budeme pozváni k

lahodné krmi. 

Když konečně nastal ten kýžený okamžik, obsadili jsme si stůl a vydali se k přetékající tabuli. Jsme 

oba dietáři, já parciální vegan s alergií na mléko, ale konzumující maso a Luboš dvojkový diabetik 

se zakázanými sladkostmi, takže není divu, že jsme se potkali u jediného pokrmu, vhodného pro 

oba, tedy u smažené slaninky. Byla moc moc mňam, do křupava usmažená a krásně prorostlá. 

Jelikož jsem konečně získala ovesné mléko, mohla jsem si do sytosti užívat kávy. Tohle mi dosud 

chybělo a opět jsem si ověřila, že černé kafe si fakt nedokážu oblíbit. Dokázala jsem ho vypít, ne že 

ne, dokonce jsem otočila více hrnků, ale že by mi uvolňovalo nějaké požitkářské endorfiny, to ani 

omylem. 
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Jak jsem na poslední chvíli zabránila erupci vulkánu

„Každý den mi z boty odpadne další kousek, ještě týden tady a zůstanou mi jen tkaničky,“ prskal 

Luboš po návratu do chatky a vyzutí se z pohor. Fakt jsme se rozhodli dobře, že jsme odpískali další

pochodování. 

Včera jsme si v obchodě koupili Colu bez cukru, kterou oba milujeme, a nedopili ji. Abychom 

zredukovali objem zavazadel, rozhodla jsem

se zbytek Coly přelít do naší lahve Nalgene.

Jak jsem to prováděla, tak se tekutý obsah

změnil na skupenství plynné a počal se v

souladu s fyzikálními zákony rozpínat. Na

poslední chvíli jsem zabránila erupci vulkánu

naražením petky do hrdla širší Nalgenky,

čímž jsem soustavu utěsnila, a počala se

přetahovat s narůstajícím tlakem, který se mi

snažil pod rukou vzdorovat, a horní PETku

odhodit. Než by se tak stalo, nakráčela jsem

ven z chatky a tam umožnila přebytečným

bublinkám vyšumět. Bylo to opravdu na

vteřiny přesně. 

Luboš si v 10,49 naměřil cukr 7,5. Žádná

sláva, asi se měl fakt vydat pro ty parohy. 

Jak jsem pantomimou předváděla smeták

Součástí pronájmu srubu byl i samoúklid. Zvykli jsme si na tento systém, výrazně nám to snižovalo 

náklady, obnášelo to ale rajóny. No jo, ale jak se do toho pustit, když mi chybí základní výbava, 

tedy smeták? V předchozích ubytováních vždy leželo vše v komoře, ale tady jsme žádnou komoru 

neměli. Vydala jsem se tedy s prosíkem obcházet chatky, protože některé měly otevřené dveře a 

přehozené mokré hadry přes zábradlí, což indikovalo přítomnost uklízečky. V této části mise jsem 

byla úspěšná, horší již byla má žádost o zapůjčení smetáku, když jsem naprosto netušila, jak se to 

řekne anglicky. Začala jsem tedy pantomimou předvádět zametání velkým smetákem, ale pouze 

jsem mladou Norku vyděsila, jelikož mé ladné vlnění boky a mrskání břišních faldíků v ní patrně 

vyvolalo dojem, že se ji právě teď chystám znásilnit. Ok, ubrala jsem z hereckého výkonu, dřepla si

a jednou rukou se pokusila znázornit lopatku a druhou pohyb, jako když nabírám smetí a kladu ho 
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na imaginární lopatku. Tohle již zabralo, minimálně na její uklidnění, že bych se na ni vrhla. 

Zavrtěla hlavou, což jsem netušila, zda si mám vyložit, jako že nechce se mnou nic mít, nebo zda 

fakt nemá smeták, a zalezla dovnitř. Pro jistotu za sebou raději zabouchla futra. 

K Lubošovi jsem se vrátila bez potřebných instrumentů. 

Jak jsme hodinu do odjezdu vlaku trávili smysluplně v kavárně

Aby nám nestrhli prachy za neprovedenou očistu interiéru chatky, museli jsme, nemajíce nářadí k 

tomu určené, improvizovat. Luboš nanosil z toalety WC papír a s jeho pomocí a s pár kapkami 

NAŠEHO tekutého mýdla jsme srub vypucovali. No, výsledek byl spíše uspokojivý, než oslnivý, 

ale jinak to prostě nešlo, než použít osvědčenou metodu známou všem absolventům základní 

vojenské služby zvanou „co je mokré, to je čisté“.

V dešti jsme se vydali do osady na nádraží. Ty tři kilometry nám nemohly zabrat více než ¾ hodiny,

ale vyrazili jsme raději s velkým předstihem. Jednak jsme potřebovali spáchat nákup svačiny na 

cestu vlakem, jednak jsem chtěla kafeee. Již na jistotu jsem zavelela k zapadnutí do útulné kavárny 

Jetta, mnou přezdívané Yetti. Se sympatickým mladíkem, který si nás od včera pamatoval, jsme se 

bez problémů dohodli, že si tam složíme batohy, skočíme do naproti ležícímu Coopu a pak se 

vrátíme degustovat kafíčko. V obchodě jsme vrátili prázdné flašky. V Norsku se PETky zálohují - v 

minulosti jsme si jednu dobu slušně vylepšovali rodinný rozpočet vyhledáváním odhozených a 

použitelných nádob. Hlavně že jsem dneska přelévala obsah plastové lahve do naší Nalgenky, čímž 

jsem skoro způsobila výbuch sopky, když jsme pak láhev stejně vláčeli. Co na to říct? Poté, co nám 
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stroj schroustal PETky a vydal lísteček, který u pokladny proměníme za snížení ceny nákupu, jsme 

si každý zakoupili něco na cestu. Hodinu do odjezdu vlaku jsme trávili smysluplně v kavárně. Na 

nádraží to bylo něco kolem půl kilometru, takže nám stačilo vyrazit tak dvacet minut předem. 

Jak si obsluha nepomohla, že umí anglicky

Trochu jsem vytvořila zmatky tím, že jsme si kávy zaplatili předem a až pak odběhli do krámu. Já si

totiž vyžádala, stejně jako včera, ovesné mléko, ale než jsme se vrátili, už mi ze stolu zmizelo, aniž 

bych si ho stihla nalít, takže jsem šla s prosíkem k

pultu. 

Horší bylo, že včera otevřené WC bylo dnes zamčené a

osazené zařízením, které vstup na toaletu uvolnilo

pomocí kódu. Zašla jsem tedy za obsluhou, aby mi

řekli PIN. Nor něco zamručel, já mu sdělila, že jsem to

nepobrala, takže ještě jednou pomalu a nahlas. Kód pro

odemčení byl 2266, ale nerozuměla jsem mu, proto mi

to zkusil sdělit po dvojicích, tedy 22 a 66, což

nepomohlo, takže to stejně musel hláskovat jako 2 2 6

6, a pro jistotu to i znázorňoval na prstech rukou, jak

pro debila. Dobře mu tak, měl to takto uvést hned na

začátku, a mohl se vyhnout komplikacím. Co mu bylo

platné, že umí dobře anglicky, když před ním stojí

lama, která i za dob mnohem lepší slovní zásoby jazyka anglického měla problém s číslovkami, 

hlavně s jejich pořadím. 

Jak Luboš vytvářel katastrofické scénáře

Věděli jsme, že v Dovre dle jízdního řádu stojí ráno vlak jedoucí do Trondheimu a odpoledne vlak 

jedoucí do Osla, a oba spoje jsou na znamení. Luboš počal vytvářet katastrofické scénáře, kterak 

vlak nezastaví, osadou profrčí a co pak budeme dělat a jak se dostaneme domů. On přitom má být 

ten rozumný, já jsem většinou ta, co panikaří, ale tady se to nějak obrátilo. 

Náš největší problém, tedy jak donutit neprojet bez zastavení v osadě vlak, který je na znamení, se 

vyřešil tím, že Luboš velmi urputně mával na projíždějící vozidlo, což v okamžiku, kdy kabina s 

vlakvedoucím byla několik desítek metrů daleko, již nemělo smysl s ohledem na obrovskou 

hmotnost a tedy i setrvačnost soustavy. Obávali jsem se zbytečně. Vlak pomalu, ale jistě brzdil a 
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pak zůstal u nástupiště. Měli jsme nalodění zpestřeno úprkem podél vlaku, jelikož byl delší, než 

jsem čekala, a my měli rezervaci do prvního vagónu, který se měl nacházet hned za lokomotivou. Já

ovšem netušila aktuální řazení vlaku, takže jsme čekali přibližně uprostřed nádraží. Nevadí, však 

norské dráhy nezdrželo, že museli čekat na dva blbce, co běželi s 25 kg batohem podél vlaku do 

správného vagónu, a jeden z nich v rozvázaných botách. 
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Den 17, středa 21.8.

Vy jste šílení!

Našli jsme si naše sedačky, ty jsme si obsadili a pak se Luboš vydal hledat nějaký koutek, kam by 

opřel batohy, nic ale nenašel. Místo určené na zavadla by pojalo jeden náš ruksak pouze za 

podmínek, že by tam nebyly jednotlivé poličky, nýbrž jeden velký prostor, a nesměl by tam ležet 

žádný kufr. Logicky neuspěl. Nakonec vzal zavděk něčím, co se tvářilo jako hybrid mezi jídelním 

vozem a minibarem, a tam naše zavazadla složil. Nikomu z cestujících to naštěstí nevadilo, spíše 

vypadali, že se upřímně těší, až průvodčí tyhle vandráky z buržoazní třídy vyhodí, což se nestalo. 

Byli jsme právoplatnými majiteli lístků, umožňující nám pobyt ve zdejší první třídě. 

Protože jsem sehnala jízdenky do třídy Premium, což obnášelo neomezenou konzumaci kávy, hned, 

jak to bylo možné, jsem se se svým plecháčkem vydala ke kávovaru, kde se ukázalo, že se můj 

oblíbený hrnek nevejde do přístroje na kávu, takže jsem si ji načerpala do jednorázového kelímku. 

Když jsem si šla už pro třetí kafíčko a Luboš pro čaj, oslovil nás jeden z cestující. Sdělil nám o 

sobě, že mu je 95 let, na což mimochodem vůbec nevypadal, a zvědavě se nás vyptával na naši 

cestu. Když jsem mu sdělila, co máme za sebou, a že se už vracíme domů, tedy s téměř sežraným 

proviantem a tudíž lehčím zavazadlem, zkusil potěžkat Lubošův batoh. Nepovedlo se mu ho 

zvednout ani o píď, takže nás nazval, že jsme „crazy“, tedy šílení. 
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Kafe zdarma, to nasere

Označení, že jsme něco jako praštění, myslel zjevně jako pochvalu, protože když jsme vysedali v 

osadě Støren, stáli jsme mu za to, aby v rámci možností daných omezeným rozsahem pohybu v 

nosných kloubech stižených artrózou, utíkal přes půl vagónu, aby nám mohl ze dveří již se 

rozjíždějícího vlaku zasalutovat, a kdybychom to náhodou nepochopili, tak i zvedl palec. Jo, jsme 

prostě borci. 

Když jsme vysedli z vlaku, tak nás neútěšnost místa zasáhla. Vypadalo to, že Støren tvoří snad jen 

nádraží a náš hotel. Opuštěnost nám nevadila, náš plán byl pouze zde přespat a ráno vyrazit do 

Trondheimu, takže jsme se nezabývali dumáním, co s načatým večerem, a že se nacházíme v díře, 

kde lišky dávají dobrou noc, nás vůbec netrápilo. Prostě si budeme něco číst na mobilu nebo 

poslouchat audioknihu. 

Na hotelu jsme se ubytovali a recepční nás upozornila, že na pultu je možnost konzumace kávy 

zdarma. To nasere! Já dnes vypila káv šest, takže jsem si musela nechat zajít chuť, tu další by už 

můj kardiovaskulární systém nemusel přežít, nehledě na vliv na spánek. 

Luboš si naměřil cukr 6,0. 

Nebyl zde obchod, což jsme ani nečekali, takže jsme dlabali z vlastních zásob.
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Den 18, čtvrtek 22.8.

Budíček v 5,15 - skoro jako do práce

Poslední vlak do Trondheimu odsud odjížděl v 7,17, takže se dnešní ráno neslo ve stylu 

nedobrovolného brzkého vstávání. Budíček jsem měla nastavený na 5,15, tedy skoro jako do práce. 

Co skoro, úplně stejně jako do práce. 

Luboš si naměřil cukr 6,2. Večer rozhodně nehřešil, nebylo z čeho, i když já se přiznám, že jsem si 

před spaním skočila do recepce zakoupit jediné tam dostupné jídlo, a to balíček čipsů, on se ovšem 

na jejich likvidaci nepodílel. Objednávka rozhodně proběhla mnohem pohodověji, než před třemi 

měsíci v Londýně, kde můj požadavek „čips“ pochopili jako přílohu z klasického pokrmu „Fish & 

chips“.

Pohled z okna ukázal, že je všude mrtvo, přitom se jednalo údajně o přestupní uzel. Nemělo nás to 

asi tak překvapit, protože v Norsku

jsou jiná kritéria stran toho, co je

přestupní uzel. Na rozdíl od našich

končin se většinou jedná o důležité

strategické místo a vůbec

nerozhoduje osídlenost. Vzpomínám

si, že třeba Myrdal, což je taktéž

přestupní nádraží, je vesnicí, kde

trvale žijí dva lidé, ovšem umístění

osady je klíčové v tom, že se tam křižují dvě páteřní tratě. 

Hladoví jsme v 5,50 stepovali před místností vedle recepce, kde se první jídlo dne mělo servírovat, 

a k našemu neskonalému údivu již snídaně zjevně dlouho běžela. No tak jsme nebyli první 

hladovci, no. 

Sbalte si svačinku!

Když jsme vlezli dovnitř, mysleli jsme, že nás šálí zrak. Podél stěn se nacházelo několik plně 

naložených stolů a na nich více než 20 druhů salámů. Jenom na fotce jich mám zvěčněno 24 a 

kromě toho mnoho různých sýrů a rybiček. Vegani sorry, co se servírovalo pro vás, fakt netuším, já 

se kochala masovou nabídkou. Aby toho nebylo málo, tak ve vestibulu ležely papírové tašky s 

pobídkou, aby si každý host nabral od snídaně, co hrdlo ráčí, a odnesl si tak něco na oběd. Takhle 
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rozsáhlý výběr jsme ještě nikde a nikdy nezažili, ovšem nejednalo se o nic, s čím bychom si my, 

dělnická třída, neporadili :-)

Do pytlíků na sváču s sebou jsme si každý narvali to, co mu vyhovovalo nejvíc, samozřejmě s 

podmínkou, že se musí jednat o alespoň trochu trvanlivé potraviny, takže jsme se drželi spíše 

tvrdých salámů a Luboš i sýra. 

Před sedmou jsme vyšli ven do zimy. Brrr. Jelikož jsme se tam ocitli v předstihu, zalezli jsme do 

naštěstí teplé čekárny. Tam jsem se dočetla, že o nadcházejícím víkendu tady bude probíhat výluka 

a vlaky budou nahrazeny autobusy. Tohle načasování mě překvapilo, většinou to bývá naopak, a 

umíme se trefit do právě probíhající náhradní dopravy, jako třeba ve zmiňovaném Londýně. 

Prázdný vlak pro pracující

Náš spoj přijel na čas. Nastupovali jsme do prázdného vlaku a s námi dovnitř kráčela i norská 

slečna. Překvapila mě nulová obsazenost soupravy. Očekávala jsem, že bude narváno, podobně jako

v Ibalginech poblíž moravské metropole, což je přezdívka elektrických jednotek na spojích v okolí 

Brna. 

Zajímavé bylo, že domorodkyně neměla lístek, a kupovala si ho u průvodčího, kdežto my, cizinci, 

jsme jízdenkami disponovali v aplikaci. Měla to bez přirážky, jelikož Støren nebyl vybaven 

pokladnou. 

Když jsem na vocapu sdílela s rodinou, že kromě nás ve vlaku necestuje skoro nikdo, strejda Milan 

vyjádřil názor, že ho to nepřekvapuje: vlak je prázdný z důvodu, že místní zjistili, že se Vargovčíci 
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budou přepravovat po kolejích, a použili raději individuální způsob dopravy. Jednu dobu jsme 

výrazně přitahovali všechny maléry na železnici, dokonce někdy stačilo pouze to, že cestujeme 

vlakem, a zkolabovala doprava na opačném konci republiky. 

Kdyby nám nepomohl Nor, tak jsme namydlení

Po hodině jízdy jsme bez zpoždění v 8,14 dorazili do

Trondheimu. Tam proběhl rychlý výsadek, jelikož

vlak pokračoval dál – měl před sebou ještě 173 km a

přes tři hodiny jízdy do Steinkjeru. Na nádraží jsme se

v bufetu zeptali, kde najdeme zamykatelné skříňky, a

byli jsme posláni do suterénu, kde jsme kovové

skříňky opravdu nalezli. Tím ovšem naše štěstí

skončilo, při nejlepší vůli jsme nebyli schopni

pochopit systém, jak aktivovat zámek a zaplatit za

úschovu. Náš plán totiž počítal s tím, že se objemných

batohů zbavíme, abychom se s nimi nemuseli tahat. Já

po dlouhé úvaze umístila do ruksaku i bezzrcadlovku,

pouze jsem z ní vyloupla paměťovou kartu a uložila si

ji do dokladovky. Stále jsme ale nevěděli, jak na to, a

kdyby nedorazil kravaťák, který si do podstatně menší

skříňky chtěl strčit kufřík, neuspěli bychom. On, vida,

jak zoufale stojíme u terminálu a zíráme na

obrazovku, nám nabídl svou podporu. Sebevědomě se

k terminálu postavil, a zkrachoval při snaze provést proces zaplacení, odblokování, a následného 

elektronického zamčení. Bojoval s tím neúspěšně asi deset minut a byl čím dál nasranější. Pomoc 

nám vzal jako věc státní hrdosti a cti, takže se mu to nakonec povedlo, aniž by musel upotřebit 

hrubou sílu. Byli jsme mu neskonale vděční, bez něj bychom byli namydlení, a vůbec jsme netušili, 

jak dosáhl kýženého výsledku. Ne, nepoužil přesně definovaný jednotkový impulz, tedy kopanec. 

Ocitli jsme se v Trondheimu tak brzo, že je ještě vše zavřeno

Ukázalo se, že brzké ocitnutí se v Trondheimu není vůbec žádná výhoda, jelikož všechno, všecičko 

bylo zavřeno. Mrzelo nás to tím spíše, že jsme museli brzo vstávat, abychom stihli poslední ranní 

spoj, a nebylo nám to k ničemu. Vydali jsme se do naší oblíbené kavárničky, v níž jsme seděli na 
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začátku pobytu, ale ta otevírala až za dvě hodiny. Tak dlouho jsme čekat nemohli, minimálně jeden 

člen výpravy ne. Leonce se strašně akutně chtělo na velkou, takže priorita byla najít otevřené 

COKOLIV. Nakonec jsme zkusili kavárnu, o které jsme tušili, že by jako jediná mohla být 

přístupná. Jednalo se o podnik, který ležel kousek od hotelu, kde jsme spali před dvěma týdny, a do 

nějž jsme měli slevové poukazy, přičemž vouchery jsme jako nevyužité nechali tehdy na pokoji. 

Blbci, jak by se nám nyní hodily. Nevadí, hlavně že se zde zdá najíst, napít, posedět a hlavně 

odskočit si na WC, což byla naše, tedy především moje, největší priorita. Zdejší kavárna fungovala 

již od 6,30, takže se jednalo o takovou bílou vránu. Kupodivu tam nebylo ani narváno, takže jsme si

zabrali stůl, zakoupili čaj pro Luboše a kafíčko pro mou maličkost a já se KONEČNĚ vydala na onu

místnost, kvůli které jsme sem dorazili. Nakonec se ukázalo, že tam budeme muset vydržet déle, 

než jsme vůbec plánovali, protože když jsem si na mobilu nalezla Vojenské muzeum, což byl hlavní

cíl dne, tak se ukázalo, že otvírá až v 11. Nevadí, však já u kávičky vydržím, jak dlouho bude 

třeba :-)

Jak jsem se naučila nedělat si starosti a mít ráda bombu

A vydržela jsem :-) Před 11. jsme se vydali k Válečného muzeu, věnované vojenské historii 

Trøndelagu od doby vikingské až do konce druhé světové války a s největším důrazem na působení 

domácích sil v regionu během druhé světové války. Já jsem převážně technický typ a jestli na 

něčem ujíždím, tak to jsou zbraně, zejména ty velké. Uznejte přece, že taková balistická raketa 

středního doletu má svou nádheru a přitažlivost. Podobná kráska se zde sice nenacházela, zato 
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výstupní forsážní tryska ze stíhačky F16 ano, a mimo jiné jsem se kochala posezením na kraji 

houfnice používané Norskem ve druhé světové válce.

Kromě zbraní jsme taky zhlédli sbírky muzea, věnované nepříliš lichotivé historii Norska, tedy 

jejich kolaboraci s nacismem. Jestli to mohu posoudit, přijde mi, že se s tím poprali docela dobře – 

přiznali tuto nepříjemnou skutečnost, aniž by se snažili něco

zastírat. Rozhodně to z mého pohledu dokázali lépe, než

třeba Francie, která o své Vichistické vládě moc nemluví, a

naopak se považuje za jednu z vítězných mocnosti druhé

světové války.

Poutníci, nevyzouvejte si boty!

Po prohlídce Válečného muzea jsme mířili do nedaleko

ležícího Poutního centra kvůli vystavení certifikátu.

Procházeli jsme kolem katedrály Nidaros a šokovalo nás,

jaké masy lidí proudily dovnitř či se pohybovaly na nádvoří,

a byli jsme neskonale rádi, že se nám návštěva povedla ještě

před trekem. Dnes by nás to rozhodně nebavilo, více

preferujeme samotu a opuštěnost. 

Když jsme byli v tomto Poutním centru minule, nějak jsme

neřešili, zda tam nakráčet v pohorách či nikoliv, věděli jsme totiž, že je máme čisté z domova. Nyní 

jsme na nich ale měli nánosy bahna a špíny, takže jsem více studovala ceduli u vstupu. Tu, co jsme 

před 14 dny ignorovali, jsem si nyní pečlivě překládala pomocí translátoru v mobilu. K mému údivu

nápis nepřikazoval vstupovat tam v ponožkách, jak jsem se domnívala, nýbrž to naopak zcela 

důrazně zakazoval: „Poutníci, nevyzouvejte si boty!“ 

Začala jsem se hlasitě smát a musela jsem chudáku Lubošovi vysvětlit důvod: „Víš, nezapomeň, že 

většina turistů jde trasu v nízkých botách, do kterých jim nateče z mokřadů páchnoucí břečka, 

případně jim při delším pochodu smrdí ponožky, proto je striktně zapovězeno si botasky sundávat 

dolů. Poutník by tam nakráčel v páchnoucích fuskách a to nechtějí.“

Totálně narváno

Udělali jsme jim tedy radost a dovnitř vkráčeli obutí do pohor :-) K našemu údivu bylo ale ve velké 

místnosti naprosto narváno, což nám zkřížilo plány. Recepce poutního centra otevírala až za hodinu,

kterou jsme hodlali posečkat u kávičky, jak to ale udělat, když se nenabízí jediná volná židle? 
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Chtěla jsem se na to vykašlat, ale Luboš zapustil do podlahy kořeny a odmítl odejít bez diplomu. 

Než jsem se s ním stihla pohádat, očíhl si, že jedna dvojice vypadá, že v brzké době bude odcházet. 

Vydal se rychlým krokem k jejich stolu, aby strategicky udržoval pozici pro rychlé zabrání místa, 

což se nakonec ukázalo jako dobrý tah. Než se k uvolněnému stolu stihla protlačit dvojice žen 

postávajících u vchodu, už tam Luboš seděl a zvesela na se ně zubil. Přesto ho zkusily oslovit, jestli 

náhodou neodcházíme, což jsme nehodlali. Na etapy jsme si pak skočili do bufetu, netroufli jsme si 

vyrazit tam oba najednou, aby nám někdo nezabral náš stůl. Oba jsme si zakoupili kafe, Luboš 

koláček a já dva chleby s vaječinou a krevetami. Bohužel mně smažená vejce neudělala dobře, bylo 

mi po nich zle, takže jsem zapomněla vyfotit tu úžasnou ceduli o nezouvání se u vstupu. Když jsme 

tam přišli, měla jsem hlad, a když jsme odcházeli, bolel mě žaludek. 

Co vám poutní stezka přinesla v oblasti duchovna?

Nepohlídala jsem si, abych včas čekala u dveří, za nimiž sídlilo Poutní centrum, takže když jsem se 

tam vydala v okamžiku, kdy konečně otevírali,

byla jsem až pátá. Jelikož vchod do místnosti

nezavírali, mohl každý turista čekající na chodbě

vyslechnout hovor zevnitř. Veškerá konverzace

se točila kolem toho, co poutní stezka přinesla v

oblasti duchovna. Všichni ve frontě přede mnou

byli cizinci, takže debata probíhala v angličtině.

Docela jsem se děsila toho, jak to bude vypadat,

až na mě přijde řada. Zbytečně. Má mizerná

znalost anglického jazyka mě zachránila. Nebyla

jsem schopná jim ani pořádně vysvětlit, že do

Dovre, kde jsme začínali, jsme dorazili vlakem,

pak jsme ušli asi 50 km po poutní stezce,

přerušili pochod, popovezli jsme busem do hor,

kde jsme scházeli podél Pižmoní řeky a skončit

jsme museli v Kongsvold Fjeldstue, protože se

Lubošovi rozpadly boty. Obě pracovnice se se

mnou pokoušely konverzovat, ale hovor ztroskotal na tom, že jsem jim pořádně nerozuměla. 

Potvrzení jsem nakonec obdržela. Existují dva typy - Dopis svatého Olava pro ty, co splní 

podmínky, a pak Velký poutnický diplom pro poutníky, kteří se nekvalifikují pro dopis sv. Olava. 
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Credencial

Credencial (španělsky) nebo creancial (francouzsky) je průkaz poutníka. Jedná se o malou 

knížečku, do které poutník dostává razítka v kostelích nebo v ubytovnách, kde přespává. Credencial 

je pro většinu poutníků základní upomínkový předmět z pouti, který jim připomíná jednotlivé etapy.

Ve většině ubytoven v Evropě bez něj poutníka vůbec neubytují. Jedná se především o církevní, 

obecní a soukromé ubytovny. Některá komerční ubytovací zařízení poskytují na základě credencialu

nocleh se slevou.  

Jako v Bergenu

Věděla jsem, že nejsme plnohodnotní poutníci, tedy že mám nárok pouze na diplom. Poctivě jsem 

to na sebe prozradila přesto, že v recepci byli ochotní vydat mi Dopis svatého Olava. Neměla bych 

radost, že bych získala něco, co mi nenáleží, takže jsem se držela pravdy. 

V dešti jsme se vydali opačným směrem. Stále mi ještě bylo nedobře, ale zase ne tak zle, abych se 

okamžitě musela vydat pro batohy na nádraží a následně vlakem na hotel, takže jsme se rozhodli, že

prostě jen tak poblomcáme po městě. Úplnou náhodou jsme dorazili ke Gamle Bybro, což česky 

znamená Staroměstský most, a mně to připomínalo jiné norské město Bergen. Sice jsem tam nikdy 

nebyla osobně, ale přesně takto jsem si ho na základě dokumentů a snímků představovala. 

Staroměstský most je dnes jedním z charakteristických prvků Trondheimu a říká se mu také "Brána 

štěstí", podle valčíku Oskara Hoddøho "Nidelven stille og vacker du er".

„Tvař se, jako že Tě to baví,“ nabádal mě Luboš, jelikož jsem se dle jeho slov na fotce šklebila. 

„Prší mi do obličeje a teče voda do očí,“ protestovala jsem, „to se nedá usmívat, navíc tak blbě 

vypadám furt.“

246



Alkoholotéka

Když jsme trek ukončili v horách, neměli jsme možnost oslavit příchod do civilizace obžerstvím ani

alkoholem, tak jsme si něco z toho chtěli dopřát alespoň dnes. V Norsku existuje částečná prohibice

se zákazem konzumace alkoholu na veřejnosti – vzpomeňte si například, jak mě chtěli loni na letišti

v Oslu zatknout jen kvůli tomu, že jsem pila obyčejnou vodu z flašky, kde předtím byl alkohol. 

Kromě jiného není možné sehnat chlast jinde než ve specializovaném obchodě, kterému jsem říkala 

„alkoholotéka“, protože i ten název v norštině byl zakuklený stran slova alkohol. U nás prostě 

máme pivotéky, kde se prodává pivo, vinotéky, kde se prodává víno, ale v Norsku mají 

Vinmonopolet. 

Vlezli jsme do kšeftu a zakoupili si náš

oblíbený typicky norský alkohol akvavit.

Nakonec jsme usoudili, že díky zítřejšímu

odletu domů nemáme šanci vypít celou láhev,

takže s těžkým srdcem jsme si vzali jen na

ochutnávku a degustaci domů. Letošní Norsko

tak bylo prvním, kdy jsme nepili místní

alkohol. 

Aquavit  /akvavit/

Aquavit je druh alkoholického nápoje. Jeho

název je odvozen od latinského aqua vitae /živá

voda/.

Tento nápoj má největší oblibu ve

skandinávských zemích, především v Dánsku.

Je to nápoj na bázi neutrálního alkoholu z obilí nebo brambor. Při druhé destilaci se do něj 

přidávají byliny a koření. /koriandr, fenykl, skořice, kopr, badyán či hřebíček/. Jeho nejdůležitější 

složkou je ale kmín. Obsah alkoholu bývá v rozmezí 37,5% - 45%. 

Jedná se o destilát vyráběný převážně ve skandinávských zemích z obilí nebo brambor a ochucený 

kmínem a dalšími kořeními a bylinkami. Norský akvavit je speciální tím, že i v současné době zraje 

v sudech na palubách lodí cestujících z Norska do Austrálie, případně jiných míst, podmínkou ale 

je, že loď musí na cestě přeplout rovník a zpět. V 19. století bylo totiž náhodou objeveno, že houpání

lodi míchající destilátem v sudech, a výrazné změny teplot během této cesty, mají pozitivní vliv na 

vývoj chuti, který se nepodařilo nijak jinak napodobit.
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Jak jsme ztratili heslo k uloženým batohům

Když už jsme měli pochutiny, nastal čas splnit si povinnosti a těmi bylo sehnání obalového 

materiálu a lepící pásky. Oběhali jsme několik obchodů, až nakonec jsme byli úspěšní v krámu 

„Clas Ohlson“, což připomínalo něco jako kšeft pro kutily, podobně jako Uni Hobby. Tam jsme 

zakoupili 4 folie šířky 70 cm a délky pět metrů a dvě izolepy šířky 50 mm a délky 20 metrů. Tím 

jsme úkoly považovali za splněné a dali práci vale. Bylo načase pokračovat v poslední části naší 

návštěvy Norska, tedy v návratu. 

Došli jsme obtěžkáni nákupem na nádraží, kde jsme

z boxů vydolovali naše batohy po krátkém, ale velmi

intenzivním stresu, že jsme zapomněli kód, kterým

skříňky otevřeme. Ano, ani jeden jsme si PIN

nepamatovali, lístek, na kterém byl tento životně

důležitý kód vygenerován, jsme buď ztratili, nebo

někam založili, takže jsme dost vyděšeně postávali v

podzemí a řešili, jak se k zavazadlům dostat.

Teoreticky zde byla možnost někam zavolat a nechat

si za extra poplatek box otevřít, pokud budeme

schopní přesně popsat obsah vevnitř.

Norové by měli zapracovat na své propagaci

Než jsme se stihli pohádat, kdo může za to, že nemáme papírek s heslem, napadlo mě, že jsem si to 

možná vyfotila. A taky že ano, takže jsem z displeje mobilu pomalu naťukala kód. Pomalu proto, že

na mobil jsem viděla pouze bez brýlí, ale na klávesnici boxu s brýlemi.

Pak už jsme byli připraveni vyrazit k hotelu. Přes aplikaci jsem v mobilu koupila lístky na 

následující spoj, chtěli jsme ještě na nádraží zakoupit nějakou sváču a hlavně kafe, to jsem 

potřebovala jako odškodnění za prožitý stres se ztrátou hesla. Mimochodem, ten lístek byl celou 

dobu v malé kapsičce mé dokladovky… A pšt, Luboš to neví :-)

Na etapy jsme si skočili do stánku pro papu, zatímco druhý na lavici v rohu u WC hlídal batohy. 

Luboš přišel s kuřecími nugety, mě ovšem zaujaly párky a klobásy u jednoho pultu. Myslím, že 

Norové by měli zapracovat na své propagaci, protože se ukázalo, že naprosto neznají slovo 

„klobás“, o němž jsem se domnívala, že pokud není mezinárodní, tak je alespoň celosvětově 

pochopitelné. Nebylo. 
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Hnusné kafe

Debakl s uzeninou nebyl jediný problém, horší bylo, že tak hnusné kafe nenabízeli ani v Basecamp 

Frich`s Hjerkinn – tamní jsem dokázala se sebezapřením vypít, kdežto tohle skončilo i s kelímkem 

v koši. To je takový problém uvařit dobrou kávičku?! 

Vydali jsme se na nástupiště, kam měl za pár minut dorazit náš vlak, a zaskočilo nás obrovské 

množství lidí tam postávajících. Jejich počet připomínal situaci v Brně v pátek odpoledne, kdy by 

na nástupišti ani špendlík nepropadl, jak se cestující mačkají jeden na druhého. Že by tolik 

cestujících mířilo na letiště? Pravda byla nakonec prozaičtější. Jednalo se o spoj, s nímž se pracující

vraceli z hokny domů. Kdy ale tedy jezdí do práce, když jsme ráno cestovali prakticky sami? 

Nakonec to tak hrozné nebylo, jak se nám to při cpaní se do vlaku jevilo. Pár stanic jsme seděli na 

čtveřici sedadel tři, pak se uvolnilo místo kousek dál, jak postupně lidé vystupovali, a my si 

přesedli. Nebyl problém ani s uložením našich obřích batohů, protože většina cestujících měla 

pouze malé zavazadlo, a prakticky se tam nenacházel nikdo s velkým kufrem.

Užívali jsme si jízdu podél krásného Trondheimsfjordu trvající ¾ hodiny. Vlak jsme opouštěli jednu

zastávku za letištěm, zrovna když začínalo pršet. Jak jinak. 
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Kapitola desátá

Návrat
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Den 18, čtvrtek 22.8.

To by bylo, abychom do hotelu přišli suší 

Už když jsme seděli ve vlaku, bylo mi jasné, že bezdeští bude trvat jen po dobu jízdy. A taky že ano,

stanice Stjørdal nás přivítala mrholením, které postupně nabývalo na síle. Čekalo nás 1,5 km do 

hotelu, kde jsme měli rezervaci. Dalších zbytečných minimálně 300 metrů jsme si zašli zbytečně v 

zoufalé snaze objevit, kudy obejít budovu nádraží. Prostě o co déle budeme moknout, tím lépe. To 

by bylo, abychom do hotelu přišli suší.

Hotel jsme našli bez problémů, pokud nepočítám točení se na čtyřproudovce s kruhovým objezdem,

kde jsem se tak zamotala při postupném přecházení, až jsem zapomněla, kterým ramenem jsme 

chtěli pokračovat, a opět nám trochu naskákala zdolaná vzdálenost. Luboš, který je na rozdíl ode mě

obdařen orientačním smyslem, se sice divil, proč se kousek vracíme, ale politicky jsem mu to 

vysvětlila - jednak že mi do toho nemá v rámci vlastního přežití žvanit, jednak jsem mu nakecala, 

že jsem jen hledala optimální a bezpečné místo, jak přes kruhový objezd a rychlostní komunikaci 

přejít. 

R.U.R.

Zmoklí jak slepice jsme dorazili do hotelu,

kde jsem se hnala k recepci, ale zaskočilo

mě, že se jednalo o naprosto samoobslužný

hotel se vším všudy, bez lidské přítomnosti.

Místo pultu s člověkem stál ve vestibulu

stolek s obrazovkou, kde jsem musela zadat

své jméno, abych mohla být spárována s

rezervací, následně jsem si musela

vygenerovat vstupní kartu k našemu pokoji.

Jednalo se o plastovou kartu podobnou

kreditce, kterou mašina naprogramovala

tak, aby se dala použít k otevření pokoje, který nám systém přidělil, a jehož číslo ukázal na 

obrazovce. Byli jsme z toho tak paf, že to nemáme ani zdokumentované, což mluví samo za sebe. 

Ve všeobecném zmatku jsme odešli od pultu, abychom si následně uvědomili, že jsme nepochytili 

číslo pokoje. Když jsme si to chtěli na displeji ověřit, už byla naše rezervace ukončená a nedalo se s
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tím nic dělat. Naštěstí jsme alespoň tušili patro, takže jsme to vyřešili klasicky – kráčeli jsme po 

chodbě a na vstupní zámek jednotlivých pokojů přikládali kartu tak dlouho, až se rozsvítilo zelené 

světýlko a ve dveřích cvaklo. Super. Konečně jsme poznali, kde vlastně bydlíme. 

Prožitá situace na nás působila naprosto dystopickým dojmem, v celém hotelu nebylo ani živáčka, 

vše probíhalo elektronicky a běželo autonomně. R.U.R. hadra. 

Jak se Luboš odškodnil
Stejným způsobem, jak probíhal check-in, jsem musela i objednat taxi na zítra. Bylo nutné, abych si

poradila s obrazovkou, která nekomunikovala anglicky, pouze v norštině. To už jsem byla poučená a

raději si vyfotila displej s telefonním číslem na taxislužbu, kdyby něco neklaplo. Neobdržela jsem 

žádné potvrzení o úspěšném zabukování

převozu, ale naštěstí jsme měli dost času,

takže nebylo nutné se stresovat již nyní. 

Když jsme se ocitli na pokoji, úlevou jsme

se oba svalili na lůžko. Luboš si naměřil

5,8, proto se rozhodl odškodnit rybičkou,

zakoupenou dnes v centru Trondheimu v

obchodě Rema. Oba jsme ještě měli

zbytky sbalené od snídaně, takže jsme si

toho moc nepořizovali, ale flák

kořeněného uzeného lososa na nás v

lednici v krámu prostě volal. 

Pak už nás nečekalo nic zábavného, pouze

povinnosti, tedy změna batohů z módu

turistického na mód přepravní, což mimo jiné obnášelo ruksaky omotat metry fólie a izolepy. 

Jak jsem /skoro/ rodila

Balení. Jak já nesnáším balení, zejména na cestě domů? Na desetibodové stupnici tak 20. Obtížné to

bývá i přesto, že už většinou máme sežrané skoro všechno jídlo, ovšem v kontrastu s tím je nutné 

nacpat dovnitř i nějaké ty suvenýry. Nejinak tomu bylo i nyní. 

Už více nebylo možné odkládat nevyhnutelné, takže jsme se do toho pustili. Každý sám si pakoval 

své zavazadlo. Když jsem měla svůj batoh úhledně nabalený, kdy jednotlivé části výbavy vevnitř 

přesně lícovaly, podobně jako při tetris, zjistila jsem, že jsem v zádovém systému zapomněla 
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jmenovky, určené na identifikaci zavazadel při letecké přepravě. Lubošův výraz poté, co jsem mu 

sdělila, že se na to můžu vykašlat, mi ozřejmil, že je musím vydolovat. Pokusila jsem se je 

vytáhnout z plného, doslova přecpaného vnitřku, ale neúspěšně. Nezbylo mi nic jiného, než 

končetinu vsunout hlouběji, mezi věcmi postupně hledat mezery, a takto postupovat, až se dostanu 

ke kapse zádového systému. Ruku jsem tam strčila, jmenovky úspěšně nahmátla, a v ten moment mi

okolní vybavení bolestivě sevřelo končetinu. Měla jsem pocit, že se pokouším vrazit ruku do 

rodičky chystající se slehnout, přičemž ta je otevřená zhruba stejně jako chlap, jemuž se chce pouze 

tlačit na stolici. Jinými slovy, bylo to jako prorvat meloun klíčovou dírkou. 

Už jsme měli zabaleno líp

Ukázalo se, že průhledná folie, kterou jsme sehnali jako jedinou možnou variantu v Trondheimu, je 

na dvě věci – na hovno a na nic, a to doslova. Byl to zvláštní materiál, nepružil a lámal se, díky 

čemuž batoh, omotaný touto blánou, vypadal, jako kdyby se na něm vyřádil medvěd, a nezachránil 

to ani masívní polep pomocí izolepy. 

„Už jsme měli zabaleno líp,“ zaskuhral nešťastně Luboš.

„Ale taky hůř,“ oponovala jsem mu okamžitě. To víte, nešlo to jinak, prostě přirozeností ženy je v 

principu nesouhlasit s chlapem, zvlášť když je jejím manželem.

„Jo? A kdy, podle Tebe?“ protivně se Luboš pídil po vysvětlení. 

Ač nerada, musela jsem mu dát za pravdu. Fakt jsme takto mizerně nikdy neměli připravená 

zavazadla na transport, a to ani když jsme se přepravovali s našimi bicykly. 
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Den 19, pátek 23.8.

Nálety racků

Smluvený odvoz jsme měli na pravé poledne, takže nebylo nutné ráno brzo vstávat. Jediný úkol byl 

nezmeškat snídani, nastavila jsem tedy budík na přijatelnou osmou hodinu a těšila se na klidnou 

noc, což nám nebylo dopřáno. Ocitli jsme se přímo uprostřed náletů racků, kteří se pokoušeli ukrást 

sýr, který si Luboš uložil za okno, aby byl co nejvíce v chladu. Velký flák sýra se ovšem žádnému 

rackovi nepodařilo odnést, tak alespoň poklovali jeho obal, a taky moje ovesné mléko nacházející se

tamtéž. Naštěstí zobákem prorazili otvory do krabice výše, než se nacházela hladina, takže mléko 

nezačalo vytékat. Když neuspěli s pokusem o krádež či alespoň zničení, tak posrali okno, aby dali 

najevo svůj vztek. Luboš je několikrát vyrazil odhánět, ale pokaždé ptáci počkali, až zaleze zpátky 

do postele, a přistáli na parapetu znovu. S každým jeho vyskočením z lůžka a řvaním na fógly 

nabýval jeho hlas na síle, proto sami rackové usoudili, že je načase změnit taktiku, a poslali na lup 

svá mláďata patrně v předpokladu, že nad jejich dětičkami se Luboš slituje. To se tedy přepočítali, 

zakřičel tak, že se celá rodinka

vyděšeně načepýřila a k Lubošově

neskonalé radosti odletěla pryč. Až do

rána pak byl od nich pokoj. 

Jestli si někdo klade otázku, proč jsme

měli potraviny za oknem, tak vězte, že

náš hotelový pokoj nebyl vybaven

ledničkou, a museli jsme jídlo

podléhající zkáze umístit mimo teplou

místnost.

Je přece nutné dopít ovesné mléko!

Když jsme konečně oba usnuli, začal zvonit budík. Já ty racky příště zabiju! No nic, nedá se svítit, 

musíme fungovat i se spánkovým deficitem. Vydali jsme se nevyspaní na snídani a ani tam jsme 

nepotkali nikoho z hotelového personálu. Pocit dystopického světa se umocňoval. To se tady 

autonomně zjevuje i jídlo na stolech? Netušili jsme. 

Při příchodu do jídelny jsme zjistili, že se zatím jedná o nejchudší nabídku, vylepšili si ovšem svou 

image tím, že nabízeli možnost sbalit si cokoliv od snídaně, čehož jsme hodlali využít. Já si na 
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talířek nakydala klobásky, což byla pro mě jediná přijatelná potravina, a do pytlíku vajíčka na tvrdo,

což jsem vyhodnotila jako nejbenignější možnost stran rizika rozkladu. Co papal Luboš jsem si do  

deníku nezapsala a on si to nepamatuje :-) Svačinu si ale určitě dle mých zápisků nachystal. 

Na pokoji jsem pak využila rychlovarnou konvici a erární kávu, kterou jsem bumbala přímo z 

postýlky. Bylo přece nutné dopít ovesné mléko!

Jak debilové odněkud z pralesa

Až do 11,20 jsme se váleli na pokoji na lůžku, pak už Luboš nevydržel s nervy, a ačkoliv taxi bylo 

objednáno na 12 hodin, nanosil postupně naše kokony ven před hotel. Tam jsme už svorně oba 

postávali čtvrt hodiny před domluveným časem a než jsem stihla začít panikařit, zjevil se vůz. 

Tesla! Já se projedu elektrovozem! Řidič s pomocí Luboše nanosil zavazadla do kufru, pak jsme 

nasedli. Oba jsme se projevili jako debilové odněkud z pralesa. Já jsem neuměla při nástupu otevřít 

dveře auta, Luboš omylem při zavírání dveří stáhl elektricky ovládané okénko a závěrem nemohl 

nalézt popruh, kterým by se ve voze připásal. Řidič se sice zachoval jako profesionál, ale výraz jeho

obličeje mluvil jednoznačně o tom, co si o nás myslí. Mně ukázal tlačítko na otevření dveří /marně 

jsem hledala kličku/, Lubošovi odvinul pás a nakonec pomocí displeje u volantu zavřel okénko na 

Lubošově straně. No co, až tak mě jízda v tomto high tech autě nebavila, mnohem více jsem si pár 

týdnů po návratu užila svezení ve starém traktoru, kde veškeré ovládání bylo na manuální páčky. 
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Jasné znamení, že odjíždíme

Taxi nás vysadilo na letišti a nás uvítala modrá, sterilně bezmračná obloha. Bylo to jasné. Udělalo 

se pěkně, což je jasné znamení, že odjíždíme, a nastává vlna slunečného počasí. Ne že by nás to 

překvapovalo. 

Protože jsme se na letišti objevili krátce po poledni, přepadl mě hlad. Luboš se vytasil se svou 

svačinou, kterou si pečlivě nabalil u snídaně, a když myslím nabalil, tak tím myslím nabalil. On si 

každé vajíčko pečlivě oloupal a samostatně omotal papírovým ubrouskem, což mělo pouze ten 

efekt, že se mu celulóza nalepila na vejce. Měl tak na výběr, zda to sežrat tak, nebo pečlivě odstranit

přicucnutý papír. Zvolil druhou možnost. To já si své produkty slepic rozhodla nechat na horší časy 

a nyní jsem zatoužila po rybičce. Luboš v podstatě také, protože se pídil po ujištění, že jestli to, co 

nedojím, může spořádat on. Ukázalo se, že sehnat na letišti v Norsku rybičku nebo mořské plody je 

prakticky nemožné, takže jsem přehodnotila priority. Vzala jsem zavděk Fly Chicken, tedy stejným 

řetězcem, který nás zachránil před téměř třemi týdny po příletu v neděli večer do Trondheimu. 

Objednala jsem si jednu porci smažených křidýlek. Samozřejmě, že to nemohlo dopadnout jinak, 

než že jsem si prvním soustem spálila čuňu. To já prostě umím. 

Jak jsem volala ochranku

Degustovala jsem hodně pálivé kuře a usoudila jsem, že by mi pusu mohlo neutralizovat kafíčko. 

Jak se ovšem domoci kávy nemajíc ovesné mléko? Jednoduše, stačilo oběhat několik kaváren 

poblíž, zatímco mi Luboš hlídal oběd, a po úspěšném zakoupení kafíčka s ovesným mlékem jsem se
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k němu vrátila. Kupodivu mi během mé nepřítomnosti křidýlka ani neužíral, nebo ne moc. V ruce 

jsem šťastně svírala své dnešní šesté kafe a byla šťastná jako blecha. To tedy bude noc.

Horší bylo, že ještě než jsem vyrážela na obchůzku po kavárnách, tak u vedlejšího stolu zůstal po 

nějakém pasažérovi zastrčený kufr, patrně zapomenutý klukem, jenž tam seděl předtím. I přes 

Lubošovy protesty jsem se vydala k obsluze a přinutila je zavolat ochranku, situaci jsem posoudila 

jako možnou pro odpal bomby. Po 11. září už je prostě běžný cestující paranoidní. 

Dorazil chlapík v neprůstřelné vestě, ozbrojen dlouhou palnou zbraní, asi očekával, že se na něj 

vrhnu a napadnu ho kostí z kuřete či židlí, a opatrně si odnesl potenciálně nebezpečné zavazadlo. 

Ulevilo se mi. 

Ušlo

V 13,55, tedy po 61 minutách se zapomnětlivý majitel vrátil pro kufr. Vysvětlili jsme mu, že jsem to

vyhodnotila tak, že jsme se rozhodli /všimli jste si změny z já na my?/ zajistit jeho zavazadlo 

ochrankou, a nyní ho patrně zkoumá pyrotechnik se svým týmem. To prostě nechceš. Kluk jen 

pokrčil rameny. Že mu něco chybí zjistil až tak, že ho u přepážky vyzvali k předložení odbaveného 

ruksaku, a on ho neměl. Stoicky odkráčel, aniž by mě seřval na tři doby a vynadal do blbých 

ženských, co se pletou do něčeho, co jim nepřísluší. Překvapil mě tím, já bych na jeho místě sama 

sobě vynadala. 
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Pak už i pro nás nastal čas se vydat k check-inu. Odevzdali jsme batohy a doufali, že se s nimi v 

Praze shledáme. Měli jsme v živé paměti loňský návrat z Norska, kdy jsme přistáli šťastně my, ale 

již ne naše zavazadla. 

Oba nás zaujala výzva k našemu letu, jelikož Oslo četli jako Ušlo. Kdybychom měli spoléhat pouze 

na rozhlas, do letadla bychom nenastoupili, protože do nějakého Ušla přece nemíříme. Naštěstí jsme

si hlídali vývěsní tabule. 

Na přestupu v Oslu neskutečně pršelo, takže se zjevně ještě Norsko rozhodlo, že se nám ukáže v 

celé své kráse. 

Co by tady s Tebou dělali

Do letadla, směřujícího do Prahy, nás hnali přes ranvej v době nejintenzivnějších srážek, takže jsme 

na palubu oba dorazili mokří, jako kdybychom tam doplavali. Byli jsme sice vybavení 

nepromokavými bundami, ale ty dlely kdesi v batůžku na zádech. Vyhledat je a obléct se do nich by

zabralo několik minut. Ano, zvládli bychom to, ale my do poslední chvíle nevěřili, že by nás 

donutili jít několik desítek či spíše stovek metrů k letadlu otevřeným prostorem. 

Až v letadle, směřujícím do Prahy, mi došlo, že dnes po mně nikdo nikde nechtěl pas či občanský 

průkaz, což jsem okamžitě sdělila Lubošovi. 

„Co by tady s Tebou dělali,“ křenil se Luboš, „velmi rádi Tě vykopli domů.“

Než jsme začali rolovat, počasí se zlepšilo a my sledovali zapadající Slunce nad koncem křídla. Náš

výlet byl u konce.
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Jak Luboš viděl nakládat pouze jeden batoh

Zatímco jsme seděli na svých místech, přijel k letadlu vozík s několika zapojenými boxy a počala 

nakládka zavazadel do zavazadlového prostoru. Luboš, kterého jsem považovala za spícího, se 

počal vrtět.

„Zahlédl jsem pouze jeden náš ruksak! Druhý tam nebyl!“ zoufale se mnou lomcoval. 

„No a co? Může být přede jinde,“ oponovala jsem mu.

„To tedy ne,“ vztekal se Luboš, „uvidíš, že v Praze nám dají jen jedno.“

Naštval mě tím. Na katastrofické scénáře jsem tady já, já přece mám být ta, kdo panikaří, a on ten, 

kdo uklidňuje. 

„Uvidíš, že tam někde budou obě,“ zavrčela jsem na

něj, natolik důrazně, aby pochopil, že je nebezpečné

pokračovat v navozené linii hovoru. 

Než mi stačil něco odseknout, tak jsem pokračovala:

„Dělej si starosti s tím, co můžeš ovlivnit, a toho

ostatního si nevšímej. Nějak to dopadne. Neřeš to.“

Totis viribus unitis

V letadle jsem se pustila do poslechu uchoknihy,

tentokráte věnované Přemyslovcům, zejména Elišce

Přemyslovně, a zaujalo mě motto Totis viribus unitis.

Uvědomila jsem si, že můj táta měl pravdu, když

tvrdil, že skleróza nebolí, a alespoň se člověk

dozvídá nové informace. Věděla jsem, že buď jsem

to heslo už v minulosti slyšela, a pokud ne, tak bych

měla být schopná ho dokázat přeložit, protože jsem

zažila intenzivní výuku latiny na gymnáziu, tedy

před nějakými 35 lety. Nezvládla jsem to nyní přeložit či alespoň odhadnout smysl a musela si to 

vyhledat. Pokud vás to zajímá, tak to znamená „všichni spolu, v jednotě je síla“.

Stran našich batohů jsem měla pravdu. Na páse, odkud vyjížděla zavazadla z Osla, se relativně brzo

objevil jeden náš kokon a po nějaké době i druhý. Oběma se nám ulevilo. Jelikož bylo 20,33, vydali

jsme se přespat do hotelu Krystal. Možná by nám na Brno ještě něco jelo, ale já nehodlala dorazit 

do Brna kolem druhé hodiny ranní. 
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Zatímco v Norsku jsme jako první utíkali zapnout radiátor, tak 

tady otevřít okna

Neměla jsem v úmyslu kuchat batohy na letišti. Tímto jsem si už v minulosti prošla a nechtěla jsem 

to zažít znovu, takže jsme přes Booking měli zajištěný odvoz na hotel Krystal ležící kousek odtud. 

Tam jsme si na recepci hodlali půjčit nůžky a s jejich pomocí vyloupnout batohy z igelitových 

kokonů, které jevily výrazné známky poškození při transportu, což nás až tak nepřekvapilo. 

Horší byl příchod na pokoj. Opřel se do nás strašný hic, kdy zatímco v Norsku jsme jako první 

utíkali zapnout radiátor, tak tady otevřít okna. Fuj, hnus jeden vedrovitý. 

Na večeři jsme spráskali zbytky z ranní snídaně, tedy balíčky od snídaně z letištního hotelu. 

Ráno /to už systémově patří do dalšího dne/ jsem na snídani musela pít černou kávu, když jsem 

nedisponovala ovesným mlékem, ale hodlala jsem se odměnit na nádraží, kde jsem věděla o 

existenci kaváren, nabízejících rostlinnou alternativu mléka. Protože jsme měli místenky na spoj po 

osmé, nesl se dnešek na vlnách povinnosti brzkého ranního vstávání. Railjet, směřující až do Grazu,

tedy Štýrského Hradce – to by se Skopčáci divili, kdyby to takto hlásili – měl tak silně zapnutou 

klimatizaci, že jsem tam musela sedět v mikině a nákrčníku. Není tedy překvapující, že když mě 

vlak vyplivnul na rozžhavenou městskou dlažbu v Brně, myslela jsem, že to vedrem nedám, a vší 

silou jsem ze sebe rvala veškeré oblečení, jehož absence by mě společensky neznemožnila. Vrátili 

jsme se totiž to těch největších veder, do nejteplejšího víkendu prázdnin. 
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Kapitola jedenáctá

Epilog
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Já jsem vlastně do Norska vůbec nechtěl

Milí čtenáři, začnu trochu zeširoka a obšírně, a jestli vám to vadí, trhněte si. Loni, v roce 2023, jsme

si oba s Lubošem sáhli na dno svých sil, já psychických, on fyzických. Shodli jsme se tehdy, že s 

dosavadním způsobem trávení dovolené již končíme, což jsme avizovali rodině i kamarádům. 

Překvapilo nás tehdy, jak málo lidí nás pochopilo, a začalo se domnívat, že už nebudeme vyrážet na 

vandry. Já přitom nikdy nic podobného netvrdila, my pouze chtěli skončit s extrémními pochody 

naprostou divočinou trvajícími 14 dnů. Nadále jsme chtěli vyrážet na náš milovaný Sever a putovat 

liduprázdným krajem. Jediné, co jsme

plánovali změnit, byla možnost trek

kdykoliv předčasně ukončit bez toho, že

bychom museli ještě týden šlapat.

V souladu s touto teorií jsem naprosto

náhodně zvolila trasu, vedoucí podél silnice

E6 a železnice mezi Oslem a Trondheimem,

což jsem považovala jako dostatečné

splnění našich stanovených podmínek.

Luboš, který se potřeboval ujistit, že ho

nebudu vláčet dva týdny bažinami kdesi v

pustině, si to nechal na PC ukázat, aby následně svraštil čelo a prohlásil, že ho to bavit nebude a že 

se mu tam vlastně vůbec nechce. Zdálo se mu to až moc civilizované. Hodně jsme to tehdy 

probírali, a Luboš zastával názor, že už v podstatě nemáme v Norsku kde chodit, že už jsme zdolali 

vše, co tahle krajina nabízí. Bála jsem se, že má pravdu.

Jak se Luboš zamiloval

Na místě se ukázalo, že Svatoolafská stezka je naprosto úžasná. Dá se šlapat opuštěnou přírodou a 

zároveň se člověk ocitne ve vesničkách. Je možné kombinovat naprostou svobodu spaní tam, kde se

nám zlíbí, za použití vlastního stanu, a občas se ubytovat pod střechou buď v poutnických 

ubytovnách, nebo v kempu, případně i na farmě. Osady většinou znamenají malý obchůdek, což 

nabízí možnost doplnit si proviant, a místní doprava umožní přeskočit určitý úsek. Prostě jsme se 

našli, oba jsme byli nabídkou poutních cest nadšení. Zejména Luboš jevil silné známky 

zamilovanosti. Naše větev Svatoolafské stezky měla 643 kilometrů. Kromě ní leželo v Norsku 

dalších osm poutních cest, některé vedoucí do Švédska. Znamenalo to jediné: máme se zase kam 

vracet, tyto trasy jsou přesně pro nás – jak divočina, tak i civilizace. Bude to samozřejmě obnášet 
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mnohem intenzivnější přípravu, protože když budou po trase krámy, tak se nabízí možnost ulehčit 

batohu, a nenosit jídlo na celý trek, pouze, jak se ostatně na poutních trasách doporučuje, na tři dny 

pochodu. Bude ovšem nutné mít zjištěné přesné polohy těchto vesnických obchodů a jejich otvírací 

dobu. Já sice budu limitována svými výraznými potravinových alergiemi, ale nehrozí nic horšího, 

než že já budu muset mít jídlo na celou dobu, a o zátěž se podělíme. 

Závěrem 

Svatoolafská poutní stezka Luboše uchvátila natolik, že zavrhnul

mnou prosazované Faerské ostrovy v roce 2025. Prohlásil, že na ty

bude čas, až neudržíme moč a myšlenku /nevím, koho z nás tím

myslel/ a budeme cestovat pouze s plastovými penězi, tedy s platební

kartou. Faerské ostrovy totiž, pokud to nevíte, bychom museli

navštívit nalehko, na přechod natěžko se stanem nejsou moc vhodné.

V tomto měl Luboš pravdu. Dokud to půjde s plnou polní, měli

bychom toho využít, vždyť nevíme, jak dlouho to ještě budeme

zvládat. 

Abych nebyla závěrem tak patetická, vždyť to bylo plánováno jako

vtipný cestopis dvou dobrodruhů, co si dokážou dělat legraci sami ze sebe: neberte život tak vážně, 

stejně z něj nevyváznete živí :-)

Než definitivně odložím pero, vlastně klávesnici, tak objasním, jak mě napadly zrovna Faerské 

ostrovy a Svatoolafská poutní stezka.

U Faerských ostrovů je jednoduché vysvětlení. Jako věrná čtenářka Klubu Dobrovský jsem kdysi 

obdržela zdarma třetí díl Trilogie z Faerských ostrovů, takže mě tímto fikaným darem donutili 

koupit si první dva díly, a detektivní série mě tak zaujala, že jsem se rozhodla tuto oblast jednou 

navštívit. 

Inspirace pro Svatoolafskou stezku vznikla tak, že jsem si najela mapy.cz, zvětšila oblast jižního 

Norska, našla si naprosto náhodně silnici a železnici, zapíchla prst do obrazovky a tam jsem 

usoudila, že vyrazíme. Po přiblížení vyšlo najevo, že můj prst se dotýkal Dovre.

Tlaková níže Boris

Tlaková níže Boris byla tlakový útvar, který výrazně ovlivňoval počasí nad Českem, okolními státy 

střední Evropy, Itálií a Balkánem v období od 11. do 19. září 2024. Stála hlavně za ničivými 

povodněmi ve střední Evropě, ale i výskytem tornád v Polsku a Itálii. Norsko nebylo zasaženo ani 
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zdaleka tak, jako střední Evropa, přesto se tam cyklóna vyřádila. Když v roce 2023 udeřilo extrémní

počasí "Hans", hladina vody v Mjøse byla 7,45 metru. Jinými slovy, o jeden metr výše než za 

tlakové níže Boris.

Nejvíce to letos v Norsku schytalo údolí Gudbrandsdalen, což je identická oblast, v níž jsme se 

pohybovali. 11. září, tedy v době, kdy jsme běžně na Severu pobývali, byla turistická stezka 

neprůchozí. Došlo k sesuvu půdy, zavalení a stržení silnice E6 a vlakové trati mezi Oslem a 

Trondheimem. Nejezdila tehdy žádná pozemní doprava, ani nebyly zavedeny náhradní spoje, když 

by autobusy neměly kudy projet. Poutní centrum v té době evidovalo 12 poutníků na trase, o jejichž

osud se obávalo, ale pokud je mi známo, dostali se do bezpečí všichni, jen nebylo v jejich silách 

dosáhnout během několika dnů Osla či Trondheimu. Kdybychom tam byli v té době, patrně bychom

újmu neutrpěli, ale uletělo by nám letadlo, když bychom neměli žádnou možnost se ocitnout včas 

na letišti. 

Statistika nuda je, má však cenné údaje

Otrocký přepis deníku:

Začala jsem 22.9, skončila 3.12, takže něco přes dva měsíce práce.

210 normostran, 62 859 slov, 378 127 znaků.
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Trvalo to čistého času 88 hodin 13 minut 40 vteřin.

Poté pokračovala druhá fáze, tedy postupné opravy chyb a překlepů. Obě fáze dohromady:

223 normostran, 66 649 slov, 401 830 znaků, ukončeno 20.2.

Čistého času 146 hodin 19 minut 28 sekund.

Jaký je běžný počet slov u knih:

* od 15 000 do 80 000 slov u novely

* od 50 000 až k 250 000 u románu

Čím víc čárek, tím víc Adidas

V polovině února jsem cestopis odvezla své milované mamince, která se coby bývalá učitelka 

češtiny vrhla s vervou na jeho opravu, vyzbrojena u toho nezbytnou červenou fixou. Rozhodně se 

vyřádila, mám totiž tendenci tvořit košatá a rozvětvená souvětí, držíc se ideje, že čím více čárek, 

tím více Adidas. Má rodička mně proškrtala všechny nadbytečné čárky, a finální verze jich měla o 

81 méně. 

V březnu se mi cestopis vrátil opět do mých rukou, abych z něj mohla začít vytvářet finální verzi s 

použitím fotek a map. 
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